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sastanka; 

- Dnevni red: Pretres izveštaja Finansijskbg 
odbora o predlogu budžeta državih rashoda i priho- 
da si predlogom Finansijskog zakerna za godinu 
1934:'-.. 

Govornici: Izvestilac Miloje Ž. Jovaiiović, Mini- 
star firtansija dr. Milorad Donlević, dr. Ivan Majstro- 
vić, Prefsccinik Ministarskog saveta Nikola Uzun:;\ić, 
MIlan Simonović, dr. Fran Novak, dr- Benjamin Šu- 
perina, Milan Marjanović, Fran Kukuljević-Sakcinski, 
dr. Vladimir Ravnihar, Petar Teslić, Jeremije Živa- 
nović. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Gospodo se- 
natori, otvaram XIV redovni sastanak Senata. — Mo- 
lim gospodina sekretara da pročita zapisnik zadnjeg 
naše«- sastanka. 

Sekretar dr. Dura Kotur čita zapisnik XIII re- 
dovnog sastanka. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Ima li ko ka- 

kove primedbe ovom i ovako sastavljenom zapisni- 
ku? (Nema). Niko se ne javlja, obja-vljujem da je za- 
pisnik primljen i ovim se oveiovljujc. 

Prelazimo na dnevni red. Na dnevnom ledu je; 
pretres jizveStaja Finansijskog odbora o predlogu 
budžeta državnih rashoda i prihoda sa predlogom Fi- 
nansijskog zakona za godinu .1934'35. Reč ima izve- 
stilac, senator g- Miloje Jovanović. 

Izvestilac Miloje Ž. Jovanović: Gospodo senatori, 
ja ću vam sada pročitati izveštaj Finansijskog odbo- 
ra, koji glasi: 

SENATU KRALJEVINE JUGOSLAVIJE 
Beograd 

Finansijski odbor Senata podnoseći Senatu izve- 
štaj o predlogu budžeta rashoda i prihoda i Finan- 
sijskog zakona za 1934/35 godinu, koji su upućeni od 
Narodne skupštine Senatu na pregled i odobrenje u 
smislu zakon;i i državnog Ustava, ima čast izvestiti 
Senat, da je Finansijski odbor, svestrano proučivši 
podnete zakonske predloge, odlučio da predloži Se- 
natu, da i predlog budžet;* rashoda i prihoda kan i 
Finansijski zakon za   1934/35 godinu usvoji u celini 
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i u pojedinostima, onako, kako je od Narodne skup- 
štine primljen. 

1 
I pored toga što je budžet došao pred Senat do- 

sta dockan da je ostalo malo vremena za proučava- 
nje istog, Finansijski je odbor to kratko vreme na- 
doknadio intenzivnim radom i sa naročitim naporom 
te je uspeo da predlog budžeta iscrpno prouči. 

Želeti je da Senat za proučavanje budžeta ima 
više vremena i na ovo obraća pažnju Kraljevskoj 
vladi. 

RaKmatrajuci budžet rashoda Finansijski odbor 
konstatovao je, da je sprovodenje kompresije rasho- 
da', koje je vršeno još u budžetima za 1932/33 i 
1933/34 godfnu, dosledno produženo i u budžetu za 
ovu rodinu i da su rashodi biagodareći tome svedeni 
na 10,181.250.798 dinara. To smanjenje, sprovodeno 
sistematski, dovelo je do smanjenja rashoda, u ovome 
budžetu za 511,607.142 dinara koja se suma ima uma- 
njiti sa onom sumom za koiu su noveeani rashodi, 
koji su se morali učiniti (jrradnje železnica, invalidske 
potpore, penzije itd.) a koja suma. iznosi. 244.531.360 
dinara. Pr^ma ovome stvarno smanjenje budžeta iz- 
nosi 267.075-781 dinara. Kad se ima u vidu, da su ra- 
nije izvršene redukcije u toj meri. da je svako dalje 
reduciranje izgledalo nemoguće. Finansijski odbor 
Senata može, ssi ovom kompresii"m rashoda, shvata- 
iućj je Jedino kao posledicu nužde, da bude zadovo- 
ljan. Odbor smatra da komnresiie rashoda treba, vr.šj- 
H na takav način, da se vodi računa o naročito va- 
žnim ustanovama, kako one ne bi trpele u svojim 
funkcijama. 

Predlog budžeta Opšte državne administracije 
smanjen je za nreko 75 miliona a budžet državnih 
preduzeća za 190 miliona dinara. Rasmatrajući efpkat 
ovakvog smanjenja, mislimo, da ono neće imati štet- 
nih reperkusija na funkcionisanjc državnih preduzeća 
i državne administracije. 

Ukupni rasiioiii u predloženom budžetu /a- 
1934/35 iznose kod državne administracije 6 nrli- 
jarde 914, 354.340. a kod državnih privrednih predu- 
zeća ukupno 3,256,896.458 ukupno 10.171.250.778. 
Ova suma za našu zemljoradničku državu nije mala. 
no kad se od toga odbiju pomenuti izdaci za držav- 
na privredna preduzeća na se pokazani višak prihoda 
od istih doda onštim državnim prihodima, onda' nam 
se pokazuje jedna suma oko šest j po milijardi di- 
nara ukupnih rashoda, koji padaju na poreske ob- 
veznike. 

Kada se moru očekivati ekonomska i finansiiska 
poboljšanih to je neizvesno i zbog tora Finansijski 
odbor nalazi da su umesna ovlašćenja koja. se daju 
Kraljevskoj vladi žal izvođenje sistematske štednja i 
sređivanje ekonomskih prilika, a u okviru postojećih 
zakonskih odredaba i uredaba sa. zakonskom snairom. 
Ovo ovlašćenje, da+o Vladi daće joj mogućnosti, da 
sva, postavljena pitanja i nojavljcne slučajeve u ovoi 
oblasti može pravilno, pravično i smišlieno rešiti, 'e 
i rezultat tora rada na osnovu datih ovlašćenia mpie. 
imati vrlo korisne posledice u potrledu stvaranja uštf 
da, uprošćenja administracije i osiguranja budžetske 
ravnoteže. 

II 
Finansijski odbor razmatrajući budžetske orihode 

kionsfatuie. da je oko 50% nkumuh budžetskih rasho- 
da predviđeno na podmirenje ličnih  izdataka, te kad 

se od ostatka od okruglo 52.75% odbije suma, po- 
trebna za anuitetsku službu, ostaje mali deo za mate- 
rijalne izdatke, koji služe unapređenju narodne pri- 
vrede, narodnog zdravlja, socijalnih i drugih ustano- 
va koje uslovljavaju napredak i razvitak države i 
narodnog blagostanja. 

Naročito pada u oči, da je budžetska partija za 
pensije u stalnom porastu. U interesu je. naše budžet- 
ske politike da se ovoj pojavi stane na put 

Finansijski odbor isto tako nalazi, da je broj od 
preko 207.000 službenika, zaposlenih u državnoj slu- 
žbi, prema podacima u budžetu za 1934/35 godinu i 
suviše veliki, i nalazi da se taj broj u toku vremena 
uprošćenjem državne administracije može znatno 
smanjiti, ostavljajući Kraljevskoj vladi, da ona o ovo- 
me razmišlja, i koristeći se datim ovlašćenjima, na 
tome i radi. 

Pojavljuje se pitanje da li se predvideni rashodi 
za 1934/35 i u koliko mogu pokriti prihodima, koji 
se predviđaju u sadaSnjem budžetu. 

Po predlogu budžeta predviđa se na ime priho- 
da: od neposrednih poreza 2.280,000-000 dinara., od 
posrednih poreza 2.555.000.000 dinara, od monopola 
1.550,000.000 dinara i od viška prihoda od privrednih 
preduzeća 385,000.000 dinara. 

Da li su ovi prihodi dovoljni, da1 se osigura u 
nunoj meri pokriće rashoda, i ima li izirleda, da će se 
isti ostvariti u onoj veličini, koja je u budžetu pred- 
videna? 

Od neposrednih poreza za poslednjih 9 meseci 
prošle godine naplaćeno ie oko 1.648,000.000 dinara. 
Kad toj sumi dodamo 412,000-000 dinara, za koje se 
može računati da će biti naplaćeni od početka ove 
rodine do konca meseca marta, onda bi se verovatno 
mogao očekivati jedan efekat od 2.060,000.000 dina- 
ra, što bi bilo manje, nego što je u ovogodišnjem 
budžetu predvideno. Međutim se sa verovatnoćom 
može, računati, dai će se od mnogih poreza, koji su 
uvedeni zakonom u februaru ove godine kao i od 
službeničkog poreza 1% dobiti toliki višak, da se mo- 
že računati, da će neposredni porezi dati onoliki pri- 
nos, koliki ie u budžetu prihoda predviden. 

Isto tako od posrednih poreza naplaćeno je za 
9 meseci prošle rodine 1.513,000 000 dinara. Ako toj 
sumi dodamo eventualno, koliko se očekuje za tri 
meseca ove godine u sumi od 380 miliona dinara, do- 
bićemo okruglu sumu od oko 1.893.000.000 di^ra. 
Pošto u prihodima nisu predvideni prihod od Držav- 
ne hipotekarne banke, dalje od imanja Tooolovca, 
Bel ja, a sem njih, niie uzet u obzir ni nrihod od vo- 
zarinske takse za pola ciodine. to s porledom na pri- 
hode, koji će se dobiti u idućoj rodini i od novih i 
povećanih taksa i trošarina na osnovu zakona, vc-tj- 
ranih u mesecu februaru, opravdana je pretpostavka 
da će se ostvariti ona suma. kola je u budžetu pri- 
hoda predvidena. Monopolski prihodi na osnovu ve- 
rovatnosti, moći će u toku {rodine dati onoliko, na 
koliko se računa, i koliko ie predvideno. Isto tako 
kod privrednih preduzeća državnih može se očekivati 
rh će ista dati sumu koja se očekuje. Ovake rakliuf- 
ke možemo izvesti i iz tora što su Domenuti pritrdi 
iz opreznosti predvideni manje nero što odrovara 
stvarnim resuhatima primljenih prihoda u prošloj 
budžetskoj rodini. 

Prema svemu nanred izloženom Finansiiski od- 
bor Senata smatra da će predvideni prihodi biti i 
ostvareni, a kako je data Vladi mogućnost da vrši 
nove opravdane kompresije rashoda, može se zaklju- 
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Čili, da će biti osigurana budželska ravnoteža  u  no 
уој budžetskoj godini. 

Prema izloženom može se sa više pouzdanja gle- 
dati na budžetsku ravnotežu nego u minule dve go- 
dine. 

111 
Privredna kriza, koja se manifestuje u ograniče- 

nju prometa i trgovine, izvoza i uvoza, smanjenih 
prihoda i zarada, utieala je nepovoljno na posredne 
poreze. Taj manjak popunjavan je povišenjem nepo- 
srednih poreza, taksa, trošarina, carina i monopola. 

Kako su se smanjivali prihodi budžetski u toku 
poslednje tri godine, i u kojoj su veličini isti pred- 
viđani u budžetima pokazuje nam sledeča tabela u 
milionima dinara. 

1931/32 1932/33 1933/34 : 1934/35 
zemljarina 610 456 456 450 
kućarina 258 2G0 270 300 
tečevina 220 200 200 320 
rentm porezi 62 30 60 60 
društveni porez 160 120 120 200 
trošarina 803 855 870 860 
takse 1245 1230 1230 1045 
carine 1488 1100 780 650 
monopoli 2420 2319 2035 1550 

Kako se vršila kompresija državnih rashoda, u 
toku pomenutih godina, i koliko su iznosili državni 
n.shodi za te godine pojedinih Ministarstava u milio- 
nima dinara, pokazuje sledeča tabela : 

Ministarstvo           '      1931/32 1932/33 1933/34 1934/35 
pravde                                 433 389 358 357 
prosvete                             859 815 786 793 
inostran, poslova             156 137 120 120 
unutraš- poslova                644 569 550 543 
l'inansija                            401 318 303 296 
vojske i mornarice        2595 2132 2000 1943 
građevina                          279 197 164 165 
saobraćaja                      177 125 152 201 
poljoprivrede                      94 54 65 63 
trgovine i industrije          71 50 45 44 
soc. pol. i nzr. zdravlja 229 160 152 148 
fizičkog vaspitanja 11 15 14 

Privredna kriza, koja je zavladala ne samo Evro- 
pom več i Amerikom, pa i celim svet;.m, prenela se i 
na našu zemlju i pritisla i nju svom svojom težinom. 
Svi poku.oji, da se putem međunarodnih dogovora 
dođe do sporazuma za zajedničku saradnju u cilju 
olakšanja opšte krize, nisu uspeli, i mi se danas nala- 
zimo gotovo u istom položaju u kome smo bili i pre 
tri godine- Odavno se moglo konstatovati, a sada je 
to potpuno utvrđeno, da agrarne države pokazuju 
najveću izdržljivost pod udarima opšte privredne kri- 
ze, te je i naša država sve do sada pokazala u tome 
pogledu najveću resistenciju, i nadamo se da ćemo 
ipak, razume se ne bez velikih teškoća, dočekati vre- 
me ekonomskog i privrednog poboljšanja. Sa zado- 
voljstvom možemo kostatovati, da su države Male 
antanfe došle u najteŠnji dodir u cilju sporazuma radi 
olakšanja teških privrednih prilika, a zaključenje Bal- 
kanskog pakta daje nam isto tako opravdane nade, 
da će i između država na Balkanu doći do privrednog 
sporazuma, koji bi njima svima u ovom vremenu olak- 
šao tešku situaciju. Da li ce i ovih dana zaključeni 
sporazumi u  Rimu između  Italije, Austrije  i Mađar- 

ske doprineU ma u koliko olakšanju teške privredne 
krize država centralne Evrope, sve to zavisi od toga 
koliko će lova akcija biti slobodna od posebnih poli- 
tičkih tendencija. 

Pored svih teškoća u međunarodnom trgovin- 
skom saobraćaju naš trgovinski bilans u prošloj go- 
dini pokazuje aktivu. No sama ta okolnost ne po- 
tvrđuje i aktivnost bilansa našeg plaćanja, na koju 
utiču i druge činjenice koje menjaju dobivene rezul- 
tate, ali ipak krajnji rezultat našeg bilansa plaćanja 
nije nepovoljni; Ove rezultate postigli smo po cenu 
velikih žrtava, jer smo morali forsirano izvoziti svo- 
je produkte po niskoj ceni radi podmirenja ispbta 
naših obaveza, kao i uvoza. 

Naša država čini velike napore da višak svojih 
agrarnih'proizvoda izveze u strane države. Ali da- 
nas sve industrijske države u koje smo i/vozili podi- 
žu svoju agrarnu proizvodnju, usled čega se naš iz- 
voz otežava. Ovo nam očito ukazuje na potrebu pre- 
orijentacije naše proizvodnje, koja mora biti takva 
da po svojoj vrsti, dobrom kvalitetu i potrebama od- 
govara zahtevima stranih pijaca. O ovoj preorijen- 
taciji razmišljao je i Finansijski odbor i stekao je 
uverenje da je ona neminovna naša potreba- Finan- 
sijski odbor nalazi da su potrebna proučavanja naše 
privrede u svima pravcima, čemu bi korisno poslužilo 
i Privredno veće, na koje naš privredni život već dugo 
vremena čeka. 

IV 
U toku diskusije u Finansijskom odboru palo je 

mnogo korisnih primed^ba i sugestija, koje su re- 
sorni Ministri primili i koje će imati u vidu pii izvr- 
šivanju budžeta. Jedna od tiii primedaba je, da se u Fi- 
nansijski zakon ne unose odredbe, koje nemaju nepo- 
sredne veze sa izvršenjem državnog budžeta, već ima- 
ju karakter posebnih zakona i uredaba. Neke od tili 
primedaba Vlada je opravdala hitnom potrebom. 

Uzimajući u pretres pitanje budžeta državnih pri- 
vrednih ustanova Senat je došao do zaključka, da bi 
u pogledu režijskih troškova trebalo potražiti mo- 
gućnosti da se ovi svedu na znatno manju meru, da 
bi se postigli što povoljniji rezultati rentabiliteta. 

U pogledu rada monopola duvana pale su osno- 
vane primedbe, prema kojima bi trebalo politiku pro- 
izvodnje i unovčenja prerađevina duvana upraviti 
tako, da bi otuda kako proizvođač tako i država više 
koristi videli. 

U Finansijskom odboru izražena je misao da se 
u pogledu pronađenih prirasta zemlje katastarskim 
premerima oporezivanje ovih prirasta podvrgne re- 
viziji. Finansijski odbor nalazi za osnovano da na- 
pomene potrebu snižavanja zemljarine, obzirom in 
pale cene i teško unovčenje zemljoradničkih pro- 
izvoda. 

V 
Finansijski odbor veruje da će unutrašnja kon- 

solidacija države i utvrđivanje jugoslovenskog nacio- 
nalnog jedinstva mnogo doprineli i napretku naše 
privrede i ojačanju državnih finansija. Zato predlaže 
da se s punim pcverenjem primi budžet za 1934/35 
koji treba da služi tom zadatku- 

Spoljašnja politika, vodena u pun j saglasnosti 
s našim saveznicima i prijateljima, ispunjena naj- 
boljom voljom za mirnu saradnju sa svima narodima, 
dala je velike rezultate u učvršćivanju Male anfante, 
u potpisivanju   Istočnog pakta, u stvaranju   Balkan- 
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sWog pakta1, koji otvara put za trajan sporazum svili 
balkanskih naroda. Ta politika ne samo da ^aranluje 
sigurnost naše zemlje, ne^o i našoj privrednoj aktiv- 
nosti daje mogućnosti da se razvija u nverenju da je 
zaštićena od svih iznenađenja. 

Hnansijski lOdbpr saslušao je sa zadovoljstvom 
izjave članova Kraljevske vlade o zakonodavnom radu 
koji se sprema. Isto tako Odbor je stekao uverenje, 
da Ministarstvo pravde čini ozbiljne napore da se 
provede konačna unifikacija našeg pravosuđa. Nagla- 
šena je od više članova Odbora misao, da bi što sko- 
rije donošenje banovinske samouprave poslužilo ne 
samo sređivanju države, nego i rešavauju finansij- 
skih i privrednih problema. 

Budžet Ministarstva vojske i mornarice ide u red 
onih budžeta koji su opet pretrpeli najveću kompre- 
siju, a u toku poslednjih godina smanjen je toliko da 
je razmerno manji nego vojni budžet golovo svih 
evropskih država. Konstatujuči ovo, Finansijski od- 
bor veruje da će naša narodna odbrana i pored ovih 
žrtava sačuvati neokrnjenu svioju spremu i svoju 
snagu. 

Državni budžel za 193-1/35 primljen je u načelu 
sa svima glasovima osim glasa g. dr. Benjamina Šu- 
perine, koji je ujedno izjavio da glasa za razdele 
Vrhovne državne uprave, Ministarstva vojske i mor- 
narice i Ministarstva inostranih poslova- 

Za izvestioca su određena gospoda Miloje 2. Jo- 
vanovič i Ljudevit Gaj. 

Beograd, 20 marta 1934 godine 

Sekretar, 
Svet. Tomic, s. r. 

Pretsednik, 
Inž. Đaka Popović, s. r, 

Članovi: 
Mil, Ž. Jovanovic, s. r. 
Jovan Ban.janin, s. r. 
Dr. Ivan Majstrović, s. r. 
Dr. Sava Ljubibratič, s. r. 
Spira Hardži-Ristić, s. r. 
Milan Marjanovič, s. r. 
Ljudevit Gaj, s.  r. 

Jovan Alliparmakovič, s. r. 
Dr. Vladimir Ravnihar, s. r. 
Dr. Bogdan Gavrilovič, s. r. 

Gospodo, ovim je svršeno sa čitanjem izveštaja. 
Sada molim da mi dozvolite da kažem jioS nekoliko 
reči, koje stoje ne toliko u vezi sa ovim izveštajem 
Finansijskog odbora, koji je potpuno jasan i preci- 
zan, nego koje dodiruju jednu drugu stvar, za koju 
sam smatrao da treba da o njoj govorim, jer ona po- 
stavlja izvesne stvari na svoje mesto i određuje tachč 
funkcije i ulogu Senahi onako, kako je on danas u 
praksi i kako treba da bude. 

Ovo je, gospodo senatori, po treći put, i ja sam 
U prve dve godine govorio sa ovoga mesta kao go- 
vornik o predlogu budžeta, a danas govorim kao iz- 
vestilac i sada hoću po dužnosti kao izvostilac da pro- 
pratim sa nekoliko reči i ovaj izveštaj o predlogu 
budžeta 1934/35, koji je primila i usvojila Narodna 
skupština, kojom ću prilikom u glavnom da bacim je- 
dan pogled na rad i ulogu Senata u donošenju držav- 
nog budžeta i drugih zakona. 

Ja sam Vam, gospodo, pročitao izveštaj Finan- 
sijskog odbora, koji je u glavnim potezimai obeležio 
našu budžetsku politiku i ukazao na sve one pojedi- 
nosti  koje  karakterišu  naš sadašnji  budžet i  Finan- 

sijski zakon, koji su sklopljeni pod izvanrednim i 
leškim privrednim i finansijskm prilikama. 

U izveštaju mi smo konstatovali, da smo dobili 
od Narodne skupštine predlog budžeta tek u polovini 
meseca marta t. j. 14 marta i prema tome ostalo nam 
je nepunih 16 dana, da o njemu pretresamo i rešava- 
mo, i da se taj predlog svestrano pretrese. Jer ovako 
kasno donošenje budžeta ne daje apsolutno Senatu 
ni u kojem slučaju mogućnosti da u predlogu učini 
neke izmene, koje bi se ukazale kao opravdane i 
potrebne, jer ako bi se to ma i iz razloga najveće 
opravdanosti i umesnosti uradilo i budžet vraćao Na- 
rodnoj skupštini, on ne bi mogao biti na vreme izgla- 
san, i onda bi morali doći do finansii anja sa finan- 
sijskim dvanaestinama, što ima svojih nezgoda po 
državne finansije i finansijsku administraciju, a sem 
toga da bi to dobili, morali bi imati zakon i ovkš- 
ćenje da bi se moglo budžetirati na osnovu dvana- 
estina. 

Zato smo se mi i ranije u glavnom ograničavali, 
pa to i sada ovom prilikom činimo, samo na izla- 
ganje kritike budžeta. Vladine politike i rada. poje- 
dinih Ministara, iznoseći uz to naša deziderata za po- 
trebne korekture, pošto se, gospodo, naš Finansijski 
odbor i ranije kao i sada odlučio da predloži Senatu 
da predloge budžeta i Finansijskog zakona primi u 
celini bez ikakvih izmena i korektura. 

Gospodo, prirodna je stvar da su i Finansijski 
odbor predlažući i plenum Senata primajući ove pred- 
loge, to radili u punom poverenju prema Kraljevskoj 
vladi, koja je uživala poverenje i Krune i oba dela 
zakonodavnog tela: Narodne skupštine i Senata.-'Na 
taj način se ovakav naš rad dao potpuno politički 
opravdati. 

Ali, gospodo, ovde ne mogu odlučivati samo i 
isključivo politički momenti, kao što je na pr. pove- 
renje prema Vladi, čije je predloge i Narodna skup- 
ština usvojila te ih mi tako u saglasnosti donete ima- 
mo da rasmatramo, ocenjujemo, pa onda da ih pri- 
mamo, menjamo ili odbijamo. 

Postoje i drugi momenti o kojima Senat treba 
i mora da vodi računa, svestan svoje visoke uloge u 
državi i parlamentarnom životu i svoje odgovornosti 
pred narodom i istorijom. Kad ti momenti nastupe 
Senat ne može i ne sme primiti sve ono, što mu Vla- 
da i Skupština predlože, već prelazeći preko sviju 
obzira ima da zauzme odlučan stav i upotrebi svoje 
ustavno pravo, ne vodeći računa da li će to odvesti 
do budžetiranja sa dvanaestinama. 

Koji bi bili ti momenti ? 
Jedan takav momenat bi bio na pr. kada bi nam 

izbori dali jednu tako sastavljenu Narodnu skupštinu 
i kao rezultat iste jednu takvu vladu, koja bi poka- 
zala težnju da zakonodavnim i administrativnim pu- 
tem, vodena demagogijom ili drugim obzirima, udara 
na postojeće dobre zakone i ustanove, na zakonska 
stečena prava građana ili na osnove današnjega dru- 
štvenoga poretka i državnoga uređenja u žurbi i ju- 
renju za reformama, čija je korisnost po opšte inte- 
rese i državu pod velikim znakom pitanja, dok su 
postojeće ustanove i zakoni u toku dugog vremena 
pokazali i utvrdili i svoju korisnost i opravdanost 
svoga postojanja i održanja. 

Tu bi Senat morao ustati u odbranu tih dobrih 
ustanova i zakona i energično suzbiti svaki pokušaj 
uperen protivu njih od strane modernista i pre- 
nagljenih reformista. 

U tim slučajevima dolazi do sudara i sukoba iz- 
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medu   Narodne  skupštine  1   Senata,   koji se sukobi 
likvidiraju u raznim državama ha jedan ili drugi na- 
čin, prema situaciji i ustavnim normama, bilo inter- 
vencijom i odlukom Vladaoca ili novim izborima i ape- 
lom na narod. 

Ovakvi gmbi sukobi između Narodne skupštine 
i Senata za sada se kod nas ne mogu očekivati, jer 
MI i Senat i Narodna skupština u ogromnoj većini sa- 
stavljeni iz pretstavnika iste političke ^rupe,. izabranih 
na jednom istom političkom programu, što isključuje 
u ovpm momentu njihova osnovna politička razmi- 
li i.ilaženja. 

Ali, gospodo, mogu nastupiti i drugi momenti iz- 
\ ii gornjih političkih, preko kojih Senat ne bi tre- 
bao i ne bi smeo da prede, i da prosto bez korekture 
usvoji bilo predlog budžeta i Finansijskog zakona, 
bilo druge zakonske predloge, upućene mu od strane 
Ndpo'dhe skupštine. Тб SU slučajevi, gde su učinjene 
očigledne omaške i pogreške pri donošenju zakona, 
gde je npr. propušteno, da se u Narodnoj skupštini 
i njenim odborima nešto učini i izvrši, te to može 
imati štetnih posledica po državu ili pojedince; ili 
sluSaijevi, gde bi se u Senatu saznalo za izvesne činje- 
nice, za koje se pri rešavanju u Narodnoj skupštini 
ili nije znalo, ili se slučajno nisu uzele u obzir, ili su 
Narodna skupština i njeni odbori stajali pri rešavanju 
pod izvesnim sugestijama, namerno i zlonamerno po- 
su'.vljenim u cilju da se Skupština zavede pri reša- 
vanju sa pravoga puta i navede na pogrešna i rdava 
rešenja. Mi smo imali ovakvih slučajeva, kao što je 
bio slučaj sa agrarom u Bosni. 

Naročito su se ovakvi slučajevi mogli pojavili 
u Finansijskom zakonu, gde se amandmani više puta, 
kao što nam je iz ranije skupštinske prakse poznato, 
i nisu spiovodili kroz Finansijski odbor, no su se uba- 
civali u zakon ponekad u poslednjem momentu. De- 
ša\ Jo se je da se u objavljenom Finansijskom zakonu 
pojavio neki amandman, za koji iiiko nije znao, ka- 
ko je do njega došlo, ko ga je podneo, i da je i kad 
UOpšte usvojen. Isto tako se po nekada u brzini pri- 
mala po neka odredba u finansijskom zakonu, kojom 
se menjala ili obustavljala Vlažnost čitavog niza po- 
jedinih odredaba raznih zakona, koji su u važnosti, 
i na mesto njih stavljalo nešto na brzu ruku smišlje- 
ne,' i stilizovano, što je u svojoj primeni često moglo 
da izazove razne pravne, socijalne i administrativne 
poremećaje i nezgode, skopčane sa mnogim rdavim 
posledicama. 

Takvih slučajeva nezgodnih odredaba u predlo- 
ziina zakona bilo je kod nas i mi smo ih, kada smo 
ih uočili, ispravljali, vraćajući predloge zakona Na- 
rodnoj skuštihi, ili skrećući na njih pažnju u izve- 
štajima naših senatskih odbora. Poznato je, da je 
Senat vratio Narodnoj skupštini predlog Zakona o su- 
zbijanju skupoće zbog nekih njegovih odredaba, i 
tom prilikom oglasio kartele kao nedozvoljene rad- 
nje i predvideo za njih kaznu, koji predlog Vlada ni- 
je više ni iznosila pred Narodnu skupštinu. Isto tako 
je bio slučaj i sa Zakonom o državnoj trošarini, koji 
je vraćen Narodnoj skupštini sa dopunom odredbe o 
obaveznom mešanju benzina i alkohola, koji je pred- 
log od Narodne skupštine usvojen. 

Najčešće pak, naročito pri rešavanju budžeta, mi 
smo prelazili preko toga, pošto su to bile male, sitne 
•nnške, ne hoteći da primimo na sebe odgovornost 

za to Sto budžet i Finansijski zakon ne bi bili na 
vreme gotovi, te bi Ministar finansija mogao da dođe 
u nezgodan položaj  da mora  budžetirati sa  dvanae- 

stinama, ili što bi bilo još goro i opasnije, da bi nas 
1 aprila mogao dočekati i bez budžeta i bez /.ikonsko«; 
ovlašćenja za tinansiranje sa dvanaestinama, te bi do- 
šli u сх lex stanje sa svima njegovim opasnim posle- 
dicama. 

Najveće nezgode stvaralo je Senatu tu, što su 
mu često podnošeni hitni zakonski predloži, čiji je 
postupak rešavanja takav, da isključuje mogućnost 
pi;.\iliiog i svestranog proučavanja,"jer ograničava na 
najmanju meru diskusiju u plenumu Senata i-većinom 
ceo se rad svodi na rad u senatskom odboru. Takvih 
zakonskih predloga oglašenih za hitne, a koji u stvari 
po svojoj prirodi nisu bili hitni, sve je manje i mo- 
žemo biti zadovoljni, što ih Senat u poslednje vreme 
nije dobijao i što se traženje hitnosti ograničilo da- 
nas najviše na razne međunarodne konvencije, o ko- 
jima se može u plenumu debatovati, no koje se ne 
mogu menjati, \eć se moraju u celini ili primiti ili 
odbaciti. 

Doklegod se, gospodo senatori, ne desi ništa rda- 
vo, doklegod se ne prokrade slučajno u skupštinskim 
predlozima neka pogreška, k.ja bi mogla da izazove 
kakve štete za državu ili bi dala mogućnosti kakvim 
zloupotrebama. Senat može bili miran, jer on nije 
stvoren kao jedna inat-ustanova kojoj je dužnost da 
ne prima i da odbacuje dobre i korisne predlog?, 
koji su mu učinjeni od Vlade i Narodne skupštine. 
Ali kad nastupe takvi slučajevi, kao što su se već po- 
javljivali, da se nešto idavo prokrade u skupšlinskim 
rešenjima, pa to Senat iz ovih ili onih razloga ne pri- 
meti i ne popravi, ili primeti no ne hoteći da primi 
odgovornost zbog odugovlačenja donošenja dotičnog 
zakona, nastupa za nas jedna veoma nezgodna situa- 
cija i teška moralna odgovornost zbog tega, što 
nismo popravili ono što je očigledno bilo u našoj mo- 
gućnosti da popravimo. 

Vi znate, gospodo, da smo svi željno očekivali 
da do'bijemo opšte zakonodavstvo u svim oblastima 
naše države umesto mnogobrojnih raznih zakona, ko- 
ji su vladali na pojedinim delovima naše teritorije, te 
smo se zato obradovali i donošenju Zakona o rad- 
njama, koji je bio opšti i kao takav trebao da se pri- 
meni na sve oblasti naše države. Međutim nekome se 
zć'.interesovanome prohtelo da u Narodnoj skupštini 
predloži pa neprimećeno i ubaci jedan amandman u 
Finansijski zakon, po kome se izuzetno od Zakona o 
radnjama vraća za oblast Srbije ponovna važnost Za- 
kona p seoskim dućanima. Mi smo u Senatu ovo pri- 
metili, a ipak primili bez rezerve i ne pitajući kakva 
je potreba izazvala, da se jedinstveno Zakonodavstvo 
o radnjama ruši ponovo ovim amandmanom. I tako 
se u Srbiji i dalje primenjuje Zakon o seoskim du- 
ćanima, koji je bio nesrečah i koji nikad nije bio do- 
bar i prema tome to je bila kao neka kazna za ovaj 
naš narod. Ako je taj Zakon dobar i koristan, tre- 
balo ga je učiniti opštim i primeniti na celu državu, 
a ne samo na Srbiju, a ako nije bio dobar i savremen, 
nije bilo. apsolutno nikakvog razloga i nije trebalo ni 
narod u Srbiji ponovnim uvođenjem u život ovega 
Zakona kažnjavati- 

Gospodo, sada se to popravlja posle jednogo- 
dišnjeg važenja istog Zakona, o čemu je predlog pod- 
net od strane Narodne skupštine bez ikakve motiva- 
cije i opravdanja, pa ga je, iako je bio takav, prima- 
jući budžet, usvojio i Senat. Sada se postavlja pitanje 
da li je Senat zbog ovog trebao rizikovati, da Finan- 
sijski zakon vraća Narodnoj skupštini s ; prlmedbama, 
te da zemlju i Ministra   finansija   dovede   u   teško i 
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opasno ех lex stanje, a do loga bi moralo doći, jer 
je u momentu kad je ta odredi);! bila na dnevnom re- 
du u Senatu, ostajalo do l aprila svega nekoliko dan , 
i nesumnjh ■ je da je Senal pravilno pbstupio. 

Gospodo, prilikom poslednjih izmena Zato i 
taksama ja sam sa kolegom g. Tomićem u Finansij- 
skom odboru Senata skrenuo pažnju na i i, da j J novi 
predloženi način naplate školarine skroz nepravičan 
i neopravdan i tražili smo da se zadrži stara odredba 
sa izvesnim ublaženjima i da se ni u kom slučaju ne 
sme i.'staviti, da podjednako plaćaju školarinu i naj- 
imućniji i puki siromasi. Ovo se naše gledište nije pri- 
milo, iako je to bilo umesno, iako je ovo bila izmena. 
Zakona te bi ćelom procedurom oko povraćanja Za- 
kona .Narodnoj skupštini bilo odloženo donošenje 
0\ 'g Zakona za 4 ili 5 dana, od čega niko ne bi imao 
nikskve štete. Sad-J pak, kad su studenti, uviđajući 
cOi^ledriu nepravdu u plac; tiju šk, larine, zapretili 
štrajkom, obustavila je Vlada primenu toga ci ;, ;, pa 
je sada u Finansijskom zakonu usvojila opri 
опоцг istoga mišljenja, koje smo mi izneli u Finan- 
sijskom odboru Senata i popravila je pogrešku i ne- 
pravdu, kojs je bila Zakonom učinjena. Zašto ovu po- 
pravku nismo učinili još n Sena u? Zašto da se bez 
nužde i potiebe ubija prestiž Senata, a i prestiž Vlade 
i njenog autoriteta pred žahtevima studenata? Ove 
smo neprijatnosti mogli uštedeti i sebi i Vladi. 

Gospodo senatori, u celoj zemlji Izazvali su stra- 
hoviti revolt događaji sa otkupom beglučkih nekret- 
nina u Bosni. Napravljena je jedna strahovita afera, 
pa je čak tvrdeno, da izvesne odredbe Zakona i to 
baS one na osnovu kojih je omogućeno vršenje tili 
zloupotreba nisu ni prošle kroz Odbor, već da ih je je- 
dim narodni poslanik, koji se sam proglasio izves io- 
cem, proturio u Zakon van odbor-kf sednice prilikom 
pretresa u plenumu. Mi smo u Sen: tu I j Zakon u 
.lili bez izmena, kaki; ga je Skupština d >nel b, a da 
•mo ga, gospodo senatori, proučavali, rešeni da ga u 
opravdanom slučaju vratimo ponova Narodnoj skup- 
štini došli bismo možda do zaključka da se izvi 
njegove odredbe ne mogu primiti bez štete pa dr- 
žavu, vratili bismo ga, i Narodna skupština bi došla 
đo mogućnosti da donese ispravke i špreči zloupo- 
trebe koje su docnije počinjene- 

No i ovde je preovladalo mišljenje da je Zakon 
hitan i da njegovo donošenje ne trpi odlaganja, pa 
nas je i g. Ministar poljoprivrede ubedivao da ga tre- 
ba primiti kakav je podnesen, ne znajući ni on sam 
kakve su sve zamke u lome Zakonu spremljene dri 
od nesavesnih ljudi, 

Etc, gospodo; kakve se sve stvari pojavljuju u 
radu Senata, i on ih rešava onako kako je najbolje 
mogućej vodeći računa o velikim državnim inu 
ma i izbegavajući sukobe sa Narodnom skupštinom 
bez ozbiljne nužde i potrebe, koji sukobi mogu dove- 
sti do nezgodnih odnosa u radu zakonodavnog uda. 

Nema   nijednog    budžeta    rashoda   i   prihoda ni 
Finansijskog zakona u kome ne bi bilo ništa čemu 
se ne bi mogle pravili  ztfmerke, po nekad možda i 
ozbiljne,  ali Senat mora biti daleko od  boga da 
te male uzroke uzima kao povod za  neprimanje bu- 
džetskog predlpga i njegovo vraćanje Narodnoj skup- 
štini sve dotle, dokle ima poverenja u Vladu, koj 
budžet podnela, i dokle se ima uverenja da će se i 
ći i drugog puta i načina d.?. se male omaške i po- 
greške poprave u toku budi , Sto ć( 
uvek moći biti slučaj ako MI odnosi izmeuu Vlade i 
Parlamenta takvi da je Vlada voljna da primi suge- 

;tije od Parlamenta za potrebne korekture. 
Vlada ima načina da omaške i pogreške ukaza- 

ne joj u izvest.iju Finansijškog odbora Senata po- 
pravi bilo donešenjem jednoga zakona u lome cilju, 

i administrativnim putem: uredbama i pravilnici- 
ma, gde bi to bil ■ moguće, ili najzad u koliko se tiče 
nekih ovlaSćenja, njihovim izvršenjem ili neizvrše- 

ni u celini ili u pojedinostima prema onome što se 
čulo ili oštetilo da se želi. 

Pri donošenju zakona Senat ima mnogo više vre- 
mena i mogućnosti da vrši potrebne korekture, te će 
se za to manje pojavljivati i pogreške, od kojih bi 
moglo nastupiti ma kakve štetne posledice. 

Sena  je, gospodo,    nova ustanova. On postoji 
kod  nas od  pic dve godine  te nema svoje tradici- 
je i praktiku. On svoju praksu tek sada počinje iz- 

divall, pa zato njegova lešenja mogu biti po ne- 
kad ; kolebljiva. 

No jedno je što se nikako ne sme izgubiti iz vi- 
da, a to je: zašlo je ustanovljen Senat i kakav je 
bio cilj njegovog ustanovljenja? 

Pic sadašnjeg  Ustava,  za  vreme   re- 
žima od 'i januara, mi smo imali jedan neustavni 
režim koji je došao posle ukidanja Vuiovdanskog U- 
sl iva, u kome nije postojao Senat. 

lašnji Ustav nije diktirala Vladaocu neka po- 
dna revolucija, već je on delo Njego- 

ve smišlji nje dluke i dobre namere da da zemlji U- 
stav. To je „darovani" Ustav, kako se to kod nas obii- 

kad je l;.ko, i kad je lim Ustavom uveden 
i Scu::, postavlja se pitanje; zašto je Senat uveden i 
kakav mu je cilj namenjen? 

je uveden kao jedna velika kautela za čuva- 
nje . reda, dobrih zakona i dobrih ustanova 
u državi, koje su se kao takve pokazale za vreme du- 
žega   trajanja  u   praksi. 

ime cilju Senal se mora protivstaviti svakoj o- 
11 i Skupštini, koje budu pokušavale da te do- 

bre stvari niše i ukidaju, kao što smo to ranije napo- 
menuli. 

delikatnu ulogu, da otklanja od 
Vladaoca  one   teške  i   nezahvalne  uloge i  funkcije, 
koje bi morale pasi i na Njega, kad ne bi bilo ustano- 

ii ta. 
me slučaju Vladaoc lično morao bi da do- 

b sa Skupštinom, što bi imalo za posle- 
dici! od Njegove sirane odbijanje potpisivanja done- 
tih zakona i ponavljano raspuštanje Parlamenta sa 
svima nezgodnim posledicama produženja borba iz- 
među Vladaoca i naroda, koje bi S2 mogle pojaviti. 
a koje se i u interesu Vladaoca i u interesu zemlje ne 
mogu želiti. 

Ima ljudi koji ne shvataju delikatnu ulogu Se- 
. i hteli bi da vide češće slučajeve odbijanja ili 

izmena skupštinskih predloga od strane Senata Ce- 
sto samo na osnovu svoga ličnog mišljenja da ne- 
što nije dobro, i da bi Senat trebao da to menja ne 
znajući sve posledice, koje time izazvani sukobi iz- 
među i Skupštine mogu izazvati. 

Oni ktiiikuju  naš rad u    mnogim    slučajevima, 
gledaju  u  njemu  našu slabost, oskudicu energije  i 

oljno odvažnosti za primanje borbe, za 
-li lajlčki smatraju da je umesna. 

Mi se na ljude sa  takvim pogledima na Senat  i 
v rad nećemo obzirati, i gledaćemo da čuvaju 

irevnjivo pravo Senata  u vršenju dužnosti koje 
mu   n menjene,  radimo svoj  p sao onako, kako 

najbolje  odgovara  interesima  zemlje   i   naroda,  oi- 
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klanjajući najpažljivije sve ono, što bi moglo izaz- 
vati sukobe između Narodne skupštine i Senata bez 
velikih, opravdanih i neotklonjivih uzroka. 

Bude li pak nastupila potreba, da Senat u od- 
brani državnih tekovina, dobrih zakona i ustanovo 
ude u svoju punu ulogu, neka svi budu uvjereni, da će 
o čvrsto i nepokolebljivo stojali na svi joj poziciji 
i vršiti svoju dužnost do kraja. 

Završujući  ovim ja  molim   Sehal   da  primi   o- 
vaj izveštaj Finansijskog odb ira,    koji predlaže da 
se budžet   prihoda i rashoda za 1934/35 zajedno 
Finansijskim zakonom primi i u r.ačelu i pojedin 
ma, kako je to predložila. Narodna skupsti 

Pretsednik dr. LJubomir Tomašić: Otvaram na- 
čelnu diskusiju po ovome predmetu. Reč ima g. Mi- 
nistar finansija. 

Мпипстар финансија др. ЛАилорад Ђорђевик: 
Господо сепатори, Краљевска влада подне IB 

; i 
устпвном poKv 19 новембра 1933 годиие предлог 
буиета за 1934/35 годину у укупном тцс£у од 
10.171,000.000.— динара у ркруглој цифри. Толики 
предлог буџета изишао je из Народне CKvnu'Time 
непромењен. Допустмте да нагласим, да je та о- 
колност поновл3еиа no другп пут. Иста ie судби- 
HD бмла и са предлогом буџета за 1933/34 голину: 
тај буџетски предлог, полнет у суми 10.437,000.000 
дикара, дошао je пред Сснат 6e'i икаквих проме- 
на како у погледу глобалне цифре, тако и у по- 
гледу у.чутрашње репартицнје кредита у самоме 
буџету. 

Осковне директиве којимг« се Краљевска вла- 
да руковолнла при изради и овога буџета, као и 
предлога буџета за 1933/34 годину и 1932/33 ro- 
дину, бнле су ла се на једној странл буџетом о- 
Morvliit, и ако у смањеиом и скромнијем обиму, 
нормтно функиионисање државног апарата, a на 
другој страни ла се средства за подиирење држав- 
них потреба довед\г до крајн.их граница могућ- 
ности у склад, са птатежиом моћи ■ прости- 
јс речено, радећи свој- предлог буџета, Влада  je 
у ггогледу расхода спроводила одлучну политику 
штслч.е, a у поглелх- прихода Влада je тежил 
њеиа предвиђања бз'ду до крајњих  гр   гица  мо- 
гућности респна т. ј. да се унесу оие u- i Ko- 
je се унапред могао утврлитн максималан про- 
ценат р.ероватноће уиошења у лржавну кагу. 

Huje се имало ништа изменити зато, што je 
тај буџетски преллог у стваон само природно про- 
лужење, логички наставак јелне финансијске по- 
лнтике, којз се у иашој земл>и непромењено и до- 
следно води већ годинаиа. 

Иако паставак једне исте финансијске ^ 
тнке, овај последп>и предлог буџета садржн у се- 
би нпак пеколнке карактеристике Koic га чине, SKO 
ne интереоантнијим, a оно исто толико интере- 
сантним колико и два претхол.на предлрга С>у- 
џета. Истина je, госполо, ла сс у овом предлогу 
буџета није Morao ии(|)арно показати онолики на- 
itop штелње у рестрикцијаЈГп расхола колики je 
био показаи v лва буџетска предлога која су му 
претходила. Ви ћете се сетити да je наш предлог 
буџета за 1932/33 садржао смањење расхола пре- 
ма претходчом буџету за 2.Р70,000.000 динара, v- 
зимајући у обзмр сие oue нужие корекиије "a јед- 
ној ц ^tpvroi странп. зати.м наш предлог буџета за 
голину 1933/34, којп сала важи као буџет, пока- 
зивао je iin(f)apiio смањен.е, према ппетходпом бу- 
мсту, за 885 иилибна динара, 

Овога пута смањење између буџета за годниу 
35 и буџета за  1933/34 не изражава се,    са- 

свим прнродно, у толикој разлпцп. Није то било 
Morji\e зато, што се у рестрикцијама расхода Hu- 
je могла npeliH она немшовна граипца, која обе- 
лгжава висиму и најскромније одм.ерених потребз 

>жаву и њеи апар : r. I la ппак, стварно сзмањење, 
стваран напор који je учињен при изрлди овог бу- 
џетског предлога — доследно оним основним џц- 

ивама од којпх je влада полазила при изради 
u\ иета, - - приказује се у замашној    цифри која 

си 511 милиоиа динара. За толиир су сви бу- 
џетски раздели смањени према одобреним креди- 
гима ;ja буцет  1933/34 год. Истина — И тим ума- 
н ујемо игчиу заслугу, ако o заслуаи уопштс може 

говора — irajBclui део од тога смањења до- 
i на расходе Државних дугова. Само ту се по- 

казује смањење од 235 милона динрра, и то je 
■i-Mi.e у Kjjajii^oj липчји резултат постигнутих 

[жмана са иностраним повериоцима у погледу 
тетске службе o кашим  коноолидов?ним зај- 
i\; i. Te уштеде пиуколпко ne  гангирају гажи- 

ране државне дугове.    Ту се аиуитетска служба 
i у пуиом износу a олакшице се своде само 

na огр& гичењз плаћања у страним девизама. 
Уштеда je спроведена код негажираних ЛјР- 

жавних дугова, где je то no скчопл.еним аранж- 
нма u природи дугова било могућчо учинита. 

Даље рестрикције, до укупне суме од 511 милиона 
дииара, вршене су код свих буџетских раздела, 
као што сте имали прилкке да вилите приликом 
1итампа11.а упорелнбг преглеаа прихода и расхода 
за предлог буџета за 1934/35 голину. Нажапост 
та укупча цифра je морала бити смање^а извесшш 
аутоматским повсћањима, Koia cv иорала бити 
унета у предлог буџета за 1934/35 гол., ла би бу- 
иет био реалан. Да би се та повећања омогуки 11. 
вршени су рлсхоли v изпосу Koiu одговара фак- 
тичким потребама. .Подвучено je већ у извешта- 
ју Вашег Финансијоког одбора да се та а\'томатск."< 
noBehaiha и суме укупног смањстп од 511 иилиг 
она динара олдосе у првом peлv нг< раздео 6v- 
г.гета пензија и ичвалилских потпора, где се ПО- 
казало повећање од 185 милиона иинара; на дру- 
гом месту na разлелу Министарства cao6pal-aia. 
где се показало повећзи.е од HeujTo преко 50 иили- 
она динара, у следству уговора закључечих :*■ 
л.овршење жељезничких пруга; мања повећања v- 
чињена су у буџетском разде1у Министарства 
прответе/а! незиатна — од неколико стотина хи- 

i ;'■'.' лппара — у разделу Министарства грађеви- 
на. У свим осталим разделима буиета извршена ^у 

I. Највеће je ono у буџетском разделу 
Министарства војске и морнарице и очо износн 
57 милиона динара. — У одговарајућем размеру 
извршено ie map ење раосода и у лрутом лелу н-а- 
пгепа буџет?" — у буџету држачаих привредних 
предузећа. Цифарно та се повећања код буџета 
приврелних прелузећа изражава.ју v eehoj мери ие- 
го код буџета опттс лржавне адмиии:тр''Пи!е, ра- 
'iviiaivln, разуме се, са аутоматским повећањима, 
o којима сам говорио малочас. Према томе, с i i- 

ом na та повећања која су аггсорбовала вели- 
ким делом пча смањења иавршена ча целој ли- 
нији нашег буиетај ефсктнвно смањење ко1е се по- 
казујс v штампаном предлогу буџета нзноси 267 
милиона дииара. И то смаи.еч.е распоређенр je тв- 
ко, да износи 70 иилиона у буџету опште државне 
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адмииистрације, a 191 милиои у буџету лржавних 
привредних предузећа. 

Што се тиче прихода предлога буџета за 
1934/35 год, извршене су зиачајие промсне у 
самој структури: најзначајнија je промена код 

'иепопредЈгах пореза. Ту je предложеип сума за 
1934/35 год. од 2 мгмијарлс и 280 милиона динара, 
док je no бумету за 1933/34 год. она била мили- 
јарду 808 милиона динара. Разлика je дакле 472 
милиона динара. 

И тл тако велика цифјра, која иоказује раз- 
лику нзмеђу је^ гог н друтог буџета у поглелу 
прелвиђаиЈа наплатс непоср^дних порсза, тешко 
би се могла објасниги, iiMajyliii у виду опште при- 
вредне Ti-niKoIic, ca коЈи^а се земл>а 66pvi, кад се 
не бн дало објашк>ен>е; да и цифра, која je пред- 
виђена у буџету за 1933/34 годину од јелне мили- 
јарде осам сто осам милиона дниара није била у 
неку руку потцењења, јер су стнаргш резултати 
иаплате у току протеклих десет, иожемо рећи и 
једанаест месоци токуће буџетске годние иока- 
зали, да се од непосредиих пореза може добити 
више. 

Преиа подацима o иаплатн 1гепос[)едних rio- 
реза у 1933/34 годпии, који су до сада сређели и 
прокп.ижиип, несум!БИво je, да he укупни износ 
ir;:ii/mliciiii\ непосредних порсза од прпог априла 
1933 ло конца марта 1934 досешути суму од две 
милијарлс сто милиона динара. 

Међутим ми смо, да би наплату иепосредних 
пореза учшжлн есјткасиијом, да би расподелу 

■oirrcpeliL'ii.a код непасредних riopesa ушнилн пра- 
иеднијом и сношљивијом за све редове порескнх 
обвезника, — донелч пре буџета неколико фнскал- 
них мера, и као резултат тих фискаших мера тре- 
ба да се јави у новом предлогу буџета једно по- 
Behaihe ефекта од непосредних пореза у суми од 
најмање две стотине милиана динара 

AKO рачунамо две милијардг и сто милиона 
иаплату у текуКој буџетској ГОДики, ако рачунамо 
на повећап.е ефекта у следству донетих зжонодав- 
них мера, могли бисмо прсдвиђати лве милијарде 
и три стотине милиоиа. Mu смо се зауставили на 
цифри од две милијарде и двг сготине миЛиона, 
a о.чих о-:амдесет милиона рачунг-мо да he доћи 
у државну кјасу од оног ванредлог допрнноса, 
који je предвиђен у чл. 17 предлога Финансијскот 
закона за 1934/35 годину у висилн од 1% бруто 
приналлеж^ости свих држззних, самоуправних и 
приватних службеника. 

За ову ци(|)ру, господо, можемо — мислим — 
скоро са ансолутном сигурношћу тврдкти, да je 
реал:га и да he бити унета у државну касу у току 
наредне буџегске годиис. 

У другом пргжцу извршсиа je промена прн са- 
ставу буџета за 1934/35 годину код посредиих по- 
реза. Ту je — као што je наглашено и у извешта- 
ју вашег Финансијског одбора — извршено једно 
значајно CMaibeibe од тристо тридесетпет милио- 
иа дииара, које се репарлфа на трошарину, таксе 
и царииу. Смањење je извршбно у границама гтод- 
бацивања прихода од тих фискалних извора, које 
je запажечо у току извршења буџета за 1933/34. 

Код монопола предложена сума одговара та- 
ко1)С iniir rafiemiM сумама у току 1933/34 годнне. 

Код вмшкова прихода државмих 1гривредних 
предузећа, којн се — као UITO ва.м je позпагго, — 

пребацује у буџет опште државие адмииистраци- 
је, да послуже подмиреи.у потрзба, садржалих у 
томе делу нашег буџето, извршеио je такође једно 
значајно смаљење од 145 иилиоиа дииара. 

CMaibeibe се олиоет у главном на вишак при- 
хода иаших саобраћајних установа. Буџет Мини- 
старства саобраћаја уодносу према Министарству 
финаноија састжшс:! je овога пута тако.да CQ као 
вишак прихода предвиђ!а само оно што je потреб- 
по, да би се из саобраћајних ирихода покрили 
расходи врховне саобраћајне администрације — 
Министарства. Изва^елн су чак и расхлли за гра- 
ђење нових железница и ти расходи би имали у 
току буџетске 1934/35 годагае да буду извршеии na 
терет општих државних прихода. 

Незнатна je промена код последњег раздела 
наших буџетских прихода, код »разних прихода«, 
где je такође прелвиђеио некнх дваестак милно- 
иа мање, иего што je било прсдвнђеио за текућу 
буџетску годину. 

Све у свему, буиет за 1934/35 гсднну прнка- 
зује се несумплшо ča бољим лицем, ако тако могу 
pehu, него што je случај и са једним од наших 
претходтх буџета. И у погледу расхода и у по- 
гледу прихода тежња да предлог буџета буде ис- 
тннски и искрено реалан доведена je, мисЛим, при- 
ближно до краја. Да ли he тај предлог буџета у 
ствари у току нзвршеша оправдатн ове наде и 
тежи>у C којом je он pabcii, дгчас je, разуме се, 
врло тешко рећи. При нзради тога буџетског пред- 
лога ми смо се раињалм према привредпим прили- 
кама; које су у томе моменту ппстојале. Te прн- 
вредне прилике нису биле лошије сигурно него 
IHTO су биле прилнке у времену нзраде деоиашњег 
буџета, Елементи, који no стагистици служе за 
npouerv коњунктуре у иашој na и у међународпој 
прнвредЈГОЈ ситуацпји, показивалн су и показују 
ла се у псгледу привредпе кризе прешла ona нај- 
нижа тачкг-, да се дошло до једног перирда који 
ипак значи неко олакшање, ако бисмо, рпрезности 
ради, избегавали да говорнмо o побс.Ђшању. Ми 
смо, иеђутим, радећи овај предлог бумета, полази- 
лп од те основне поставке:_да се нс смемо зава- 
равати никаквим кадама, да иорамо ba naJBehoM 
пе-жњом и озби.г.иошћу оцењивати ситуацију, од- 
иеравагги платежну моћ пашега ;{арода, a след- 
ствено томе и у олмсравању висине буиета ићп 
4DK на ниже и не задржавати се ни на сној т- 
cm™, у којој je био одсбрен буцет за текућу бу- 
иетгку годину. Зато je при изради овога буџетског 
преллога полазна тачка била, да предлог буџе- 
та за 1934/35 годину ne може nn у ком случају 
бити већи од текућег буџета, да може бити само 
MaibH. У томе се, мислим, прнлнчно успело. 

Висипа једног буџе-пског предлога интере- 
саптна je нарочиго због висине фискалиог оптере- 
hcfba које тај предлог садржи. 

Ви знате, господо, тема je seh прилично ста- 
ра и Beh се у прилично махова гтрнавља v овој ку- 
ћи, да се од укупне цифре од 10.171,000.000 динара 
све ne може сматрЕти као фискално оптерећење. 
Ha фискално оптерећење долазе само приходп 
садржани у првом делу нашег буџета т. ј. непо- 
■средни и посредпи порези; монопол, једап део 
разнпх прнхода, чак ни вишковн прихода држго- 

'пих привредних предузећа, који у природи ствари 
претставлЈају само легитимму зараду, која je до- 
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пуштена у спаком комерциЈалном пословању, na и 
у послованд' државпнх иредузећа, не улазе у га- 
став укупне суме, која претставља фискално опте- 
рећење у нашој земл>н. 

Тако гледајући na ствар, од укупне цифре од 
6.914,000.000 колико износи наш буџет опште др- 
жавнс администрације и одбивши од тога 385 ми- 
лионз колнко претставл.ају вишковн прихода др- 
жавних предузећа, стварно фнскално оптерећењс 
no предлогу буџета за 1934/35 годину износило би 
6.529,000.000 или иа главу становниш 466 дина- 
ра. Апсолутио ггосматраио и оволико оптсреће- 
н>е no глави становника пема ннкаквог смнсла; оно 
има смисла само кад се упоредн са укупннм наци- 
оналним дохотком. Можемо сматрати, ако je nam 
пационалпи доходак, рачунат према цепа.ма од 
1926 год., бно 86 милиарди дппара, данас je сва- 
како сведеп na 30 до 35 милиардп дипара. Ta се 
цифра, узета озбил>по у рачун, ппкако ne би мо- 
гла премашптп, n рачунајући према тој цпфрп та- 
ко смањени национални доходак, ипак оптереће- 
ње од 466 дппара no глави становиника прстстав- 
Л1а — оставл.ајући no страпп само Бугарску, Тур- 
ску и Грчку — најмање фискално рптерећење у 
Европи, зпатпо Maibe чак и кад се упоредн са зе- 
мл.ама. којс no својем општем економском поло- 
жају ne стоје далемо изнад Лугославије. Ono ie 
знатпо мање пего у Мађарској, где прелазп 1200 
динара no глави становника. још мање него у Че- 
хословачкој где досеже 1500 дипара. зпатно ма- 
ње од Италије, у којој je оптереКење 1980 дипара 
no глави становника, a да га ne упоређујем са 
Француском. где ono досеже близу 2 и no хиљаде 
динара, га Немачком, где je пешто мање иего v 
Италнји, и са Епглеском, гре прелази 3 и no хи- 
л^аде динара no главн стаповпнка. 

To je, господо, јасно и када се шашн буџети у- 
пореде у основним, главннм пиФпама са буџетпма 
других земаља. Са буџетом од 10.171.009.000 динара 
Југославија има релативпо најмањи буџет у Евро- 
пи. Он je зпатно мањи од Мађарскогбуџета, који 
измоси 14 милиарди динара, од румунског, који 
прелази пешто преко 15 милиарди динара, од ау- 
стрпјског који износи 23 милијарде мипара. од пољ- 
ског који има укуппо расхода од 27 милијарди ди- 
нара, од Чехословачког чији буџет износи 37 ми- 
лијарди динара, a да и ne говорим o Итзлнји чијп 
буиет износи 112 милијарди динара и Фрапцуској 
чпји буџет достижс  165 милијарди динапа. 

Господо сенатори, утисак којп сам ja добио 
радећи са вашим Финансијским одбором na поед- 
логу буџета ове године, бпо je, да скоро ни Кра- 
љевска влада ни ja писмо заслужили никакво на- 
рочито признање што смо у редукцијама буџета 
ишли овако далеко. Утврдило се je у детаљној 
дискусији у претресу пословап^а појединнх мини- 
старстава и процепп потреба којима та Мипистар- 
ства тпеба да удоволзе, да су буџетска сретства у 
овом буџетском предлогу за то потпупо педоволЈ- 
на. И разумл>ива je бојазап која се no природи 
психолошке реакцпје морала јавитп код господе 
која су na том послу сарађивала, да n овај бу- 
џетски предлог може увести нашу младу државу 
v једап перпод стагпације. пернод застоја у мпо- 
гим грапама државпе и паролпе активпостп. 

Mu, међутим, нисмо могли друкчије. Нисмо 
могли друкчије. јер верујемо да без бупета у рав- 
иотежи пема  реда у  фипапсијама,  a  без  реда  у 

финансијама нема реда и напретка у држави. Ту 
осповпу мисао водпљу ми нисмо хтели и писмо 
смелп губити пи једног трепутка из вида. И зато 
смо сматрали да je бол^е у једпом периоду депре- 
сије, као што je садашњи, и резигнирати се у 
нзвеспој мери и застати у оном напопу, са којим 
смо делали у сваком правцу кроз пупу децепију 
после пашег наррдног ослобо1)ења и уједињења, и 
сачекати бол.е дапе, na тада здраво и спажпо поћи 
поново папред. 

Буџетска равпотежа je, господо, пезпам да ли 
•je већ n сувише понављати, основна смсрппца na- 
me финансијске политике. Ha moj смо стојали до 
сада, na њој остајемо n остаћемо. Можда би 
овде било цотребно бацити један ретроспек- 
тивпп поглед на пут који смо до сада прешли 
у сталпоме пастојању да name финансије почивају 
на потпуно здравој n реалпој буцетској равпоте- 
ЖИ. Добро je то ii кориспо, jep ce у процени pe- 
зултата учињепих nanopa у протлостп може сва- 
како наћп пајбоља n најсрећнија ннспирација за 
nanope који претстоје у будућпостп. 

Циклон светске кризе захватио je пашу зем- 
љу, њену прпвреду n ca њом n државпе фипапсп- 
је у другом полгођу 1931 године. Да бп зло било 
веће, тај циклоп светске кризе падао je баш у 
псто време када je name државпе фипапспје по- 
годила једпа'друга пемап: обустава репарационих 
npnMaiba, која су у нашем буџету зпачила доста, 
вшпе од 400 милиона динара. 

Cpeho.M одговорпа влада у том моменту пнјс 
mi часа часила, вндсла je jacno, да ce од овог 
осповпог постулата здравих финансија, од буџет- 
ске равпотеже, ne сме и ne може одвајатп im јед- 
пог трепутка n предузела je одмах целисходне 
мере да ту буџетску равпотежу очува. Ona je сма- 
ibii.'ia бупет за 1931/32 годипу, којп je досегао у 
округлом пзносу скоро 14 милијарда динара, за 
715 милиопа дипара, иако je тај буџет био тада у 
пзврпшвању. смањила je предлог буџета за 1932/ 
33 за 2 милијарде 870 милиона динара, <;творила 
je спстематску компреспју расхода у току извр- 
тења тога буџета, у впсипп од једне милнјарде 
111 мплпопа динара, затим je смањпла предлог бу- 
џета за 1933/34 грдину за 885 милиона динара и 
продужила опет ту сталну снстематску компреси- 
iy расхода и у току пзвршеља тога буџета, која 
je компресија до сада дала резултат опет од npe- 
ко једпе милијарде динара, тто je све песумњиво 
доказ, узев скупа све ове копстатацпје, тога стал- 
пог nanopa Владе да буџет доведе озбиљно и ис- 
тински у рабнотежу. To je несумњпв доказ да Вла- 
дина политика у OBOM домепу свога рада nnje ва- 
рирала n ne сме варирати. 

Што ce тиче осталих основпих смерпица Вла- 
дипе фипанспјске политнке, и ту, господо, ne бих 
пи овога пута имао да речем нешто парочито наво. 
Hama полптнка je јасна n одређепа. Ако допу- 
стите пескромпост, ja бих пагласио, да ми знамо 
тта хоћемо, a то тта хоћемо, тто извпре из 
namer пајдубл.ег n најпскрепијег уверења, ми смо 
вол.пн и "непоколебл>иво решени да спроведемо у 
дело. (Опттп бурни пљесак и одобраваље), 

Претседиик др. Љубомир Томашић; Дајем 10 
минута одмора. 

Posle odmora 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Gospodo, sed- 
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niča se nastavlja. Reč ima senator j,r. dr. Ivan Maj- 
strovič. 

Dr. Ivan Majstrović; Gospodo senatori, ovo je 
treća budžetska debata u ovom Domu te je njome 
Senat Kraljevine Jugoslavije stupio ti jubilarno tro- 
godište svog postojanja. Trogodišnje razdoblje he 
pretstavlja doduše jednu znamenitu epobu, ali je po- 
desno za jedan letimični osvrt na dosadašnji rad u 
pravcu opravdanosti nada položenih u osnivanje Se- 
nata, kao također u pravcu posmatranja dosad o- 
bavljenog rada. 

Uvađanju dvodomnog sistema nije se u svoje do- 
ba pridala veća važnost jednog prostog eksperimeh- 
la; smatralo se je, da je Septembarski Ustav uopšte 
preuranjen te i u ovom Domu izražena je bojazan, 
da je razdoblje od Januarskog Manifesta do ok- 
trojiranog Septembarskog Ustava bilo prekratko, 
da bi mogle zacijeliti rane zadane od Vidovdanskog 
Ustava, koji je Senator g. dr. Mažuranić zgodno na- 
zvao Prokrustrovim krevetom, na kome je naša dr- 
žava tako dugo krvarila, dok je naš novi Tezej nije 
njenih muka oslobodio. 

Nego, zahvaljujući Providnosti, možemo prigo- 
dom ove jubilarne budžetske debate konstatovati, da 
se skeptični horoskopi položeni nad koljevku ovog 
Senata nisu obistinili. Prvi put kad se dne 11 Ja- 
nuara 1932 na ovom mjestu sastasmo. mogao je me- 
du nama da bude i no koji malodušnik i da mu se sa 
lica čita bojazan, da li će ova skroz nova ustavna 
tvorevina, bez oslona u prošlosti i u tradicijama, mo- 
ći da uspješno vrši u Narodnom pretstaviiištvu i u 
legislativi namjenjenu joj stabilizarornu, regulator- 
nu i modrratornu funkciju. Gospodo, svi smo mi bi- 
li od prvog našeg sastanka svijesni, da će Senat mo- 
ći da izvrši svoj teški zadatak, jedino ako se on sam 
bude znao snaći u njemu, ako se on sam prama 
smjernicama Januarskog Manifesta užive u princi- 
pima iskrene plemenske snošljivosti i podređivanja 
osebnih plemenskih interesa i prohtieva vrhovnom 
idealu jugoslovenske nacionalne i državne misli. 

U plemenitom tom nastojanju prvi Senat Kra- 
ljevine Jugoslavije potpuno je uspjeo, te će moći da 
jubilej svog trogodišnjeg opstanka proslavi u vedroj 
atmosferi izmjeničnog shvaćanja i povjerenja te pri 
čistoj savjesti, da je kroz ovo prvo razdoblje svog 
života u uzornom skladu i slozi izvršio svoju dužnosl 
prama Kralju i Državi. 

Pri ovoj našoj jubilarnoj slavi mi i ne zapaža- 
mo umjetnu ogradu podignutu medu većinom i ma- 
niinom ovog Senata nakon izjave dane na sastanku 
16 februara 1933 po senatoru g. dr. Šuperini i dru 
govima, pošto je u istoj izričito naglašeno zajednič- 
l'O nam vrhovno načelo i stanovište jugoslovenske 
državne cjeline i jedinstvenosti. Ako je u pravcu 
tog vrhovnog zajedničkog nam načela i stanovišta 
moefla preostati kakova dvojba, istu je konačno ras- 
■Jršio leader i ideolog naše maniine senator £Г. dr. 
Mažuranić, kad je pri sastanku 21 februara 1933 svo- 
ja obiašnjenja u pomenutoj izjavi okrunio znameni- 
tim riječima: duboko vjerujem ii potminu pobiedu 
jucroslovensfva i ništa ne može da zadrži i spriječi 
pobjedu jugoslovenske misli. 

Stoga, ako mi pri proslavi trogodišnjice Senati 
ne budemo bolno osjetili exodus naše maniine, to 
će biti s razloga, što smo uvjereni, da će »Narodni 
Klub«, i ako u dodjeljenoj mu posebnoj klupskoj so- 
bi. Sto ga zapravo jedino od nas odvaja, moći da di- 
jeli našu zajedničku jubilarnu slavu u potpunoj svi- 

jesti, da je istoj i on >voj dio doprineo. 
Nekoliko članova većine Senata našlo se je po- 

buđeno, da se s ovog mjesta pozabavi spomenutom 
izjavom 16 februara 1933, a zamjerkama dale su po- 
voda osobito one stavke, u kojima je naglašeno, da 
centralističko uređenje države, nije adekvatna forma 
političke integracije i da unitaristički ptiljOp bez po- 
vrijede podnaša unutrašnje uređenje naJMrih ^mio- 
uprava sa sadržajnim oznakama bilo autonomije, bi- 
lo federacije. — 

Po slovu ovih enuncijacija, kao i po okolnosti- 
ma pod kojim su pale, može se suditi da je naša 
manjina svojom na oko doktrinarnom izjavom htje- 
la napraviti jednu oportunističku gestu, koja je bi- 
la preduhitrena i sugerirana od drugih poznatih po- 
litičkih Izjava, koje su neposredno prije nje došle 
u javnost. Svrha ove oportunističke geste mogla je 
da'bude jedino u nastojanju uspostave kontalšla me- 
du senatskom manjinom i onim krugovima najfcg 
naroda, koji zaziru od današnjeg režima. 

Sto se tiče doktrinarnog dijela izjave, mi joj ne 
tražimo ovdje zamjerke, jer se radi o akademski po- 
stavljenim tezama, o kojim je akademski dozvoljeno 
i raspravljati, sve dok se ta rasprava dade voditi na 
polju osnovnog i neprikosnovenog principa jugoslo- 
venske državne cjeline i jedinstvenosti. 

U pogledu pak rcalr/jg efekta ove izjave kao o- 
portunističke geste, danas nakon godinu dana što 
je ovdje pala, može se mirne duše konstatovati, da 
žali Bože ona nije uspjela da postigne željeni realni 
efekat, u koliko ta gesta nije uspjela, da one kru- 
gove, kojima je bila upravljena, pridobije za nacio- 
nalnu i političku jugoslovensku ideologiju. 

Kad bi u ovom času smio da izrazim jednu na- 
du, ta bi bila, da ograde podignute medu klubom ve- 
ćine i manjine kadli tadli nestane. Ovu restitutio in 
integrum ja zamišljam tako, da se mi od većine o- 
drečemo integralnog našeg jugoslovenstva, a članovi 
manjine da se odreknu svog sintetičnog jugosloven- 
stva,' te da se svi nađemo opet na polju čistog jugo- 
slovenstva pri zajedničkom iskrenom pregaoštvu za 
pobjedu jugoslovenske nacionalne i državne misli. 
Sve" dok postoji mogućnost te reintegracije, mi će- 
mo biti vlasni da pri sastavljanju našeg jubilarnog 
trogodišnjeg bilansa exodus naše manjine knjižimo 
u najnepogodnijem slučaju kao dubioznu, ali nipošto 
kao pasivnu stavku. 

Gospodo senatori! Držim da to nije suvišno te 
vas molim da mi dozvolite, da evo par riječi pro 
foro interno upotpunim letimičnim osvrtom na nas 
unutrašnji politički položaj, kao što je to običaj 
pri generalnim budžetskim debatama i da se poza- 
bavim pitanjem, koje ja smatram najaktuelnijmt i 
najzamašnijiin našim političkim problemom. 

Ja se nadam, da me neće nitko od vas smatrati 
ni pesimistom i defetistom. ako odmah u početku 
ustvrdim, da političke prilike u na-oj državi nisu 
takove, da ih uzmognemo nazvati ni sasvim dobrim. 
ni potpuno normalnim. Nitko od nas, kad je pred 3 
godine stupio u ovaj Dom, pun oduševljenja, dobre 
volje i riješenosti, da prama najboljim svojim sila- 
ma sudjeluje sa režimom pri velikom djelu državnog 
uređenja i" konsolidacije prama smjernicama Janu- 
arskog Manifesta, nije očekivao, da se trogodišnji 
jubilej opstanka Senata neće proslaviti većim uspje- 
sima, nego li su oni koji se danas dadp konstatovati! 

Da budemo odmah na čistu, držim suvišnim pret- 
postaviti da ja, spominjuć abnormalnost naših poli- 
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ličkih prilika, ne inisiim na ilo^aliio iilccije, koje 
god one vrsti bile. Ilegalnih akcija bilo je i biti će 
i onda, k ;(1 ^e naše političke prilike potpuno norina- 
lizuju, jer ilegalnili akcija, vi.še ili manje ,iina skoro 
u svim državama, te rasprava o takovim akcijama 
spad':i pred krivične sudove, a ne pivd Narodu ;• pre- 
staVhiStVo; U ovom nizu misli ja imam pred očima 
jedino one krugove, koji su dbdiiSe predani jedin 
stvenoj državi, ali se i pri po.-tojećem režimu te 
centralističkom uređenju države smatraju još uvjek 
prikraćeni moralno i materijalno u svojim politič- 
kim pravima i interesima. Iz tog uvjerenja nastaje 
neraspoloženje, koje se obično dovodi u dodir sa 
stanovištem popriinljenim od nekih krajeva, u ko- 
jim žive hrvatsko pučanstvo, te ga se je stoga pro- 
zvalo hrvatskim pitanjem, premda taj mziv ne od- 
govara potpuno ni stvarnosti, ni razvoju prilika iz 
kojih je to neraspoloženje nastalo. 

Januarskim Manifestom uspjelo je razbiti parti: 

zanske formacije i zavaliti rovove zlosretnog prečan- 
skdg fronta, ali nije se još uspjelo zametnuti njegove 
tragove. Dok ostane istina, da na prečanskom fron- 
tu nisu bili sami Hrvati, dotle nije ispravno govoriti 
0 nekom specifičnom hrvatskom pitanju. 

Kad su lanjske godine kao po dogovoru stale ni- 
cati poput gljiva razne deklaracije, punktacije, po- 
slanice i izjave, one nisu pale samo sa hrvatske stra- 
ne, već i sa srpske te u jednoj pd ovih, potpisanoj 
i cd jednog starog srbijanskog političara, kojom se 
pozabavio i senator g. Banjahin u svom govoru pred 
Senatom dne 28 marta 1933, izražuje se nepovjerenje 
danaSnjem režimu, njega se smatra odgovornim za 
današnje loše stanje, čak za privrednu i firiansijsku 
krizu, zagovara se zavedenje prelaznog režima, valj- 
da u formi diktature i konačne) meden je države u 
četiri široke samovladnje oko plemenskih i kulturnih 
centara u Beogradu, Zagrebu, Ljubljani i u Sarajevu 

Po tome i u onim krajevima, koji se nalaze na 
drugoj strani bivšeg prečanskog fronta, također ni- 
je sve pod jednom kapom. Da to odgovara istini naj- 
bolje svjedoči činjenica, da kada se je poticajem i 
pranja intencijama režima zavela u cijeloj državi Ju- 
goslovenska Nacionalna Stranka, kao idejna sinteza 
zdravih nacionalnih stremljenja cijelog naroda, in- 
tencije i smjernice Januarskog Manifesta nisu' na- 
šle, niti još nalaze, adekvatnog razumijevanja ni u 
krajevima, koji leže na drugoj strani prečanskog 
fronta, u kojim ni do danas nije uspjelo potpuno 
sprovesti organizaciju .lugoslovenske" Nacionalne 
Stranke. 

Postaviv time stvari na pravo mjesto po onoj 
narednoj: „popu pop, a bobu bob", ne ds se poreći, d i 
u hrvatskom dijelu naše države ipak najjače se ispo- 
Ijava neraspoloženje, za koje sam već ustvrdio da po- 
tiče iz uvjerenja vlastitog''zapostavljanja u državi i 
prikraćenja u svojim legitimnim interesima i ne is- 
stražujući ovdje u kojoj je mjeri to uvjerenje oprav- 
dano. 

Kao Što sam pri ocjenjenju ovog nezadovolj- 
stva, koje faktično postoj i koje bi uzaludno bilo 
prikrivati, isključio ilegalne akcije, kao zločinačke 
podvige protiv' Vlastitog naroda i države; uputno je 
također pretpostaviti, da za ocjenjenje neraspolože- 
nja u hrvatskim dijelovima pučanstva naše države 
nije mjerodavno djelovanje nekolicine intelektualaca 
koji se bez narodnog ovlašćenja i legitimacije izda- 
ju narodnim vodama, a da do danas nisu uspjeli da 
se niti međusobno slože u jednom pozitivnom i kon- 

struktivnom programu, a kamoli u jednoj zdravoj 
po hrvatski narod korisnoj politici. Zaraženi nekom 
historičnom opterećenosti i u nemoći da nešto pozi- 
tivna zamisle, oni nisu uspjeli da se slože u drugom 
već da sami sebe proskribiraju iz političkog života 
i da hrvatskom narodu nametnu pasivnu rezistenci- 
ju. Ali dok nezadovoljstvo po sebi nije politika, i 
dok je naprotiv pametmi politika, razborito, često- 
krat kompromisno prilagođivanje realnim prilika- 
ma u pozitivnom i aktivnom radu za očuvanje i una- 
pređenje vlastitih interesa u jednoj kolektivnosti, 
dotle ovaj Candizam, koji nametnuti vode sugerira- 
ju narodu, prosti je zločin o njegova najvitalnija 
prava i interese i oni će da snose odgovornost pivd 
budućnosti za posljedice tog zlodjela. 

Nego, zahvaljujuć kolektivnom zdravom razumu 
prirođenom masama, već danas možemo konstato- 
vati, da su one stale uviđati kamo vodi pogrešna 
pasivna politika sugerirana im od nametnutih voda, 
pak i kod zadnjih opštinskih izbora ta politika do- 
živjela je vidiii neuspjeh koji opravdava nadu kod 
svih prijatelja hrvatskog naroda, da će ta samoubi- 
lačka p;.litika u skoro vrijeme potpuno propasti; 

Isključiv iz naših razmatranja ilegalne akcije i 
neodgovornu politiku nekolicine intelektualaca, o ko- 
jim sam sada govorio, dolazi konačno u obzir pre- 
ostali znatniji i zdravi dio naroda, koji je, kao što 
sam i ja sam, jugoslovenski orijentisan, a koji još 
uvjek od režima očekuje, da se ukloni sve ono što 
je na putu do asanacije i konsolidacije naših unutraš- 
njih prilika, te zavedenja one politike ravnoteže, ko- 
ja je bila teško poremećena. 

Gospodo senatori! Ja ću da se naumice kanim 
nabrajanja konkretnih rekriminacija, kojim nije mje- 
sta u ovoj generalnoj debati, a s druge strane ja ih 
naumice izostavljam, jer sa ovakvim rekriminacija- 
ma mi smo dosad imali žalosnih iskustava te nije 
uputno ni patriotski da se povraćamo na stare greške 
i diramo u stare rane. Napokon to nije niti potrebno 
s razloga, što se sve te rekriminacije dadu svesti na 
jedinstveni razlog, iz kojeg one sve potiču, a to je 
onaj kruti centralistički totalizam našeg državnog 
uređaja, koji priječi da u državi dođu u jednakoj 
mjeri do adekvatnog izražaja prava i interesi svih po- 
jedinih djelova naroda, od kojih sastoji državna 
zajednica, onemogućuju jednu zdravu politiku rav- 
noteže, bez koje ne može da bude govora o norma- 
lizaciji naših političkih prilika te napokon onemo- 
gućuju jednu dobru administraciju. 

Jedan od velikih utemeljitelja Sjedinjenih Ame- 
ričkih Država, Aleksandar Hamilton, izrekao je je;lnn 
veliku istoričnu istinu, kada je ustvrdio, tla pravo 
obeležje valjanosti jednog sistema državne uprave 
jeste njegova sposobnost i tendencija da stveri jedim 
dobru  administraciju. 

Kad bi pri " svijetlu ovog historičkog ak- 
sijoma htjeli da po našoj dezolatnoj administraciji 
sudimo o valjanosti i podesnosti postojećeg sistema 
naše državne uprave, taj sud ne bi mogao da'za islu 
bude povoljan. () našoj administraciji čuli smo ve: ne- 
koliko puta i u ovom Domu nepovoljnih kritika i ne 
pamtimo uopšte da se je dosad o njoj itko pohvalil) 
izrazio. I ako je proteklo već 15 godina od na&g 
državnog ujedinjenja još uvjek se na njoj zapažaju 
tragovi raznovrsnosti njenog porijekla iz šest ili čak 
sedam r ;ziiili dominacija te iz tog istočnod grijeha po- 
tiču boljim djelom njeni poroci, nedostatci i maline. Lo- 
še metode partijskih vlada do šestog januara našu su 
administraciju po sebi lošu još više pogoršale i ra- 
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strovale time, što je ona imala da služi više intere- 
sima pojedinih stranaka na vladi nego li interesima 
same države. Logična je u tome bila posljedica, da se 
je takova administracija pretvorila u jednu stranač- 
ku kastu, koja je u samoj sebi i u svojim interesima 
nasla svoj raison d'etre. Meni nije poznato da se je 
od strane današnjeg režima dosad išta uspješna po- 
duzelo eda se naša administracija u ičem poboljša. 
Sesti januar prošao je mimo nje, a da je se do danas ni- 
je ni dotakao- Dok naš lanjski i ovogodišnji budžet 
nosi tragove sve tegobnijih i bolnijih amputacija, na- 
metnutih od teških ekonomskih i iiiumsijskih prilika 
naših dana, tromi, glomazni, birokratski aparat li- 
sti i dalje našu zemlju, koja po svom pretežnom po- 
ljoprivrednom karakteru teško snosi teret skupog i 
lošeg administrativnog aparata. 

Prirodno je da su se na ovakvoj administraciji 
kao što je naša pokazali u više navrata teški zna- 
kovi korupcijonizma, pak svaki1 je od nas najveum 
zadovoljstvom pozdravio predlog zakona o suzbijanju 
korupcije u javnoj službi, koji je još za prošlog re- 
dovnog saziva bio podnesen po inicijativi senatora g. 
Dimitrija Uidžanovića. Tvrda je nada svih nas člano- 
va ovog Doma, da neće minuti i ovaj saziv, kao što 
je minuo predašnji, a da ovaj predlog, s kojim se je 
ovaj Senat potpuno poistovjetovao i u kome kulnu- 
nuju najbolje intencije i nastojanja ovoga Doma, ne 
bude uzakonjen. Po podnošenju ovog zakonskog 
predloga mi smo žalibože i usljed najnovije žalosne 
t. zv. Sarajevske afere dobili novi dokaz o velikoj 
nuždi ovakovog zakona. Žalibože takova je nužda po- 
stojala i odprije te već od deset godina kod nas go- 
vori se o potrebi protukorupcijonističkog zakona, a 
da do danas nijedna vlada nije uspjela da takav za- 
kon predloži. Naprotiv u Cehoslovaćkoj Republici 
uprav ovih zadnjih dana senatori čehoslovačke na- 
rodno-socijalističke stranke predali su predlog za 
promjenu starog zakona protiv korupcije, koji po- 
stoji već od desetak godina te je senatska koalicija 
zaključila da se narodno-socijalistički predlog ras- 
pravi hitno u ustavnopravnom odboru a predsjed- 
nik je pozvan, da tu osnovu iznese na dnevni red naj- 
bližeg zasjedanja. 

Budi uzgredno ovde još rečeno da poboljšanju 
naše administracije, kao uopšte i poboljšanju javnih 
naših političkih prilika, može da mnogo doprinese 
i javna štampa, kojoj treba da se priušti dolična slo- 
boda. Dobar državni režim nema što da se boji od 
dobre štampe, sve dok režim raspolaže dovoljnim 
zakonskim sredstvima da spriječi, da djelovanje štam- 
pe ne prekorači -dozvoljene granice i ne bude od štete 
za državu već od koristi! Q niašoj štampi bilo je i do- 
sad govora u ovom Domu te su bila data i neka 
formalna obećanja u pravcu ublaženja prakse u po- 
stupku sa štampom, ali se ta obećanja žalibože nisu 
održala te još i danas je crvena olovka državnog tu- 
žioca vrhovni arbiter naše štampe. 

Gospodo senatori! Postojeći sistem našeg držav- 
nog uređaja, koji je ne temelju Vidovdanskog Ustava 
osnovan na strogo centralističkoj formi, bio je teo- 
retski ukinut Januarskim Manifestom, jer raniji Us- 
tav nije više odgovarao stvarnim potrebama narod 
nog života i izgubio je moralnu podlogu, koja daje 
život zakonima, ali u svojim osnovnim principima 
odnosno državnog uređaja faktično postoji i danas, 
jer susljednim zakonom 3 Oktobra 1929 nastala je 
izmjena jedino u nazivu države i u njenoj novoj po- 

djeli na devet banovina, a da se do danas nije ništa 
izmjenilo u samom sistemu državne uprave. 

Stoga cijeli je narod iskrenim oduševljenjem po- 
zdravio Prijestolnu Besjedu izrečenu pri prvom re- 
dovnom sastanku Narodnog preLstavništva dneva 18 
januara 1932, u kojoj su naglašena dva osnovna na- 
čela pri uređenju države po novom Ustavu .'3 Septem- 
bra 1931 i to: nacionalno jedinstvo i državna cjelina 
van svake diskusije i jedan slobodan, ravnopravan, 
nacionalno nedjeljiv narod u decentralizovanoj unu- 
tarnjoj državi, li žaglavku iste Prijestolne Besjede 
kaže se, da u sistematskom radu na izgrađivanju na- 
šeg unutrašnjeg uređenja postavlja se na dnevni red 
Narodnog pretstavništva definitivna organizacija 
opštinske i banovinske samouprave tih najvažnijih 
jedinica narodnog života. 

U adresi Narodnog pretstavništva upravljenoj 
Kruni Narodno pretstavništvo pozdravlja sa radošću 
daljnje uređenje naše države i izgrađivanje samou- 
prave te obećaje da će prihvatiti inicijativu Kraljev- 
ske vlade da se samoupravni život u opštini i ba- 
novini usavrši  i  utvrdi definitivnom  organizacijom. 

Gospodo senatori! Narodnu pretstavništvo još 
i danas uzalud očekuje inicijativu Kraljevske vlade za 
utvruenje i definitivnu organizaciju samoupravnog 
života i ako je u Prijestolnoj Besjedi ta inicijativa 
njoj stavljena u dužnost,. i ako je Narodno pret- 
stavništvo u svojoj skupnoj adresi na Krunu izjavilo 
svoju gotovost da tu inicijativu prihvati. Ako do- te 
inicijative nije još došlo, nije dakle do krivnje Narod- 
nog pretstavništva. U Prijestolnoj Besjedi Kruna ka- 
tegorički nalaže da načela o državnom jedinstvu! de- 
centralizaciji unutarnje uprave imaju biti lojalno 
primenjivana u njihovoj pravoj zamisli. Ako do tog 
primenjivanja nije još došlo to se također ne može 
pripisati kakovom nelojalnom propustu od strane Na- 
rodnog preLstavništva. 

U nemogućnosti da se dođe do razloga kojim 
je rukovođena Kraljevska vlada pri pomehutom pro- 
pustu, ue preostaje već da se zadovoljimo sa izgo- 
vorima, koji se kolportuju u javnosti i po kojim u 
nekim krugovima vlada uvjerenje, da se po mnenju 
nametnutih nekih tutora naše države još ne smije 
dirati u centralistički sistem državne uprave, s raz- 
loga, što režim, zasnovan na smjernicama Januar- 
skog Manifesta, još uvjek ima razloga da strepi, da 
diranje u centralizam i zavedenje samouprava moglo 
bi uroditi posljedicama pogibeljnim za same držav- 
ne interese. 

Gospodo, ja držim da je ova bojazan neosno- 
vana. Prvi politički izbori po Septembarskom Usta- 
vu, kao i netom obavljeni opštinski izbori takovu 
bojazan suzbijaju. Današnja politička situacija u dr- 
žavi bistrija je i solidnija nego li je bila u času Pri- 
jestolne Besjede i prve adrese Narodnog preLstavni- 
štva te je očito, da se današnja politička situacija u 
državi ne može ozbiljno navadati ni kao razlog ni 
kao izgovor, da se ne pristupi decentralizaciji dr- 
žavne uprave putem zavedenja opštinske i banovin- 
ske samouprave. Takovo decentralizovanje ne smije 
se smatrati ni kakovim kažnjavanjem ni kakovim na- 
građivanjem, već udovoljenjem izričitom nalogu Kru- 
ne i jednim kategoričnim imperativom ispravno shva- 
ćenih opštih državnih interesa. Uprav činjenica da se 
političke prilike u državi od donošenja Septembar- 
skog Ustava amo nisu poboljšale onim tempom, kao 
što je bilo očekivati, dokaz je   da se ima čim prije 
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pristupiti deceiitraiizovanju kao jedinom lijeku pred- 
viđenom i u Prijestolnoj Besjedi i u Adresi na Kru- 
nu, jer poboljšanje lili prilika u'slovljeno je uprav 
zavedenjem decentralizacije, kojom se stoga nije 
smijclo odgađati. 

Pogrešno je držati tla je zaveden je opštinske i 
banovinske samouprave, a njome i jedinog načina 
za decentralizovanje, postulat riješenja t. zv. hr- 
vatskoga pitanja; naprotiv time ima da se riješi ju- 
goslovensko pitanje, onako kao što je ono postav- 
ljeno Januarskim Manifestom, a pri tome pitanju u 
istoj su mjeri interesovani svi krajevi države bez ple- 
menske razlike. Sve i da nema Hrvata u ovoj državi, 
taj bi problem postojao i trebalo bi ga riješiti. 

Može biti dvojbe u to da li će definitivno ure- 
đenje naše države biti u znamenu decentralizacije, ali 
je van svake dvojbe da je decentralizacija nužna, ne- 
izbježiva etapa ka definitivnom njenom uređenju, 
ma kakovo ovo bilo, pak makar se konačno morali 
povratiti  na  centralizam. 

Gospodo, ja držim da je suvišno isticati da 
opšti politički položaj u svijetu nuka sve narode i 
države da čim prije i čim radikalnije srede svoje u- 
nutrašnje prilike e da ih eventualni potresi s dvora 
nadu pripremne, složne i jake. 1 ako uvjeren pacifi- 
sta, ne vjerujem u pacifizam, sve dok se ne budem 
mogao oteti bojazni, da naš narod nije još prebro- 
dio cijeli svoj Kalvarij, eda bi isključena bila mo- 
gućnost da još jednom ne bude pozvan ,da se bori za 
svoj opstanak i za svoje državno jedinstvo. Dođe li 
do tog velikog iskušenja svi smo uvjereni, da će sva 
tri plemena, Srbi, Hrvati i Slovenci, jednakom od- 
lučnosti i oduševljenjem braniti i odbraniti zajednič- 
ku otadžbinu Jugoslaviju, jer su sva tri plemena jed- 
nako uvjerena, da im je opstanak obezbjeden jedino 
u zajedničkoj Kraljevini Jugoslaviji. (Burni pljesak 
i odobravanje). Imajuć pred očima ovaj veliki jedin- 
stveni ideal logično je pretpostaviti, da nijedno od 
ovih triju plemena ne smije tražiti da podržavanjem 
centralizma moralno ili materijalno iskoristi kakovo 
bilo sopstveno preimućstvo na štetu ostalih zajedni- 
čara te da u meduplemenskim odnosima treba da vla- 
da pravičnost, nesebičnost i bratska iskrenost. Ta 
nesebičnost i pravičnost treba da nade izraza prije 
svega i nada sve u djelovanju režimskih faktora i u 
njihovim postupcima pri udešavanju administrativne, 
investicijone i socijalne politike, a da pri istoj bude 
onemogućena i prividnost kog bilo plemenskog ili 
regionalnog pogodovanja  ili zapostavljenja. 

U tom pravcu, gospodo senatori, kako već rekoh 
dalo bi se navesti više gravamina i ne zalazeći u skraj- 
nost onih elemenata, koji u tim gravaminama traže 
temelj svoga rada protiv današnjeg režima i čak 
protiv osnovnih principa, na kojim je naša država 
utemeljena, a koji su za nas neprikosnovena sveti- 
nja nad svakom rekriminacijom plemenskog, regio- 
nalnog i individualnog karaktera. Ne da se ipak pre- 
mučati činjenica, da reparacije, koje su bile za oče- 
kivati kao posledicu zavedenja novog kursa po Sep- 
tembarskom Ustavu, boljim su dijelom izostale i da 
još uvijek izgleda da Septembarski Ustav pretstavlja 
mrtvu tačku, s koje se nismo uspjeli da  maknemo. 

Pri ovoj konstataciji ja sam daleko od onih pro- 
tivrežimskih krugova, koji drže da Septembarski Us- 
tav nije urodio onim plodom, koji se od njega oče- 
kivao, stoga što u istome nisu recepirani svi om 
kanoni demokratije, koji su po njihovom mnenju 
nuždni za definitivno ozdravljenje i obezbedenje nor- 

malnog političkog života u našoj državi. Odbiv od 
ovih prigovora ono što proslavlja obligatnu garni- 
turu sopstvenu svim opozicijonim programima, pre- 
ostaje činjenica, da Septembarski Ustav pretstavlja 
još uvijek okvir, u kome se napredan narod može 
slobodno i uspješno razvijati u demokratskom duhu. 
Septembarski Ustav može biti preuzak i nepodesan 
okvir jedino za rad protiv države, ali u tom je nje- 
gova prednost a ne kakav nedostatak. Danas kada 
je poljuljana vjera u kanone teoretske demokratije 
čak i u Zapadnim velikim demokratskim državama, 
neozbiljno je zahtjevati, da joj se traži zaklpništa 
na Balkanu. Mi smo na svojoj koži iskusili do čega 
može dovesti jedan skrajno demokratski ustav, ko- 
me nismo bili dorasli, a da bi za takovim ustavom 
mogli da čeznemo. 

Po томе mnenju nije dakle do Septembarskog 
Ustava ako u našoj državi političke prilike nisu još 
potpuno normalizovane, vec do toga što čiste na- 
mjere i mudre odluke onog faktora, koji je Ustav 
dao i odredio kako da se izvrši, nisu našle lojalne 
egzekutore. Mjesto da se decentralizovanjein držav- 
ne uprave udare tvrdi temelji novom političkom ži- 
votu, u kome sve da i ne bi bile odmah uklonjene 
sve plemenske i regijonalne opreke, one bi svakako 
bile ublažene i postepeno brisane; mjesto da se u 
deceiitraiizovanju državne uprave stvori jedan pro- 
videncijalni ventil za odušak plemenskih i regijonai- 
nih velejiteta i za zavedenje toli nuždne politike rav- 
noteže, egzekutivni faktori režima nastavili su sta- 
rom i promašenom politikom ključeva, zaboravljaju- 
ći pri tome, da medu bratskim plemenima, koji sači- 
njavaju ovu državu,, politički problemi ne dadu se 
definitivno riješiti drugim ključem već onim, koji 
rastvara bratska srca k izmjeničnom povjerenju, k 
oduševljenju za veliki ideal jedne državne zajednice 
i k uvjerenju da je spas i napredak naših triju p'e- 
mena jedino u jedinstvenoj Kraljevini Jugoslaviji. 

Po postojećem auktoritivnom sistemu režima, na- 
stalom odmah po ukidanju Vidovdanskog Ustava, 
postojala je mogućnost da Kruna, kao što je oktro- 
jiranim zakonom 3 oktobra 1929 odredila novu po- 
djelu države na banovine, putem oklrojiranja izda 
također i zakon o organizaciji opštinske i banovin- 
ske samouprave u svrhu provedehja konačno određe- 
ne unutrašnje decentralizacije države. Ako to nije 
urađeno i ako se je to namjenilo u du/nosi novom 
Narodnom pretstavništvu, to je bilo očito stoga što 
se je htjelo, da se zakonu p decentralizaciji dade važ- 
nost jednog znamenitog istoričkog akta, u kome je na 
poziv Krune i po inicijativi Kraljevske vlade učestvovao 
preko svog zakonitog pretstavništva cijeli jugoslo- 
venski narod. U izvedenju tog velikog posla imao je 
da sastoji glaivni zadatak prvog Narodnog pretstav- 
ništva sazvanog po Septembarskom Ustavu. 

Gospodo, ja držim da medu nama nema ni- 
jednog koji ne uvida da novi politički kurs inaugu- 
risan Januarskim Manifestom ne smije da bude obu- 
stavljen ili pretrgnut. Država je dobila ime Jugosla- 
vija, vojska je dobila jugošlovenske zastave, država 
je podijeljena na devet banovina, ali svi osjećamo da 
veliko djelo započeto Januarskim Manifestom nije li- 
me dokončano i da ono treba da bude okrunjeno de- 
finitivnim uređenjem državne uprave putem njene de- 
centralizacije. Mjesto intenzivnog rada na političkoj 
izgradnji našeg državnog uređaja polag intencija Ja- 
nuarskog Manifesta i prama smjernicama Prijestolne 
Besjede 18 januara 1932 mi zapažamo opštu stagna- 
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cijUi koja se može tumačiti kao kolebanje i neodluć 
iiost u času kaci je od najviše nužde odvažnost i od 
lučnost. Gospodo, svi smo na čistu o tome da centra 
lizam koči svaku re^ijonalnu inicijativu, a podjela dr- 
žave na banovine, o k:jiin je dojučenšnii pretsjednik 
vlade jednom   priznao, da  imajn   manju   nadležnos( 
tiego li sreska načelstva, ne bi imala smisla ni vrijed- 
nost, ako se banovinama ne pruži mogućnost, da se 
izrađuju u svom djelokrniru te da preuzmu čitavi niz 
državnih poetov:] i tim se : ipettobe udbvbljdnjb u naj- 
većoj mjeri re^ijomilnim potrebama. U kojoj mjeri'i 
kojem- pravcu  mora da država  bude centralizovana 
odlučiti  će  pravorijek  Narodnog  pretstavništva.   Ali 
već sada možemo ustvrditi da, i ako se može pristati 
na  pretpt si;;\kii  u  izjavi  senatske  manjine,  da cen- 
tralističko uređenje države nije adekvatna forma po- 
litičke  integracije i  da unitaristički  princip bez po- 
vrijede podnaša  unutrašnje uređenje  najširih samo- 
uprava, nikada se ne bi saj^lasili s time, da se te samo- 
uprave stvore sa sadržajnim oznakama  niti antono- 
mije,  niti  federacije.  Mi  decentralizaciju  države  ne 
smatramo   procesom   razjedinjavanja   ono«   što   je 
ogromnim trudom i mukom bilo ujedinjeno, već mu- 
drim političkim podvigom,  kome je  glavna zadaća, 
da postojeće jedinstvo naše nacije još bolje utvrdi i 
obezbjedi, MgO li je ono utvrđeno i obezbjedeno pri 
današnjem   centralističkom   uređenju   države.   Veliki 
neimari  Jugoslavije  i  JttgortovemtVa  nisu  zamišljali 
našu jedinstvenu naciju federativno pocjepanu; tako- 
vom nije ova naša država predvidena ni u Krfskoj 
deklaraciji, ni u istoričnoj adresi, koju je delegacija 
Narodnog Vijeća u Zagrebu predala dne 1 decembra 
I&18 Regentu Aleksandru u Be(,«radu, a kojom se pro- 
glašava ujedinjenje Kraljevine Srba, Hrvata i Slove- 
naca. () autonomiji,  federaciji, amputaciji  i o koje- 
šta goremu stalo se govoriti tek onda, kada su na- 
kon provedeno« ujedinjenja usljed  ra-trovanih poli- 
tičkih i  stranačkih prilika  počinjene  na  jednoj i na 
drugoj strani  razne  nevaljalštine, sretno  likvidirane 
.Ianuai>kim     jM/.Mifesk.m,   a  koji  je   nametnuo    po- 
trebu jedno« autoritativno« režima, zadaćom da is- 
pravi ranije «reške i propuste loše shvaćeno«, a još 
lošije upotrebljeno« demokratizma 

Ju«o,slavija, kao rijetko koja dru«a država, pret- 
stavlja jednu savršenu liomo«enu etničku cjelinu sa 
jedinstvenim vrhovnim nacionalnim ciljem, u kojoj 
dosljedno ne može da bude «ovora o autonomijama 
ni federacijama, koje ne bi mo«le da budu ne«o od 
štete toli za cjelinu, koli za pojedine autonomne ili 
federativne komponente državne cjeline. NegOj kao 
što već na«lasismo, pošto postojeći kruti centralizam 
koči svaku regljonalliu inicijativu, to prama dos.i- 
dašitgm iskustvima nameće se nužda decentralizacije 
putem zavedenja općinskih i baiioviiMdh >;ти;ир! 
ali takova decentralizacija u ničemu ne smije da dira 
u vrhovno načelo jedinstva države. 

Gospodo senatori, ovo je treće godište ove le«i- 
slativne periode a da Kraljevska vlada, koja se je 
kroz ovo razdoblje tri puta izmijenila, nije još pri- 
kazala Narodnom prelstavništvu predio« zakona o 
decentralizaciji državne uprave, a tome je posljedica 
da se i nadalje podržava prividnost neko« štetno« 
provizorija; po kome konačno uređenje ustavno« 
oblika države nakon punih 15 godina od njeno« po- 
stanka Izgleda jom uvjek otvorenim pitanjem, što 
nipošto nije kadro, da ojača prestiž države, niti da 
podigne vjeru u njenu stabilnost. Valjda je toj činje- 
nici najviše pripisati što se je lanjske «odine od stra- 

ne nekoliko vanrežimskih političara pokušalo, da se 
propustu Kraljevske vlade doskoči raznim deklaraci- 
jama, punktadjama i i/javama, koje sam već napo- 
menuo, medu kojim je i izjava na itske manjine. 
1 ako to može da čudnovato zvuči, istina je ipak, da 
je propusi Kraljevske vlade smatrati jakim podstfe- 
kom rečenim deklaracijama i da je pod stanovitim 
/ornim ug'om Kraljevsku vladu smatrati donekle mo- 
ralno odgovornom za iste. Sve dok VI. da ne iznese 
predlo«e za decentralizovanje državne uprave, kao 
što joj je to stavljeno u neminovnu dužnost od Kru- 
ne, zvani i nezvani na to imati će pravo da se sma- 
traju ovlaštenim, da ustaju predlozima i sugestijama, 
kako da se već dekretovana decentralizacija države 
ima da shvati i provede. — 

Moje je tvrdo uvjerenje, da kao što se naše opšte 
političke prilike, tako i prilike u našoj državnoj admi- 
nistraciji neće poboljšati sve dok se ne provede de- 
centralizacija držjivne uprave te s to« gledišta decen- 
tralizacija ima da znači ne samo riješenje političkog 
već ujedno administrativno« problema te teško bi bi- 
lo ustanoviti koji od ovih dvaju prcbletrta папнч-а 
nuždu čim skorije« riješenja. 

Gospodo seintori. smatram suvišnim ovdje isti- 
cati da opaske i zamjerke, koje mo«ii pasti u ovom 
I'omu, ne mbgu se smatrati optužbama protiv djelo- 
vanja Kraljevske vlade, jer ista po Ustavu nije diižna 
da odgovara Narodnom pretstavništvu. Nama nije da- 
kle moguće da se orijentUjemo 6 razlozima, kojim 
je rukovođen i Kraljevska vlada pri svom djelovanju 
i svojim ina-pustima, tim manje što je Kraljevska vla- 
da dosad bila uopšte veoma -"krta u tome, da Narod- 
nom  pn M.u  od prigode  do prigode saopšti 
svoje poglede na pitanja, koja živol  neprestano na- 
meće državi. Ipak, polazeći sa stanovištaj da je naj- 
preča zadaća režima i da on iskreno leži za sredenjem 
unutrašnjih prilika, ja držim da je do tog cilja doći 
najlakše i najsigurnije ako se usčuva potpuna harmo- 
nija i solidarnost u radu Kraljevski vladi i Narod- 
no« pretstaviii;tva.  Takova  harmonija  i  solidarnost 
moći će da postoje ako one budu imale jednu čvrsni 
zajedničku  bazu,   a   takovom   bazom   može  da   bude 
jedmo  Prijestolna  Besjeda,   U  kojoj  SU   bistro   i  ja- 
sno označene dužnosti i zadštei tbli Vlade koli Na- 
rodno« pretstavništva. Ako se u Prijestolnoj Besjedi 
naređuje Vladi da postavi  na dnevni red Narodim:; 
pretstavništva definitivnu   organizaciju   opštinske  i 
banovinske samouprave, tih najvažnijih jedinica na- 
rodno« života, a Kraljevska vlada pušta da proteku 
tri godine, a da nije nalogu Krune udovoljila. Na- 
rodno pretstavn&tVo ne rrtože da se sa takovim po- 
stupkom  Vlade SOlidariše  i  takovom  izjavom  treba 
da   se   zadovoljimo.   Pri   čisto   pariamentarnom   reži- 
mu, Narodnom pretstavništvu pružena je moglićho'si 
da svome nesolidarisanju sa radom Vlade dade izra- 

'za uskraćenjem budžeta; kod паз nema te mo«ućno 
sti, jer Vlada nije odgovorna parlamentu te uskrata 
budžeta bio bi akt  protiv režima, a ne protiv Vlade. 
Stoga ja ću u ovoj generalnoj debati glasovati za 
predloženi budžet, u o-ta'om uvjek u nadi  i  u pret- 
pOStaVci, da će Kraljevska vlada napokon svojoj duž- 
nosti udovoljiti  i čim  prije  doskočiti  svojein  doda- 
našnjem propustu. 

Kad se je lanjske godine raspravljalo o izbor- 
nom Zakonu za seoski opštine čuli su e razni pri- 
govori i u Narodnoj skupštini i u Senatu. Osobito 
se je isticalo, da i/borni Zakon za opštine .stvarno 
i pravno ima da sačinjava jednu cjelinu sa Zakonom 
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o samoupravi banovina te oba zakona imala su se 
istodobno predložiti. Ako se je uspjelo da prede pre- 
ko to^ prigovora to je bilo najviše s razloira, što 
se je stavilo u izgled čim skorije podnošenje Zakona 
o samoupravi banovina. Gospoda članovi senatskog 
Odbora za proučavanje Zakona o opštinskim izbo- 
rima, u koji sam i ja imao čast da budem izabran, 
sjećati će se veoma dobro, da je prigodom rasprav- 
ljanja u Odboru palo u tom smislu i jedno obećanje, 
koje žalibože nije bilo održano te do danas ne samo 
nije podnesen predlog zakona o banovinskim samo- 
upravama, već niti zakon o izboru gradskih opština 
i ako su prvi izbori u seoskim opštiuama već lani 
provedeni. 

Gospodo senatori, riječ izražena u Prijestonoj 
Besjedi neprikosnovena je svetinja i za nas i za Kra- 
ljevsku vladu i za cijeli jusioslrveiiski nar :d, koji 
zahtijeva i očekuje da se ona čim prije izvrši. 

Gospodo senatori, bilo bi neobično kada bih 
završio ovo nekoliko riječi a da se ne doh'knem i 
samog budžeta u koliko je to pripustljivo i shodno 
pri generalnoj budžetskoj debati. 

Iz ekspozea g! Ministra finansija pri uvodu u 
današnju debatu, kao i po njegovim objašnjenjima 
u Finansij^kom odboru, mi smo se mo^li uvjeriti, da 
predloženi budžet, obzirom na naše finansijske pri-- 
like i poteškoće, pretstavlja jedan teški napor koji 
je, barem što se tiče formalne strane, sretno svla- 
dan, a da pri tom bez dvojbe mora se priznati do- 
lična zasluga ličnosti, koja od nekoliko ^odin.j stoji 
na unravi naših državnih finansija. 

Kad bi se realnost državnog budžeta, jedini pred- 
uvjet svako« zdravoir predračuna. mo<f:h\ postići ti- 
me da_ se za skupni sigurni izdatak predvidi i odno- 
sni primitak e da se, što no riječ, uzmogne privesti 
kraj kraju, tada ne bismo imali razloga da nas pred- 
loženi budžet zabrinjuje. Ali ako imamo pred očima 
i to da primitak u jednom zdravom budžetu treba ne 
samo da je realan u toliko što se može pretpostaviti 
da će on faktično biti ostvaren, već mora biti rea- 

. lan i u tome, da je u razmjeri sa finansijskom sna- 
gom kontribuenta, tada iskreno nam je priznati da 
ćemo dati svoj glas za nj, jedino iz razloga, što че 
radi o udovoljenju neotklonjivoj .državnoj nuždi, ko- 
ja mora da ie nad slakom brigom i obzirom. 

Budžet koji je pred nama. skoro je za 28% niži 
od budžeta za godinu 1931/32. Prema toj konstata- 
ciji stoji fakt. da porezno opterećenje, na kojem se 
osniva budžet nast.ajuće budžetske godinei, raz- 
mjerno je znatno veće naprama poreznom optere- 
ćen iu, koje je služilo bazom za budžet pred same tri 
godine. Driurim riječima što je porezno opterećenje 
veće. tim je budžet manji. 

Ova anomalija mora se tumačiti time, da su po- 
rezna vrela umanjena i stotr-a treba da preostab 
vrela budu n većoj meri opterećena i da se pošto 
poto traže nova, bez obzira na reperkusiin to« po- 
rezno« navijania na naš ekonomski život. Ova ža- 
losna konstataciia nameće nam pitan ie. da li je naša 
budžetska politika n opšte zdrava i dokle će se ova- 
kovom politikom moći da nastavi. Na to pitanje 
nema dru^o« pdgpvora već jedno biva da ako se ne 
poboljšaiu ekonomske prilike u državi takova poli- 
tika vodi neminovno do jedne veoma teške situa- 
cije. 

U koliko se radi o općim razlozima, koji uslijed 
vhidajuće svjetske krize utiču na naše ekonomike 
prilike, uzalud bi bilo govoriti  o tome kako da se 

iste poprave, jer pri toj općenitosti naša država igra 
jednu malu i sporednu ulogu. Ali, mimo tih op- 
Stih razloga postoje bez dvojbe i razlozi, koji ovise 
jedino o nama, o našoj privrednoj i poreznoj poli- 
tici, a tu se je moglo i moralo dosta to«a da uradi, 
a dosta se je griješilo i još više propustilo. 

Van svake je dvojbe, a to se kod nas uvijek na- 
viašiva i podvlači, da je naša država poljoprivredna 
država, ali ipak to se nema pred očima, kad se gcd 
radi o tome da se nešto o.dlučna preduzme prema toj 
načelnoj pretpostavci d konstataciji. Kao svi dosa- 
dašnji budžeti, pak i ovaj o kome raspravljamo, ne 
vodi dovoljno računa o poljoprivredi, čak ni koliko 
se je moglo pri današnjim teškim prilikama očeki- 
vati. Taj prigovor čuo se je i u drii«om domu od 
strane skoro svih govornika u generalnoj debati te 
u specijalnoj debati Ministarstva poljoprivrede. Još 
se uvijek očekuje jedan poljoprivredni plan po ko- 
me bi se imao udesiti jedan probrani za etapnu ra- 
cionalnu regeneraciju naše poljoprivrede ne samo u 
kvantitativnom i kvalitativnom pravcu već i u prav- 
cu plasiranja naših poljoprivrednih pretičaka. U tom 
planu trebalo bi medu ostalom voditi računa o ure- 
đenju rijeka, voda i bujica, po kojim ie oduzeta sko- 
ro trećina cjelokupne površine obradive zemlje ko- 
risnoj kulturi; neophodna je nužda revizija kvalifi- 
kacije zemljišta prama faktičnom bonitetu u svrhu 
pravično« oporezovanja; nuždne su poljoprivredne 
škole i uzorna imanja, poticanje i oniogućavanje raz- 
vitka zadru«arstva, nadalje vodenje bri«e o svim 
ovim uvjetima unapređenja naše poljoprivrede, o 
kojim je nebrojeno puta bilo «ovora u ovom i u 
dru«om Domu, a da ih je daii«ubno ponavliafi, 

U jednoj poljoprivrednoj državi bilo bi logično 
da najbolje živi poljoprivrednik; naprotiv kod nas 
nikome drugom ne ide gore neiro li njemu. Sf.-m- 
dard života naše« poljoprivrednika u našoj poljo- 
privrednoj državi, osobito u nekim krajevima, me- 
du kojim žalibože ubrajati je i rodni moj kraj, skoro 
da ne nadmašuju tro«loditski standard života. 

Po ujedinjenju, u svrhu da se оуа anomalija u- 
kloni, pro«lašena je a«rarna reforma i dala se ie 
poljoprivrednička zemlja koju on obraduje. Ako ho- 
ćemo da istini po«le,damo u oči tada priznati nam 
je, da našem poljoprivredniku niie nikada bilo trnre 
ne«o li je danas, kada je doŠ3o do isključive vlasno- 
sti zemlje koju obraduje te u praksi ioš jednom je 
dokazano da realni život čestokrat prkosi najnepn- 
kosnovenijim teorijama. 

Teško stanje naše poljoprivrede odrazu je se na i 
više u nrezaduženosti naše« poljoprivrednika. Da se 
lom velikom zlu doskoči poduzete su palijativne pu- 
re, koje zemljoradniku očito nisu pomogle ne samo, 
već, u namjeri da se njemu ponio«ne, nanijela se 
šteta dru«im. 

Naš ekonomski život silom prilika i u nenio«uć- 
nosti da se postavi na čvrste temelje razvia se u 
znamenu samih iznimnih mjera, a sve su te iznimne 
micre provedene na način, da se tereti u vezi sa 
zaštitom zemljoradnika nisu podielili na čitavu dr- 
žavnu zajednicu, biva na sve staleže u ra/mjeriu nji- 
hove porezne sna«e, ne«o u protimbi sa kardinalnim 
principima socijalne politike, svalili su se samo na 
neke staleže na štetu samih zemljoradnika i čitave 
državne zajednice. 

Dotakao sam se ovo« pitania u jednom ciliu i 
s razloeom što. osvrćuć se na naš rad za prvo« tn- 
jenija života   Senata,   htio sam primjetiti da uprav 
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prama ovom pitanju Senat nije valjda uvjek istupio 
dovoljno indjvidualno, kao Sto bi to inače bilo bolje 
odgovaralo njčgovoj moderatorribj i stabillzatorn ).i 
funkciji n legislativi. 

Gospodo senatori, neće, mi se zamjeriti ako pri 
koncu mog govora kažem par riječi o predloženom 
budžetu u ime mog užeg rodnog kraja. 

O  našoj  velikoj  domovini  Kraljevini  Jugosla- 
viji opće se kaže da je bogata zemlja. To odgovara 
istini samo u toliko, što naša zemlja, kao rijetko ko- 
ja druga, obiluje neograničenim mogućnostima obo- 
gaćenja.  Ali, žalibože, naša zemlja ima  i svoje t.ZV. 
pasivne krajeve,  a  to su Dalmacija,  Hercegovina  i 
Crna Gora. Krševita narav tili krajeva najviše je do- 
prinijela njihovoj privrednoj pasivnosti, ali time nije 
rečeno, da ti krajevi  moraju za uvjek ostati pasiv- 
nim i da oni nisu podobni za privredno poboljšanje. 
Nego od našeg državnog ujedinjenja nije ništa, ili 
veoma malo urađeno u tu svrhu. Budžet, koji je pred 
nama, u tome je dosljedan dosadašnjim budžetima. 
Za one krajeve, koji nemaju dovoljno niti kruha, u 
ovom   budžetu  ne predviđa se nikakove   investicije 
premda, e da se te naše t.zv. pasivne krajeve zasiti 
barem  nasušnim  kruliom.  bilo  bi  dovoljno  da se  u 
Dalmaciji   prosuši   i   Imnil'iknje   Neretvansko,   Imot- 
sko,    Drniško i Kninsko Polje; da se u Негсе^о\;п1 
prosuši i bonifikiiie Popovo Polje i uredi tok rijeke 
Neretve i da se u Crnoj Gori preotme vodama Skadar- 
skog jezera barem jedan dio velikih površina najbo- 
ljega zemljišta. Ostavi jajuć po strani za čas pitanje 
Skadarskog jezera, koje pretstavlja jače investicije a 
k tome nailazi i na druge poteškoće, koje nisu samo 
finansijske naravi, ostala spomenuta poboljšanja dala 
bi se izvesti uz relativno manje finansijske žrtve, koje 
čak i za ovakav budžet,' kao što je ovaj pred nama, 
ne bi značile nesavladivu poteškoću, osobito pri etap- 
nom izvršivanju odnosnih radnja. 

Gospodo, tugaljivo je konstatovati, ali je pak 
istina, da mi, narodni pretstavnici, iz primorskih kra- 
jeva, vršimo danas na ovome mjestu onu istu ulogu, 
koju smo negda vršili kao tadašnji narodni zastup- 
nici na Carevinskom vijeću u Beču i u Dalmatinskom 
saboru u Zadru, biva da jadjkujemo nad nevoljama 
naše uže divne otadžbine i da vapimo za nomoć 
Ali, dok je bilo skoro prirodno da naše jadikovke 
nisu dopirale do faraonskog srca naših bivših tla- 
čitelja i tuđinskih vlada, dotle ne može da se shvati, 
kamo li opravda, ako naši opravdani vapaji nisu 
mogli kroz 15 godina naići na razumievanje kod 
upravnih faktora rođene naše narodne države. Stopa 
današnji naš položaj prema našim biračima i pred 
tamošnjim našim narodom mnogo ie teži, nego li 
je bio onda, kad smo se vraćali iz Beča ili Zadra, i 
kad smo svoje parlamentarne neuspjehe mogli lahko 
da opravdamo. Danas kad nam se od strane naših 
prijatelja, a i naših protivnika, dovikne da Beograd 
nema razumjevanja za more i da u centralističkom 
Beogradu vlada kontinentalni mentalitet — mi, na- 
rodni pretstavnici, ne znamo šta da odgovorimo. 

Gospodo, ja srni to već drugom zgodom rekao 
a to su naglasili i moji drugovi s mora u jednom i u 
drugom Domu kad se je god za to pružila zgoda, da 
je naše more najveće blago naše države, da su na 
moru preduvjeti našeg opstanka, našeg napretka, 
naše kulture i naše veličine. Ako mi današnja vele- 
vlast na Balkanu jedan dan, kao što imamo pravo 
po položaju, po prostranosti našeg teritorija, po pri- 
rodnim mogućnostima obogaćenja i po junaštvu na- 

šeg zdravog naroda, postanemo velevlast u Evropi, 
to će biti jedino po našem moru, jer bez mora niti 
je u historiji bilo niti će ikada, biti velike države. 
Križni put velikog Kralja Oslobodioca preko Alban- 
ske Kalvarije u пабој historiji pretstivlja prvi simbo- 
lički korak u novu historiju naše rase. Providnost 
je pokazala našemu narodu da novi put vodi na mo- 
re; skrenuti s tog puta značilo bi ili nerazumjevanie 
ili malodušnost. 

Gospodo,   dodanašnje   potejenjivanje    važnosti 
mora od strane naših Vlada  iliistrovano  je najbolje 
od  male  brige  posvećene  dosad  izlazu  lia1 more,' i 
ako je naša obala valjda jedinstvena na svijetu, što 
se tiče prirodnih luka, dakle najvažnijeg preduslova 
za izlaz na moro. Ja sam u ovom zasjedanju podnio 
interpelaciju na g. Ministra saobraćaja u kojoj sam 
prikupio sve one argumente, podatke i razloge, ko- 
ji  su   inače  nadležnim   mjestima   dobro  poznati,  o 
nuždi izgradnje železničke pruge od Bihaća uz doli- 
nu Une i Butišnice priključkom na Knin. Ako ikada 
to se je  i  ove godine pokazala  nužda bezodvlačne 
izgradnje ove pruge od nešto preko 100 km. dužine 
i uz trošak kojih 300 miliona dinara. Ja se nadam 
da će g. Ministar saobraćaja još za ovog saziva dati 
mi zamoljeni odgovor, a vjerojatno je da će se g 
Ministar u svojem ekspozeu pri raspravi o njegovom 
resoru osvrnuti na ovaj predmet. Očekujuć odgovor 
g. Ministra  ne  mogu da se otmem  nekoj podozri- 
vosti izazvanoj po nekim revelacijama i čudima pri- 
godom toli generalne, koli specijalne debate o reso- 
ru Ministarstva    saobraćaja  u  Narodnoj    skupštini 
pred faktom, da su te revelacije i čuda uslijedili tek 
sada, nakon što su četiri ugovora, po kojima se je 
morala provesti izgradnja železničkih pruga i rado- 
va sklapana već god. 1932 i nakon što su sve te pru- 
ge  skoro  dogradene,  osim  zlosretne  Unske  pruge. 

U  nizu  problema  nametnutih  našoj  pomorskoj 
državi jedan je od glavnih izgradnja i napredak naše 
trgovačke  mornarice,  koja  je nakon poznate kon- 
vencije Trumbić-Bertolini bila uzela znatnog maha, 
ali  danas  je  u  opadanju  i  kvantitativno  i  kvalita- 
tivno. Nije se tome čuditi ako se pogrda na žrtve: 

koje ulažu sve pomorske države za čim jaču afirma- 
ciju svoje  trgovačke zastave na svijetskim  morima 
i  ako se te žrtve usporede sa onim što  je  naši dr- 
žava u tom pravcu uradila, ili tačnije što je propu- 
stila  da  uradi.  Očito  je  da  naša  mlada  trgovačka 
mornarica treba državne subvencije. Prema tome sto- 
ji  činjenica  da  naša  država  ne  samo  da  je  u  za- 
ostatku sa  pripomoći,  koje je  ona  dužna  kao  dr- 
žava, već je u zaostatku  također  i. sa  onim  Sto  <e 
nema smatrati pripomoći, već naknadom za obavlje- 
ni posao u službi državnih preduzeća i što potiče iz 
čisto privatno-pravnih obveza i ugovora medu njom 
i  našim  obalnim  plovidbama,  makar  da  se  ta  na- 
knada   pogrešno  nazivala  subvencijom.   Ovim   pita- 
njem mi smo se i drugom zgodom pozabavili te je 
u jednom svom govoru naš današnji pretsjednik, se- 
nator g. dr. Tomašić, priznatom svojom kompeten- 
cijom u pitanjima, koja se odnose na naše pomor- 
stvo, objasnio kako subvencija, koju država po spe- 
cijalnom ugovoru plaća Jadranskoj plovidbi. Dubro- 
vačkoj plovidbi i Zetskoj plovidbi, vezana je uz pro- 
tučinitbu sa njihove strane za prenos pošte te druge 
činitbe, koje je država dužna  da  plati.  Žalosno  je 
dakle, da država u  ime  takovih  t.zv.  subvencija  u 
zaostatku  je za preko 55 miliona dinara, a taj za- 
ostatak nalazi štetnu reperkusiju ne samo na intere- 
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sovanje plovidbe, već i na ekonomske prilike cijelog 
našeg primorskog pučanstva, iz kojeg se rekrutira 
cijeli časnički i momčadski personal, na naša brodo- 
gradilišta it.d. Ne nade li država načina da ovo svo- 
je dugovanje dotičnim plovidbama čim prije isplati, 
neminovno pretstoji obustava mnogih poštanskih 
linija, a valjda i obustava cijele obalne plovidbe uz 
sve nedoglodne poslijedice za naš primorski svijet i 
za same državne interese. 

Gospodo, za Direkciju pomorskog saobraćaja 
naš budžet predviđa 18 miliona dinara. Od toga za 
održavanje i obnovu luka otpada na područje lučke 
kapetanije u Šibeniku dinara 362.000, a za onu u 
Splitu dinara 367.000. Za novogradnje nije predvi- 
deno ni prebijene pare. Posebnim amandmanom 
predvideno je nadoknadno 5 miliona dinara. Ako se 
uzmu u obzir sad navedene sume i usporede li se Iste 
sa neodgodnim potrebama pomorskog saobraćaja, 
mora se doći do zaključka, da država nije došla u su- 
sret udovoljenju niti najelementarnijim potrebama 
našeg Primorja, čak niti u onoj mjeri, koja bi od- 
govarala našim današnjim teškim budžetskim pri- 
likama. 

Gospodo senatori, svim onim, koji imaju pri- 
like da prate pitanje javne štampe susjedne države, 
poznato je da se u istoj sistematskoj kampanji pro- 
tiv naše države pripjeva stari motiv o tobož nekim 
imperijalističkim ciljevima naše države i o njenom 
siliK-m naoružavanju. Međutim, po ograničenjima po- 
primljenim u pravcu razoružanja naša je država bila 
vlasna da iskaže svoj vojni budžet za 3Vž milijank, 
dočim on faktično iznosi samo 2!L' milijarde; za na- 
še vazduhoplovstvo i ratnu mornaricu, naš budžet 
predviđa tek polovicu onog, koliko bi faktično mo- 
gao da iznosi. U tome je najrečitiji odgovor onim 
koji nas objeduju nekim imperijalizmom i naoruža- 
njem. Osobitim zadovoljstvom spomenuta štampa 
morala bi ocijeniti i pozdraviti kao osobiti dokaz 
naše miroljubivosti činjenicu, da je budžet naše ratne 
mornarice prikraćen za 7 miliona dinara prama bu- 
džetu koji ističe. Daleko je od mene i pomisao da se 
upuštam u kakovu kritiku, koja prelazi granice na- 
šeg prav;; i dužnosti osjenjimnja pojedinih, pak i 
budžeta vojske i mornarice te u granicama tog pra- 
va i dužnosti ne mogu a da ne priznam kako se je 
pomenuta redukcija uprav bolno dojmila svih nas, 
koji veliku pažnju posvećujemo napretku naše mla- 
de ratne mornarice. Našai je tvrda nada i vruća že- 
lja da se u budućem budžetu dolično naknadi ono 
što je silom prilika u ovom budžetu moralo da 
izostane. 

Gospodo, primajuć se častne senatorske dužno- 
sti, ja sam se od prvog časa smatrao obvezanim da 
lojalno saradujem sa današnjim režimom te ću i 
dalje saradivati sve dok budem uvjeren da ovaj re- 
žim iskreno i lojalno teži da ostvari velike zadatke 
nabrojene u Januarskom Manifestu. Stoga izjavlju- 
jem da ću glasovati za predlog Finansijskog odbora. 
(Aplauz). 

Претседпик др. Љубомир ТомашиИ: Има реч 
r. Претседипк Плале. 

Прстссдипк Миинстарског сапета Никола Т. 
Узуновић! Ja hv, господо, због тога што je пошто- 
вани господин предговорник ira једпој ствари na- 
рочито ииспстнрао морати да кажем иеколико ре- 
чи. Лепа беседа поштованог г. предгопориика коју 
смо ми и са задоволЈСтпом и са пажњом сви саслу- 
шали, изпела je и мпоге констатације коЈе су као 

факта истина. Може бити у ватреној жсљн да код 
нас све ствари иду и боље и брже но што je то слу- 
чај, бојим се господин иредговорник je изизвесних 
факагга и истана изводио неке закључке који др- 
жим ne стоје, — те сам дужан да то са своје стране 
констатујем. — Сигурио je да господнн предговор- 
ник није, говорејш o административној и политич- 
кој потребн да што пре дођемо до бановинских са- 
моуправа, рекао — или сам ja пречуо израз — дд 
су шестојапуарске интенције узвишене, али да ннје 
било — нека ме г. предговорипк корегнра — лојал- 
иих егзекутора. Ако би та реч била употрсбл.ена, 
Ви ћете осетити да ми она даје право да замолим 
господина предговориика. да je, ако Beh хоће да 
критикује, замепи можда речју »пије било доволто 
спремнпх, mije бпло доволјИо експедитивних, није 
бнло доволлш вредпих егзекутора тога валикога 

, акта«, јер je, господо, било n лојалних и најлојал- 
нијих сарадннка. Алн, ne лежи у томе узрок што 
ми до данас нисмо остварили бановинске самоупра- 
ве, — најман>е у томе. 

Мн често пута, и ми у једном н у другом дому 
Народпог претставппштва, и у штамгш и у приват- 
ним разговорнма споримо и коитестнрамо и води- 
мо разговоре o јасипм стварима n чш^епицама. 

Господо, nauie самоуправе, и општинеке и ба- 
иовинске, то су стварп, које je pemno nam Устав, 
u o којима се може говоритн ne као o стварима, 
које се хоће, или nehe да изводе, него да ли се до- 
вољно брзо и доволлш мудро изводе. To су инсти- 
туције, које nam Устан услопљава, и нема те владе, 
пема тога политичког човека, који мисли да се њи- 
ховом извођењу успротнви. 

Али, господо, спровестп у дсло самоуправе под 
прилнкама, у којима се процес namer повог, шссто- 
јануарског државног уређења изграђује, — под 
приликама кс^је то изграђивање прате, ne могу се 
пспмп.ата никакви тер.миип и ппкакви рокови, у 
којнма се пмају те крупие и велике ствари извр- 
шити, алн ахо се не стигне, да се изврши баш у 
тим рокови.ма, које појсдинац замишл,.!, јер иако 
су и Престона беседа н Адреса и све изјаве падале 
o томе да се то мора извсстп, ппкоме није падало 
na памет да постави икакав рок, јер онај ко no- 
ставља немогуће роковс, тај буде временом деман- 
товап, да je поставлЈао рокове за ствари, које сс 
ne дају терминиратп и код којих je главно, да 
буду добро урађене, споредно са којим роком, те 
да ne дођемо у ситуацију да баповинске самоупра- 
ве — ако сам добро разумео г. предговорнпка — 
ако оне не буду добре, опда ћемо се вратптп na 
централизам. 

Ja мислим, господо, да ме н ви и г. предговор- 
ник схвататс, шта хоћу да кажем. 

Влада н ова — као и ona пре n>c, која je била 
и која je у доброј вол>и да изађе у сусрет свима 
тим схватањима закоподавког тела o тим стварима 
више говорпла и поставл.ала их тако pehu директно 
na дневни ред, na nnje, господо, успеда да nx свр- 
nni. Па треба ли ми да пзводпмо закључак пз тога, 
да те владе нису хтеле да проводе самоуправе? 

Не, господо, хтеле су, ai/m пословп су се тако 
развијалп и гомилали, — то пије предмет од 15 да- 
на рада, — na пису успеле. Ова je Влада и тај no- 
сао наследпла. 

Ja не треба да vnosopmi na то да je дапашња 
Влада ушла у nocao код већ отворене буџетске 
дискусије, управо једнога прсдмета који je строго 
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везан за рок и која je na њему радила, ц да ни ова 
Влада нити ма која влада може ono питање сада 
занемарити, нити хоће да га запсмарн, бар не она 
влада која излази из пашс средиие, јер je то и про- 
грам iraui и дужност иаша у спровођењу Устава у 
живот. 

Господо, na да ли je баш велика погрешка што 
се при извођењу наших самоуправа ишло no једном 
једино природном реду ствари, a то je прво спро- 
вођење у живот општинских самоуправз, na онда 
бановинских? To mije био лак посао. To nuje иали 
посао: и донети заком и извршити отитинске иг- 
боре, који су па.м no први путможе бити jaimo пру- 
жили пеоборпве доказе, да mi смело можемо да 
приступимо и спровођешу v живот и бавовинских 

■самоуправа', јер je народ показао да се on више не 
апстинпра... Содобр^аванЈе n бурно пљескање)... v 
onoj мери која je m авл ала гтред одговорпе вла- 
де увек питање: na чему самруправе, ако je ситуа- 
ција такома да нисмо гараптпианп кзко he се ода- 
звати та ствар код њеног увођења у живот баш na 
опп.м странама с којих интересовање за ту ствар 
кајвећма и долази? 

Благодарећи здравом схватању нашега парода, 
то се питање више ne поставлу; н г. прсдговорник 
je врло лепо и уочио^и рекао: nam народ iic схвата, 
ire разуме и пеће да иде за стерилном политиком 
и апстппенпијом, пего да he one вође, који ту no- 
литику проповедају, и пред народом n пред псто- 
ријом понети олговорпост. што многе ствзри у др- 
жавној политици ne иду брже због те стерилности 
Kojv ојги проповедају, и која, благодарећи здравом 
разуму нашега парода, има све иаље присталицз у 
народу Шљескање). Једном оечју, нема више пре- 
прека, Нема umire сметп.и. да ми тај велики П( 
узмемо у руке најозбиљније и иајбрже и дз га cnoo- 
ведемо, баш ако може и да буде каквог разговооа 
o року, који бп могао m буде замишљ-н и у Беседи 
и у Адреси, [ep смо се ии у гим великим актима 
могли везивати само за nam пепиод, — за период 
namera мандата, и ia, који сам поотивник постав- 
л.ап.а тпх рокова, ja могу пред Вама да изјлвим, 
наравно да се пишта политички no деси, да lieMo' 
jom ми за време трајања namera иандата тај посао 
и предузетп и свршити. (Одобравање и пљескаше). 

Лржим да са оваквим одговором може и госпо- 
дин предговорни« ла буде задрвољан. 

Г. предговорник je уочио врло интелигентпо, 
воло лепо и изложио неколике иоменте из нчшег 
политичког жпвота, да ии je дужност да,се и ia за 
иоменат na њима задржим, 

Врло je лепо уочио госполтг прсдговорпик да 
иема тепрлитике, nn тпх опозиционара, нити тих 
Boha који Morv споечити процес nauier државног и 
народног духовног ујелиљавања!, Нема, госполо, 
то смо ми сви свесни тога. Али има појава, ma no- 
једппаца, има и.ихових заблуда. кт'и тај пррџес 
ипак донекле ycnjopiaBaiy. Нека нам буде дужност 
да n оа овога иеста у свакој прилиии на свете апое- 
сс и na one o ко.јима je гопорио господин предго- 
рорник чинимо апел, na кад се то 1re може да ocv- 

.1ети и не тоеба да осујети. онда и нека се и не оме- 
та н нека се ne успорзва тај пооцес. него прилег- 
«имо свч n и- већине и из опозиције и t ии из за- 
конодавних кућа и они споља, да rv неминовност 
Koja пред нама стоји као битни услов за напредова^ 
м.е држзвне и наше будућности. сви удоуженим си- 

лама поспетпмо, тако да се ne буле више водила 
лискуснја o државпом уређењу, јср je то већ једном 
потпупо и за сва преме}1а свршепа ствар. (Бурно 
одобравап>е). 
Југословепство?! Господип je ca оних страпа где 

je реторика врло развијепа, и ja сам са особитнм 
'адовол.ством слушао његово излагање o пптеграл- 
ном и синтетичком југословепству. Јест, тако je I 
Оставнмо се све пивелацпје, сваке иптеграпијс, син- 
тезе, рецимо: један народ, једна држава, једпа ппо- 
шлост ('пл.есак), једпа садашњост, једна будућност, 
један Крал» (пљесак), једна влада. једно законо- 
лавпо тело, јсдпи закопи, једно правосуђе, сви рав- 
ноправии. свп браћа, сви Југославени (Бурни 
аплауз). Па, таково Југословенство. које стојп прел 
великии задатцпма уопште и поготово дакас, кала 
се стварају нове коистелације одпоса и снага, при- 
мнмо na себе дужпост, која na нама лежи, a bćra- 
иимо све те прсдпкате и све те придеве, будимо Ју- 
гословени, будимо Праћа, будимо свн ршноправ- 
ни, сви као један. (Бурни аплауз). 

Господо, пунктације, декларације?! И 6 тој 
ствари je дао свој суд, своје митл.еп.е господип 
прелгопортж, na којему се њему може само че- 
ститати. Па, пунктације. палитичко п.ихопо деј- 
ство, њпхов полнтнчки е(|)ект?! /Ia ли треба бат ми 
да се л>утпмо na те пунктације н декларације, icrv 
ли нама више шкоднле плп корпстилс, ако пређемо 
na чисто практички тереп наше политике? Грсподо, 
ту су подељена мишљења. Ja сам на пример ско- 
no чуо јелпог прпјатеља нз Дравске бановппе, Koii) 
je казао: Хвала будн пунктацнјама господина Kn- 
рошца! Да ne бепге п^их, зло бн протли na отптин- 
ски.м изборнма. Колико стоји до тих пунктација, 
— уколнко су one дело г. Kopomua или п.еговог 
Гл. олбора. лопустите ми, госполо, да ne улазим 
у ту ствар. Али једап вслики проценат народа, ко- 
in живи тамо у опи.\г крајевнма, вилио je тек пз тих 
пунктација и декларација куда je могао бити од- 
веден n каква би ситуација била опога народа, 
онога света баш у ошм крајевима, кад би се таква 
политнка пунктација водила. 

Исто то важи и за one друге пупктације. У 
огромпом броју свом наш парод и Србип и Слове- 
нац и Хрват je патриотичап, on хоће* и жели ову 
државу, овако јелинствену какова je, и када je на- 
род из тих деклапација вилео. ла има и неке д.пу. 
ге политике која воли к разједињавању, a то значи 
слабл.ен>е, a слаб бити значи бити прсл искушен>ем 
да постанеш робом туђинцз, — пушстације су код 
тога народа паправиле такав утисак с којпм би тре- 
бали да смо заловољпи. 

Господо, пречански фропт mije био састављен 
сал(о од Хрвата, каже г. прелговорни«. To je један вр- 
ло важа« момепат, који казује да ie то Оила јелна 
велика политнчка заблуда. али и такоза полчтичка 
опаспост — фронтови у једпом јслииственом на- 
оолу, — да ничега другога пема тто би правлало 
fi-ianyapcKn акт n његрву политику, ловољпо je то 
било да смо дошли до тога, да се парод дорео ло 
стварања фротппа, ла братиде протнз свога боатл 
n против своје државс у некакав други (1)понт. ! I\ :i- 
ктапије je дала и једна политичка група са ових 
страпа. na срећу врло псзпатпа, мала. и ако joj |е 
na челу уважспи стпрп политички борац, o коме 
je говорпо г. прелговорпнк, алн су те пунктације 
те групе биле пајочиглелпијп доказ куда и докле 
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може да одведе партијска, паргизанска заслепље- 
но^т. Te пуиктације у којима сс, — то je врло лепо 
уочио г. предговррник, — чак и за привредну кризу 
и иве зло које отуда долазп, директно кривила и 
влада и режим, na се будућим >демократом«, ■— 
под штрикле ту реч, — као излаз из тога зла прс- 
поручио једаи диктаторски прокизоријум, кахо je 
то врло добро уочио г. претговорник, пошто би тај 
провизориум гребао да ту господу доведе у владу, 
м то ne преко избора и народне воље, :него директно 
да замене садашњи режим, na да се тек нз тога вла- 
дајућега етава воде преговори и разговори — ие 
знам колико година би пмали да трају — те да сс 
дође до једног конзеквеитног провођења политике 
самовладанЈа, и како се све то тамо, неха ми го- 
сподин предговорпик помогае, говорило, no коме 
би првизоријуму Цетиње требало да иде у Сарајс- 
во и да се спроаеде нека прегрупација и промена 
државнбг уређења, које би из основа имало да све 
пореметиј na да тек онда када се из тога става онн 
догбворе и споразумеју донесе ново државно уре- 
i^eibe, a марод би требао да чека и сви послови да 
стоје, требало би да дође ноно државно уређ ње 
no схватањима онога ко je те пунктацпје потписао. 

Te су пунктације врло много допринеле да су 
се n на овим странша појмови врло брзо рашчи- 
стили, и даиас нико више ту господу нс третира 
озбилзно. јер се баш no том њнховом акту видела 
сва бедастост полнтике коју треба са те стране на- 
род да очскује. 

•Лепо благодарим г. предговорнику да je na то 
указао и да je иодвукао да су се та господа трм 
LBOJOM политиком и предлозима дисквалификовала 
да се зову уопште демократама и да воде иарод, 
јер су предлагали ствари које уопште никада није- 
даи демократа miju предложир, (одобравање) пи- 
ти he nam доори и патриотски народ икад одобрити. 

Господо, многе иа.м ствари ne пду онако како 
бисмо желели n како бисмо хтели, na не стижемр 
чак mi то да нашем мору поклопимо ону пажњу 
и опу л.з'баз, коју, вероваће г. предговорник, сви 
имамо и сви делпмо безгранично, n ви који сте блн- 
зу мора и на мору, и мн који смо деценијама и io- 
дпнама за њим вапијали и певали томе сип.ем мо- 
ру, и којп због тога протествујемо најодлучније 
ако ико можг да пс-сумња у то колнко je па.ма na- 
me море драго, колико ra разумемо n колико га 
ценимо! (Бурно одобравање). 

Када би се мору, поморству, трговачкој И par- 
noj морнарици Moivio помоћи само разумевањем за 
n.urone задаће и пашом л>убавл>у, ono би било нај- 
налредније море na свету. Али за то нису само љу- 
бав и сгмо разумевање довол.-пн; трсба ту n печег 
другог, a то друго мн дапас пемамо у толикој ме- 
ри, колико je ono потребпо за све те ствари, O ко- 
јима je данас говорио г. предговорник; Cfora ja 
молим и n.eia и еиу пату браћу на мору, да ako 
ne стшкемо да нм пружимо сву ону помоћ коју 
опи од нас очскују, да верују да то долази само 
отуда, не што нећемо, ne!i што немамо и ne мо- 
жемо под дамашњим приликама. (Одобравање и 
гласови: Тако je!). 

Господо; ако у расправи овогбуџета и свих nn- 
тап>а која су у везп са ширппом дискусије коју о\- 
иетска дискусија пружа уђемо у те разгово1)е са 
оном добром воЛјОМ са којом je ушао г. предговор- 
ник и сз којом треба сви да улазимо, да ствари 
анализирамо и поставимо na право место, да даје- 

мо сугестије и тражимо I>A одговорне Владе да учи- 
mi еве што може, ако при том раду останемо код 
оких разлога o којима треба да воде рачуна поли- 
тнчки људи поготово у овој кући, огнда таквим 
критикама, na ,и приговорима, можемо да учишШо 
učio толпко, a можда и више, него ли и цамим ствар- 
miM радом са одговорних положаја. Ако ие изађемо 
из става објектнвноети и добронамерности, ми he- 
мо најбоље одговорити својој дужности. (Одо- 
бравање); 

Prets&dnik dr. LJubomir Tomašić: Ima reč g. 
Majstrović, radi ličnog objašnjenja. 

Dr. Ivan Majstrović: Gospodo senatori^ ja srdač- 
no zahvaljujem g. Pretsedniku vlade na časti koju mi 
je ukazao i pažnju koju je posvetio mome govoru. 
Fa n koliko sam mu s te sirane zahvalan, u toliko 
više moram požaliti što me je, ma i priyidno, preko- 
reo stoga što sam upotrebio jednu reč koja se mogla 
tumačiti drugačije nego je bilo zamišljeno. Istina je 
da sam kazao da intencije onog faktora koji nam 
je podario Ustav nisu našle lojalne ekzekutore, ali i 
izrečno izjavljujem da moja namera nije bila da te 
reči uputim osobno onoj gospodi koja su do sada 
bila na vladi. Te reči imadu se shvatiti kao parafraza 
onog što sam citirao iz Prijestolne Besjede, u kojoj 
se kaže: da se načela državnog jedinstva i decentrali- 
zacije državne uprave imadu lojalno pcimeniti. LI tom 
smislu imaju se shvatiti moje reči da ako nije došlo 
do te primene, da je to bilo stoga što nisu lojalno 
primenjene intencije Prijestolne Besjede. Stoga žalim 
što g. Pietsednik vlade inju ovako shvatio moje za- 
merke. 

Pjetsednik dr. Ljubomir Tomašić: Ima reč g. 
Milan Simonovič. 

Ммлап Симоповик: Господо сенатори, ja hy у 
своие говору морати да имам у виду експозе KOJU 
je i. Министар финансија одржао данас пре по- 
дне у овом Дому, a псто тако и његов експозе KOJU 
je отштампан и којим je спроведен овај буџетски 
предлог Народној скупштини. 

Овај буџет, као mro je век наглашено, као и 
ранија два, Сенат je добио тако касно, да импс- 
ратпвна државна потреба да га примимо, изгла- 
само и одобрпмо до 1  апри - чнни да ce'ne- 
локуппп nam рад и нзрађивање буџета у овом ви- 
соком Дому има улраво да састоји са.мо у једној 
дебатн како o општој политицн Краљевске вла- 
де тако n o политици у појединпм ресорима, a 
исто тако и у чињеи.у извесиих напомена и суге- 
стија које би биле у вези како са самим буџетом 
тако и  са  помепутом  ПОЛИТИКОМ. 

Буџет овај г, Министар финансија у своме 
експозеу означио je као буџет кризе. Буџет je до- 
мста увек у вези n мора бити у вези са прилт a 
под којима се радн. On je управо њихов израз. 
И полазе11п са тога гледишта он га je означио као 
буџет кризе ti нагласио je и данас пред нама 
on управо претставл.а само продужење one поли- 
тике одл-учпе штедње коју je крат.еи^ка влада 
и у pannja два буџета доследно и консеквентно 
спроводила. 

Пре него би се, господо, упустио у < цену прИ' 
лика под којима je овај буџет рађен и у расш- 
трање мера које пам се управо намећу кад je реч 
o буџету n кад je реч. разуме се, и o привр( IHHM 
и финансијским тешкоћама у којима се налазимо, 
дозволите ми да се са неколико речи дотакнем 
како наше спољне тако м наше унутрашње ситуа- 
ције. Само пре кратког времена, пре неколико да- 
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иа, Министар спољних послова г. Јевтић у своме 
експозеу пред Иародном скупштнпом, rouopelui o 
гтолитици свога !)есора, казао je, господо, sa нашу 
спол.ну гшлитику да се она чврсто држн П1)иврже- 
иости Друштиу народа  и  њсговом Уставу. U,evio- 
купна  наша  спољна  акц11Ја.  "о  HierOBHM  речп.м i, 
кретала се у цилју и духу те највише међународне 
ипстнтуције. И, господо, са таквим правцем наше 
спољне политике несумњиво да смо сви задрвољ- 
im, и да ИСТИ ОДГОВара нашим ичекиваи.нма п иа- 
шем расположењу. Знагган број највећих умова и 
несумњиво врло далековндих л>уди још од 15 ве- 
ка,  почев са  чешким  краљем Ђорђем   I (ођебрат- 
ским na преко  великог  филозофа и књижевника 
француског Волте1)а,   преко  несуми.иво   иајвећег 
иемачког (|)илозофа Капта, преко великог песиика 
м државппка (|)paiiuyci<or Ламаргина. и преко мпо- 
i их других, глсдао je спас човечанства и једину мо- 
гућност за искорењивање para као средггва за рас- 
Прављање међународних односа само у стварању 
једме доиста велике међународне организације која 
би прешла границе појединих држава и самих кон- 
тинената. Уговарајуће стране, склапајући Версаљ- 
ски уговор у 1919 години, увиделе су једини пут 
и начин да се будући ратови онеиогуће м да се 
свету  загараитује  мирам   развитак,   кулгурин   иа- 
иредак н пр11В1)едни бољитак само у једној таквој' 
оргаиизацпјм  као што je Друштво  народа.  И ja 
сам, господо, дубоко увереи да су и напори меро- 
давних фактора за вођење наше спс^ћнс политике 
били  ирожети  ОНИМ  истнм великим  и узвмшепим 
принципима који су iiecyMibiilJO служили као осно- 
ва и самом Пакту Друштва народа. Сгварање Ма- 
ле  аитапте  и  њеног  Пакта  upe  годину  дана, за- 
кл>yчelbe конвенције у Лондону јуна месеца про- 
шле године o дефиницији нападача као и најно- 
вијег Балканског пакта       иесумњиво су најбо?ћи 
доказ да су напори ге name спгољне полнтичке ак- 
ције посвећени били само одржању мира  и  ис- 
креној служби те песумњиво велике ндеје. Сви ти 
пактови и конвенције лнше.чи су сваке агресивие 
иамере било ма према ко.ме. Онн су само разум- 
лжва реакција на тежње појединих држава које 
иду за измспом стања створеног ратом и после 
рата a које тежње претставл>а.1у опасност за новс 
ратове. 

Mu, грсподо, у пашој спол>ној политици за- 
једпо са иашим управљачима исте можемо да бу- 
демо задовол.нн, у толико niime што су н no ре- 
чима namer Министра иностраних послова рј Лев- 
THlia и са остала два балкапска парода који још 
иису иотиисалн Балкаиски пакт, паши одпоси ср- 
дачни и пријатељски, Ja сам, господо, уверен a 
мислим и ви осталн, да he се и будући папори na- 
me спол>не политике кретати у истом правцу и да 
lie будући резултати оправдатн nama очектаања 
за пупу гарантију мирпог развитка свих балкан- 
ских парода и да he се у исто време тиме допрн- 
пети и раду ка општем миру. 

Одајући заслужсно прнзнап>е и ^ајвећу за- 
слугу пашем Узвишеном Владару Њ. В. крал>у за 
стварање атмосфере поверења н Кеопходних у- 
слова за балкапски споразум, г. Јевтићј nam IMH- 
нистар ипострапих послова, био je израз захвал- 
пости целокупног namer иарода и свих нас, јер je 
целокупан нат народ пратио та пастојања свога 
омиљенога н Узвитеиога Владара са леликим  н 

оправдапим очекивањем да he му та настојања са 
Највишег места доиети дане мира, cpche н благо- 
стања. 

A сада, господо, дозволнте мн да се задржим 
са пеколико речи и на унутратњој сптуацији. Бн- 
ло je речи од поштованих предговорника, a на- 
рочито после фориирања namer Народног прет- 
ставпиттва прнлпком дебате o Адреси, бнло je ре- 
чи o томе шта je пзазвало шестојапуарскп режим. 
Било je наглашено да су поједппе полнтичке 
странке које су тражнле ослонца у прошлостп и 
чак и у разједпњавању namera парода, a користе- 
lin у пупој мери политичке слободе и парламеп- 
тарну трибину која je загарантована Уставом од 
1921, угрозиле и саму namy националну и држав- 
ny целину. И једипа могућна последица била je до- 
лазак тестојануарског режпма и допотење Зако- 
иа o баповппама, чиме су итчезле историјске rpa- 
нице наших покрајпла, које су у прошлости на- 
iini непријатељи били створили у томе цил>у да 
nac што више отуђе и да nac разједине. Устаиом 
од 3 септембра 1931 године дата je основа за нову 
организацију ппституција и државног уређења, 
али само. господо, за такво државно уређење које 
Ive у садапи.пм приликама бол>е одгооорита 
пародппм n државним потребама него што je то 
бно случај са Уставом којп je замењеп Уставом 
од 3 септембра 1931 годипе. Тим пстпм Уставом 
створепа je могу1шост за нов политнчкп и парла- 
мептарпп рад n делатпост али само уз једипо orpa- 
нпчење да државно и пародпо јединство остане 
изпад политичких и партијских борби. Kao ре- 
акцнја на тај једипи и здрави пут који нам je био 
указан од стране Њ. В. Краља, појавиле су се у- 
брзо т.зв. пунктације и декларације, o којима je 
малопре уиажепн r. Претседник Владе онако лепо 
говорио. One су се појавиле као реакција и то из 
кругова опих људи који пи до дапас не могу рс- 
ално na ствари да гледају n чија су схватања И 
ocehama остала и надал>е само жртва пеповратпо 
ншчезле прошлостн. 

y4emhe бирача 8 повембра 1931 годпне, као 
тто je рекао и Господин Претседник Владе, да- 
ло je за право пама који смо прихватили ову me- 
стојапуарску политику. Народ je у велнкој Behn- 
ни дао видпог доказа да je он одмах схватно na 
којој су страпи његово добро и његови иптереси, 
a jom већим учешћем, које je узео 6 августа про- 
тле годппе na опттипским пзборпма за сеоске 
опттипе, показао je да су здрава свест и правил- 
no схватање његово o његовим потребама н ипте- 
ресима мпого јачи nero mro су то случајеви c:i 
политичким aiiCTnnnpaibe.M, које je случајеве та- 
кође папоменуо r. Претседпик. Малопре je бпло 
речп o градским и банрвинским самоуправама. Ja 
hy да учиппм једаи апел na Крал.евску владу и да 
je умолим да се, ако су ту MoryhnoCTH и ако то 
други послови дозвољавају, тим питањем позаба- 
вн и да нам те закопске пројекте подпесе na ре- 
maBaibe и одобрење у што KpaheM року. Јер допо- 
шеп.ем Закона o градским општинама и o бапо- 
випскпм самоуправама, биле би задовољене мно- 
re (пародпе потребе, a n прппомогло би се раду 
na упнфикацији a тиме појачало и ocehame да смо 
допста једап и једипствеп парод. 

Господо, време и систематски истрајап рад na 
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VHVTpaiuibeM консолидовању иаше земље учиниће 
CBOJBi a скора будућност hc несумњиво и миоге 
заостатке наше прошлости уклонити, и то оне за- 
остатке који су у приличној мери кочили рад na 
naiiioj коноолидацији. У исто време ja сам дубо- 
ко увереп да he скора будућност уверити и све 
противнике и непријатеље нашег државног и на- 
родног једннства и показати нм да су им сав труд 
л трошак узалудпи. Са пајвећим задовољством ja 
;ам чнтао речи г. Министра унутрашњих послова 
у колнко су се оне тицале тога да су na северу И 
западу граиица, иашс државе од стране ВлЈаде и 
од стране iberoBe предузете све потребнс мере 
иредострожности и да се na тим странама наше 
државе онемогући даљи злочпначки рад извесног 
броја наших ренегата, плаћених од иностраннх 
противника и непријаггеља наше државе и иаро- 
да. Ja сам дубоко убеђен да неће upoliH много 
времена да he ти иротпвннцн нашег државног и 
иародног једннства доћи до дубоког убеђења да 
je и за њих саме много корнснпје да тај новац 
троше na много боље и племенитије сврхе. 

A сада, ГОСПОДО сенатори, дозволите мн да 
пређем на сам буџетски пројект. 

Ja сам малоире напоменуо да je г. Министар 
финансија за овај буџет казао да je он буиет кри- 
зе, да je on заправо израз светске привредме де- 
пресије која je захватила цео свст, a, разуме се, 
мије могла да мимоиђе ни нашу земл>у. У борби 
против светске привредне депресије Крал>евска 
влада, no речима свога Министра финансија, сма- 
тра за ocnomin, бнтии постулат своје финансијске 
политике буџетску равнотежу и стабилност наше 
пационалне валуте. Упоређујући овај данашњи бу- 
џст са оним прошлогодишњим, Министар финаи- 
сија je у своме оштампаноме експозеу означио 
исти као да смо данас, у погледу фикансија, у из- 
весном стагнационом стању. To се види из тога 
што у овом буџету нису вршана масивпија, круп- 
инја редуцирања, a он за такво своје мишље- 
ње налази разлога у томе што сматра да je iii)ii- 
вредиа крнза светска прошла своју кулминацнону 
тачку у 1932 години н да су се у току прошле го- 
диие појавила поболлиања у нашој привредној 
ситуацији, која су лазала наду и оправдан.е да c'e 
прн изграђивању овога буџета може проћи без 
већих и масивнијих редукција; To побол.шање у 
иашој привредној снтуацији изражавало се тиме 
што смо постигли у прошлој годнни активан трго- 
вински билаис и што je турнзам напредовао. a по- 
јавило се и извесио побол^шан.е у иидусгрији, иа- 
рочито у текстилној и рударској. Ипак г. Mmm- 
стар je додао да међународна прнвредма ситуа- 
ција остаје и даље озбиљна, a то on изводи из 
чињенице што на ме^уиародиом тржишту влада 
увек нестабилност и што крупне и велике државе 
нису могле да одрже своје националне валуте. 

Господо, ja морам напоменутн да сам ne ca- 
мо ja «ero н цео овај високн Дом сагласпи са ro- 
сподином Министром фииансија у томе да су бу- 
џетска равнотежа и стабилност name валуте ствари 
са којнма се сви ми морамо сложити n које сви мо- 
рамо усвојити. 

Инфлацпјк!? Господо, ja iiv поћи од ње н 
вратитн се буџетској равнотежи. За нормалне при- 
лике ne може се ни замислити да може бити реда 
у финансијама и у прпвреди ако иациопална ва- 
лута није стабнлна, a у болесним привредним н фи- 

нансијским прмликама несумњиво je да то .има 
још већи значај n joui већу врспшст. Ипак, мо- 
же се peha: знамо али постоји мпого држава где се 
таконемисли; ту су Бнглеска; Јапаи, Северно Аме- 
ричке Државе, у прследње време и Чехославачка, 
које нису остале прп стабилмости својих национал- 
пих валута. Све те велике државе са јако развн- 
јеиом ипдустријом поступно су почеле смањИвати 
вредност свога новца, оне су пришле девалориза- 
цији своје монете, одиосно смањивању златне под- 
логе. Само та девалвација mije исто mro и ии- 
флација. У томе погледу сад има разлнчитих МИ- 
шљења, али још се иншта дефииитивно o томе све- 
му не може pehu. Треба сачскати дефини^ивне 
резултате, na тек онда правити дсфнпитивап за- 
кл>учак. 

Што се гиче саме инфлације/тосподо. то je 
питање чисто. И код нас нажалост no који пут 
чују се гласови, који прижелжују инфлацију. Ja 
стога одајем како г. Министру тако и целој Кра- 
љевској влади највеће признање na ставу, који 
су заузели у том погледу. 

И у потврду, господо, да je такав ИјИхов став 
пЈјема инфлацнји тачан и добар, ja hy ca вашим 
доПуштењем да вам цитирам једно интересаитно 
мишл>е№е, које даје сликовиту претставу o инфЛа- 
цији и које je, господо, изразио вођа данашње фа- 
шистичке Италнје г. Мусолнни 13 јапуара у ита- 
лијанском сенату, roBopelin поводом закона o кор- 
порацијама. On каже за иифлацију: 

»Ин(|)лација je пут, који води катастрофИ. Ko 
би могао у ствари мислити, да пбвећаваше моне- 
тарних знакова гшвећава народно богагство. Неко 
je Beh учинио ово поређење: то би бмла иста ствар, 
као када би се, репродукујући милион пута нега- 
тив једне исте личности, сматрало да je станов- 
ииштво iioneiiaiio за милион Лзуди. Зар није даклс 
било Beli искустава? Француски асигиатп пли не- 
мачка послератиа марка?« 

Асад, господо, дозволите да пређем na саму 
буџетску равнотежу. 

Г. Министар финансија, говорећи o naiiioj бу- 
џетској снтуацији — особито имам na уму његов 
отштампан експозе — сматра исту задовол>авају- 
ћом и тврдн да се она из дана у даи попраил.а. 

Што се тиче буџетске равнотеже, on je и v 
томе експозеу н данас изјапно пред пама скорр 
овим речима, да je буџетска равпотежа без мало 
потпупо осигурана. 

Господо, буџетска равиотежа несумиЈИво je да 
je то једна најпреча ствар за једну земљу. По- 
зната je ствар, да и за буџет појединаца важи го 
иравило, које je наш народ лепо изреком »пружи 
се према губеру« означно. Оно mro важи за поје- 
дннце, то песумњнво важи н за државу. И држава 
мора водити рачуиа o томе, да њени нздацн буду 
чињеин само у границама тих моћи и њених IIIMI- 
хода, да прнходи и издаци   буду   уравнотежени. 

Ja, господо, морам да одам н овде све призна- 
ње r. МинистрУ финансија на његовом пуном ста- 
рању и на свима напорима, које несумњиво, утоку 
од када je на врху наше фииаиснјске политике, 
чини да се од1)жи буџетска равнотежа. 

Па ипак, господо, поред свега трга признања, 
нека ми г. Мииистар иг замери, што liy моратп 
да истакпем то, да постоји извесна бојазан, да 
jiocToje мишљења, господо, која се са њиме iie сла- 
жу потпуно како у оцени прилика o светској при- 
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вредној депресији, тако и у оцени — ако хоћете - 
наших прилика, a исто.'тако и ja сам не могу у 
пуној мери да делим његов оптимизам, и поред 
све свсје најболЈв воље, у колико се тиче прику- 
■ i.- ;)пл пашнх прихода у наредној буџетској го- 
дини. 

robilo/u;, ja сам ncli напоменуо, да и.ма доста 
меродавних — ако хоћете да кажем — и сгручннх 
мишљења, koja се баш и у оценм тога, да ли je 
кулмннацнопа гачка свегске привредне депресије 
пређена или ne, нс сла)Ку са мишљењем г. Ми- 
нистра. 

Ja ћу вам у томе погледу цитирати једно крат- 
ко мишљење, које je познати француски полнтич- 
ки парламсптарни „Преглед" у своме броју од 10 
јаиуара о. г., говорећи o економској рветској си- 
туацији, дао. Он вели: 

„Неизвесности политичке, буџегске и монетар- 
не продужују и даље да доминирају општом си- 
туацијом. Побољшањс констатовано у прво.м полу- 
гођу и почетким другог 1933 г. mije се наставило". 

Финансијски одбор у Народној скупштини у 
својем извештају подносећи буџет каже: „И ако 
je данас, с обзиром на привредне арилике, на ви- 
сину цеиа, стање спољне грговине, интензивности 
саобраћаја и т. д., врло тешко предвиђати, ипак 
сматрамо, да се са предлсженим приходима може 
рачунати. Ако буду приходи подбацивали, онда ее 
мора приступити другим мерама, које време и дан 
момеиат буду диктирали. Дефицити нису изузет- 
иа појава данас. Њих налазимо у свима држава- 
ма. Г1а ипак, и поред свих тешкоћа и код иас и у 
другом свету, можгмо pehu, да je nama буџетска 
ситуација задовољавајућа. Ми желимо, да она бу- 
де боља. Желимо да се расходи смање, да се одр- 
жи буџетска равнотежа и да се прнходи прибира- 
ју са тачношћу, али и према привредним прили- 
кама у идућој години." 

Господо сеиатори, полазећи баш е тога стано- 
вишта да ћемо иматн срећу, да имамо такову сн- 
туацију у општој привредној ситуацнји, да она 
бар иеће поћн на горе него да Ке остати у овак- 
вом једнрм стању, у маквом се данас налази, ja се 
ипак миого иојим, да he знатан број наших др- 
жавннх прихбда моћи достићи ону висину моју 
од њих г. Министар финансија у овом буџету оче- 
кује. 

Ha првом месту, госпбдб, ja Ку се дотаћи ири- 
хода од монопола дувана. Мрногаолски приходи, 
ако направимо упоређење од неколико година 
унатраг, видећемо до они сталао подбацују. To 
je несумњиво знак садатљс слабије потрошачке 
MoliH и резултат привредне депресије, која даиас 
влада у цслом свету. 

Али, господо, баш, кад сам већ споменуо ову 
врсту државних прихода, да се мало задржим на 
једној врло жалосној и мучној појави. 

Позната je етвар, господо, да се криумчаре- 
ibe дувана у великим размерама шири и врши, 
Пре иеки даи био сам у свом изборном срезу у 
једном селу и био сам сведок једног сукоба из- 
међу oprana финансијске контроле и криумчара, 
од којих je један илатио главом, био je убијен. 

Господо, те [Гојаве нагоне нас, a нагоне и K'pa- 
л>евску владу да тиме питању посветимо сву паж- 
ifcy, коју оно заслужује. Ми емо дунсни да се за- 
питамо откуда то да и поред привредне кризе то 
з.(о узима тако огромне и велике размере. Ja мо- 

рам, нека ми г. Министар финаиснја ие замерн, 
ту да кажем, да у једнрј прилично великој мерн 
noću за то одговорно( r и сама Мопонс к ка \ права. 
Me кривим ja толико г. Министра, i оии који су 
na челу те установе, дужни су много више да се 
позабаве гим питањем. He састоји се сва мудр |: '■ 
када се појави овако тешка ситуација и када ги 
приходи почну да опадају, да се равнотежа тих 
прихода односно један задовољавајући рандмап 
постиже na raj начин, што he се мањ< п ■ 1ћати от- 
куп дувана. Ja налазим, да TQ није најмудрија 
политика. Гооподиие Mi стре, Управа исиопо- 
ла у колико су приходи подбацизол i од дували, 
ona je сваке гбдине смањивала и цепе откупа за 
дувап. Молико je меии познато, ув-г« :е Управа 
монопола пптересирата и тражила еа.мо да буде 
телеграфски о.бавештена ne o том1, каквог je ква- 
литета дуван, него колико je и no којој цепи от- 
кушБИван дувап дотичног дана. Ja знам.да су при- 
лнке тешке n да се o њима мора водити рачуна. A, m 
се дешава и то, да се дуван плаНа и са 2-r3 динара, 
што je свакако премало за тамошњи народ. 

Pehu he се зашто се дуван уопште сади. Сваки 
тежак се нада да he квалитет дуваиа идуће године 
бити бољи. Међутим због кише и атмрсферЈжих не- 
прилика уопште десило се да тај тежак добије no 
динар и no од килограма дув^на. To je толико Ma- 
me од уложеног труда n рада, не водсћи рачуна () 
томе да je тр земља, на коју сељак ша правч) да до- 
бије ремту, да na њу порезу плаћа, -- дц тр даје 
прилике да te кријумчарење још у јаној мери раз- 
вија и шири. К; .      i државе ne добије ону 
на/киаду, на коју сматра да има npafao да je добије 
у најгорем случ'ају, он рнда приступз овоме недо- 
звољеном путу, с ксјнм се, разуме се, ja кс слажем, 
ja га само onmvj. м, али он сматра да je ca тегове 
тачхе гледишта и м рправдшр, дакришом, без зна- 
iba државних oprana прода изввсну количину дува- 
на, те да колико голико ту своју штету поправи. 
To међутим доводи до тога д   су na np. у моме сре- 
зу мкоги .i.\ a i i   j ђени и на стотину n двеста хиља- 
да динара да плате и многи he рд тога пропасти и 
бити ynpoiiamhenii, n ja због тога молим господи- 
na Министра фииансија да aa скрене пажњу Упра- 
ви монопола да она престане са таквом политиком. 

Господо, зиа се да државе које су северније 
од нас немају таквих климагских услова n гаквих 
прилика за одгајивање дувана    каквих ш пмамо. 
Управа мопопола бп се могла да позабави ne само 
смањиваЈћем откуггне цше вгћ и п [таљем к; ко he сс 
попраеита квадитет натега дувша. У око ..i.,.! Баји- 
ne Баште na np. i. . roja (a je једна вр ra н шега ду 
вана који се звао бајиновац. Ta се врста изгубила. 
Ja сам питао зашто. Одговорено ми je: дегенерисар 
се. iliiKo се, господо, ne брнне o томе да се «ађе 
uvi a n начина да сг нешто учини за квалитет na- 
mera дуваиа^ да се na np. утврди зашто je нестало 
бајиновца и да се покуша да се поново почне са 
љеговим од! ем. To je међутим потребно и 
због i бид рих конкурената из Бугарске и других 

li;:;, које у великим колиоднама продају дуван 
Лностранству и тиме нам конкуришу. Ja сам слобр- 
дан да паведем само једну ситну ствар, која пока- 
зује приличну пебрижл>нв'0;: i Упр: ■■■  ta.. 

И у Аустрији и у Чехословачкој и у многим 
другиМ земљама npi нзводи te 1епик( гизираш ду- 
ван.   Господо,   свет пуши иа i   срсте бољег ду- 
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вана зато, што нема доволуно средстава, али има 
људи' који би и у овој кризн можда пушили и 
ималн средстава да пуше бол^и дуван-, али из 
здравствених разлога принуђени су да пуше ма- 
ње. Ти би људи били задоЕолЈени деникотизаци- 
јом дувана, и од тога би Управа мочопола^ имала 
само прихода. 

Ja hy сада да се дотакием једног лругог обли- 
ка државних прихода, верујући дз г. Мннистар фн- 
наисија није водио др&ољно рачуна o њему. To су 
приходи од кућарине. Изгледа ш да се у оцени 
висине тога прихода г, Министар (|)инансија за- 
држао само на трме што je повећао проченат опт-г- 
рећивања, али да није у довољној ие] i вол га ра- 
чуна o томе да сада зак.упне цене иду на ниже. Ja 
мислим, да he и тај повећ ш upi ценат тешкс иоћ^ 
да да оно што r. Министар фииансија од њега о- 
чекује. 

Да вас нс бих дуго замарао ja hy да напомеием 
и то да сс MH'bro не може очекивати ни од повећања 
друштвене порезе. Г. Мииистар финансија рачуна 
да he од те порезе добнти око сто милиона динара. 
Ja бнх желео да те његове желе и наде буду оства- 
рене, али се бојим, да многобројне новчане устано- 
ве због ситурције у којој се налазе nehe дати 
оно што се од њих очекује. Исто тако и царински 
приходи неће дати оно што се ол и^их очекуде и 
г. Миннстзр финансија то свакако боље зна од нас 
да су царински приходи у опадашу (Мпиистар фп-, 
нпнСија: Сада расту). До сада мдло расту, али ако 
их упоредите са приходнма од upe две-три годинг 
онда ћете видети једно paciojanie од читаве мили- 
јарде. Дај Боже да ти приходи расту. али ja се бо- 
јим ако у општој привредној светској ситуацији 
не пође na боље да они Heiie дати оно што ми оче- 
кујемр. 

Господо, док iic iianm расходи врло вероватно 
да буду утрошени оиако како je предвиНечо, дотле 
he прикупљање прихода остати под јелним ;i!i:'.!1(,'.\i 
питања. Може бПти да he се pehu да nm предвиће- 
них вентила сигурности. 

Мои<е бити да he ми се рећи: na има за то сагла- 
сности, nocToie oвлaшheњa из чл. 63 и 64 Финамриј- 
ског закона. Господо, ja признајем ла je то пчно, 
али ja сс бојим да ни та законска овлац^ења, која 
je Министар финансија seh једном приликом у Фи- 
нансијскрм одбору нагласио, нису у самој ствари 
нова, оиа су била предви^ена у чл. 6 Закома o про- 
дужењу рокова сељацима, и та овлашћењз којз смо 
Beh имали, нису тако много ncKopniuhaiBana у погле- 
ду компресије цржавних издатака, те мислим лл са- 
да баш и ако би се томе присгупилО) много се до- 
битп nehe. 

Ja верујем, да he смаљивањем броја чланова 
упр; вног и падзорног одбора у извесним држашим 
институцијама и државним предузећима н евенту- 
ално смањивањем узгредних, споредиих ггрихода 
гаојединих чиноиника, да се исшто дсбијс. Али, 
господо, неком много в«ћем коренитом реду- 
цираи>у самога броја државних службеиика не ве- 
рујем да he Коал.евска влада ариступити ca ових 
разлога: што би се створило ca једне стране једно 
соцнјалио тешко питање, a с друге стране, господо, 
ми знамр, a и господин Министар je то Beh напо- 
менуо, да више од 5.000 младих шкоЛованих Л>уди 
чека Beh да ступи у државну службу. Ако број тпх 
људи редуцирац>ем нових појачамо, онда не i ио 
што стварамо једно велико социјално питаље, него 
ћемо морати да се o тим људима старамо n да во- 

димр раЈнунао потрошачкој Mohu маса, али то нису 
мере које илу на поправку нашет прнвредног стања. 

Господо, код овога збиља настаје.питшће шта 
би требало да се ради? Нека ми je дозвољено да у 
начелној дебати учнним извеске 'сугестије у увере- 
њу и у жељи једино тој да те моје сугестије као и 
сугестије осталих говориика потстакну Краљевску 
владу na извесна рагмишљања, јер се надам да he 
то у неколико допринети да што успешкије изађе- 
мо из ових тсшкнх привре'дних и фкнаншјооих 
прилика. 

Ha првом месту ja hy се л.отаћи оних CTBI ри за 
које видимо да их и наша јавност врло често из- 
носи: да поједини државни службеници врше зло- 
употребе ca државном имовином, koje се злоупо- 
требе ne задржавају често na десетинама хиљада, 
него се пењу и на стотине хил.ада, a no иекад пре- 
лазе и милнонске суме. 

Ja, гпсподо, и као правпик врло добро знам, да 
Ке тнх криваца, тих дела бити докле света rpaie 
као што их je и било откад свет постоји, ал.м je 
исто тако истипа, да се разумним закоиским м - 
рама може бар тзЋ?:сан број узрока који дејству- 
ју на извршење коивичних дела да отклони. 

Господо, Beh je г. др. Мајстровић истакнуо, 
да се иалазн један пројекат закона који je потекао 
из средине Сената. Ja молнм Кралевску владу дасе 
ca тим пројектом што скорије позабавп и да га из- 
несе пред Народно претставништво на ретење. Али 
CKpeheM пажњу нарочито и на тр, да од закона не 
очекујем све, него миого више очекујем од једн« 
добро оргапизоване и ефикасне коитроле. Ако лр- 
жавнн службеници осете, да им je контрола ту не- 
престано за вратом, да he свака "ћихова малверза- 
ција бити у најкраће време откривена n они дема- 
скирани, то he дати много sehe резултате, иего саме 
законске одредбе против оваквих дела. Ja мнслим 
да би појачање коитроле, ма да би ca своје стране 
изазвало извесне издатке, имало јаче дејство и да 
би ти издаци много више били накиађсии оним штс 

,би држава добила тиме mro би се те злоупотребе 
смањиле. 

A сада, господо, дозволите ми да će у току ових 
мојих сугестија дотакием два питан>а која су у по- 
след^е време изазаала! живо шнтересоваље и при- 
лично оправдано узбуНење v нашој јавности. Ппро 
од тих пнтања je acbepa која je везана за име на- 
родног посланика Хусејина Ka.inha. Дозволите ми 
да мало детаљније изнесем аграрно питање у Босни, 
да би вам ствзр била потпуно јасна. Године 1921 ми 
смо доиели Уредбу o финрнсијској ликвидацији а- 
грарних односа у Бос.чи n Херцешвини. Том Уред- 
бом предвиђена je сума од 255 милиона динара за 
исплату авих кметаких селиШта', то су све ане зем- 
ље из којима су босанско-херцегбвачки тежаци жи- 
вели ca својнм укуЈишима и задругама. Оц те суме 
исплаћена je одмах половина у готсзу, a no [овина v 
обвезнццама 4%. У тој истој'Уредби било je пред- 
ви!)ено 25 милиона динара за исплату и тзв. бег- 
лучких земаља тј. оних земаља, које cv тежаци др- 
жали било у кметству слнчном односу бпло у закуп- 
ном олносу најмање 10 годаша унатраг, рачунајући 
од 25 фебруара 1919, a та њихова права нису била 
укњижена, Beh су се та земљишта no земљишним 
кшигама водила као чиста својииа поседника. 

Убрзо се показа.и) да je та предвиђена сума би- 
ла недовољиа. Тежаци пак почслч су да нстичу да 
немају средстава да иогу сами исплатити поседни- 
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кг пошто je беглучка Уредба која je убрзо после 
Уредбе o финаисијској ликвидацији аграрних одно- 
са у Босни била доиета, прсцмзирала, ;i:i he оне зем- 
л>е које су сељаци држали у кмстству сличном од- 

v поседиици.м! обештетити држава, a за ове дру- 
re које су сељаци држали у закупном односу да he 
иорати они сами да исплате. За оне прве кметству 
сличие односе било je речено да lie држава платити 
двоструку катастр^лну вредност њихову, a за ове 
друге у закугшом олиосу да he се платити no по- 
годби нли процени. 3 децембра 1928 голине до«ет 
je Закон o беглучким земљама у Босни и Херцего- 
виии и тим Законо.м држава je прииила на себе ла 
цсплати  обе врсте  тмх беглучкнх зе.мал>а.  A  ис- 
платнацема била je регулисана натајначин ттоје 
речено да he се за земље у кметству сличним одчо- 
сима платитн четвојзосгрука катастралпа вредност, 
a за зедмље држане у закупном односу да he се пла- 
гити петнаестострука иредпост у босни a двадесе- 
тострука у Херцеговини; Истим тим законом o бег- 
лучкнм земљама гтредвиђено je било и то да шум- 
ске земл>е и шикаре које би, на исти начин ome до- 
суђеле тежацима, буду нсплаћенс и то у Боспи са 
четиристостручне вредности кат^старског шуиског 
прихода, a у ХерцеговИни петстбстру^не вредиасти. 
Kao начин исгпате бнло je речено да се утроше 
вишкови шумских прихода Мнм. шума, a у недо- 
статку нстог био je овлашћен и г. Министар финам- 
сија да нзда бопове до 100 милиона динара са 6% 
и са роком од године дана. Овај закон нарочито у 
погледу финансијске  странг био je неостварен н у 
1929 год. био je донет нов закон o финансијској ли- 
крцдацмju отштега за беглучке земље у Босни и Хер- 
цеговини. Тим закомом предвиђено je било за нс- 
плату  150 милиома дттра v сгиезиицама са 6% ип- 
repeca. Како се та сума показала недоволлк!, донс- 
тз je убрзо новела no Kojoj je бнло предВиђено још 
200 милиона. Како се и та сума показала иедовол,- 
на, ондајеједним члаком Финансијског гакопа уз 
6yuei за 1932/33 год; предви1>ено још 150 ии nioira 
tia je нсллаћена и та Целокупна сума. И, господо, 
после ових гпх 525 милиона, исплаћених самр за ове 
беглучке земље, десило се ono што се апсолутно nu- 
je смело дсситп: i1   i  i. ia су два пројекта из кругова 
народних посланика] Ona су оба претресана и од 
n.их je направљен једап. Тн.м пови.м пројектом који 
je озакоњен и којп се » в^ :•' коп o пзмепама И до- 
пунама Закона који се односп na arpapnv рсформу 
у Боспи и Херцеговипп, учињенс су извесне измене 
парочито у Беглучком закону, Атн je пајглавпије 
то што je продужеп рок за истицање захтева тсжа- 
ка још за годину дана, a што je најстрашппје, го- 
сподо, речепо je joiii ла ii one шуме које ce пглазе 
у близини кметских ■селпшта и које су кметовп сма- 
трали за саставпи део својих кметскпх селиппа, и 
one су биле укњпжепе у грунтовне књпге кг-п влас- 
шшгтво гтоседника, да тежаци мсгу да траже да им 
ce и one досуде. И пајстрашпије je то што je у чла- 
ну 10 Беглучког закона учиљена једпа допупа и из- 
мепа, na je речено да поред тамо озпачепог земљи- 
шта које ce налазм у б гизини рудајрских управа no- 
ред Илиџе код Сарајева, поред Слатипе код Бања 
Луке, поред Врућице код Теслн1ја и поред Кисел>а«а 
као и поред зем.г>и1пта  које ce шалази у реопу варо- 
ши и варошица, И за п.мх неће ce од^еђивати вред- 
пост ни no катастралЈГој вредности nn no катастрал- 
пом шумском приходу, nero je остављена слободна 
погодба пзме1)у поседника u тежака, или процепа. 

Господо, у томе члану додапо je да ce поред 
ових земљпшта као таква имају узетн и ona која 
ce палазе у близини летовалишта na Палама, Хап 
Пијеску и na врелу Восне. И шта ce десило? Десило 
ce то да су те шпкаре око тнх летовалншта проце- 
њепе са 200.000 дипара no хектару, a у самој ства- 
pn ne могу вредетп nn 2 до 3 хплЈаде дипара. Ja 
скрећем пажп.у на ову чињенпцу ла смо гро земл>е 
под аграрпом реформои, односно земл>е na којп.ма 
су стаповали тсжаци са својим породпцама платнли 
са 2") милиона динара. 

Сад господо,... {АтанаСије Шоли: Слобрдна 
земља je бпла, пије кметска!) Ако je слободна, г. 
Uli ла, i нда тај коме треба земл.а нека je и купи, 
a да je купује држлва no овој nenn то je протнв- 
закопнто. Mn смо спроводећп аграрну реформу да- 
ли само oire земље, no речима Њ. В. Крал.а, опу зем- 
љу коју je тежак Држал и уживао. Господо, оваквом 
пзмепом дају ce отворепа врата свпма могућим зло- 
употрсбама. Сада дз ce заппта.мо: које су то шуме 
које ce налазе уз кметска седншта a v кн игама mi- 
су биле уписане као кметске. nero су биле уписане 
као чисто власништво поседника. Шта трзиачк? To 
зпачи, ако je тежак ту земл>у радпо од 1919—1921 
год, оида je 6wia допета та уредба —■ зар он иије 
иогао за толико година да истакие своје захте- 
ве n да тражи ту земл>у поред оволпко закопа nero 
ce je сетио да то тражи тек 1933 године; Мепи ово 
личи na то да ce пеко од поселппка може догово- 
рптп са тежацииа да штету плати држава. Ja мп- 
слим да таку политпку ne смемо n не можемо одо- 
брити. Ja ис кривим пикога, јер ако има одговор 
noem, има je na свима страпама, има и na Краљев- 
ској влади која je без довољпо проучавап.а npn- 
хватила тај пројекат и na саша нама што смо то 
изгласали и тиме такав рад омогућили. Ja молпм 
is, 1)евску владу да ову ствар што npe пресече н 
да све стварп no томе обустави. Ево прве примене. 
Овлашћењб које имате у чл. (53 и 64, KOJćJ 1>е при- 
мсиа omu поздрављена од целокупног пашега ka- 
рода. Овај закон треба да ce стави ван снаге, да 
ce све то поново проучи и да ce далзе злоупотре- 
бе онемогуће. 

A сада морам да ce задржим na другом ггатзњу 
које je пзазвало достл узбу1)сп.а n nuTepecosaiba у 
натој јавности, a то je питање које je покрепуо 
г. Станић у Народпој скупштппп. Ja нећу ппкога да 
кривим. Ja не могу a да ne подвучем, поред тога 
што сам слушао г. Миппстра caodpahaja прнликом 
буиетске днскусије у Народпој скупштнни, да као 
правпик нисам остао убеђен да je on имао npaba да 
3 јаиуара 1932 год. саЕвропским друштвомза xn- 

карпе кредите и са друштвом ^Батпњол« закљу- 
Mii no.M. уговоре ма да н закои o држав. рачупо- 
водству и наш Устав пису му далп права na то. За- 
кон o државном рачуноводслву даје само проппсе 
како he. Краљевска влада поступити и извршиватп 
буџет, то су прописп како he ce no буџету поступн- 
Tii. Позпата je ствар, господо, да ову земљу ne 
сме ппко задуживати без закопа, већ ce задужи- 
вања чине законодавнпм путем и само na тај na- 
чин земља иоже да буде задужена. Кад je дошао 
na спагу Устав од 3 септембра 1931 годипеопда 
ce, господо, морало да нде само законодавним 

• путем у задуживању ове земл.е. .Ia мислпм да je 
г. Мипистар саобраћаја погрешмо. 

Још једпе друге стварп ne могу да ce отргпем. 
Ja то, господо, говорпм ради умирења своје савестп, 
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Кад сам прочитао овај пројекат буџета, a наро- 
чито она.ј део његов који се одноои иа Министар- 
ство саобраћаја, видео сам да je предви1)ено 50 мч- 
лиона и 395.000 дннара за ■анунтет овим друштннма 
за изградњу овнх железничких пруга за наредну 
годину, и кад се сетим да je пародни посланик г. 
Стани!) у Мародној скупштини истакао да ћемо у 
току наредннх 8 година, док се не довршн послед- 
ња пруга Бихаћ—Книн, из наших средстава испла- 
тити толнку суму, анда се пита, зар није можда би- 
ла наша дужност, a иа првом месту дужност г. Мн- 
кистра саобраћаја као најпозваиијег (|)актора у том 
погледу, да размисли, кад већ дајемо из наших бу- 
џетских средстава и кад ћемо већ да исплатимо то- 
лико, да ли смо требали под тако тешким услонима 
да закључимо те зајмове. Да ли нпје било онда бо- 
л.е да их уопште не закључујемо. 

Ja нећу, ро.сподо, да се упуштам у цифре које 
ту долазе у обзир, али je сигурно да смо то могли 
да учитгмо, намме Ао те послове делимо тзко да се 
радн no неколико километара, na би маса паших 
предузећа била запослепа, само не као акордаптп, 
пего би радпла na своју руку и за своје име. Дапас 
се ради у акорду нпже од предрачупа. Ja сам ово 
напоменуо оаљш с тога да би се овакве ствари у бу- 
дућности no могућству ■избегле n да се овако круп- 
нпм питањима поклони што више пажње, јер смо то 
дужпп да чинимо према држави n народу и да тра- 
жимо све могуће нзлазе, како бисмо npn peiiiaBan>y 
овжо крупног питап.а могли да уштедимо na cea- 
коj napn. 

Г. Мшгистар je всћ папоменуо да смо мп — да- 
нас je то казао — у погледу смањивања држашшх 
расхода већ дошли до извесне стагпацпје. Тачпо je 
то да та политнка смашпвања државппх расхода ne 
може да пде до бескрајпостн. И то смањива»>е mu 
својпх граппцз. Сам живот и државне фупкције не 
могу да подпесу дал>а CMaibnuan.a. Ja се бојим да 
смо ми ту пред гранпцо.м neli, пли бар ппсмо дале- 
ко од ње. Кад je таква ситуација, господо, кад мп 
морамо да водпмо рачупа да ли he и свп jrainn пред- 
виђени прпходи бптп остварепи, кад доНе до пске 
велнке редукцпје, сем ако се пешто добије система- 
тизацпјом места, где могу пзвесне устапове да булу 
укинуте, само да се државпи живот и бптпе потребе 
ne оштетс, ако се iin тиме много што шта ne може 
да добије, опда смо дужпп да сс запитамо: A шта 
Кемо опда? 

Господо, ja вам скрећем пажп>у да су у свпма 
данас модерпнм државама екопомскп фактори став- 
л.епи у први ред. Велпки nam пријатељ, француски 
државник г. Ерио у својој кчјИЗи »Европа«, цити- 
рајућп. професора Сорбопе г. Албера Демапжопа, 
иели да he у будуће екопомскп фактори олре1)11вати 
жпвот света, дакле живот у држаип. Други јсдап 
nam прпјател> г. Андрг Мороа каже у свом преда- 
вап.у, одржагом 16 јапуара о. r. у серклу политпч- 
кнх студпја: »Битпо обележје, које пздваја модер- 
ну државу под пајраз/шчитпјих режимпма: мопар- 
ХИСТИЧКИМ, олнгархијским И демокрагским јесте 
преовла1)Ииап>е екопомских фгжтора«. У истом том 
овом предавању r. Мороа je скрепуо пажи)у својих 
слушалаца нарочпто na покушаје, који се na при- 
врелпом пољу врше у овом момепту у Сјелигве- 
ним Америжим Државама и у Италији. 

Ha крају, псто тако папомепуо je да су техпич- 
ки пропаласци пзмепплп начин живота, у областп 
прииредпој, na се због тога n политичке устапове 

морају меп,атп — реч je o Француској. () обиму 
промепа тих политичких установа мишљења су раз- 
личита, али o потреби тих промена сви су сагласнп 
као и o хитпости. 

Господип Мпкистар финапсија na завршетку 
свога оштампаног експозеа дотакао сс и тога да je 
Краљевска влада баш у овим законскпм овлашћс- 
п>нма пашла извесна средства којпма ће се дејствовл- 
ти у цил>у олакшан>а привредне кризе и побол>1паи>а 
прнвредног crajba у земл>и. Ja ие делим у шему ми- 
шлЈСПЈе господина Мипистра. Ако сс ова овлашће- 
ња сведу n употребе сша na то да се врши пзвес- 
но редуциран.е државпих расхода, опда he се мож- 
да и одржати буџетска рав[готежа, али да he се n-n 
тај начин побољшати приврел.на сптуација и убла- 
житп прпвредпа крнза, ja у то ne верујем. Привред- 
на крпза може се откланити само смап.пвпп.ем ira- 
мета с једпе CT]iane, a с друге črpane кзвршеп.ем 
преоријеитацпје целокупне наше привреде. Само 
један тако велики n замашап посао тможе учипптп 
да послови у nac noi)y на бол-е и само од тога 
vin можемо очекивати Behe приходе и побол.шапл^ 
паше финапспјске ситуацпјс. 

Господо, значај и замапшост проблема npeopn- 
јептације наше привреде заслужује велику пажп>у. 
Код решења тога питања м,ч се ne можемо задово- 
љити ошш niTo je г. Мппнстар финавсија у пме 
Владс рекао, т.ј. дз he се приликом израде уредаба 
no овлаш^1С^има саслушати и неки члапови Скуп- 
штинског и Сепатског Фпнаиснјоког одбора. He г. 
Мипистре, ja иислнм да ћемо мп морати при penie- 
n>y тгч<вог ninan.a чута И стручпе претставнике 
свих грана наше привреде. 

Г. Мусолини у своме говору, који сам Beh no« 
ме}[уо, исказао je следеји^ мпсли: ла ако има каквог 
феноиена којп треба да буде уређеН) који треба ла 
буде управЛ)ен ка одређеним цилЈевима, да je то е- 
копомскп (1)епомен, који иптересује скупа све гра- 
Нане. Да није само ппдустријск.1 прнвреда, која тре- 
ба да буде подвргпута дпсциплмни, neli исто тако 
n полЈОпрпврсдпа, тргор.ппска, бапкарска ira чак ч 
запатска. A iia питања како сс na делу пма спрово- 
дити та дпсцпплнпа, он одговара: само дпсиппли- 
повап.ем заиптересовапих категорија. Само у дру- 
гом момепту, кад категорије нису нашле саме пут 
споразума n равнотеже, држава може пптервеим- 
сати и да he ona и као претставпик аотрошана има- 
ти у томе погледу 'Суверепо право. 

Господо сспатори, члап 24 нашег садашњег Ус- 
тава предви!)а стварање Привредног већа као саве- 
тодавног тел?. v питањима поивредним и социјал- 
ним. Мапта 1932 донет je и Закон o организацији 
пстога. 25 јупа те годпне пстекао je био и крајп.ч 
рок, у коме je Плада била дужпа no закопу да шро- 
веде организацију тога Beha. Ha жалост од тога 
доба до данас пије у томе поглелу још вишта учн- 
њено. Због чега, непозпато ми je. 

Ja стога молим Крал.свску владу. ла ona с об- 
зпром na песумп)1(ву потребу пашу у што краћем 
року приступи оргапизопап.у Приврелпог Beha, јер 
верујем, госполо, да je Приврелио Behe било орга- 
ппзовапо, да би можда многа питања, која данас 
још пису peinetra, била решена. да се кроз ГТри- 
врсдио nehe могао чутп глас мпогих приврслпнка. 

Ja hy се, господо, при крају свога говора, да вас 
дуго ne бих joni замарао, дота^! свега, jom два nn- 
тања, која дубоко засежу у нашу привреду и која 
чекају CBOje'peincn.e, која нису peincna. Прво пм- 
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тан>е тиче ce иачела, кога ce држиио у својој спољ- 
noj тргооинској политици. 

Господо, ми смо једина (>д значајннх држава, 
која je упорно и за менс баром 11сразумл>ипо остала 
прн пршгцнпу, iij)ii иачелу слободне тргптпге и иај- 
nehcr повлашћења, Све друге државе, на које je наш 
тргоникски промст п iKtHKi viivlieii, 11|)11ступиле су 
другим принципима, било то принципу реципроци- 
тета, било контингента, било компсизација, прсфе- 
ренцнјала нли слпчјго томе. И од те такве ситуације 
11есумп>иво je, господо, да ии нмамо штете. 

Ta ce штета, господо, огледа у томс, што кад 
ми закл>учим() једаш тргонмиски уповор м учипимо 
и.чнссие бонефиције у царинским ставовима једној 
држави, онда св« друге, које већ имају грговински 
угонор, склопљен већ са нама, иогу да те бенефи- 
unjc користе, ие дајући иикакиих конпензација за 
то. И несум11)Ино je, да и наши преговарачи прили- 
кои склапања трговииског угопора у тргопиигки.м 
прегосорима имају такође много тешкоћа, кад neh 
морају да опсршиу само са тим инструмеитом ца- 

.ринСКИХ craiiGHa, док ЊИХОВИ прогиииици имају н 
друге инструменте у рукама, као што су континген- 
ти итд. Ja бн стога молио Краљевску владу, да ce 
и тим пита11>ем позабапи. 

Ha крају молим Крал>евску владу, да ce у што 
icpalicM Јхжу доиесе закоч o банкама. Господо, на- 
ши новчаин заводи су овом пјзивредном крк- 
зои већ билн дотуцани скрро, a закон o раздуже- 
ii)V сел>ака on их. je савршено умртвио. Ja ne вс- 
рујем, да he ce многи од њих моћи да опораве и 
да остаиу живн. Алн овако како су иа законској 
осиови организовани, a они су организоранц на 
основу Закоиа o акцмоиарским друттвпма, који je 
н сувнше застарео, ти ce. заводи nehe моћи ме са- 
мо да одрже, иего oiiiie увск иеашсобни да повра- 
те поверење улагача. 

Само новс повчапе установе и заводи, који 
бн били na сасвпм друкчијој основи засповапп и 
мпого Bnme улагачпма давали гарантије, да њи- 
хов уложепп новац nehe бити vnponaniiien, само 
такве устапове моћи iie да n код данашњих ште- 

диша дејствују, улију поверење, да свој новац не 
крију у ћумезпма и буџацпма, да п.м га мпшевп 
једу, него да тај новац улажу. 

' У овим тешким приликама има л>уди, који 
ипак no коју пару могу да уштеде, али те nape 
врло мало долазе у промет, пешто мало има пове- 
lian.a улога код Поштанске штедионице и Држав- 
ne хипотекарне банке, али према ономе mro nam 
свет штеди и може да уштеди, врло je незнатно. 
Значи, да ce много »ehu део задржава и ne пушта 
у промет. 

Ja молп.м Крал.евск\' и.тду, да мп ne замери, 
ако ja нисам био баш онако оптимистичких no- 
гледа, као што je то случај са г. Мпппстрпм фи- 
нансија. Ja сам, господо, полазио од овога да je 
можда n корисније сптуацпју гледати и кроз црње 
наочаре, na ако нас догађаји демантују, биће при- 
јатније n боље, него ако стварп глеламо оптп.мп- 
стички, na да Доживимо разочареље. 

Ja ипак верујем у снагу и отпбрност nauier.i 
народа Благодарећи јот и томе факту, да je он 
no својој социјалној струапури у претежиој већк- 
ни земљоделац и да има сврј кров и најмање no- 
требно земљиште, nam iie па|)од ипак можда лак- 
mc пего друш који парод проћи кроз ово тешко 
време искушења. Ja имам дубоко поверење у 
истрајност, у добру вол>у и у способпост данаш- 
њег Мпппстра фмпапспја, a п.мам парочнто пове- 
peibe у уважену особу Господппа Претседппка Mn- 
нистарског савета и верујем да he on n својпм 
дубоким искуством n ширином својих погледа и 
несумњивим свестрапим позпавап.ем државних no- 
слова допрппетп у najnehoj иери да nam државпи 
брод, nama пацпопалпа привреда и name финан- 
cnje кроз ово време буре n неизвесности изиђу и 
ii|)oi)y са mro мање штетс. У то п.ме, n имајући 
такво уверење, изјављујем да hy гласати за бу- 
џет. (Пљескање), 

Прстсслпик др. Љубомпр Томашић: Прекидам 
седницу, a паставак заказујем за данас no подне у 
чегпри сата. 

Седница je прекппута у 13,15 часова. 
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NASTAVAK SEDN1CE U 16 ČASOVA 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Sednica se 
nastavlja. Reč ima senator g, dr. Fran Novak. 

Dr. Fran Novak: Gospodo senatori! Kod bu- 
džetske debate prošle godine naglasio sam, kako 
svaka vlada mora računati sa raspoloženjem stanov- 
ništva, ovo raspoloženje primerno oceniti i uvažiti. 
Dozvolite mi zbog toga, da se i kod ovogodišnje 
budžetske debate javim s nekim opomenama u tome 
pogledu. 

Odmah u uvodu mogu konstatovati, da je Kra- 
ljevska vlada velikom savešću vršila svoje dužnosti 
i postigla u vodstvu svojih poslova značajne uspe- 
he, kod čega nestnemo prezreti velike poteškoće 

i privredne neprilike, koje vladaju kako kod nas ta- 
ko i na ćelom svetu. Kada govorim d uspesima, tre- 
ba na vidnom mestu u prvom redu naglasiti uspehe 
u našoj spoljnoj politici: Povećani uticaj Male antan- 
te, dogovor o definiciji napadača sa istočnim drža- 
vama, doneti Balkanski pakt, /.bliženje sa Bugar- 
skom sigurno su svetle tačke naše spoljne politike. 
U tome pogledu velika zasluga ide širokopoteznoj 

'inicijativi i faktičnom posegu u kolo istorije Nj. 
V. Kralju Aleksandru, kome dugujemo za to našu 
najdublju zahvalnost.  (Uzvici: Živeo Kralj!).  U unu- 

trašnjosti naše države naše duhovno ujedinjenje na- 
preduje velikim koracima, to je neosporna istina, sa 
kojom moraju da se sprijatelje svi naši vidljivi i 
nevidljivi neprijatelji. Pojedini delovi naše držav.' 
stupaju u uvek intimniju vezu na privrednom, soci- 
jalnom i kulturnom polju, međusobno upoznavanje 
vodi do međusobnog poštovanja, štedivanja i strp- 
ljivosti. Velika zasluga za međusobno upoznavanje 
i strpljenje pripada organizaciji par exellcnce, našoj 
vojsci. Vojnici mladići razmešteni kod vojničko 
vežbe po različitim krajevima naše otadžbine jesu, 
koji uče u toku svoje službe upoznavati razne delo- 
ve naše otadžbine i baš zbog toga upoznavanja ne- 
staju možebitni međusobni predsuci. Omladina, cvet 
našega naroda, koja dolazi tako u međusobnu ve- 
zu, polako se duhovno staplja i iz dana u dan dub- 
lja je uverena, da smo nerazdruživa celina, da je na- 
še narodno i državno jedinstvo stečeno blago, koje 
ne može niko više srušiti. Sve priznanje ide u tom 
pogledu našim generalima, komandantima i uopšte 
oficirima. Iz vlastitog posmatranja znam, kako se 
visoki vojnički dostojanstvenici interesuju za pre- 
prostog čoveka, seljaka, zanatliju itd. Sa iskrenim 
opštenjem  u  službi  i  van  službe sa  preprostim  čo- 
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vekom postignu se one prepotrebne srdačne veze 
između naroda i narodove vojske. U pogledu ljubavi 
do preprostog čoveka prednjači naš prvi i najviši 
vojnik Nj. V. Kralj Aleksandar. Na taj način narod 
zavoli svoju instituciju i time stvara se moralni ka- 
pital, koji nikad ne možemo dovoljno visoko ceni- 
ti. Uprava vojske je stalno budna i čujeća, da mo- 
žebitnim nedostatcima omah nade liko. Zbog toga 
smatram za svoju naročitu dužnost, da na ovome 
mestu naglasim zasluge naše vojne organizacije za 
duhovno ujedinjenje naSega naroda. 

Drugi faktor, koji ima u tome pogledu da vr- 
ši svoje dužnosti, naše su školske ustanove, osobito 
univerziteti. Mišljenja sam, da bi izmenjivanje tako 
profesora kao i studenata motala izdatnije pripomo- 
ći do našeg duhovnog približavanja. Ne pretbacujem 
nikome osobito ne pojedincima, ništa, mišljenja sam 
samo, da bi bilo dobro da se u tome pogledu napori 
pojače. Omladina jeste, kojoj moramo posvetiti svu 
pažnju, jer omladina ie nosioc budućnosti. Nacionalno 
vaspitanje u smislu državnog i narodnog jedinstva 
neka bude vrhovni princip sviju, kojima je povere- 
na briga za vaspitanje omladine. Izvan toga svaka 
dnevna stranačka politika mora da bude iz škole i 
njezinog obeležja potpuno isključena. Ali, gospodo, 
mlada je duša vrlo osetljiv instrumenat. Samo silom 
i recima mi nećemo postići željeni uspeh. Mladež 
rasuđuje po delima i poukama onih, koji joj pouke 
davaju. Svojim činima i svojim ponašanjem treba 
da dajemo mladeži dobar primer. Ovim će putem 
mladež sama, po svome vlastitom razmišljanju doći 
do pravih zaključaka. Omladinu moramo učiti upo- 
znavati istinu takvu kakva jest. Poučiti ju moramo o 
teškom privrednom položaju, u kome se nalazimo 
i u kome se nalazi celi svet. Kod tos^a neka nasto- 
ji dovesti omladinu do spoznavanja, da niko ne mo- 
že živeti samo za sebe i za svoje koristi, te da je 
dužnost svakoga, da se brine za svoga bližnjega i 
ukupnost. Vaspitati treba omladinu u altruistič- 
kom smislu, da će biti svesna da ie sreć^ i dobrobit 
bližnjega u fesnoj vezi sa dobrobiću ukupnosti. Pro- 
tiv %п\пч egoizma, koji bezobzirno ide preko leše- 
va dnujih   treba ncisprosne borbe, već u školama. 

Usnut da dodirnem i pitanje natprodukcije inte- 
liirencije. Ovaj se izraz nekako stalno ponavlja, ali 
mislim da sasvim deplasirano. Inteligencije nemamo 
nikad dovoljno. Potrledaimo samo u najsevernije de- 
love Evrope, gde nije nikakva redkost, da su selja- 
ci, zanatlije itd. dovršili srednje pa čak i visoke ško- 
le. To nije nikakva šteta za njih, pa ne može ni šte- 
titi ni nama. Drugo je pak pitan ie. da li može sva 
omladina, koja svrši n. pr. srednje i visoke škole, 
dobiti očekivano nameštenje u javnim službama. U 
tome smislu možda trenutno nostoji natprodukcija, 
ali to ne možemo mi označiti kao natpredukciju in- 
teligencije. 

Daljnji faktor, koji ima da unapredi međusob- 
no naše zbliženje, je zakonodavstvo. IJ prošloj bu- 
džetskoj godini po zasluzi Gospodina Ministra prav- 
de napredovalo je nadalje izjednačenje zakonodav- 
stva. Radi energije Gospodina Ministra pravde i pu- 
nog razumevanja sa strane sudaca uveden je u toku 
prošle godine skoro u celoi državi izjednačen civilno- 
narnični postupak. Naravski .da se porađaju u počet- 
ku kakve nesuglasice i poteškoće ali kod brižljivo- 
sti Ministarstva pravde i uvidavnosti naših sudaca 
prebrodićemo u najskorijem vremenu ove poteško- 
će. Samo usput ja bih u toj vezi  molio Gospodina 

Ministra pravde, da nama što pre predloži nacrt 0 
ukidanju fideikomisa. Mislim, da je poslednje vreme, 
da skinemo ovu anahronističku instituciju sa dnev- 
nog reda. Zašto država da izdržava austrijske gro- 
fove. Prclsednik Ministarskog Saveta Nikola Uzu- 
novir: Zakonski nacrt već je pred Narodnom skup- 
štinom). To me veseli! Mislim dal smem o- 
voin prilikom osoiiiio naglasiti razvescljivu či- 
njenicu, da uživaju naši sudovi tako civilni k:io i 
upravni apsolutno poštovanje, da naši suci unatoč 
teškim materijalnim prilikama, u kojima se mnogo 
puta nalaze, vrše nadasve objektivno svoj uzvišeni 
posao. Dozvolite mi, da spomenem posebice institu 
čiju Državnog saveta. najvišeg sudskog foruma u ad- 
ministrativnim stvarima. Pozivam se kod toga na 
izvesta j o poslovanju Državnog saveta u godini 
lO.'M, koji je bio saopšten i javnosti. Nesrazmerno 
je veliki broj tužbi, koje su bile uložene u prošloj 
godini kod upravnih sudova i Državnog saveta. Do- 
bra uprava ne sme u svome radu dati povoda za više 
nego kažimo 10% tužbi protiv svojih odluka. Gln- 
som citiranog izveštaja pak ie bilo u prošloj godi- 
ni skoro 50% tužbi, kojima je morao Državni savei 
Ugodit!. Vidan znak i vidan dokaz je ova činjenica 
za objektivnost ovog visokog foruma i nezavisnost 
njegovih sudaca i prema najvišim administrativnim 
vlastima. Ali na drugoj strani nije razveseljiva či- 
njenica, da ie u tako mnogobrojnim slučajevima 
treba izmeniti ili poništiti rešenje administrativnih 
instancija. Imam osećaj i mislim, da mi nećete pred 
bacivati u tome pogledu nikakvog preterivanja, da 
u našoj administraciji nije sve tako uređeno, kao bi- 
smo mi svi to želeli, jer тгсе e bi motrio da bude 
toliko opravdanih povoda za tužbe pred Državnim 
savetom. Mišljenja sam. da bi se moralo u centra- 
lu, u Ministarstva nozvati činovništvo između najspo- 
sobnijih i to one koji su se iskazali kao takvi već u 
nižim instancijama, za službovanje u centrali. Treba 
dakle, da posvetimo ćelu svoju pažniu sistemu, na- 
činu naše administraciic. Za svoiu osobu ja sam uve- 
ren, da bi većom dekoncentracijom upravnih agen- 
da, sa prenosom jednoea dela istih na banovine bi- 
lo poslovanje svakako olakšano. Dekoncentracija o- 
bećana nam je kao apsolutna potreba, ako hoćemo, 
da popunimo našu upravu i zadovoliimo opravdane 
želje stanovništva PO što tešniim i bližim vezama sa 
;!dministracijoni. Kompentenciju banovinske uprave 
potrebno je što pre proširiti, što bi bilo sigurno 
poeodno i za centralnu upravu. Ali. svakako je ao- 
solutna dužnost administrativnih vlasti, da presude, 
koie izdale Državni savet. tačno poštuju i uvaže na 
i tada. kad bi bila po mišljenju Ministarstva jedan 
ili drusra odluka nepravilna. Ako smatra administra- 
tivna vlast, da ie tumačenje zakona sa strane uprav- 
nog suda suprotno intencijama upravne vlasti, mora- 
ju se odluke Državnoe saveta ioak poštovati, uprav- 
na vlast pak ima priliku isposlovati zakonodavnim 
nutem tumačen ie ili izmenu zakona, koiu želi. Tako 
ie sasvim pravilno postupao Gospodin Ministar prav- 
de prošle godine, kad je tražio autentično tumače- 
nie čl. lOfi finov. zakona, tako da niie bilo prilike 
izigravati odluke Državnog saveta. Državni savet 
rešava tužbe uložene protiv ministarskih rešen ja i 
ukaza i kao drujra instancija protiv odluka upravnih 
-udova. Tužbo protiv odluka upravnih sudova ne do- 
laze u velikoj meri u obzir. Preko osam hiljada soo- 
rova je na taj način resio Državni savet u godini 
1933,  Кго što vidite,  ogroman je  rad, koji  ima  da 



STHNOGRAf-SKli BliLEŠKii 29 

vrši naš Državni savet. Njegove odluke morale bi 
da budu pravi mono^rat'ički znanstveni radovi o onim 
pravnim pitanjima, koja su sporna između Minibtar- 
stava i stranaka. Takve odluke sa obrazloženjima 
vršile bi u istini bla^odejstven uticaj na javnu Upra- 
vu. Odluke pak, koje se danas izdavaju od Državnog 
saveta, odgovaraju svakako potrebnoj visini po svo- 
me sadržaju, ali ne i po svome obliku. Uzrok leži 
u tome, da je Državni savet preopterećen. Članovi 
sudci Državnoga saveta premalo su dotirani. Prosto- 
rije u kojima rade, nedovoljne su. Broj članova je 
premalen. Nedostaje potpune biblioteke u službenim 
prostorijama. Za biblioteku votirana je u budžetu 
vrhovne uprave za Državni savet upravo bagatelna 
svota od tj.OOO dinara. Radi preobilice rada ni ne 
mogu davati referati uvek članovi Državnog saveta, 
nego sekretari, kojima ide inače sva čast, ali oni 
ipak nemaju u brojnim slučajevima one spreme i onog 
iskustva, koje mora imati savetnik. Ako je Državni 
savet unatoč opterećenju uspeo da reši sve zaostanke 
i/, predašnjih godina i da tekuće poslove redovno u 
srazmerno kratkom vremenu rešava, onda je to zaslu- 
ga upravo herojske izdržljivosti i savesnosti državnih 
savetnika. Ovo treba uzeti u obzir osobito tada, 
ako kvalitet odluka ili njihovo obrazloženje ne od- 
govara uvek praktičnim potrebama. Svakako je že- 
leti, da bi se vršile javne rasprave pred Državnim 
savetom kao što se vrše kod Upravnih sudova, jer 
Državni savet rešava mnogo puta važnije stvari ne- 
go su stvari u kompetenciji Upravnih sudova. Pa i 
Zakon o Državnom savetu tako je ustrojen da bi se 
morale održavati i tu javne rasprave. Trebaće da- 
kle sa Zakonom naročito odrediti da se održavaju 
pred Državnim savetom javne rasprave. Ako bi se 
održale javne rasprave kod kojih bi se izneli pio i 
kontra razlozi sa saučestvovanjem stranaka sigurno 
bi otpale t. zv. intervencije i informacije, koje vrše 
stranke tražeći svoj interes. Ove intervencije ili in- 
formacije same po sebi nepotrebne su i bezuspešne, 
jer Državni savet donosi odluke na osnovu postoje- 
ćih Zakona, a ono što pokušavaju mnogo puta na- 
ivne stranke putem svojih intervenijenata da obraz- 
lože svoje stanovište van rasprave, učinile bi to sa 
primernim naglašenjem kod same rasprave; Mišlje- 
nja sam da bi bilo korisno po ovaj visoki forum i ko- 
risno po,našu administraciju kad bi mi posvetili svu 
pažnju instituciji Državnog saveta i da po potrebi 
donosimo Zakon koji bi pomogao raznim nedo- 
statcima. Treba dakako voditi brigu i za to, da se 
popuni i poboljša naša administracija; onda će bit! 
svakako i manje rekriminacija pred Državnim save- 
tom. Ove mnogobrojne rekriminacije dokaz su za 
to, da upravne vlasti suviše mnogo puta ne izdaju 
pravilne ili dovoljno opravdane odredbe pa bilo to 
iz površnosti 'li netačnosti kao posledice nedovoljne 
kvalifikacije upravnih organa koji moraju budno sa- 
čuvati nad pravilnim tumačenjem i izvršenjem Za- 
kona Koliko besplodnog rada se lime prouzrokuje, 
koliko nevolje nastaje medu strankama. Koliko ne- 
potrebne.renergije se potroši i koliko izdataka tako 
da to nije teško izračunati. Nesposobne činovnike 
treba skloniti i zameniti ih sa dovoljno kvalifikova- 
mm čmovnicinia, (ako da će biti u tome trenutku 
data i prilika za redukciju možda nadbrojnog i ne- 
dovoljno stručnog nekvalifikovanog činovništva, a 
uštede se mogu upotrebiti za bolju dotaciju činov- 
ništva i olakšanje budžeta. G. Ministar finansija u 
Fiiansijskom odboru izjavio je da namerava izvršiti 

korenitu  reorganizaciju  činovništva  i  uredovanja  u 
svome Ministarstvu. Nepotrebna odeljenja namerava 
spojiti sa drugim odeljenjima i voditi brigu za tač- 
nost i uspešnost uredovanja. Sa zahvalnošću uzimam 
ovu njegovu izjavu na znanje i nadam se da će i o- 
stala   Ministarstva   pokrenuti   pitanje   reorganizacije 
svojih ureda i postavljenih činovnika u Ministarstvi- 
ma, što će biti jedini kriterij kvalifikacija činovnika. 

U vezi sa time neka spomenem i tako zvane in- 
tervencije   kod  vlasti   osobito   kod   Ministarstava   u 
Beogradu.   Kod   nekoliko   veće   ekspeditivnosti,   kod 
bržeg  donošenja  odluka  i   rešenja  potreba  ovakvih, 
intervencija   mnogo   puta   bi   otpala.   Uredi   moraju 
samo   od  sebe  izdavati  svoja   rešenja   u  pravilnom 
smislu. Mnogo puta razni interveicionisti samo ote- 
žavaju činovništvu njihovo poslovanje sa svojim pre- 
porukama i savetima, uzimaju mu vreme i energiju, 
tako da skoro ne može doći u radnom prekodnev- 
nom vremenu do svoga redovnog posla jer mora da 
bude na raspoloženje tolikim i tolikim intervenijenti- 
ma. Što se tiče ovih intervenijenata namopenuću tako 
zvane intervenijente od zanata koji vrše ove poslo- 
ve kao neku vrstu zanata. Kada se rešavaju u Mini- 
starstvima pitanja koja su za jedinca od važnog ma- 
terijalnog  značaja,  pojavi  se  ovakav  intervenijenat 
kod stranaka sa raznim ponudama, da će za primernu 
nagradu interesirati se za dotična pitanja ili čak po- 
moći do zgodnog rešenja. Kad ide za isplatu kakve 
sume sa strane Ministarstava nude intervenijenti svo- 
ju  pomoć  protiv  isplate  odmerenih  procenata.  Ma 
da sam mišljenja da su ovakve intervencije bez us- 
peha i da moraju bez uspeha i biti, ipak ovaj postu- 
pak pravi na stanovništvo utisak da postoje možda 
neke veze između intervenijenata i  tunkcionera jav- 
nih administrativnih vlasti, ,1a bili svima takvim ne- 
pozvatim   intervenijentima   zatvorio   vrata,   olakšao 
bi time posao činovništvu i onemogućio svaki poku- 
šaj takvih nedopuštenih uticaja. Pretpostavljam, zna 
se,  da  moraju  vlasti  i  to  osobito  u  centrali  tačno 
funkcionisati.  U tome  pogledu opažam  u poslednje 
vreme  izdatno  poboljšanje  i   ja  ne sumnjam  da  će 
Kraljevska   vlada   uložiti  sve   svoje   sile  da  ostane 
vera i poverenje  u  objektivnost  naše  uprave nepo- 
kolebiva. Ali tome moramo mi svi pripomoći; niko 
ne sme tražiti  od činovništva  nedopuštene  protek- 
cije i  niko ne sme iskoristiti svoj uticaj u ove svr- 
he  kako  bi   činovništvo  skrenulo  sa  svoga   ravnog 
puta  koji   mu  propisuje  zakon   i  službena  dužnost. 
Istina  moramo  konstatovati  da se  Kraljevska vlada 
sa svom energijom brine da skloni nedostatke u u- 
pravi. Ali mi  ne smemo prezreti  činjenice, da se u 
mladoj državi, kao što je naša, mora činovništvo tek 
vaspitati obzirom na razmere i na prilike naše zem- 
lje i nema nikakve sumnje, da ćemo dobiti u dogled- 
nom vremenu  i   mi  činovništvo sa svojom  uzornom 
tradicijom. Naša je dužnost, da se strpimo i sa bla- 
govremenim i utemeljenim opomenama skrenemo pa- 
žnju na konkretne slučaje i pokušamo postići potreb- 
ne  remedure.  Najveću  krivicu  činimo  našem  činov- 
ništvu sa generaliziranjem pojedinih slučajeva. Nastu- 
piti moramo samo za pojedine slučajeve i ne smemo 
paušalno osumiti celokupno činovništvo, koje po svo- 
joj ogromnoj većini vrši i ispunjuje svoju dužnost po 
savesti  i zakonu. 

Naglašavam pomno, da treba voditi računa 
o raspoloženju naroda i uzimati u obzir neke psi- 
hološke momente i S njima računati. Postoje neke 
potrebe u  posameznim delovima  naše  zemlje,  kojih 
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nikako ne bi smeli prezreti. Kad imamo pasivne kra- 
jeve u našoj državi, tada se mora za ove pasivne 
krajeve priskrbiti pomoć i novčana sretstva, pa bila 
ta preskrba vezana i sa poteškoćama. Spomenuti 
moram katastrofalne poplave, koje su pre nekoliko 
godina uništile plodna polja u jednom delu naše dr- 
žave. Tada smo mi svi redom davali doprinose za 
olakšanje posledica ove katastrofe, celokupno či- 
novništvo žrtvovalo je nešto procenata od svo- 
je plate, da se time ublaži beda i nesreća 
poplavljenih krajeva. Za takve apsolutne potre- 
be Narodno pretstavništvo mora da dozvoli 
kredite primarne, redovne, vanredne i dodatne. 
Znam, da ima svaka banovina određene zahteve i 
želje, koje moramo uvažiti. Tako ima i Dravska ba- 
novina takve svoje potrebe, ^lede kojih ne bi bilo 
umesno trajno odlaganje. U Dravskoj banovini naše 
srdačne želje i zajedno kulturne i privredne potrebe 
jesu oprema ljubljanskog univerziteta sa univerzitet- 
nom bibliotekom, gradnja takozvane zasavske ceste 
od Ljubljane do Zidanog Mosta i veza Kočevje—Su- 
šak bilo železnicom bilo putem nove kaldrmisane ce- 
ste. Nažalost, gospodinu Ministru finansija i presve- 
te nije bilo moguće uneti u ovogodišnji budžet od- 
govarajuću svotu — akontaciju — za univerzitetsku 
biblioteku, kano je to učinila Dravska banovina u 
svom budžetu, kojim je votiran prvi obrok od Din. 
2()0.()()0.—. Potrebno je barem početi. Pa ni Rim ni- 
je bio podignut u jednom danu. 

Što se tiče takozvane zasavske ceste, moram na- 
glasiti, da krajevi u Zasavju od Ljubljane do Zida- 
nog Mosta većinom međusobnim putevima uopšte 
nisu vezani ili, kad su, to su vezani brdskim putevi- 
ma, koji današnjim potrebama ne odgovaraju. Neza- 
poslenim treba deliti suve pomoći i ova nezapo- 
slenost postoji pre svega u rudničkim revirima Tr- 
bovlja, Zagorja i Hrastnika. Sa gradnjom ove ceste 
pomoglo bi se nezaposlenosti bez obzira na to, da 
je gradnja ove ceste i iz stranačko-saobraćajnih raz- 
loga apsolutno potrebna i da je opšti državni značaj 
te ceste po mišljenju sviju organa, koji dolaze u ob- 
zir, van svake diskusije. 

1 sada, gospodo senatori, naše more. Pesma, ko- 
ja nas je od rane mladosti oduševljavala i koja je 
izražavala sve naše srdačne želje i snove: »Buči mor- 
je Adrijansko, nekdaj bilo si slovensko, ko po tebi 
hrastov brod vozil je slovanski rod« — doživela je 
u sretnoj Jugoslaviji svoje ostvarenje. Naše je danas 
more Jadransko, opet vozi po njem naš hrastov brod 
naš jugoslovenski brod! Ali, gospodo, izgleda mi, da 
smo kao dete, kome su sunčani zraci trenutno odu- 
zeli vid. Skoro da je to more za nas optička preva- 
ra, fata morgana! Ni južni krajevi, ni u sredini, ni 
severni krajevi naše otadžbine nemaju dovoljnih iz- 
laza na ovo naše divno more, koje nama svet oprav- 
dano zavida. 

Dravskoj banovini neophodno je potreban priro- 
dan spoj sa našom obalom. Maribor i Ljubljana mo- 
raju se vezati sa Sušakom na način koji odgovara 
našim privrednim prilikama, Posle 15 godina našeg 
ujedinjenja trgovina naše pokrajine vezana je na 
strane luke. Ne samo da se kroz strane luke vrši iz- 
vozna i uvozna trgovina Dravske banovine, čak i 
cement iz Dalmacije transitira se preko Trsta za Lju- 
bljanu . Stranci, koji putuju od severa u naša kupati- 
la, dolaze preko Trsta, umesto da bi imali direktnu 
i prirodnu vezu železnicom do naše obale. Kraljevska 
vlada već je u svoje vreme odlučila, da se izgradi 
železnička veza Kočevje—Vrbovsko, čime bi bio re- 

šen problem veze Dravske banovine sa našom oba- 
lom i čime bi se otvorila najkraća veza sa jednim 
delom centralne Evrope. U zakonu o Blairovom zaj- 
mu iz godine 1922 pa i Finansijskim zakonom 1927 
godine bila je ova veza predvidena. Ma da su trase 
izrađene i odobrene, ostalo je nažalost, sve samo na 
hartiji. Sa gradnjom železnice Kočevje—Sušak skra- 
tio bi se put od Ljubljane do Sušaka za 10(i km. - 
Deo puta, koji leži od Ljubljane do Trsta na našem 
teritoriju, iznosi samo 63 km, sve ostalo je na tali- 
janskom teritoriju. Za novu prugu od Ljublajne do 
Sušaka iznosio bi put po našoj teritoriji 224 km. — 
Sa izradom ove železnice povećao bi se transitni sa- 
obraćaj kroz naše luke. Ako uzmemo za bazu sred- 
nji saobraćaj, koji radi nedostataka dobre veze Drav- 
ske banovine sa Sušakom otpada na nase luke, samo 
250.000 tona godišnje i da otpada na prihode želez- 
nice, pristaništa i radnika samo 2()() dinara od tone, 
onda  izgubimo  na  taj  način  godišnje  najmanje 60 
miliona dinara. 

Veliko oduševljenje je bilo kod stanovništva 
Dravske banovine 1922 godine, kad se zakonom o 
Blairovom zajmu odredila izgradnja železmcke pru- 
ge Kočevje—Vrbovsko i veza sa morem. Plima, ose- 
ka! Morali smo se zadovoljiti nadama u budućnost, 
dok nije bilo Finansijskim zakonom iz godine 1927 
ponovo predvidena izgradnja ove pruge. Ali i onda 
nije još došlo do ostvarenja ovog u narodiio-gospo- 
darskom pogledu tako važnog nacrta. Istina, danas 
je teško dobiti sretstva, ali ja molim Kraljevsku 
vladu, da u najbližoj budućnosti, po mogućnosti u 
idućem bužetu, uvaži rešenje ovih pitanja. Za takve 
potrebe mora da se dobije kredit. Ubeden sam, da bi 
primernom inicijativom sa strane Kraljevske vlade i 
primernom organizacijom našao se i privatni kapi- 
tal za ovakva preduzeća. Ne smemo biti pesimiste i 
malodušni. Početi treba sa skupljanjem sretstava 
i ne sumnjam, da bi posle prvog koraka sledio dru- 
idi i konačni. Samo usput neka spomenem odnose 
telefonske centrale u Ljubljani. Kad bi bio na raspo- 
loženju za to potreban kredit jednog miliona dina- 
ra, taj bi se kredit vratio u toku jedne najviše dveju 
godina u punoj meri i država bi imala trajan prihod 
od proširenja telefonske mreže. 

Preko 500 abonenata telefonske centrale u Lju- 
bljani sačekuje telefon i spremni SU da ga odmah 
pretplate i da plate također troškove spoja. U kratko 
vreme upravi bili bi povraćeni njeni izdatci i zatim 
imali bi trajne godišnje prihode. Malo više komerci- 
jalnog smisla možda ne bi bilo na štetu uprave. 

U toku budžetskih debata bilo je iznesemh puno 
sugestija i predloga. Mnoge je Kraljevska vlada u- 
važila. Sigurna bi bila aktivnost Kraljevske vlade u 
tome pogledu veća, da se ne bi morala baviti i sa 
raznim nepotrebnim poslovima u unutrašnjoj politici, 
da joj ne bi smetali razni elementi, koji pokušavaju 
da iskoriste teško privredno stanje u svoje prljave 
svrhe. Lako je postaviti tvrđenja, da -je premalo ak- 
tivnosti na strani Kraljevske vlade, ali ako uvažimo 
sve poteškoće koje su vezane sa današnjim razme- 
rama i sa današnjim privrednim položajem, moramo 
priznati, da je Kraljevska vlada do sada vršila svoju 
dužnost u dovoljnoj meri. Ne možemo kod nas upo- 
trebiti tempa, kako ga je upotrebio Ruzvelt u Ame- 
rici. Andre Moroa uporeduje u svojoj brošuri »A- 
merika« istoriju prvih triju meseca rada Ruzvelto- 
vog sa biblijskim stvaranjem sveta: prvi dan je Ruz- 
veltOV mozgovni trust zaplenio zlato, drugi dan ob- 
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Ijudio šume, treći dan dao je pivu 3.2% alkohola, 
četvrti je dan odvojio dolar od zlata, peti je dan o- 
sobio farmere, šesti je dan uspostavio denerala Džon- 
sona gospodarskim diktatorom, sedmi dan, kad je 
video što je učinio iz Amerike pa da je to dobro, ОП 
se odmorio. Istina je, da je na kraju četvrtog mese- 
ca Ruzveltovog rada bio primetiti povišenje indu- 
strijske produkcije i deiimično smanjenje nezaposle- 
nosti. Ali, gospodo, mi se ne možemo usporediti sa 
Amerikom; ali u jednom pogledu mi bi mogli slediti 
Amerikancima. Morali bi doprinositi više poverenja 
u dobru volju Kraljevske vlade a ne zlohotnim kriti- 
kama staviti joj na svim koncevima i krajevima 
smetnje i uzimati joj dobru volju u njezinom teškom 
poslu. Današnji budžet pokazuie svakako znatno sma- 
njenje izdataka. Vlada se brine na sve moguće nači- 
ne cia do krajnje granice izvrši princip štednje, is- 
tina je i to da je poreska moć stanovništva oslabi- 
la. Duboko je moje uverenje, da dosadanji poreski 
sistem nije pravilan i da moramo bezuslovno sa vre- 
menom uvesti drugi sistem oporezivanja, to je uve- 
sti oporezivanje na osnovu ličnih prihoda. Kapitali- 
sta, koji ima svoju imovinu uloženu u vrednosne har- 
tije osobito u državne papire može vući ogromne 
sume godišnje, a ne plaća za to nikakvog poreza ili 
samo minimalni rentni porez, verovatno kao nagra- 
du za to, jer ne vrši nikakvog teškog rada ili zani- 
manja osim da uživa donose svojih kapitala. Opore- 
zivanje na osnovi ličnih prihoda je jedini opravdani 
način oporezivanja koji je uveden skoro U svim dr- 
žavama Еугоре. Zbog toga je neophodno potrebno 
da počnemo da se bavimo sa izmenama današnjeg 
poreznog sistema  uopšte. 

Gospodo senatori, samo bežnje su misli, koje 
sam se usudio izneti prilikom ove budžetske deba- 
te. Mi vidimo danas na čelu Kraljevske vlade g. Pret- 
sednika .lugoslovenske nacionalne stranke Nikolu U- 
zunovića. To neka posluži celoj javnosti kao dokaz 
priznanja rada .lugoslovenskoj nacionalnoj stranci, 
lako udruženi u jedinstvenoj fronti .lugoslovenske 
nacionalne stranke moramo svi svoje moći posveti- 
ti radu, svoje napore u postizanje ciljeva, koje ima 
naša stranka da umnoži. Mislim da se ne varam da 
je u poslednje vreme zaduvao sveži dah. G. Pretsed- 
nik stranke i kao Pretsednik Vlade pružio je već do- 
šla dokaza >ло\с jake i odlučne volje, da iioće da 
izluči što je nezdravo, te što većom aktivnošću 
strane i Kraljevske vlade pripomoći do poboljšanja 
prilika u koliko je ovo poboljšanje u datom položaju 
moguće. 

Gospodo senatori, vanredna i široka su ovlaš- 
ćenja koja Kraljevska vlada traži u predlogu Finan- 
sijskog zakona. Ovim ovlašćenjima mi prenosimo do- 
bar dio zakonodavnog posla, koji inače pripada za- 
konodavnom pretstavništvu, na Vladu. Nije to ništa 
osobito za današnje nenormalne prilike, koje se me- 
njaju iz dana u dan. Osobito veliko je ovlašćenje 
koje sadrži § 63 predloga Finansijskog zakona ko- 
jim ovlašćuje Ministarski savet, da može donositi 
i uredbe sa zakonskom snagom u cilju sređivanja i 
olakšanja ekonomskih prilika u zemlji kao i uop- 
šte unapređivanje privredne delatnosti, čime se isto- 
vremeno ukida dosadanji čl. (i Zakona o produženju 
važnosti Zakona o zaštiti zemljoradnika i o stupanju 
na snagu pojedinih propisa Zakona o izvršenju i o- 
bezbedenju od 19-Х11-1932 godine. Priznata je ina- 
če kontrola Narodnog pretstavništva time da se ima- 
ju ove uredbe koje stupaju na snagu samim obnaro- 

dovanjem, odmah podneti na saglasnost Narodnom 
pretstavništvu. Ja sam lično uveren da je nama po- 
treban postupak po jednom privrednom planu koji 
treba da Kraljevska vlada izradi. Taj plan dakako ne 
sine da bude nepromenljiv. U tome planu treba da se 
uvaže sve grane naše privrede. Dosadašnje uredbe 
privrednog značaja samo su plod nužde; sa dosa- 
dašnjom Uredbom o zaštiti i pomoći novčanim za- 
vodia na pr. nije rešen problem, s njom smo kao sa 
nekom injekcijom preprečili teže posledice, ali zla 
nismo izlečili. Kod donošenja novih uredaba Kraljev- 
ska vlada će se koristiti dosadašnjim vlastitim isku- 
stvima kao i iskustvima koja su bila u tome pogledu 
stečena u drugim državama. Iznad svega važnu ulogu 
ima u tome pogledu da igra Narodna banka. Ja se 
čvrsto nadam da će nedavno izabrani novi Upravni i 
Nadzorni odbor temeljito proučiti položaj i uvesti 
nove smernice u korist naše celokupne privrede. Kra- 
ljevsku vladu hitno molim, da posveti i u buduće ćelu 
svoju legalnu pažnju i pomoć ovoj instituciji, koja je 
od presudne važnosti za našu privredu. 

Ovlašćenja koja sadrži Finansijski zakon može- 
mo da damo samo autoritativnoj vladi u koju imamo 
puno poverenje. Ovo poverenje naša Vlada svakako 
uživa i naša je dužnost da ju u njezinom poslu po- 
mognemo. 

Naša je dužnost da žudimo za harmoničkom sa- 
radnjom sviju stanova i sviju grana privrede; dok 
se sve države razvijaju u smeru autarhije ne može- 
mo ni mi izlučiti taj princip u koliko to dopušta 
struktura naše privrede. Izigravanje jednog stana 
protiv drugoga, jedne grane privrede protiv druge, 
imalo bi za nas katastrofalne posledice. Sa uzajam- 
nom pomoću podupirajmo drug drugoga, žrtvujmo 
otadžbini, koju treba da zagrlimo fanatičkim patrio- 
tizmom svoje sile i moći, sve drugo će nama biti do- 
dalo. 

Izjavljujem da ću glasati za budžet u načelu i u 
pojedinostima. (Odobravanje i pljesak). 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Reč ima sena- 
tor g. dr. Benjamin Šuperina. 

Dr. Benjamin Šuperina: Gospodo senatori, pri- 
znajem, da je uz sadašnje prilike vrlo teško sastaviti 
dobar budžet. Tek moram odmah konstatovati da 
budžet rashoda sa 10.171,250.758 dinara doživljava 
temeljite preinake odredbama Finansijskog zakona. 
Ne da se utvrditi za koliko će biti tim odredbama po- 
višeni rashodi a tek je verovatno da će to povišenje 
dostići svotu od nekoliko stotina miliona, ma da za 
t€ nove rashode nije predvideno odgovarajuće po- 
kriće. I tako budžet sa Finansijskim zakonom već sa- 
da predviđa neodređeni deficit, pa zato padaju sva 
uveravanja o  uravnoteženju  budžeta. 

Ne treba da Vam citiram sve odredbe, jer ih 
imate pred sobom. Tek primera radi navodim da 
Ministar saobraćaja može iz prihoda, kojima raspo- 
laže, isplaćivati sve izdatke za radove i eksproprijaci- 
ju zemljišta na udvajanju koloseka Velika Plana— 
Lappvoi da u koliko partije budžeta rashoda za upra- 
vu državnih željeznica, koje su određene za čitavi niz 
naknada šteta i za obračune troškova zajednički' 
službe u pograničnim stanicama, zalim za obračune 
najamnine za upotrebu stranih kola i zakupnine po- 
zajmljenih kola ne budu dovoljne, može na račun 
prihoda trošiti i sume potrebne za njihovu isplatu; 
da iz prihoda pošta telegrafa i telefona može isplatili 
4,«40.520.— dinara za isporučeni telefonski materi- 
jal   kod  državne   tvornice  telefonskih   i   telegrafskih 



:Vi XIV REDOVNI SASTANAK      21 МАКТЛ 1934. 

aparata U Varšavi; — da može na ime naknada 
za izgubljene i tipropašćene poštanske pošiljke, u ko- 
liko odnosna partija budžeta ne bude dovoljna, vr- 
šiti isplate na račun ostvarenih prihoda; da može na 
račun ostvarenih prihdda od prodaje poštansidh ma- 
raka i vrednosnica vršiti nabavku potrebnoga mate- 
rijala za izradu i štampanje poštanskih maraka i 
ostalih vrednosnica do iznosa od (),00().000.— dinara; 
— da Poštanska štedionica može nabavljati inven- 
tirske predmete do iznosa od 1/JOO.UOO.— dinara; da 
Poštanska štedionica može na teret računa gubitka 
i dobitka štampati besplatne obrasce, oglase, pravil- 
nike it-d. do iznosa od 3,375.000.— dinara; da može 
na teret ostvarenih viškova prihoda izvršiti povra- 
ćaj pozajmice dolarskom zajmu uzete za к^к^чј^ 
nekih željezničkih pruga u iznosu od 40,000.000.— 
dinara; da može utrošiti daljnih 40,000.00 dinara u 
ime povraćaja pozajmice 7"» investicionoga zajma od 
500,000.000.— dinara za građenje pruge Uzice—Var- 
dište i ostalih pruga; da može iz željezničkih prihoda 
za 1934/35 godinu upotrebiti 8,000.000.— dinara za 
produženje radova na osposobljenju novih železničkih 
radionica. Ministar poljoprivrede može isplatiti cen- 
tralnom odboru vodnih zadruga u Novom Sadu akon- 
taciju od sume od 5,600.000.— dinara na ime neizmi- 
renog zaostatka vodnih doprinosa iz 1933 godine za 
zemlje uzete pod udar agrarne reforme. Slična ovlaš- 
tenja postoje malo ne za sva Ministarstva uslijed če- 
ga se smanjuju u budžetu predvideni prihodi, a s 
druge strane povisuju preliminirani rashodi, čime 
neminovno nastaje poremećenje ravnoteže. 

DoptiStam, da bi se u drugačijim političkim pri- 
likama mogle odobriti ovlasti, koje su dane Ministar- 
som savjetu u cilju sređivanja i olakšanja ekonom- 
skih prilika u zemlji i unapređenja privredne djelat- 
nosti. Stvarno se radi o gospodarsko! i finansijskoj 
diktaturi, a takova se diktatura može povjeriti sa- 
mo Vladi, keja uživa povjerenje čitave jugoslovensk'.' 
nacije, svih Srba, Hrvata i Slovenaca ili barem njiho- 
ve preogromne većine. To se o današnjoj Vladi ne 
može tvrditi već radi toga, Sto je ta Vlada sa svojim 
prethodnicama u mnogome skrivila teško stanje se- 
ljačkoga staleža, donoseći Zakon o zaštiti zemljo- 
radnika, koji taj stalež nije zaštitio, već ga je lišio 
svake pomoći i svakog kredita i doveo dotle, da na 
primer U hrvatskim krajevima ima mnogo sela, u 
kojima seljaci nisu u mogućnosti, da kupuju žigice, 
te su inače upućeni samo na danje svetio, većinom 
bosi i polugoli. (Jedan glas: Vrlo važno!). Osim toga 
je očito da je Prva hrvatska štedionica dočekala slom 
(Šerif Arnatitović; Ona je sama kriva) u glavnom radi 
toga, što joj je Narodna banka u prvim početcima 
rujna otkazala kredit, a državne vlasti nisu dale ba- 
rem moralnu pomoć, da odvrate narod od traženja 
naplate štednih uloga. Л treba znati, da se je u ši- 
rokim slojevima naroda uslijed ovakvoga držanja Na- 
rodne banke i Vlade pojavilo uvjerenje, da ovdašnjim 
finansijskim krugovima nije stalo bilo do toga, da 
spriječe pad ovoga u državi najjačega novčanog za- 
voda, u kojemu su bile sakupljene uštede malih i 
srednjih štediša, računajući, da će te uštede u buduće 
teći u Hipotekarnu banku i Poštansku štedionicu. Ve- 
liki kapital nema mnogo duše, ali Vlada Kraljevine 
Jugoslavije trebala je da ima dušu kao što ju je imala 
u sličnim slučajevima iz drugih krajeva države. 

Moje nepovjerenje temelji se na tom, što ne 
vjerujem, da će se diktatorske uredbe, koje bi imale 
donijeti olakšanje ekonomskih prilika u čitavoj zem- 

lji sa jednakom ljubavi provoditi u svim krajev ima 
države, iskustvo je najbolji učitelj. Mi od prvoga ja- 
nuara 1929 imademo unifikovani Zakon o neposred- 
nim porezima pa izvolite pogledati kako se taj Za- 
kon provodi. Za političara je mjerodavno kako se 
zakoni izvršniu. Prema pregledu naplate neposrednih 
poreza u godinama 1930 do 1933, koji sam primio 
od g. Ministra Finensija u l-'inansijskom odbora na- 
plata neposrednih poreza U godini 1933 izgleda 0- 
vako: 

U Beogradu, Zemunu i Pančevu sa 287.901_sta- 
novnikom naplaćeno je u godini 1933 253,19o.H23 
dinara ili 879 dinara po glavi. U Moravskoj banovi. 
ni sa 1,446.512 stanovnika naplaćeno je 103,40/./oO 
dinara iii 72 dinara po glavi; u Vardarskoj banovim 
sa 1,649.122 stanovnika naplaćeno je 90,4/4..)24 di- 
nara ili 55 din. po glavi. U Zetskoj banovim sa 906.982 
stanovnika naplaćeno je 48,360.008 dinara ih 53 din. 
po glavi. U Dunavskoj banovini sa 2.306.099 stanov- 
nika 539,068.378 dinara ili 234 din po glavi. U Drin- 
skoj banovini sa 1,684.802 stanovnika 121,98J.o80 
dinara ili 72 din. po glavi. U Vrbaskoj banovini sa 
1,003.360 stanovnika 49,761.348 dinara ih 50 din po 
glavi. U Primorskoj banovini sa 880 420 stanovnika 
55,928.988 dinara ili 64 din po glavi. U Savskoj ba- 
novini sa 2,596.768 stanovnika 421,723.127 dinara 
ili 162 dinara po glavi. U Dravskoj banovini sa 
1,118.504 stanovnika 220.914.222 dinara ili 198 dm 
po glavi. 

Gospodo, iz ovoga se vidi da su Dunavska Sav- 
ska i Dravska banovina u 1933 godini daleki držav- 
nu kasu na neposrednim porezima 1-. 181,705.727.— 
dinara, a da je svih ostalih šest banovina zajedno 
sa Beogradom, Zemunom i Pančevom dalo dinara 
723,118.421.— dinara tj. za 458,587.306.— manje 
(Gavrilo Cerović: Šta hoćete time da kažete? Pa 
dali smo u krvi!) U posrednim porezima, trošarini, 
carini, taksama, monopolu i t. d. biće isti razmer. 
Posebice opažam, da onako visoka naplata neposred- 
nih poreza u Dunavskoj banovini otpada uglavnom 
na Vojvodinu i Srem, jer je južni, srbijanski deo Du- 
navske banovine u tom pogledu jednak na primer 
Moravskoj banovini. Dopuštam da pomenute tri Ba- 
novine imadu nešto razvijeniju industriju i da zato 
neposredni porezi moraju biti nešto veći, ali nesraz- 
mer bode oči. Rado dopuštam, da su Zetska, Vrbas- 
ka i Primorska banovina ekonomski slabije na pr. 
od Savske banovine, ma da i u ovoj Banovini imade 
mnogo pasivnih krajeva. Ali se znade da je pred- 
ratna Srbija u svakom pogledu bogata zemlja, pa 
ipak u poreskom opterećenju daleko zaostaje za 
Vojvodinom, Hrvatskom i Slovenijom. Ovi pak kra- 
jevi uza sve to imadu minimalan udeo u državnoj 
upravi, jer je vlast, imperium, u rukama onih, koji 
srazmerno državi daju vrlo malo. 

Gospodo senatori, prelazeći na ocjenu unutraš- 
nje politike Kraljevske vlade, žalim šio joj ne mogu 
votirati povjerenje, kao što nisam imao povjerenja 
u nijednu vladu, koju smo dobili nakon likvuhranta 
diktature g. Petra Živkovića. Neću da se bavim sit- 
nim pitanjima, kojih ima na pretek i 0 kojima bi 
se moglo sad tek govoriti, ja ću se zadržati na dva 
problema, a to je problem demokracije i hrvatski 
problem. Dopuštam, može se dobro upravljati drža- 
vom i bez demokracije. No zato moraju biti na če- 
lu državne uprave, t. j. u vladi svestrano priznati au- 
toriteti, koji će znati nadomjestiti volju naroda i 
koji će se nametnuti parlamentu bez obzira na poli- 
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ličke struje, koje su kod sastava parlamenta djelo- 
vale .Takvih primjera smo imali u Njemačkoj i Fran- 
cuskoj, dapače i pod republikanskim sistemom. I ta- 
kove vlade, prožete osjećanjem odgovornosti, izvele 
su velika djela, kakovima se ne mogu ponositi re- 
žimi koji su došli na vlast u najširoj demokraciji 
iz najčisćili izbora. Razumije se da se ovakove au- 
toritativne vlade moraju, primajući vlast, oslobodili 
stranačkih okova, jer je to teret koji smela u radu. 
Nije lahka stvar zapovjedali iako ih ima koji će slu- 
šali. Još je teže zapovjedali onima koji nisu vikli da 
slušaju. 1>а li se današnja Kraljevska vlada može kr- 
stiti autoritativnom vladom, ja se u to neću upuštali, 
tek konstatujem da je ona proistekla iz stranke ko- 
ja ima u Narodnoj skupštini oko 280 poslanika, da- 
kle preogromnu većinu, kakovu od I decembra 1918 
nije u nas imala nijedna vlada- Međutim iz te veći- 
ne izašle su i prethodnice sadašnje vlade, t. j. vlada 
g. Marinkovića i g. Srškića, i mi danas ne znamo 
zašto je došlo do tih izmjena, kao što nećemo vjero- 
jatno saznati za razloge s kojih će u svoje vrijeme 
napustiti svoj visoki položaj današnji šef Kraljevske 
vlade. Istina, naša država nije parlamentarna, ali po- 
što je na čelo vlade stupio pretsjednik Jugoslovenske 
nacionalne stranke, ujedno i pretsjednik skupštinskog 
kluba te stranke, imademo pravo da kao kontrolna 
i cenzurna instanca, takvu bar zadaću unade Se- 
nat u svakom dvodomnom sistemu, podvrgnemo ana- 
lizi vladinu većinu u Narodnoj skupštini. Ta većina 
nije homogena, u njoj se jasno ističu tri struje: ra- 
dikalska, demokratska i samostalno demokratska. Ja 
bih rekao i molim da mi se oprosti ovo uporedenje, 
da je ta većina nalik pjevačkom zboru u kojemu ove 
tri grupe u isto vrijeme svaka pjeva svoju pesmu. 
(Šerif Aniautović: To je naša stvar. — Žagor. — Jo- 
vo Banjaniii: Mnogo homogenija nego vaš klub! — 
Žagor.). Molim vas, gospodine Pretsedniče, ja ću mo- 
liti da mogu mirno govoriti. Zato i vidimo da kod 
važnih pitanja treba dugo i dugo vremena, dok se 
te grupe sporazume, a mi onda imamo ovde sreću 
da najvažnije zakonske predloge moramo svršiti i u 
odboru i u plenumu za par dana, pa i za raspravu 
ovoga najvažnijega zakonskoga predloga, t. j. na 
dnevnom redu stojećega predloga budžeta i Finan- 
sijskog zakona imamo toliko vremena, da faktično 
ne dospjevamo proučiti ovako ogromnu materiju. 
Dopuštam, Kraljevska vlada će si misliti ili reći, pa 
to je najbolji dokaz, kako smo mi u našoj sredini 
tolerantni i liberalni, jer nas ne smeta, ako se u po- 
jedinim pitanjima pojavi više gledišta i nazora. Mi 
to uvijek svršimo jednom odlukom koja je mero- 
davna. Ali, gospodo senatori, to bi se dalo i podno- 
siti, kada bi razrožnost u vladinoj većini bila ogra- 
ničena na vrhove državne uprave t. j. na Vladu i Na- 
rodno pretstavništvo i kada bi se sve to svršavalo 
u užem krugu. Nu to sve izbija u javnost i ne da se 
sakrili, pa i ona konačna na oko jedinstvena odluka 
Kubi na autoritetu, te se vladini organi opredcljuju 
prema grupama u Vladi i Narodnom pretstavništvu, od 
čega administracija imade ogromnu štetu. I tu se vidi, 
kako je izborni sistem po srezovima vrlo nepodesan. 
Sreski poglavari i pretsednici opština stvarno pre- 
staju biti državni samoupravni organi, oni postaju 
oružje raznih partizana i klikaša, pa ima slučajeva, 
gde su pojedini sreski načelnici s više strane upućeni, 
da upravu u srezu vode u sporazumu sa sreskirn po- 
slanikom. Razumije se, da kod toga najgore prolaze 
ljudi koji nisu uopšte glasali ili su glasali za neofi- 

cijelnog kandidata. Oni su u mnogom pogledu izvan 
zakona. 

Gospodo senatori, moje je mišljenje, da ne može 
biti pravoga reda u administraciji, dok se ona sasvim 
ne oslobodi ma bilo kakvoga partizanstva, režimsko- 
ga ili opozicionalnoga. Ministri, preuzimajući služ- 
bu, iinadu biti samo Kraljevski Ministri, eksponenti 
(li7.:.ve i nacije a ne eksponenti partije. Post'cjai.jj 
partija i borba između njih mora imati samo tu 
svrhu, da na površinu, na vlast, izađu što bolji služ- 
benici države i nacije, a ne što bolji partizani. Na- 
staje pitanje, da li se sa dosadanjim metodama i sis- 
temima može doći do istaknute svrhe t.j. da na čelu 
uprave i na vlast dođu što bolji službenici države i 
nacije. Moj odgovor je negativan. Ili pošteni, apsolu- 
tizam ili poštena demokracija. Trećega kod nas ne- 
ma. Zato ne mogu nikako odobriti, što Kraljevska 
vlada ne odgovara na tolike interpelacije podnesene 
u Narodnoj skupštini radi zloporaba i falsifikata po- 
činjenih u opštinskim izborima. Te su interpelacije 
dokumentovane, potkrijepljene brojkama, i, ako je 
samo deseti dio navedenih nepravilnosti istinit, tre- 
ba da se to javno utvrdi i da se žigošu i kazne oni, 
koji su naložili ili izvršili zloporabe i falsifikate. 
Najgore je, kada se od strane Kraljevske vlade pre- 
lazi preko tih interpelacija, jer da je tobože nemo- 
guće doskočiti izbornim zloporabama. Ovakvo shva- 
tanje ne znači drugo no da je Kraljevskoj vladi sve- 
jedno, vrše li se falsifikati i druge zloporabe ili ne, 
uslijed čega izborni organi veruju da imadu u tom 
pogledu potpunu slobodu unatoč propisa izbornog 
zakona. Jasno je da Kraljevska vlada može, ako ho- 
će, sve izborne zloporabe spriječiti jer za to ima na 
raspolaganju upravne i sudske vlasti. Samo pošteni 
i slobodni izbori mogu poslužiti pravoj demokraciji. 
Skrupuli radi elemenata, koji hoće da potkopaju 
današnji društveni poredak ili koji hoće da ruše sa- 
mu državu, sasvim su bestemeljni u državi, u kojoj 
U ogromnom procentu prevladuje konzervativni se- 
ljački stalež, a ima li ipak takvih elemenata, lako je 
zaštititi društveni poredak i državu dosadanjim za- 
konskim propisima, eventualno i pomoću daljnih za- 
konskih mjera. 

Javno pravo glasa je najjači neprijatelj prave 
istinske demokracije i moram konstatovati, da smo 
mi u tom pogledu osamljeni u cijelom svijetu. I po- 
znati feudalci u Mađarskoj, viteški plemići, imali su 
do sada samo na selu javno pravo glasa, a doskora 
će i u Mađarskoj biti selo izjednačeno sa gradovima, 
u kojima već otprije postoji tajno pravo glasa. Mi 
se pak dičimo da je tobože viteški kada svako javno 
ispovijeda svoju političku pripadnost i obaramo se 
na one, koji brane tajno glasanje, jer da se njima 
unapređuje politički nemoral, koji daše sastoji u tome, 
što su neke stranke imale po nekoliko tisuća upisa- 
nih članova, a kod izbora su dobile koju stotinu gla- 
sova. Umjesto da osudimo političare koji su nedo- 
puštenim sredstvima silili ljude da se upisuju u nji- 
hovu stranku, mi osuđujemo siromašne birače, koji 
su uvereni da su bar u momentu glasanja svoji i slo- 
bodni ljudi, pa su glasali ne po tuđem nalogu, već 
po svojoj savesti. Odlučan sam pristaša općeg prava 
glasa, nu ako hoćemo da stupnjujemo zlo, onda je 
manje zlo izborni cenzus i izvjesni stupanj inteli- 
gencije, nego li javno pravo glasa. 1, kada bi se 0 
tom radilo da se oslabi moć parlamenta i ojača moć 
vlade, ja bih i za to bio, uz uvjet da izbori budu bez- 
uvjetno čisti, pošteni i slobodni, jer samo ovako iza- 
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brani poslanici Imadu kvalifikaciju da kontroliraju 
rad Vlade. Ис/. tajnoga prava glasa, bez slobodne 
štampe uz garanciju da će svatko za zloupotrebe 
te slobode brzo i hezi/.ninino odgovarati, bez slobo- 
de zbora i dogovora uz garantovani javni mir i po- 
redak, ne može postojati nijedna zdrava demokra- 
cija. Pozivanje na primjer Njemačke i Italije posve 
je neumjesno, jer je liitler tek nakon desetgodiš- 
nje borbe i nakon mnogobrojnih izbora došao do 
vlasti, to je sve odobrio njemački narod. Isto tako 
je i Musolmi nekoliko godina grizao gorki kruh par- 
iamentarne opozicije prije no je inscenirao pohod 
na Kim, koji on eutemisticki naziva revolucijom. 1 ta- 
lijanski narod sve je to odobrio. 

Daleko sam od toga te bi vjerovao, da u ovoj 
zemlji prevladuje korupcija i falsifikat, tek je nesum- 
njivo, da ovakova zla može liječiti samo jaka vlada, 
koja prodire u sve grane administracije, tako da 
svaki činovnik osjeti, kako ga u njegovom radu pra- 
li oštro oko čestitoga starješine naročito i samoga 
Ministra. Kako onda izgleda bjedno, kad Ministri 
svoju odgovornost prebacuju na administraciju! Os- 
tao sam iznenađen kada sam u Narodnoj skupštini 
sa galerije slušao narodnoga poslanika i bivšega Mi- 
nistra g. Andru Stanica, koji je prikazao, na koji 
način je izvršen prenos ugovora za gradnju željez- 
ničke pruge Priština—Peć i Bihać—Knin sa imena 
Boajea na Batinjol, Ja se u ocjenu onoga spora iz- 
među bivšega i sadašnjega Ministra saobraćaja ne 
upuštam, tek je nešto neobično, da Ministar saobra- 
ćaja na onakvu tešku optužbu u svojoj zaključnoj 
reći nije ni reagirao. 

OOspodo senatori, mi smo vjerojatno sa apso- 
lutizmom svršili i sada je na redu najšira demokra- 
cija, bez koje nije moguća definitivna unutrašnja 
konsolidacija naše države, da jaki iznutra možemo 
mirno dočekati svaki napadaj iz vana. A sada doz- 
volite mi, gospodo, da se osvrnem na onaj drugi pro- 
blem, hrvatski problem, za koji se kaže da ga nema, 
ma da se to pitanje može samo prigušiti, ali nik&ko u- 
gušiti. Time ne mislim ni malo smanjiti ogromnu važ- 
nost Slovenaca, djela naše nacije, koji živi kompak- 
tan na ograničenom teritoriju, te stvarno živi svojim 
vlastitim životom, ne osjećajući toliko promjenu vla- 
da i režima, jer je dobro zaštićen svojim posebnim 
jezikom i čisto zapadnom kulturom. Taj nama svi- 
ma toliko mili dio jugosloveske nacije imade da u 
slučaju ozbiljnih sukoba u Srednjoj Europi izdrži 
prvu vatru, jer ga okružuju veliki narodi, pohlepni 
i nezasitni Talijani i Njeinci, te doduše malobrojni- 
ji ali još uvjek prepotentni Mađari. Jasno je da Slo- 
venci, bilo država ma kako uređena, imadu u vri- 
jeme mira garancije za poseban narodni život. K to 
me treba uvažiti da Slovenci nisu u historijsko do- 
ba nikada imali svoju vlastitu državu, osim možda u 
stara vremena, dok su Slaveni živeli partikularistič- 
kim plemenskim životom, pa nemajući vlastite dr- 
žavne tradicije, ne pogađaju ih osetljivo perturba- 
cije u našem unutrašnjem političkom životu. 

Sasvim je drugojačije sa nama Hrvatima. Mi 
smo, iza koga smo se iz zakarpatskih nizina doselili 
u ove naše krajeve, imali vlastitu sasvim neovisnu 
državu sa kraljevima iz naše narodne dinastije, imali 
smo državu, koja je više stoleća Jadransko more 
branila i obranila proti Grcima, Saracenima, Norma- 
nima i Mlečanima, pa smo ušli u personalnu uniju sa 
Ugrima tekar onda kada smo uvidjeli da to more 
sami obraniti  ne možemo, jer se je Mletačka repu- 

blika osilila toliko, da je zadavala udarce i narodima 
jačim  od hrvatskoga. 

I ako naša država imade danas ne samo širo- 
ki izlaz na more već i leži na moru kao pomorska 
država, imade to zahvaliti izdržljivosti Hrvata, koji 
su očuvali svoju narodnu individualnost i pod domi- 
nacijom Mlečana. Mi smo Hrvati sačuvali našu dr- 
žavnost, i ako ne u potpunosti i nakon invazije' Tu- 
raka te smo krvavo zaslužili predikat predziđa krš- 
ćanstva u vrijeme, kada su svi balkanski narodi već 
davno stenjali pod turskim igom i konjski rep, koji 
se je 150 godina vijao u lindimu, nije dospio da po- 
nizi Zagreb. 

Gavrilo Cerović: Zašto to niste govorili ranije 
za vreme bana Kuena Hedeivarija, nego tek sada go- 
vorite! Sramota jedna! 

Dr. Benjamin Šuperina (nastavlja): Nemam na- 
mjeru da držim historijsko predavanje tek napomi- 
njem sve to radi toga, što je jedna neoboriva istina, 
da su Hrvati održali netaknutu svoju političku indi- 
vidualnost kroz stoljeća, napose i u hrvatsko-ugarskoj 
nagodbi od godine 1868, a napokon i u zajednici sa 
Slovencima i Srbima i onda, kada je 1 decembra 1918 
proglašeno »ujedinjenje Srbije sa zemljama neza- 
visne države Slovenaca, Hrvata i Srba u jedinstveno 
Kraljevstvo Srba, Hrvata i Slovenaca«. 

Gavrilo Cerović: Vidi se, vrlo ste iskreno pri- 
mili to! 

Šerif ArhautOVić: Da nije bilo zaključka Hrvat- 
skog sabora, ne bi ni došlo do ujedinjenja! 

Dr. Benjamin Šuperina (nastavlja): Politika svih 
vlada izuzev kratko primirje za vlade g. Davidovića 
u godini 1924 i g. Pašića u godinama 1925 i Г926 
išla je za tim, da Hrvatim, onemogući utjecaj na dr- 
žavnu politiku. Ništa bolje nije za ovo par posled- 
njih vlada uza sve to, što je manifestom Nj. V. Kra- 
lja i riječju ministrima od (i januara 1929 zajam- 
čeno, da će se u duhu narodnoga jedinstva njegovat: 
i razvijati sloga, jednakost i ravnopravnost svih Sr- 
ba, Hrvata i Slovenaca. Te vlade dosljedno ignorira 
ju ove lijepe riječi te nastavljaju staru politiku, koja 
crpi svoju snagu iz pobjedničke opojenosti. Zato 
smo i u ovom visokom Domu uz odobravanje ve- 
ćine mogli čuti u lanjskoj budžetskoj debati, da hr- 
vatskoga pitanja nema, jer je riješeno na Kajmak- 
čalanu t. j. Srbija je pobijedila Hrvate, a s njuna i 
Srbe na području bivše Austro-ugarske monarhije 
te može s njima postupati kao sa ratnim plijenom. 
(Burni protesti od strane g. g. dr- Uroša Kralja, St. 
Mihaldžića, Gavrila Cerovića, Šerifa Arnautovica, 
Matije Popovića i uzvici: To je laž! To nije rečeno! 
Nije istina! To se nije čulo u ovoj kući! To je no- 
torna laž! To je mistifikacija! - - Pretsednik zvoni. 
Gavrilo Cerović: Sramota, da se tako govori posle 
16 godina ujedinjenja! Ja bih vas naučio pameti, da 
mi može samo biti. Pretsednik zvoni). 

Međutim svatko zna, da niti Srbija, niti savez- 
ničke i udružene sile nisu vodile rat protiv Hrvata 
već protiv Njemačke, Austrougarske, Bugarske i Tur- 
ske, dapače je Narodna skupština Kraljevine Srbije 
izglasala u Nišu odluku, da je njezin ratni cilj oslo- 
bođenje svih Slovenaca, Hrvata i Srba na teritoriji 
Austrougarske monarhije. Poznato je i to, da je 
proboj Solunskoga fronta uz srpske i savezničke če- 
te izvojšten i pomoću jakih odjela hrvatskih i srp- 
skih dobrovoljaca, pa je jasno, da se pomenutim iz- 
javama   i   politikom,   koja   se   u   smislu   ovih   izjava 
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provodi, silno slabi unutarnja harmonija, koja je ne- 
sumnjivo potrebna za jačanje naše države. I ako je 
ovakvo shvatanje, koje ne izvire iz razuma već iz 
strasti, dosada "trovalo hrvatsko-srpske odnose, ja 
mislim da je vrijeme da te odnose hladno prosuđu- 
jemo te da se neki državnici i političari okane mi- 
sli, da će asimilirati bolje rekuć istrebiti četiri mili- 
jima Hrvata kako se nada onaj državnik, koji je 10 
novembra 1933 na konferenciji Jugoslovenske na- 
cionalne stranke u Beogradu izjavio, da jugosloven- 
ski nacionalizam mora biti nastavak onog srbijan- 
skog i šumadijskog nacionalizma, koji je vodio uje- 
dinjenju u ju;.roslovenst\ u (Jovo Banjanin: Vi govorite 
kao provokator. Kako ste došli u ovaj dom?). Izvo- 
lite slušr.li dok završim (Protesti od strane Gavrila 
Cerovića, dr. Uroša Krulja i Mihaldžića). Ovakove iz- 
jave dolaze dobro kao naručene onima, koji su ste- 
kli uvjerenje, da se pod ovim beogradskim jugoslo- 
venstvom stvarno krije samo velikosrpstvo (Matija 
Popović: To je raspaljivanje strasti u ovoj zemlji). 
Nikako ni do danas ne vjerujem da ovako misli srp- 
ski seljački svijet, dakle srpski narod. To je očito 
mišljenje beogradskog kapitalizma, koji iscrpljuje 
lavovski deo državnog budžeta, koji zato podržava 
centralizam, ne misleći ni malo na to, da bi, kako je 
rekao pokojni naš drug dr. Emilo Gavrila, mogio 
osušiti vime krave muzare, a to nije samo Vojvodina, 
0 kojoj je pokojnik govorio. Pošto sam spomenuo 
jugoslovensku nacionalnu ideju, dozvolite mi da ov- 
de izjavim, tla su neki državnici tu misao sasvim is- 
krivili, te ona u svojoj primjeni nema nikakove veze 
sa Jugoslovenstvom Biskupa Štrosmajera. Tko je či- 
tao Biskupove govore u Hrvatskom saboru ,u Aka- 
demiji, prigodom velikih narodnih proslava, pa i 
njegovu korespondenciju sa dr. Račkim, ko je video 
Čermakovu sliku u Galeriji slika u Zagrebu, koja 
alegorički prikazuje Jugoslaviju, te kojoj je dao ideju 
i u nju prelio svoj duh sam veliki biskup, taj će se 
uvjeriti, da bi se Štro.-majer, kada bi ustao iz groba 
i video kako se sprovodi njegova ju,i,roslovenska mi- 
sao, gorko pokajao što je uopće ikada govorio i 
pisao o Jugoslovenstvu.;. (Gavrilo Cerović: A Nje- 
goš bi na vas bombe bacio)... pa bi i požalio što 
nije osnovao Hrvatsku akademiju znanosti i umjet- 
nosti, kao što su i Srbi osnovali Srpsko učeno dru- 
štvo i Srpsku akademiju. Jugoslavija ima da bude po- 
nosna majka, koja uživa kako joj sva djeca rastu i 
napreduju, a ne da bude majka nemajka, koja davi 
svoju djecu, a takovu Jugoslaviju hoće poznati fanatič- 
ni ultranacionalni jugoslovenski nacionalisti, koji su 
nanijeli tolike štete ideji državnoga i narodnoga je- 
dinstva. I zato oni silom vlasti naturavaju'Jugosla- 
vensku nacionalnu stranku u glavnom samo u hr- 
vatskim 'krajevima, dočim se o njoj malo znade u 
Srbiji i ostalim srpskim krajevima, a tendencija je 
ta, neka Hrvati zaborave na svoju narodnost, svoje 
ime i svoju domovinu, pa neka bude od njih hrpa lju- 
di bez imena i časti, s kojom se dade po volji baratati. 

U školama se sasvim zanemaruje hrvatska histo- 
rija, neka naša djeca zaborave, da su Hrvali i di 
imadu lijepu prošlost. Sva ta djeca moraju biti samo 
Jugoslaveni; mi srpska djeca mogu biti samo Srbi te 
učiteljima ni ne pada na um, da ih upućuju u Jugo- 
slavenstvu. Svaki Srbin je nacionalan već zato što je 
Srbin i ne treba .da bude Jugoslaven, a Hrvati mogu 
postati nacionalni samo kao Jugoslaveni i ako zabo- 
rave da su Hrvati. U državnu službu primaju se u pr- 
vom redu Srbi ,a samo mrvice ostaju Hrvat ima. (Pri- 

govori). Poznato je, da se u Pomorsku vojnu akade- 
miju u Cružu prima najmanji procenat hrvatskih 
mladića i nije čudo, što se roditelji Hrvati već i sti- 
de kompetirati ža svoju djecu u tu akademiju, kada 
znadu da su toliki tjelesno i duševno najjači i naj- 
zdraviji hrvatski mladići odbijeni, a primani toliki 
od njih slabiji. A treba znali, da su Hrvati Primor- 
ci i Dalmatinci rođeni pomorci. Imademo ovde u Be- 
ogradu željezničarsku školu, u koju se godišnje upi- 
suje oko 120 mladića. Od tih nema ni 1(1 Hrvata te 
kompetentni ljudi izjavljuju, da će nakon 10, 15 gO: 

dina činovnici Hrvati u željezničkoj službi biti bije- 
le vrane. Dok sam stajao na čelu Ministarstva po- 
šta i telegrafa osnovao sam uz postojeću poštansku 
školu u Beogradu još jednu u Zagrebu, da dadem 
mogućnosti apsolventima srednjih škola, univerzi- 
tetskoj mladeži a i onim, koji su Univerzitet svršili, 
da se uvježbaju u poštanskoj službi, pa da u toj služ- 
bi dostojno služe Kralju, državi i narodu. Moj na- 
slednik na ministarskoj stolici odmah je tu školu 
ukinuo i mi ćemo za nekoliko godina doživeti da će 
Hrvati n poštanskoj službi biti rijetkost, naročito u 
višim položajima i biti ćemo sretni, ako tu i tamo 
naidemo na kojega pismonošu ili konduktera. U Bo- 
sni, ona postoji ma i raskasapljena, nema nijednog 
sreskog načelnika Hrvala, ma da tamo ima preko 
pola miliona Hrvata. Notorno je, da se u državnim 
nadleštvima Hrvati činovnici većinom ocjenjuju kao 
nesposobni za samostalnu upravu. Raditi smiju, ali 
zapovjedati im ne damo. U Dubrovniku, kruni hr- 
vatskih gradova, kako su pjevali stari Dubrovčani, 
osim kod sudova, nema Hrvata šefa nadleštva, a i 
potčinjeni činovnici u ogromnoj većini samo sn Sr- 
bi. U Učiteljskoj školi u Dubrovniku ima oko 200 
đaka i od tih samo 30 Srba, ali nastavnici su isklju- 
čivo Srbi. Profesori Hrvati ili su reducirani ili pre- 
mješteni. U tamošnjoj jednoj srednjoj školi dao je 
profesor skinuti sva katolička propela, makar su ta- 
mo visila preko stotinu godina, on je skinuo i sliku 
Majke Božje i na njeno mjesto postavio sliku Sve- 
toga Save. Sve molbe, žalbe i protesti i usmeni i 
pismeni i roditelja i dubrovačkog biskupa ostali su 
bez uspjeha i ova nepravda i nepristojnost ispravlje- 
na je tekar onda, kada se je dubrovački biskup dao 
na daleki put u Beograd, u svečanom ornatu poklonio 
.Ministru prosvjete te molio, da se uspostave propela 
i Majka Božja. Tekar onda je to i učinjeno, ali onaj 
profesor ne samo da nije kažnjen, već je odmah i 
unapreden za vršioca dužnosti te iste škole. Pa ipak 
u Dubrovniku i u čitavom dubrovačkom srezu sa 
50.000 stanovnika nema ni 2.000 Srba. Žena jednoga 
policijskoga činovnika ističe svake godine o Boži- 
ću u svojem stanu u Lapadu srpsku zastavu, a ima 
na hiljade Hrvata, koji su radi isticanja hrvatske za- 
stave i pjevanja hrvatskih pjesama izbatinani, iskun- 
dačeni, apšeni i mučeni i kada ni g. Ministar unu- 
trašnjih poslova nije htio da nam dade statističke po- 
datke o broju godina, na koje su seljaci u hrvatskim 
krajevima radi ovakovih delikata suđeni na zatvor i 
robiju, vjerujem da bi broj tih godina dosegao par 
hiljada. (Prigovori). Mi imamo do sada dva činov- 
nička zakona, onaj od 192:5 i 1931. Kod prevođenja 
činovnika na te zakone, razumije se, stradali su uvjek 
najviše Hrvati. Tako je bilo i godine 1923 kada smo 
rješili, da Ministar nastave može reducirati srednje 
škole i nastavnike. Sve je to i učinjeno, ali su ubr- 
zo te škole uspostavljene, dapače i nove osnovane, 
mi vraćeno je malo nastavnika Hrvala. 
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Dozvolite mi, gospodo senatori, da raščlanim 
neka načelna politička pitanja, kojima se rukovodi 
Kraljevska vlada, pa da vidimo, kako se ta pitanja 
prikazuju U praksi. Zabranjena je regionalna i ple- 
menska politika, mi vidimo da om isti, koji su na 
svoju zastavu napisali ta načela, u suštini provoUe 
baš obratnu politiku, što se vidi u svim granama 
državne djelatnosti, pa vidimo da se na primer u Sr- 
biji na sve strane grade željeznice, dok za regulaciju 
bave i Drave, a ni za isušenje liercegovačkili i daima- 
tinskili blata neima sredstava, mada bi se sa ovim 
radovima povratilo kulturi preko lUU.UOO katastral- 
nih jutara najplodnije zemlje, a sve to ne bi košta- 
lo ni peti dio suma, Koje će se utrošiti na ove željez- 
nice. Ja nisam protiv gradnje tili željeznica, jer je 
sasvim opravdano, da se posveti pažnja krajevima, 
koji su uili kulturno i eKOtlomski zanemareni, ali 
nije pravo, da se investicije vrše samo u jednom di- 
jelu države i da se državni prihodi u to ime troše tako 
rekuć isključivo u krajevima, koji su poreski naj- 
slabije opterećeni te razmjerno državi donose najma- 
nje prihoda, a krajevi koji državi daju najviše pri- 
hoda ne dobivaju od nje tako rekuc ništa, već ako 
hoće da se održe, upućuju se na nove ogromne ba- 
novinske prireze i takse. Jasno je, da ovakova po- 
litika nimalo ne odgovara Adresi, koju smo svojevre- 
meno izglasali kao odgovor na Prestolnu Besedu, 
.Adresi, u kojoj smo zajamčili jednakost i ravnoprav- 
nost svih djelova naroda i svih krajeva države. 

Misao narodnoga jedinstva nije potekla iz Srbije 
već iz Hrvatske, a neki državnici prihvatili su ovu 
ideju te ju u praksi izvrnuli kao prevlast nad Hrvat- 
tiina. Om kažu da je to njihovo stečenu pravo. Me1 

tode pomoću kojih se vrši niveliranje Hrvata, najis- 
kienije, najizrazitije i najplastičnije ocrtao je je- 
dan od članova Kraljevske srpske akademije g. 
dr. Stanoje Stanojevic na svečanoj sjednici od 23 
decembra 1933 u svojoj pristupnoj besjedi: »Posta- 
nak srpskoga naroda«. Na toj svečanoj sjednici pri- 
sutni su bili uz književnike, historičare i umjetnike 
izaslanik Njegovog Veličanstva Kralja, Ministri i 
crkveni velikodostojnici. Gospodin akademik veli, 
da se je srpsko pleme u Vll vjeku naselilo u slivu ri- 
jeke Tare, Lima, gornjega toka Drine i gornjega 
Ibra, da je to pleme bilo od prirode zdravo i jako, 
sa puno dobrih osobina, sa mnogo smisla za organi- 
zaciju i opće interese, sa velikom snagom asimilacije. 
Uskoro poslije svoga dolaska u novu otadžbinu po- 
šlo je srpsko pleme sa nakupljenom snagom i pri- 
tekom svoga stanovništva u ekonomsku i etničku 
ofanzivu. Način etničkoga i državnog širenja srpsko- 
ga plemena bio je u svim slučajevima sličan. Višak 
stanovništva i nabujala snaga stočara gorštaka tra- 
žila je oduška i odliva i upućivana je u pravcu, gde 
je bilo izgleda za uspješno prodiranje. U tome prav- 
cu upućivano je onda nadiranje srpskoga elementa 
zauzimanjem paša u planinama, pljačkaškim napadi- 
ma i pohodima ili ratnim preduzećima. G. dr. Stano- 
jevic, opisuje kako je poslije zauzeća jedne oblasti 
vršen proces etničnog i kulturnog nivelisanja i kada 
je taj proces završen, tada je novo zauzeta oblast po- 
stajala nova etnička i kulturna cjelina. Srbi su se 
!;;ko širili i prije dolaska Turaka i poslije toga 
na sve okolne krajeve te su tako potiskivali, po- 
koravali i pretapali druga etnička srodna ili identič- 
na plemena. Narodu osvojenih ili zauzetih krajeva 

■davalao je središnje srpsko pleme svoje osobine i 
svoje ime, te je tokom vremena pod vodstvom srp- 

skog plemena, stapanjem sa okolnim srodnim ili 
identičnim plemenima, obrazovana velika etnička za- 
jednica koja se zove srpski narod. 

Takvim emfatičnim usklikom završava g. akade- 
mik svoje predavanje, koje se slaže sa metodama i 
radom velikog dela srpskih političara i državnika. 
<) Jugioslaviji i jugoslovenskom narodu ni traga. (Ga- 
vrilo Cerovi'ć: Sta se bunite protiv toga?). 

Gospodo senatori, sve što sam do sada govorio 
objektivna je istina i ako u mojim recima ima tra- 
gova ogorčenja, verujte mi, da je u hrvatskom na- 
rodu to ogorčenje sto puta jače. Ekonomska kriza 
je teška, ali ovo strahovito nezadovoljstvo u najve- 
ćem je delu posledica teške političke krize radi ne- 
shvaćanja hrvatskoga pitanja. Ja znam da osjećaji 
nisu prikladno oružje u političkoj borbi. Potreban 
je hladan razum. Mi smo Hrvati i.Srbi jedna nacija. 
U prošlosti smo živeli odeljcno. Uspeh svetskoga ra- 
ta doneo nam je ujedinjenje i poŠto smo nacionalno 
jedinstveni, logično je, da naše međusobne odnose 
treba da uredimo onako, kako bi ih uredili hrvatski 
i srpski otadžbenici, kada bi se mi bili ujedinili bez 
rata. Ne može biti medu nama pobednika i po- 
bedenih, jer u tom slučaju nismo jedno. Mi 
nismo Francuzi i Nemci, Poljaci i Rusi. Nama ni- 
ko od suseda ne brani, da našu zajedničku kuću ure- 
dimo tako kako ćemo moći u njoj u slozi i miru ži- 
veti. Ako naša država sa toliko napora sklapa sa dru- 
gim državama ugovore na temelju sporazuma i kon- 
cilijacije, ja mislim da joj je najlakše stvoriti unu- 
tarnji mir. Tek pri sklapanju toga mira ne mogu od- 
lučivati pobedom opijeni šoviniste i fanatici. (Jovo 
Banjanln: Kao što ste Vi!) Lako je reći: nema hrvat- 
>ko,!,ra pitanja. Ali kad znamo da je radi Hrvata po- 
većan broj žandarmerije za 4.000 ljudi; kad znamo da 
su hrvatska sela blokirana žandarmima; kad znamo 
da hrvatskim krajevima krstare nebrojeni režimski 
konfidenti i doušnici; kad znamo da su zatvori i kaz- 
neni zavodi puni Hrvata radi političkih delikata; kad 
znamo da ima malo dana u godini, a da ne bude ma 
koji Hrvat radi političkog držanja uhapšen... (Ga- 
vrilo Cerović; Da se opamete!)... te od policije i žan- 
darmerije na muke stavljan; kad znamo za sve one 
strahote koje su počinjene nad hrvatskim seljacima, 
ribarima i pomorcima u Dalmaciji, a ti su ljudi ve- 
ćinom bili nevini zatvoreni, vezani ili okovani i za 
svaki otpor onesposobljeni... (Stevan Mihaldžić: Ah, 
to je strašno!)... što smo sve slušali u Narodnoj skup- 
štini iz usti ju kompetentnih poslanika, koji su oda- 
ni ovoj državi... (Stevan Mihaldžić: To je strašno!)... 
Jest, strašno, ali toga ne bi smelo biti. (Šerif Arnau- 
tović: JOŠ strasnije je, kada oni nose italijanske bom- 
be u džepu!)... takve treba obesiti! (Gavrilo Cero- 
vić: Sa ovakvim govorima Vi ste ih stvorili i one u 
Italiji i sve ustaške čete!); kad znamo za tolike kon- 
demnatorne osude na temelju Zakona o zaštiti jav- 
ne bezbednostl i poretka u državi i kad znamo za 
sve nepravde, sva ona poniženja koja Hrvati trpe u 
vlastitoj nacionalnoj državi, onda je skrajnje vrijeme 
da se sastanu pravi i istinski otadžbenici te da stvore 
u državi konačni unutrašnji mir, koji dosadašnje vla- 
de nisu uspjele da stvore. Hrvati neće da budu gra- 
đani drugoga reda, neće da budu vredani njihovi 
osjećaji, njihova prava i interesi, te da bucju nakon 
15-Kodišnjega zajedničkoga života ekonomski i fi- 
nansijski izrabljivani i da se njihova kulturna dru- 
štva rasturaju onako, kao što su to radili Mađari sa 
slovačkim, rumunjskim i srpskim društvima. 
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Čast mi je izjaviti da će Narodni klub u načeli: 
glasati proti predloženom budžetu i Finansijskom 
zakonu time, da ćemo glasati za razdjel Vrhovne dr- 
žavne uprave, a isto tako za budžet Ministarstva 
vojske i mornarice, jer imamo apsolutno povjerenje ti 
Vrhovnoga Komandanta vojske te jer još nema ga- 
rancije za mir bez jake vojske, a napokon ćemo gla- 
sati i za budžet inostranih poslova, jer treba da bu- 
demo složni i jedinstveni u diplomatskoj obrani naše 
države i u čuvanju  mira. 

Pretsedltik dr. LJubomir Tomašić: Ima reč ^. 
Pretsednik Vlade. 

Претседиик Мпиистарског савета Ннкола Узу- 
iioiiidi: Господо, јако жалим mro сам бно спречеп 
да чујем целокупну реч г. предговорника. Али и- 
сто тако жалим што сам дошао у салу да будем 
снелоком јсдиог говора који je ene само ne ono чему 
греба да тежимо спи, a то je уједињапању, брат- 
ству. солидарпости. 

Господо, од момеита кад сам у салу ушао, ro- 
čno/inu je, — не знам o чему je била његова глав- 
на теза, — развнјао u аргумептнсао тезу на начнн 
loaiKo се у једној брага«)ј заједници ne ради. Из 
Факта да се ових дана na неком крају v пеком 
делу наше Крал>е1ите прави нвка жслезкица, или 
неки nvT, изводити неку политичку превласт и хе- 
reMonnjv и ппфарскм истраживати некакву necpi- 
змеру у трошсп>у државпнх прихода. a изгубптн 
из вида осповиу чињеницу да смо ми један liapo.i. 
јединотвена држава и Краљевина која треба eno- 
ja расположнва средства да братски рспоређује, 
тако да оиамо прнтече у првом реду у помоћ где 
се за ту noMoh највише вапије, — опда то nnje 
братстпо, то иије једнакост и солидарност. Ми смо 
имали такпнх дискуспја v iiannjnM Пародним CKVII- 
ттпиама, алп смо мислили да су та премепа већ 
прошла. Кад се превртало no буџету и његовим 
партпјглта и тражпло да се na изграђивање путе- 
ва, рецимо и у Дравској бановинп, трошп онолико 
neto као у Свнџаку и Јужној Србији где пи козје 
стазе пема, док na дпугбм крају ииа првокласних 
цеста и жел.езница (Гчврнло UepoHiili: Ca дуплим 
колосеком!) — са дуплим колосеком, као што pe- 
ne господип, ми смо мислили да смо пзашлп из 
тога периода пашег политичког живота, да се не- 
heMO у закоподавпом телу више na овакав пачнп 
разговарати. 

Онако neto као тто смо na сваки глас којп 
je устао против тога зашто да ми из репарација 
које су лодел>ене само Крал>евипи Србији делимо 
и на другим страпама, као што смо некад проте- 
ствовали, тако исто n сад протествујеио са пајве- 
IIOM епергнјом кад се овакве ствари пзпосе и кад 
се говори ono што води разједињавању a ne ује- 
днп)анап>у духоппом. 

Господо, ако ne успевамо да дамо, јутрос сам 
казао, свпма страпама ono mro треба да ламо, 
али пма случајева да ипсмо успели да у чптавнм 
деловима name Крал.евппе nn километар желез- 
нпце паправимо, na ти људи ne говоре тако 
јетко како говорп r. предговорник који треба да 
зпа како стојимо са саобраНајем у Црнбј Горн n 
na доугим страпама. 

Господо, држава je једпа заједничка кућа, 
ona буџетнра како се буџетпра из лајелпичкпх 
средстава у заједпнчкој ку1т, TV je и Влада и На- 
родпо претставпиттво да са ono мало средстава 
која стоје на расположењу учинс такав распорел 

како најбол>е одговара општој ствари и потреба- 
ма ппвелисап.а, како бн сс нзашло што бол.е n 
корисније у сусрет потребама државе и парода. 
Ja бпх молио уважепог предговорника да тако 
CTBap посматра кад говорн o тим стварпма, да го 
није никаква nn превласт пи хегемопија, и да TV 
ни реч o победиоцима и o побеђепнм nuje na ме- 
сту; јер ако je o то.ме реч, опда смо сви ми скупа 
и ми и опи Југословени који су na разним стра- 
нама и оазппм војиштима учествовали као и срп- 
ска војска у зајед1гичком делу ослобо1)еп>а. (Ta- 
ко je!). 

Господо, чуо сам и ову фразу: Крпза je због 
тога IHTO се код нас правилно ne схвата хрватски 
проблем и хрватско питање, ла се одмах иза тога 
каже: ми смо једпа пација. Па, господо, ако смо 
ми једпа inmuja, онда писмо подсл>епи. опда ne- 
ма хрватског проблема, a камо ли да je on био 
узрск кризи. Криза je n иа другим страмама где 
ne само пема хрватског проблема, пего где пема 
mi Хрвата, в криве има! Ja бпх молио да говори- 
мо na пачип како то сама ствар тражи. (Једап 
глзс са деспице: Можете ra, r. Претседпиче, узе- 
ти у Мипистре, na he да ћути!). 

Каже се: затвори су пупи Хрвата. To ne стојн, 
господо. Затвори cv nviin, уколико on били пуни; 
само деликвспата, оних којп се огреше o држав- 
ne иптересе и o закопе. Закони n судије ne сме(У 
да пигају да ли je onaj који се огрешп o држав- 
ne законе и иптересе, да ли je on Хрват, Словепап 
или Србпп, него да лп je on крив, пп да се према 
II.CMV no закону поступи. (ГЛасовис Тако je!). 

Господнп предговортпч дал>е каже: У Далмаци- 
ји су страдалп певппн. Ова ствзр je надугачко пре- 
т pecana, алп ne може се всроватп да у нашој држа- 
ви нма државних oprana који бп ИШЛИ за тим да пад 
nennnnM искаљују своју Iiv/i. O тој ствари говори- 
ти na начин како je г. преДговбрник говорио, и то 
баш овпх дана кад смо сви сведоци једпог сут- 
ског процеса који широм целог света пзпосп na 
впдело покушаје пеких песретппка, ако хокете no 
крвн name сабраће, који су се дали завести и no- 
сезатп против своје рођене отаџбипе. И кад се та- 
кви случајеви десе, ми ne само да нећеио пропу- 
стити да вршимо своју дужпост, већ Кемо од op- 
rana паших власти тражити да прпмепе све стро- 
гости закона против оних који nocernv противу 
сроје pohene отаџбнпе. 

Ja, господо, за овакав топ n овакву реплпку 
палазим за себе извип>еп>е у томе што сам, др- 
жим, na њу и na тај тон пзазвап топом n аргу- 
ментацијом коју je употребл>авао р, предговор- 
HUK, Koju je ГОВОрио na пачпп да je TO класнчап 
пример како у овоме домх- ne треба говорнти. 
(Бурно одобравап.с). 

Претседник др. Љубомир Тбмашић! Ре i има 
сепатор г. Мплап Марјаповнћ. 

Милан Марјановић: Господо сенатори, мислио 
сам да ће дискусија буџетска у Сепату бити хлад- 
na, да he бптп смишл>епа и да nehe jiohn пи до 
каквог изазивања тако да мора човек са овог ме- 
ста да реплпцнра. Ja сеоло no својим ocehan.iiMa 
морам да се обратим у неколико na говор г. се- 
натора др. Шуперине и да зажалим што сам себи 
одузео време за свој редовпи roaopj 

Господо сенатори, сада ми je тек јасно отку- 
да ona тајанственост, да пз клубч Behnne једнога 
дана oenane једап одмојеп клуб. Пез ^збогом",без 
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рззлога, без објашњсња, једна фупа господе се- 
натора на onoj страни сс издвојила; CIMO je саоп* 
штила да joj треба особена соба, јер cv они осо- 
бени клуб. 

Ja сам iiamiKiivi n no своме занимању и no 
досадашњем учешћу у политици да ствари проу- 
чавам, да n^ судим ни o чему док пе прибавим до- 
казе и док ne нзмирим своју санест да нзречеи 
прссуду, без обзира како lic на њу да гледа л\л- 
га страна. II до сада je лично г. Шуперина код Me- 
ne уживао пуно симпатија обазривог и зрелог чо- 
пека, који схиата цил>еве државе. Сада већ видим 
да je сенаггор г, Шуперина открно потреГшо диој- 
cino у оиој др/канп n јединство cauo ополпко, ко- 
лико nn, no п.егоиом схватању, требало Хрватској 
да joj буде обезбеђена егзистенција. (Лр. Шуперн- 
na: II живот!). Никако, господине! (Др. Шупери- 
иа: To ми бол>е зпамо!). Ja hy peim и можда he 
мп се говор свршити na тој pen.innn ваиа! 

i'. Шуперина изкео je овде основне погледе 
cFioje n једног незнатног дела ијсгових другова с 
обзнром na битност one држане. Ако on тако omi 
пжорплп n у кароду, то ne би биле академске рас- 
праве, строго научна гледишта, то би били хрват- 
ски дефетисти. (Гласови: Тако je). Ja се лично та- 
ко изражавам и примам na себе одговорпост за 
тешке изразе. Ja сам, господо, заиктересован жи- 
вотом name државе, залазио у хрватске к|)ајсие, 
разговарао са људима, ne приказујући се пи ко 
сам nn шта сам; водио сам разговоре и видео ла 
Хрватска има политичких људи, политичара no 
професнји, који су учествовали v Народним скуп- 
штинама и већима у Пешти и 1)еч\'; имали су они 
полптичких људи за унутрашњу управу Хрватске, 
али сви IH политички људн Хрватске никада нису 
залазили у хрватски парод; видео сам да je хрват* 
ско село нрло далеко од градске интелигенцнје. 
To je мој закључак. Истражујући одговор na пи- 
тање откуда то да талас парода поиесе акцију no- 
којног Стјепана Раднћа у сељаштво, да то буде 
просто цело сељаштво које je одаио Стјепану Ра- 
днћу и које има вере у Стјепана Раднћа, — истра- 
жујући откуда то да нема другнх политичких љу- 
ди — бар толико исто тешкога panra као и P.i- 
дић — који би, ако налазе да je Ради^еиа акција 
опасна за политичко васпптање народа, предузе- 
ли другу акцију, против Радића, мепи je речено и 
од адкоката н од лекара n од великих жонома сс- 
л>ака: a зашто сс Раднћу ne би веровало, кад <јп, пр- 
»о, говорп iionrrcno, друго кад говори истину и тре- 
iie кад једини он залазн у село н кад једипн on ca 
сељаком раз^овара. Mn добро знамо, нажалост, 
да није бпло скута Радићевог да прими нешто од 
хрватске интелигенције, многи ne би доживео у- 
опште да yl)e nn у коју народну скупштину. Ulre- 
та je, господо, што je Радић мртаи. Радић je ипак 
гволуирао, on je ипак имао погледе и смисао за 
државу и Раднћ je свој капитал и углед ставио у 
службу сељаштву, on никада не би ставио свој ка-- 
питал и углед у службу дефетизму према држави. 
Овако како je г. Шуперина говорио, лако je изие- 
стн закл.учак да су само са оваквим побудама мо- 
гли емигрнрати Перчец и Павелић, јер шта би 
друго могло да их паведе да оставе отаџбипу n 
ставе се у службу наших непријатеља, осим ако 
nnje то IHTO су сиромашни n imo TV нгра НОВЗЦ 
улогу. Г. Шуперина нам je рекао ima je хрватски 
npoo.ic.M. Он каже да су Хрнатп пмалп своју вла- 

ститу државу; да су створили персоналну унију са 
Мађартиа да би одбранили иоре; да су за време 
инвазије Турака сачували своју слободу; — али 
одиах после тога, он чинн једну алузију na роп- 
стно другнх Словена, чиии алузију na то да су ти 
други Словени остали под „коњским репом", што 
je био спмбол турске заставе. Алн, г. Шуперина нс 
ПОМИЊе nnnrra o томе да су се ni други Јужни Сло- 
вени баш зато што су остали .^ОО година под np- 
ском влашћу ослободили сами својом крвл>у. He- 
ма, господо сенатори, нације која je имала толико 
устанака за слободу, нема нације која je толико 
жртава претрпела у ратовнма. Ja нисам имао ни 
десет до петнест година живота у миру, све je о- 
стало ирошло у ратовима, na тако je било и са 
иојим оис.м. И кад je тако, онда вређа то пипо- 
даштавање и вређа кад г. Шуперина каже да су 
остали Јужни Словени, док ie Хрватска била сло- 
бодна, били под игом турског pena, хотећи тиие 
да каже да су Срби и Хрвати v Боснн за то вре- 
ме билп под турскнм ропством; вређа. господо, 
кад г. Шуперина академску расправу историка 
Станојевића криво тумачи и изводи закл»учак да 
he Хрвата бити асимилирани од Срба. boju се г. 
Шуперина, да Србн ne асимилирају Хрвате. (Др, 
Крул>: To ми ne тражимо!). 

Г. Шуперина нека ми верује, a ja тврдим то 
само као HCTIIIIV, И кажем, ja сам пехмптаи, кад 
xohy да истину говорим n свој суд да изречем, 
нека мм верује г. Шуперина, да су наши сељаци у 
naniiiM селима иного више познати са Хрватима, 
него imo je г. Шуперина упознат са интересима 
њихових сел»ака. (Смех код већнне). Па сама Moja 
иајка и друге сел,анке певале су пам o Равним ко- 
тарима, певале су нам песме o Сењанину ТадиЈП, 
м данас се то зна у нашему народу, јер народна 
песма није ваша, nnje nama, neli je nama заЈеднич- 
ка и једпог истог народа. 

Зашто одрођавати сада? Зашто сс позивати 
na историју, која je светла за Хрватство у оним 
истим периодама, у којима je била светла и наша 
ncropnja. 

Mii знамо доба Томислава, алн и Хрвати тре- 
блла знају доба Цара Душана, доба Мрњавчевн- 
ha, Хрвати треба да знају, да се nama држана 
протсзала no народносном принципу ;n> мариц«, 
и да смо тамо   прву битку   у најсзди Турака пз- 
губили. 

Потнскпвање -- каже, позивалући се на оесе- 
iv проф. Станојевића — првих Срба, који су до- 
шли v крајеве Лима и Таре птд.. ишло je тако док 
није дошло до асимилација других народа, KOJU 
cv'ce ту затнцали, и upomnpuBaibe je ИШЛО na дру- 
гу страну, — na зар од седмога века дош rpaje 
тај српски притисак асимилирања и зар данас тре- 
ба Хрвати v ономе веку да се бране -- акр bora 
знате — од асимилације Срба? (Смех код већине). 

Г. Ulvnepima je тешку реч овде изговорио, о- 
на нас одређује н опредељује како треба гледати 
„a л,уде. Г. Шуперина je казао неколико ствари, 
које морам споменути, да бчгх прешас na свој говор. 

" Овлашћенуа која се дају Влади, основана су, 
овлашћења која би се имала давати Влади o де- 
легирању скупштинских и сенатских права._може 
да се да, on то прпзнаје, али само тштој Влади, 
ко j a ужива nonepen.e СВИХ Хрвата, Срба n UiO- 
венаца. Пошто ona Влада го ne ужива. толико 
оплашисњ* ne може се дати. To мпшл.ење r. Шу- 
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nepune    може.мо    примити као гледиште    његове 
групе. 

Алн, господо, разлози, које je он навео, мо- 
рају да се узму у оцену. On вели: владе буџетира- 
ју заједпичкмм новцем, државним новцем, a да се 
осетило, да се na хрватске крајеве нз тога новца 
мало нли нимало даје. Прва помоћ Првој xn- 
ватској штедионици бнла je недовољна помоћ. 
Један од највећих завода дошао je у тешкоће пла- 
ћања. С.ељак нема да купи шнбице итд. Ово дове- 
дено са овнм осталнм разлозима каже нам, да г. 
Шуперина xohe једну војску, хоће једно Мини- 
старство спрљних послова, xolie Владаоца и Мо- 
иархију, алн сие друго некако да рдвојимо. Па 
ако народ Срба и Хрвата то x()lie, и то he се учи- 
пнтн, ништа лакше, али г. Шуперина Tiie6a да sna. 
да ona држава ниједанпут није имала толико но- 
ваца, да je могла помоћи свуда и na све стране. 
A помоћи које су дате горе, тврдим да cv веће од 
помрћи, које су дате свима нама доле испод Бео 
града до Ђевђелије. 

Господин Шуперина нам каже, да сељак нема 
за шта да купи шнбпце. Штета би, господо, бпло 
да нема, али да вам кажем наше утпске после na- 
mer ломљења преко гора и мора. Кад сам прола- 
зио no повратку за Србију 1918 године, видео сам 
равнице, атаре села n општина у Хрватској пуне 
стоке, крда свиња, говеди, стада оваца, na сам ре- 
као у себи: срећни Хрвати, дРбро што су бар onu 
псшто сачувалн. A ja г. Шуперини кажем: да кад 
сам ja дошао у Београд, писам пмао где да пре- 
nolniM, ne зато што ие није имао ко да прими, 
већ зато што ниједног прозора na соби није било. 
Ja сам од Београда до Врњачке Бање, где ми je 
бнла породица, путовао шест дапа и noiin na во- 
ловским крлима под ведрим пебом. Видите, тамо 
je кпак бпло боље стање. Ако би се данас трети- 
рало стање тако, да хрватски сељак нема да купи 
шибицу што га je држава исцрпила, nna би онда 
казао г. Шуперина за name људе у плапипскпм 
крајевима, који преко ноћи запрећу ватру, да бп 
сутра дан na истој папово ватру наложили. Ta 
фигура за претставку немаштине у Хрватској мо- 
гла je изостати, с обзиром na углед и на године 
старости г. Шуперине. Г. Шуперина je казао, да 
искуство учи и да on зато овој Влади ие верује. 
1'осподо, какво je искуство могло за кратко вре- 
ме пашег државног живота да се нма, које би 
ишло до тога да г. Шуперини да рвакво програ- 
матско увереп.е. Јер, on после овпх изјава, од њих 
ne би смео да одустапе до гроба, илп треба одмах 
да каже покајппчки: погрешпх, мало CCIM разми- 
шљао n брзо сам судио. 

I. Шуперина учествовао je и у Владн ове лр- 
жаве n у Скупштини, Г. lllvnepmia зна да првих 
девет годипа опога режима под Впдовдапским У- 
ставом нису проведене у миру, у мирпои раду, у 
сталожености, нису чак ни третирана ова питаља 
K'oja мп третирамо; o широким општинским и ба- 
нрвинским самоуправама, - ono na nna je и он 
пристајао и ШТО je и за n.eia n за п.егове другове 
био програм. Г. Шуперина ушао je у Сенат na 
идејаиа интегралног Југословенства и његова би 
дужпост била да сарађује na развијању те идеје, 
na смирепл- одпоса у нашем народу, na гајешу со- 
лпдарпостп код свих чланова нар.ода n на схвата- 
њу сваког члапа народа, ма где on био, да се пала- 
зи у једпој држави уређеној и моћној која lie да 

га свуда и na сваком месту заштигн. Ако такав 
ocehaj ne буде одпеговап у једИој држави. ОНДП 
TO mije држава. Ако се са оваквпм пдејама изла- 
3ii, то никако ne јача државу, na се руши и ona 
држава какву r. Шуперина захтева. 

I". Шуперппа je пребројавао ima je која Ба- 

повипа дала од пореза. Можда господа nncv има- 
ла тај преглед пред собрм, али сам ja осетио у 
једном моменту да се r. Шуперина угризаб за je- 
зик n рскао: Куда ja тамо пођох. Јер кад нам je 
наводио колико je која баповипа плаћала, одјед- 
пом се тргао n паправпо једпу малу ограду. Има 
пасивпих бановина, казар je, и казао je за друге 
бановине, да ако су више платиле то долази без 
сумње отуда, што je тамо развијенија индустрија. 
na je зато n наплаћена пореза неколико десетппа 
милиона динара више, 

Али идмах после тога извео je један закључак 
веома незгодан, с којим се ни он неће помирити, 
кад буде насамо размишљао o својем говору, за 
који nelie желети да остапе записан у стенограф- 
ским белешкама каб историјски доказ (; том, да 
je било ладп са кривим погледима na стварање 
државе, Одмах je кмао: »што Зетска бановина не 
плаћа, то je још разумљиво, али je Србија богата, 
na ипак мало даје, a nanin крајеви дају мпого n 
немају никаква уплива na државну управу.« Госпо- 
до, ово je једна страшна нетачност, велика петач- 
ност n никако не би смела да yl)e у резопе, разло- 
ге једнога сталоженог човека. Не стоји баш тако, 
да Србпја мало даје. Г. UIvnepnna 3nalic то, да 
се Србија после толико година ратовања, после 
толико пљачкања извршених над њом, пије мо 
гла за 9—10 година опоравити, да Србији ратне 
репарације нису штету накнадиле, да су Срби у 
Србији добпли лепе хартпје са 1000 дппара озпа- 
чепе, a 38 ту хартпју ne може добити опу стоку, 
коју je нмао no предратпој цепп, јер ne одгова- 
ра послератној uenn. Друго, да je Србији било no- 
требно, да прође порлије ратова у најмању руку 
10 година, na да се услед ратних губитака изгуб- 
л.епа радна снага попуни новом децом, a мора 
знати г. Шуперина и то, да и тамо и овамо плаћа- 
ју порез no течевини. 

Па ако би се десило, да je Србија за извеспп 
момепат дала пешто иање, нли нека бановина у 
Србнји, јер je Србија велика и подељепа у више 
бановина, na и када би се деснла такова разлика, 
да ли би се могао тражитп разлог, да се овако трс- 
тира паша државна битност и nama државна це- 
лина? Не! Напротпи, Господин Претседкик Владе 
je додирнуо и ja hy споменути, папротнв nama mu- 
рокогрудност Срба и широкогрудност Хрватства, 
онога незагриженога партизанством и нетрпел>и- 
вошћу, онога Хрватства, које претставл.а парод, 
позпата je широм целога света, те je Хрватској 
дато и од ратне штете која je Србији припадала. 

Да лп и Mii ne би псто тако замерпш Влади 
зашто ona даде one скупоцепе цептрале за теле- 
фонске сташте од много милиона вредности Хр- 
ватској, a кад je то памеп.епо Србији за п>езипу 
отштету? Напротив нико то никада није папоме- 
пуо, нити бп се то уопште споменуло, да он тс 
mije овом згодом нзазвао. 

I", др. Шуперипа, вал>да опет да укаже na не 
ку искл.учивост Срба, опет je једпу крупну ствар 
кааао. Ja ne м,огу пропустити a да то ne напоме 
пем. Ова je Влада пступпла из скупштипске већи- 
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ие, која — каже — лнчи на неки вашар. To je ње- 
гово упоре^ем.е. Ои каже: ne зиам зашто je ло- 
тно до измене Владе г. Сршкнћа и зпшто je обра- 
?оваиа пова Влала. 

Па г. Шуперина, ми до овога часа иисмо зна- 
ли заилч) mi иаађосте из ндшега клу5а.    (Смех). 
Ona ваша лекларацнја и ona данашша изјава раз- 
лпкују се као Бог и шсшириија. Г. Шуперина ка- 
же да ie ом за опште право гласа и sa тајно глм 
caihe. Па г. Шупермна, ии смо сс Срби v то ужи- 
вели n од пас je ono жртиа mro морамо да под- 
носимо јавно гласање, велика жртва. To тајио гла- 
cai(,e Je паша тековима. Мн смо живелн политнчкн 
у држави која je практиковала тајпо гласање, na 
видите    жртвујемо и то право    и ако ono вазда 
преиму1'1става нма, без сумње ne због витеттва и 
ivnaniTita  namer,  као  што  каже  г.  Туперина,  л ч 
ће свако битн куражап да гласа овако или оппко. 
nero због неких другнх прилика и пеприлика. Ето 
Вам imp. овај данашњи процес ,.\ттата", ето Вам 
onaj опомалатњи    iiiionec,    eno Вам они лоррри 
Пермсца н Павелпћа, eno    Вам опи логори Влпче 
Мпхајлова у Џумаји, сто вам елемепата пепозпа- 
тпх и дпжави и државпим властнма....    (Бењамин 
Шуперина: Onu су немоћни.   Јово Бањанин: Нису 
ncMolinu, кала се овако може говорити v Cenarv) 
Господипе Шуперппа,  да ли сте пратилн политички 
живот. да сио ми имали 50 компгиста изабрапих 
тајним гласап.ем и упућених у Скупштипу. где  ie 
се морало пегирати свако право бирачима и допс- 
ти одлука да се избаце. Зар ми сада хоћемо у ово 
доба  када се  праве  превпаш, коренити  преврати 
v државама, као nnp. у Мемачкој итд.. зар ми хо- 
IiCMo да пустимо сасвим отворепа врата да уђе v 
ову земл.у откула ко xohe и да ради шта хоће. Пз 
господо, ово nnje пикакво ограничсп>е. Јер вал>да 
je познпто да je овај nam уставпи пежи.м no да- 
ровапом Vr-raBv једпа нужност.    И бат зато, го- 
споднпе  Шуперина,  mro  ie  морао доћи 6 јапузп 
кога су изадвали људи који пису схватнли шта јо 
држава, како државу да уредимо, што им je 9 го- 
дина протло у трвењу, пп1)тизапству. када су пп- 
ставл>ат1 Mnniicrpn na две-трц пслел>е јер их има 
200—300 из oirora доба и када су стварша олел.е- 
и.м no Министарствима na све стране.    Због тога 
je дошао овај лск и сада мора да се лечи. И та 
болест из оног времепа данас ne иоже да се скч- 
ne.    Данас говоримо o препагомилапости    чипов- 
ника овле n on;ic, o n<ynoi режпји у извршивашу 
послова нтл. у државп. Taj баласт nnje баласт ре- 
жпма од 1929 годипе него je та певол>а паслеђена 
у велико, a сад се тај баласт брапи стечепим np ;- 
гима. 

И naјзад, господо, nnje требао господшг Ш\ • 
nepuna да сс пиподаттавап.ем овога режпма и 
ове државе угледа na парламептаризам и бирачко 
ираво у Ма^арској, пикако nnje то требао да ради. 
И мађарски ([^еудализам имао je, каже г. Шупери- 
na, јавпо право гласа само na селима. a у градо- 
иима тога nnje имао. Мађарски (|)еудализам je из 
других побуда држао то јавпо право гласа, и то 
ради тога да могу феудални господ^ри опу рају, 
one робове да држе na ланцу да га и против ete- 
re и против исисавања n>erone крвн n његове emi- 
re, патера да господара бира тамо где му je воља 
ла га бира. Имамо ли ми феудалаца? Ми ихјнс- 
мамо. Код иас je, господипе ИЈуперипа, j om Ко- 
совска битка све пивелисала и због тога ипгде ни 

велможа пи логотета; дође пораз землЈе, пиче по- 
пова држава Срба, али ни једпог „фон" у пашој 
земл.и писмо имали, пемпмо, mnii Кемо га нматп. 
јер смо тако одгојепи, да се ми друкчије и ne 
сматрамо nero да смо потпуно равни и пред за- 
коном и пред свима правима. 

AKO je г. lUvnepnmi потребпа аргумептацпј i 
ca феудализиом, опда колпко зпам (|)еудализам 
je био и у Хрватској, on je norpecen годипе 184S 
иађврском бупом и признаћете да су тада за о- 
слобо1)еп.е од тога феудалпог стан»а јурили и Срби 
ii3 Србије, којИ нису ималн клавнре у кућама, ју- 
рио je Книћанин са л.удима, јатаганима и пушка- 
ма какве je где namao, да ослобађа браћу Србе и 
браћу Хрвате, да помогпе рушењу феудализма 
Према тоие та je компарацпја г. Шупернпе била 
пезгодпа. 

ГОСПОДО, пајтеже пада mro je г. Шуперппа у 
току свога говора нзвео једап закл>учак, да у овој 
земљи влада корупција, владају фалсификати; a 
да то потврди, г. Шуперина позива се na факат да 
му Влада na иптерпслацпје o тпм фалсифккатима 
не одговара. Г. Шупернна врло добро зпа, као 
адвокат и јавни бележпик, да у nainoj држави по- 
стоје закони и казне за фалсификате и ништа иу 
досада иијс сметало, да учипи пријану државном 
тужиоцу, a ла ne чека na одговоре и палоге над- 
лежних Министара. To дакле што се може редов- 
пим законским с|)едствима да с\'збијз, on ne су- 
збија, али xohe то режиму да баци na врат и да 
му то даде разлог да ne гласа за буџет. To je ме- 
ii\TiiM његова ствар, a ja само јако жалим, јер сам 
поштовао n поштујем г. Шуперипу, што je од себе 
оставио за историју овакав траг у питању стварз- 
ња, стабилизацнје и чувап.а паше државе. 

Господо, nama држава nnje случајпа ни заво- 
јевачка творевипа. Ona je постала na један сасвим 
природап начин, како се државе и формирају. Te- 
риторија na којој живи nam троимени народ или 
(едан парод једног стабла a три грапе, од давнина 
je nam и томе je дошла још сагласпост вол.а тнх 
племена, да образују једну државу. Шта лепше и 
тта природније за постанак једпе државе? Huje. 
господо, Србија завојевала Хрватску. нити Хрват- 
ска Словенију, нити Србија Словепију, пнти ма ко 
од nac Црну"Гору или Боспу и Херцеговипу, nero 
смо MU no пуној вол.и иарода свих тах крајева 
образовалп државу.  ГТрема томе je нзша држава 
постала na најприроднији начин. За то вам je до- 
каз Крфска декларацпја,  кад су    у    име осталих 
крајева дошлн претставпицп на Кр(|) Да створе је- 
дан претходпп споразум    са нашом Владом.    Taj 
споразум je no одобрењу name Скупттипе потпи- 
сан. Ja сам био тако1)е тамо n ca jom четвсрицом 
послапика    био сам    no извес1шм    одре1)епп.м мп 
пословима мало интиинији са Владом,    na молп.м 
да се то запамти, да су бат Хрвати паглашапат 
да у тачцп првој буде подвучепо да држава Cjioa, 
Хрвата и Словепаца треба да буде под династнјом 
Карађорђевића Наши су претпоставлЈали да се то 
само no себи разуме, али су опи баш пастојавали 
n желели да се то утврди; Одатле видимо велпку 
њихову жел>у,    да се питање    namer уједињења 
учврсти. Па пзраз претставппка Beha од 1  децем- 
бра, na пајзад и Видовдапскп Устав,  и то nemro 
значи. Према томе, на облик владавипе, na ствара- 
ње једпе јединствене државе мп смо свн присталп 
n ту двојбе пе.ма. Когод би друкчије мпслно нли 
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покушао да ради, та.ј би морао бити подвргнут 
onoj одговорпости коју Крнвнчнн закои пропису- 
је за веленздају. O томе випјс говора ие може 
бити. 

Реч je сад како lie се та држава унутра уреди- 
ти, коиоолидовати, кжо hc се адмииистрација ње- 
на најбоље увести да одговара интересима државе 
и оннм функцпјама којс држава врши. Е, ma то je, 
росподо, предмет саветовања, споразумевања и ре- 
шаваља Парламснта и оба Дома. Са нама су се са- 
гласили и господа Хрвати, они који су тамо, да 
уставна монархија са деконцентрацнјом унутраш- 
ibe власти изражеие у бановинама, општипама и 
њизоовим самоупраиама одговара нашем склопу, 
иашој држави. Квд, je то тако, господо, нико не мо- 
же ништа више im тражитн, већ да се та гштања 
разумно уреде, a она се разумно могу уредити ако 
се ргсправи тих питања приступи хладнокрвио и 
једнако имајући у внду целу нашу државу и ne 
страхујући да he ко кога ту асимиловатн. Наше 
драго име народности ocrahe нам „ва векн векова". 
Кад су моглн Хрвати н хрватсгво да остану у ие- 
ком скбро аномалном положају мало уговорепсм 
према Аустрији и Мађарској, безбели остаће у 
1ч>ли;<о сигурнији у љиховој рођеиој отаџбини 
Хрватл и хрватство. Прелазио ono доба Koje je 
морало иастати због оиих вихррова и политичкнх 
страсти које су се за првих девет година у Народној 
скупштшги појавлЈИвале и icoje су биле круиисане 
чак и просипањем крви, то прелазпо доба пада слу- 
чајно и поклапа се са једиом иовом иеманн која нас 
je задесила м која од нас ннје завиоила a то су пер- 
турбације у рривредном погледу у свету. Иако се 
гдсгод у коме крају ие оправе цесте и путеви ие 
доврше, a ако се то у другом крају врши, зар ту мо- 
же бнта озбнл=ног разлола да се страхује за Хрват- 
ство, Српсгво или не знам зашто!? To je прелазио 
дсба где су се изузетио морала да употребе и ова 
ограничсња која су донсли н други закоии, иешто 
огршгачења у Занону o штампи. нешто ограничем.а 
V избору народннх претставника, јер се не смеју до- 
пустити потреои какви 'ce могу деснти смшпљени н 
спремии i«) зна где, и ко зна од кога плаћеии. На- 
равно да то време треба да буде — то сви желимо 
— што краће и да се приђе нормалмом исивоту, u ми 
се надамо и надајмо ое да he то бити што скорије. 
.lep за постигнуће идеалннх цил)ева наше државс 
у спољиом ii уиутрашњем жнвоту потребна je до- 
бра, шишљеиа, планска, програмска и патриотска 
полигика. Нема ли тога, онда he се све то споро 
развнјати и споро утврђивтн и миоге ствари могу 
бити доведене у пита11>е. Због тога je и желети да 
се што пре створе свн потребни условн за повратак 
пуној уставности no воат Краља и иарода и пуном 
политичком демократском кмгстему. Ми видимо 
какви се проблемн и потреси врше у држгтама 
старпјим од нас. Ми видимо да се негде прслази и 
у диктатуру тако да споља посматра«о намз изгле- 
да да je .тамо cpdia, мед ц млеко, a ко зна како je 
оиоме којн политички мнсли и који исто тако o 
својој отаџбиии размишљај a ca тим днктатурама 
се ие слаже. Крајиости се додирују; 11)Ихова дикта- 
торска крајиост да сломн другу вол^у иарода сло- 
миће саме диктаторе. Код нас тога нема. Може се 
дискутоватп да ли je било потребио ово или оно и 
онда урадити у адмииистрацнјп и разумиосхватигп 
зашто су ггоједина акта иаступпла. Може ли се код 
ime замнслити днктатура? И да лн je неко за мннут 
помислно да je било диктатуре. Диктатуре иије би- 

ло. Да би била диктатура, a ми смо монархија, тре- 
ба Владара да имамо диктатора a то je апсолутиа 
iieMoryhHOCT, немогућиост no Његовим паслеђеним 
особипама и no срођености Његове душе са наро- 
дом из којега je изашао. Шта смо имали у Блаже- 
нопочившем Краљу Петру? Имали смо, ако xoheTe, 
Претседпнка Републике, који je остављао парламеп- 
тарну Владу да доноси одлуке и носи одговорпост. 
Он je бно приступачан свакоме подједнако и орачу 
и копачу и занатлији и индустријалцу, и шта дру- 
ГО можете имата од Његовог Стша који je код Оца 
видео и у мучним данима како се управл.а држа- 
вом. Немамо ми никога који има те наклоности, 
пити се може десити, право да кажем, бар у делу 
српскога народа диктатура. Обуставл>ач.а пекпх 
фуикција Државе могу бпти, јер je и г. др. Шупс- 
pnna мало npe казао: или мудар аитсолутпзам или 
поштеп дсмократизам. To и други тврде. To тврде и 
државиицп оиих држава где je уставност и парла- 
ментарпост canpinena H. гтр, v F.inviecKOJ. Каткад je 
noipeoaiH n мудар апсолутизам у данима државпе 
опаспости и т. д. али код нас тих момечата пема'. 
Предузете су мере за очување државе. које су биле 
нужне, али се стално истицало ла и иарод у тим 
мерама учествује ма у ком облику n никад се није 
бежало од народа, a пеће се ни бежатн. Ми се на- 
дамо, ми који смо прпшли тоие ппавцу и бпли смо 
припадиици разних странака, да .je irac то дубоко 
повереч>е и повело на тај пут да дамо од себе што 
можемо и да створимо јаку n Moh'iy државу Срба, 
Хрвата и Словепаца коју ради краткоће изговора 
зовемо .Тугославија. 

Сада, господо, могу да се поставл.ају тпања 
Влади: na зашто се не прилази томе иормалпоме 
CTaihy IHTO npe, зашто постоји иензура? Јесте, го- 
сподо, та mirajba могу бнти постављена, ми их по- 
стављамО; Ево впдите. ja na np. као што je говорио 
г. Мајстровнћ, палазим да штампа има изпеспу окл- 
ну моћ и да се у штампи могу да рашрављају баш 
опи попблеми шт су нам нужии sa сређивање ira- 
ine здмитгстрације, за плаискс радове н^ приврел- 
иом пољу и на општем добру. 

Штампа je та која одпоси ми1пл)еп>а паметних 
л>уди и у најзабаненије крајвве и у сваки куће- 
рак м такве расправе ne би подлежале никамвој 
цепзурп. Цепзура je ва1Л>да потребпа била првих 
•';ma, али даиас, ja ne знам, али мислим да није. 
Има старих пародл као што na пример Епглези који 
су многб осетл/ивији накјлободу пггампе no што смо 
ми. Тако je Епглеска тетком муком увела цензуру 
чак и за време самога рата. Код и.нх je одговорност 
за послове постало правило. Ko се orpemii o закон 
пека и одговара. Па ипак сломили су то своје ду- 
боко VBepeibe због нужде рата да ое не могу ратие 
опсрацијс издавати протнвнику и завели cv цензу- 
ру са дозволом новинарима ла доНу до извеспих 
штабова н ла примс онолико обавештења колшо je 
потрсбтш да то кажу варолу. Дабоме да су се ту 
биралп иопииапи. Ja мпслнм да he у томе ппашр 
Краљевска влада пешто вшпе учииити. Ja бнх лич- 
no имао смелости да дам широку слободу, али са 
озбиљним одговорпостима, na иека спако одговара 
за око mio je написао нсупутно и нека буде 
кажњен. 

Код иас су се Beli усталнли извесни пословн 
II иостали су програмскп код поједниих Министар- 
стаиа и у толико je no зсмл.у боље и по нас лакше 
mro имамо прилпчап број таквнх реоора којн имају 
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програматске послове. У такве реооре чини ми се ;i;i 
иогу уврстити Министарство нностр.тних послова, 
Мииистарство војске, Мпиистарство правде na и 
М11иистај)ст[!о саобраћаја. 

Наша спољиа политика одповара прво тради- 
цијама irainera napo/ia, ona ОДГОвара ОНОМ искуству 
n стеченом пријатељству ii.t UCIIIKIIN ратова и одго- 
saipa циљсвима југословенства уошите. И кад су 
правцн roj nanioj по.титнпи одређени још и међу- 
иародиим утоворима o миру- које itama држава no- 
штује и којнх сс држи, онда та политика има једаи 
сгалаш правац; иогу се мењати личности ииииста- 
pa, aru ona се мењати neiic. Могу да кажем да je 
Србија била још једном у roj тешкој ситуацији и 
то годше 1908 за време анвмсије Boaie и Херцсго- 
Bitnc, и мм који смо тада' били посланици прло ло- 
оро се сећамо да je тада влада са скупштипом ре- 
тила да се иаслоии на западне силе као пг> прија- 
теллме и на Руспју ма шта ce деснло. To je бно пра- 
вац а Министри пека то даље изводе. Ми смо Гшли, 
пстина нзгубили отаибнну. алм смо je вратили у 
Miroro BeiicM сјају и у бол>ем орнату. Политика ре- 
жима од fi јануара потпуио одговара томе правцу 
иарг)дпе полнтике и спмпатнје нашсг иарода прем i 
Французима и Еиглезима нико више ие може иско- 
реиити, јер су се они братимилн трм до четирп го- 
диис no ратовпма. Старажем Мале антанте, иотпи- 
сивањем Пахта o дефиницији нападача а пароччто 
стаарап.ем Балкапског пакта, ми смо за nat пречи- 
стилп пзвеспа mnan.a u с ге страпе загараптовалп 
пашу територију од сваког могуИег пападаја. 

AKO би će и деспли такнп пападп ии.унанрел 
зпамо n всрујемо да ће onu MVUIKII n брзо бптн од- 
бивени. Кад je cpeljen једпп део државпог жпвота, 
треба приступити Сређивапу осталога што je на 
реду. Нас може жалостити што je Бугарска пропу- 
стила да потпише Балкански пакт. Али, њени нам 
разлози могу бити позиатп. Има једна нелошчна 
пзјава бившег MnniiCTi)a постраппх дела Бугарске 
Бурова да дапас нема гарапције за мпр и безбст 
пост nn за једну земљу. na пи за Бугарску. Hanpo- 
тив. За Бугарску je мип зарапаптоиап сампм тпм 
пгто je склопл.еп n потписап Пакт свих лржлва Ko- 
je окружују Бугарску. Ми ппкога пећемо пападатп 
али ако na1: пско пападпе мп ћемо се брапнта. Дру- 
ге су побуле код њега. И опда, nnje држаппичка из- 
јава нити je корпспа за mnepece Бугарске, што са 
тога разлога Бугарска ne прпступа Пакту. Блтар- 
ска je билп протавна прпступап.у n Источном пакту 
због дефшгпппје пападача. Одмах затим on препо- 
ручује приближење са Југославијом и изјављује 
да nocToin илегална оргатшзаккда, коју треба vun- 
штитп. Ми схватамо разлоге зашто Бугаргка пије 
пришла Балкапско.м пакту. Ипак, впата cv отворепл, 
n Бугарској СТОЈИ na вољу да npnije томе Пакту. 

Доуго Мпппстарство o моме пемамо да брп- 
пемо јесте Миппстарство nojno. Hama полптпка 
упућспа je na то да сс свима средствпма олбрапп- 
мо од наттада. Mn бисмо могли пппстати и na то да 
имамо милиппју, само ако бп пам се загараптова- 
ло да нас пико nehe папагти. Трошкове које чппимп 
за тгароду одбраиу, мп чинимо само под утнцајем 
прилика n с обзиром na евентуалну Morvhnocr nana- 
да. Ми ne можемо скпстпти руке, ако бп до иапада 
дошло. Mn пемамо потпебс, као што je а<оро рекао 
једлп лржавтпч, да цео жпвот усредсредпмо у Boj- 
noj оили државе. Код nac je обраттго. Ha таквој na- 
роЛи ми ne постојимо; ми бисмо могли војску ра- 

спустпти и ми бисмо се могли разоружатп, само ако 
on иам се загарантовало да нећемо битп пападпутп. 
Нама mije потребно да разппм фрззама и дсклама- 
цијама подижемо војнички дух у народу. Taj вој- 
пичкп дух Bch кпд nac постојп ypoi)cn. On je ужин- 
.i.en у нама и у Словенцу n у Хрвату n у Србину, од 
namer постапка. јер семп стално, од патпх прадс- 
дова n дедова, налазимо у приликама да се браат- 
мо a ne да пападамо. Налазимо се каткад, no иесре- 
iiii, n у положају да служимодругоме: ишли смо до 
Anrope против Тамерлана, a Хрватп су ишли са Ау- 
стријом npoTHB пемачкпх топова n ратовалп no 
ЛомбарДИЈИ. AKO се na ту ncropnjv обратпмо, те 
чмч-гпппс na: упућују na то, да mro eneprminnjc 
радимо na стабилизиран>у и учвршћивању name 
једишктвене државе. 

Време најављује за младу, жилаву словелску 
нацију велике задаткс v живрту држава у Европи. 
AKO словенске вације ne буду умеле да иаоористе 
момспат, да се учврсте и сталоже n припреме за 
прпхват тих дога^аја, којп he пастатп, one he жа- 
лити за пзгублепим временом и иогућностиш. 

Ми зпамо врло добро, господо, шта nac стаје 
и ima je за nac Јадра^ско море. Кад кажем nac, при- 
знајем Biime Хрвате од nac, свп смо једпакп, onu 
he то много бол-е зпати, злн nehe теже осећати од 
нас, пего колико n ии осећамо, кад je тај вптсшкц. 
супцем спал.ени народ na гллијама често пута ве- 
зан n ок-оиап служио Млечићима! и другима, бране- 
lui њихове иптересе и од павале Турака.. И Срба je 
iv било, који су се ломпли око Дубровппка у од- 
брани Векеције птд. Па кад су тп жплави људи 
моглн пекала бранити ту1)е ninepece na своме Mopv, 
бесумље ће одбрагагги своје кад су у питап.у. 

Спага дакле паше војске ne палазп своју по- 
дршку у пекој парочитој државпој акцпјп, да joj 
диже дух и витештво. Cnara паше војске je у ње- 
noM урођепом родол>убл>у према отаџбшш и према 
n.enoj polienoj грудм. Стога дакле n то Мппистар- 
ство не ЧИНИ пикакве тешкоће палга у погледу н.е- 
ровог уређења н у правцу војничке гтолитаке; jeo 
ona je стална n остаје сталпа, ма које лице дошло 
na положај Мпппстра; 

Министарствг) правле, господо, такођер својим 
дејкжругом рада има једну одређену функцију пз- 
једиачења закоподавства. Mn с.мо у пптепзивпом pa- 
,iv na пзједначењу закоподавства. У namoj државп 
омогућнће се сваком тепом стаиовиику. ма у коме 
делу државе био, да се npnjami влјастима за оба- 
neniTcn.c n за заштпту његонпх npsoa. To изјед- 
паче1не закоподавства свакојако иде каучвршћп- 
вању натег наоода у уверењу. да имамо једппствс- 
ny држаиг. Мајзад доиекле n Мптктарство саобра- 
haja пма једпу одређену политику, Mn морамо да 
вежемо залеђе Ладранскбг мора са коппом дакле 
целу нашу државу са морем, и што npe то урадпмо, 
утолпко бол.е, утолпко већа cpeha. 

Правцп нашег привредног и грговппског жпво- 
та воде na море, a море у свет. 

Независпост сапбраћаја псто толпко je важна, 
као и пезавпспост отаџбппе, м опдл свакоја«о да 
правпи пруга, које су оцењспе као приоритетне 
од стручппх KOMiicnja. у које улазе и пруге које се 
граде, свакојако тп правци HC могу бити пзмеп.епп, 
и namc стараље у том погледу ne постоји. To je 
питање одлучспо n peineno како вал)а, n сад пека 
се пзводп како треба. 
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Mu, господо, ис можемо оставити, да нам се за- 
гвори Јадранско море. 

Суседпа држава хтела би да га претвор« у је- 
зеро. Интерес друшх држаоа у свету, na и у Евро- 
im поклаш се засада са нашим ннтересима: да то 
буде отаоремо море, — и ии не можемо ризиковати 
м да исмамо нехолико излааа на мрре и због тога 
iino жолезнице као прмстуино саобраћај^го сред- 
ство нмају тако1)С своје зснг на критииенту, од ку- 
да могу скуиљатп производе зз извоз, те зато су 
ти правци срећно и одређени. Правац одређен н'а 
Боку Которску да^е иам слпбоду да будемо ближе 
отвореном мору- више независни од суве лииије 
Ђевђелија — Солун за свакн случај. Средњи ира- 
вац хватаће цслу Босну и Херцеговину и готово це- 
лу северну Србију и четврти праизц обухватаће Сло- 
генију п Хрватску блпжим пругама, траизипгим 
да избијемо на иоре. Ta«o одређени ти правци, no 
конфигурацији земљишта, преспзли су гакође бити 
брига Владе. 

Господр, сад остају друпп Министарства за која 
се ие би мргло |)clin да имају усталјену политику, 
програматску иолитнку. Ту je најнажиије оио пига- 
ње o Миниспчрствпма која имају привредки кпрак- 
тер и која рукују државним приврелЈшм добрима. 
Нијс потребио .'u'.'h? разлагање, — до закључка 
тих сви смо већ дошли — да je прво потребна пре- 
оријептација наших привредника ваи државнпх 
кшшеларија и да они преоријенташу своју при- 
вреду, потребио je да буду упућени у ту преори- 
јентацију, Ако je потребио напуштати изпсслу кул- 
туру и заменити je другом. то треба да проуче 
стручни л>уди и да то будс темељно и поуздано, јер 
се у томе правцу не могу правити покушаји са на- 
родним масама. Народие масе радиће како су ра- 
диле, прсоријентнсаће се како иогу. али кал цела 
култура буде иаведена прелорукама Владе или буле 
наређена, то мора да буде добро испнтако, да бу- 
де несумњнво великн нктерес шрода. Ha Пр„ као 
mro je помснуто у Финансијском одбору, да Кс Ма- 
1)апска око шесет хиљада хектара земље, лосада за- 
сејаване пшеиицом, сејати у будуће ланеним cevie- 
ном, јер ланено ул>? треба Немачкој и ^акше he 
унрвчити сво.је производе, тако и нашој гареоријен- 
тацији nanio привреле мора да претходч размиш- 
љање стручних и искуспих .'IAVJII. ira трк потом да се 
народ на то упути. У томе правцу чикити новчане 
жртве нмкад није мпого. 

Само, господо. Влада he чути, и иека чује, no 
искуству које нмамо, та питањане могу сс прверити 
оамо државним чшовницима који су ралили na тим 
пословима. Поред све њихове спреме, честитостн, 
узан je то круг познаван.а потреба. To мррају испи- 
тгти коморе, Привредно Belie, штампа, na кад се 
једна ствар добро пспита, онла вршнти преоријен- 
тацију. Иначе се не може рааумети да привре^а 
предуаећа код Министарствл пол>опривреде и Ми- 
нистарства шуиа, са иилијардоким вредностима 
уложеинм v и.ихов'" иииестиције, najv one белне 
користи -које дају. Нама се каже, да he се појач.-ти 
ти приходи донотеч.ем Закона o државном раму- 
новодстау. Али, Закои o државном рачхткжодству 
уредиће унутргчпнзу адмииистрацију у канцелари'; 
јама, или контролу, алп Што у тмм пословима има 
и трговачког и производнитчог, то iinie у приЈХ)ди 
да na господа чиновничи у канцелатжјама ураде. 

Поред Свих теорија које he иматч v глави, no- 
требно je да нзмеи.ају мисли са искусинм људима. 

Иотпретседпик др. Миросл^в Плој: Дозволите 
ми, рааподиие сенаторе, да скренем Вашу пажњу na 
факат, да говорнте већ внше од једног Сата. 

Милан MapjaiioBiih: Ево, ja завршавам. Само 
hy иа једну cmap обраштп пажњу. 

У извештају Финансијоког одбора je иаглаше- 
но, a u буџет то показује, да je издатак иапеи- 
зионере једнако у порасту. Издаје се na пензије cv 
иипк' миого. Ja сам већ у кеколшсо махоиа изјаш- 
n-.авао се o тим пензијама n r. Министар финансија 
палазио je једаи разлог, који je несумњиво иажач, 
a чч) су стечена права, у која се ne сме дирати. У сте- 
"сиа upai'.a, ja као npiaeHHK, најман>е бих дирао и не 
бих препоручивао да ее дпра. Ja схватам овако та 
стечена права. Стечено право постоји код оних којн 
су enoje (Службовагње започели под владом закона. 
којн je обеНавао пензију одиосио право tta пешзију 
после становитог броја голииа службе. Он je у- 
uiu) у службу, провео у њој адређенн број година 
службе n тако je стекао право na пензију. Ja TO ПО- 
ШТУЈСМ п ne ДИрам у Тако стечепо npfliBO. 

Алп, господо, има пеизионера, и то je врло ne- 
.iiiKii број, пма iieiianonepa који су и оиако поста.ш: 
да cv ировели извесие голиие v ОПШТИНСКОЈ nni у 
којој дј)угој служби, да су били no селима и i рало- 
вима у служби. која опда није давала иикаково пра- 
ВО na пеизију. Такав je човск ЖИНИО наседу као im- 
cap у oiiiimiiiii, и бпо кол своје куће. После parra 
због нссташицс љ.ул11, j ep jo мчого noninvvio, тако- 
ви су људи примани у државну службу. У место да 
такаи иостане пепзиоиер од ОНОга л ina Kan je сту- 
пио у службу под влалом закопа који обећава npa- 
в-о na пензију. у OMOM Хвосу onor деветголипт.ег 
прсгоњења o државогворпости провукла се уредба 
да се признају и оне године службе, које су поједппп 
л>\'ди имали у селу као harc мли 'служител.и, и "пако 
cv гакови л уди после 2 или 3 месеца државне олуж: 
бе стскли прзво na nen.iiiiv. Велнки je број такових. 
Или који cv би.ш у државној служби у положајпма 
служитеља пли на другим месгима, која пису обе- 
liauaia шш&ЖЈВУ пензију. na cv после добилн право 
Ka П.еиаију.ј IK иратпа снага закопа учинила je ла 
су iiM урачунате рацијб године, и такови имају пра- 
во na печзију. Многи такови који су бпли ОПШТИН- 
ске ћате илн служитељи, добили су na основу уре- 
даба тгкву пензију, какову нема un onaj коме су 
служили или који им je био претселнпк општипе. Ти 
л.удн којп Hiicv били у школама, били би гадово.М1ч 
да буду у државпој служби n iipii.\r.!jy плату док 
су у служби. Али сада давати тешке милнопе и на 
ту страну na пензије, мислим. рошодо, дг ic јсдпо 
nacmuniMK" благодејаЈће. Tv бих ia MD-IHO Влалу. ла 
o то.м ДОбрр pa.-'Mi'c-m u да одвоји стечеиа ппава, 
na iino ко ппима — поима, али ревпзпја оиаквпх 
пеизпопера je потребна. 

Ja мислим, господо, ла je чз целога мога го- 
nopa мпгао Сеиат увилети ;n иетмем v велике дане 
наше oranomiL', ;ia нерујем да ћемо иааћи из ситуа- 
nnie. ла очувамо nauiiiv n држаено једпнство. и за- 
тт liv с UVIIHM попереи.^м изготасатти Влаои буџет. 
(Бурнп аплауз), 

Pretsediiik dr. LJubomir Tcmašić: Reč ima g. 
Fran Kukuljević-Sakcin'ski. 

Fran Kukullević-Sakcinskl; Gospodo senatori, 
ako ikada a ono danas imamo svi bez razlike da sti- 
snemo što uže naše redove, da F-'ožno istupamo, ka- 
da nam vanjski neprijatelii rade o erlavi, kada im ra- 
ste zazubice za našim plavim Jadranom i za našim 
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plodnim ravnicama, kada ljubomorno napadaju našu 
mladu ali veliku i jaku ujedinjenu državu •— Jugo- 
slaviju, koju su već naši predi toliko željkovali, a 
naši ju sinovi krvlju svojom ostvarili, kada naši ne- 
prijatelji svim.silama nastoje da je raskomadaju, jer 
oni nerado i nuni ljubomore gledaju ostvareno uje- 
dinjenje nas južnih Slovcna. troje braće, Srba, Hr- 
vata i Slovenaca, znajući dobro, da se ovaj jaki vez, 
Iai Čvrsti svežanj tako lako slomiti ne da. Starija i no- 
vi i;i povest nam dokazuje kako se uvek nastojalo 
svim tnogućim silama nas braću međusobno zavaditi, 
da jedan druirotra zamrzimo, ne žacajući se pose?- 
nuti za najoStrijim sredstvima, dopustivim i nedo- 
nustivim. samo da medu braćom ne zavlada ljubav 
i slopa. Upravo zato je sveta i patriotska dužnost 
svakop čestitog i poštenop sina ove države, a na- 
ročito svakoga Srbina. Hrvata i Slovenca, da one- 
mogući svaku akciju, koja bi vodila neslozi i poce- 
nanosti medu krvnom braćom, dolazila ona iznutra 
ili izvana, jer samo međusobnom iskrenom bratskom 
Ifubavi i slocrom izbićemo svako oružje iz ruku na- 
šem uvek budnom neprijatelju. Л tada će prestati 
da važi i onaj poznati princin naših neprijatelja »di- 
vide et impera« i ledino tako ćemo moći učvrstiti 
i ojačati naše narodno i državno iedinstvo. 

Gospodo senatori, junačka Srbija bila je tvrdi 
orah, o koji su mnogi neprijatelji potpuno skrhali 
zube. g kako ne bi tek o našu veliku i iaku ujedi- 
njenu Jugoslaviju, koju budno čuvaju njezini kršni 
sinovi, poznati junaci na kopnu i moru — na bude И 
ona napadnuta braniče je ujedinjenim silama braća 
Srbi. Hrvati i Slovenci. 

Gospodo senatori, i velika očinska liubav Njego- 
voe Veličanstva Kralja Aleksandra I. iskazivana u 
svim momentima prema svom celoknpnom narodu, a 
naročito prema našem seljaku — toj srži naše dr- 
/,i\(' — imade da obodri svakog sina ove naše velike 
i jake Jugoslavije, da naSeg uzvilenog Kralja svoj- 
ski podupremo u Njecovom nastojanju, kako bi na- 
ša mlada država .lutroslaviia još više oiačala, postala 
moćnijom i kako bi u njenom narodu, u svakoga 
Srbina, Hrvata i Slovenca, nastunilo blagostanje, ka- 
ko bi sva tri brata uživala jednaka prava i imala 
iednake dužnosti. To ćemo sve postići samo velikom 
i iskrenom bratskom ljubavi i slotrom međusobnom 
frpcliivošću. susretljivošću i Sirokogrudošću. 

Gospodo senatori, ne moću n da u ovom mo- 
mentu ne istaknem znamenitu izjavu Nj. V. Kralja 
Aleksandra I koju je nedavno blatroizvoleo dati ured- 
niku »Lidovih novina« a koia plaši: >Moii napori bili 
SU i biće upravljeni na to. da se imroslovenskom na- 
rodu trajno obezbede svi potrebni uslovi za kultur- 
no i privredno napredovanje, za stvaranje blagosta- 
nja, na koje on posle tako velikih žrtava i teške bor- 
be ima puno pravo.« Ova velika i upravo očinska 
ljubav i skrb našep uzvišenotr Krali« daie nam po- 
svemašniu sigurnost, da naša mlada Kraljevina .lueo- 
slavifa plovi ponosno i mirno u luku sreće, blago- 
stanja i potpunog zadovoljstva. Kraljevina Jutrosla- 
viia pod mudrom vladavinom Niegovof Veličanstva 
našee: ljubljenog Kralja Aleksandra I »Vivat, crescat 
ct floreaf!«. 

Gospodo senatori, dve su rodine parlamenta- 
rizma prošle, pa nam se i nehotice nameće pitanje, 
naročito prilikom debate ovo? našerr trećeg držav- 
nog budžeta, da li smo udovoliili dužnostima prema 
našoj mladoj državi onako, kako to ona od leđnog 
dobrog, čestitog i poštenog svog sina očekuje i da 

li smo propustili da izvršimo ono što smo joj obe- 
ćali? Moramo istinski da odgovorimo, mnogo je do- 
bra učinjeno, ali je bilo i nekih propusta, koje valja 
U korist naše države popraviti. Medu mnogim dobrim 
delima naše Kraljevske vlade jedno je od važnijih 

■dela u našoj unutarnjoj politici svakako Zakon i nak- 
nadno izdane Uredbe o zaštiti zemljoradnika, o suz- 
bijanju nezaposlenosti, o sanaciji novčanih zavoda, 
na niz ostalih korisnih uredaba, kojima je svima svr- 
ha, da sistematski i definitivno normalizuju i srede 
nesnosne prilike u našoj privredi. U izvanjskoj poli- 
tici jedno od najvećih i najodličniiih djela nase Kra- 
ljevske vlade jeste svakako pakt Male antante i ne- 
davno sklopljeni Balkanski pakt. koja oba pakta mo- 
gu biti na ponos i diku nama Jugoslovenima. Ovim 
paktima stvara se. zajamčuje nam se trajan mir, ko- 
ji je nužno potreban ne samo Maloj antnnli i bal- 
kanskim državama, nego i cijeloj Evropi. Naročito 
Balkanski pakt obezbeduje mir na Jugu. na ovom Bal- 
kanu, za kojeg su mnoge evropske države znale na- 
glašavati, isticati, da je Balkan živi vulkan u kom 
uvjek nešto vrije. Danas pako vidimo, da su se vre- 
mena promjenila, da su upravo one evropske dr- 
žave koje su to uviek znale isticati, u suprot posta- 
le vulkanima u kojima uvjek nešto vrije- Ovi ozbilj- 
ni pakti, gospodo, to su plemenita i covekolnihiva 
umna djela našeg Uzvišenog Kralja Aleksandra I kao 
inicijatora, to su djela naših odličnih i vještih Mini- 
stara za izvanjske poslove, o kojima će govoriti no 
samo naša nego i svjetska historija. 

Ali gospodo, kako rekoh, čineći mnogo dobra, 
učinili smo i neke propuste, koji se samo sa malo 
dobre  volje   mogu   ispraviti   u   korist   sreće   našega 

naroda. .     ... 
Tako, najveći i najteži propust nas bio ie taj. 

gospodo senatori, što nismo donjeli toliko obećam 
zakon o »Banskim samoupravama«, u koji su svi si- 
novi ove Kraljevine, a naročito oni koji su ozebli, 
gledali kao u sunce, koje ih ima da ognje, a ostali 
od njega očekivali, da dobiju što više svjetla. Jest, 
gospodo, težak je to propust i ja sam u dnu duše 
uvjeren, da smo tai zakon donesli, bilo bi u našoj 
državi potpunog zadovolistva. Oni malkontenti bi se 
bili smirili, udobrovoljili, a time bismo bili našim 
unutarniim i vanjskim neprijateljima Izbili tz ruku 
oružje, kojim vrlo uspješno barataju po пабој dr- 

žavi. . Г     *■»! 
Naš dobri seljak, naročtio on, očekivao je taj 

zakon najvećom čežnjom, najvećom simpatijom, pa 
ako nikom drugom to njemu vredi omi: sto mu je 
državna uprava bliža, to mu je i milija. 

Trebalo je uvesti obećanu decentralizaciju, jer 
nemojmo se varati, gospodo, centralizam je najveća 
smetnja dobroi administraciji, dobroj upravi. Pa. 
gospodo, niie li upravo čudno, da ban. koji stoji 
na čelu svoje banovine i pozna i dušu svakog svog 
činovnika, ne može da imenuje u povjerenoj mu Ba- 
novini ni najmanjeg podređenog mu državnog či- 
novnika, niti ga može da premjesti? 

Gospodo senatori! Banovi u starije vreme, kada 
su bili prvi puta uvedeni (historija ih spominje u X 
viekul imali su veliku vlast i moć. Oni su bih na- 
miesnld Kraljevi, bili su pretstavnici kraljevske vla- 
sti, upravljali su samostalno svojom Banovinom. Ban 
je bio u državnoi upravi najvažnije lice i. uz Kralja, 
on je vršio sudačku, vojničku i upravnu vlast. U sud- 
benom pogledu bio je Ban vrhovni sudac (iudex 
regni ordinarius), pa  je trebala svaka  osuda njego- 
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vu privolu. Ban je dapače imao ovlast kovati naro- 
čiti novac, taj novac se zvao: banski dinari (denari 
Jbanalis ili moneta bana.lis). Nadalje imao je pravo 
osim ostalog činovništva imenovati i podbana, te 
velike župane. Podjeljivao je darovnice (donacije) do 
jedne stanovite granice. On je bio vrhovni vojni za- 
povjednik (supremus capitaneus regni), a u slučaju 
rata podizao je vojsku zvani banderium, te ju vodio 
u rat. 

Po vremenu ta je vlast bana bila u mnogom 
pogledu sužena, tako je prestao biti ban vrhovnim 
zćipovjednikom vojske, oduzeta mu je vlast imenova- 
ti podbana i velike župane, izgubio je sudačku vlast, 
ali je i dalje ostao namjesnik Kraljev sa još uvjek veli- 
kim i širokim ovlastima, dok pod konac u najnovije 
vreme nije i to prestalo, pa je ban postao samo pret- 
stavnik državne vlasti sa skučenom ovlasti, te mu je 
djelokrug određen bio zakonom. Pa i ono malo što 
mu je naš Zakon o banskoj upravi od 7-Х1-1929 go- 
dine tačno određivao djelokrug i onako već kako 
rekoh skučene vlasti, praksa je, gospodo, činila dru- 
gojačije, ona je jošte više skučavala vlast bana, ona 
je djelokrug banske vlasti sve to više sužavala. 

Ban imade danas, gospodo, kako vam je pozna- 
to, prema njekojim postojećim zakonima u njekojim 
stvarima, njekojim pitanjima pravo konačne odluke, 
te protiv ovoj konačnoj odluci ne ima više pravnoga 
lijeka, žalbe na višu instanciju. Ipak dogodilo se i do- 
gađa se, dapače postalo pravilom, da se je nezado- 
voljnik banovom konačnom odlukom žalio na Mini- 
starstvo, koje je žalbu njegovu uzelo u raspru i pro- 
ti jasnom slovu zakona odluku banovu mjenjalo, U 
mjesto da se žalba odbila iz razloga što proti konač- 
noj odluci banovoj nema više pravnog lijeka, nema 
žalbe. Samo kao vrhovna upravna vlast može Mini- 
starstvo, imade pravo, dapače dužnost mu je da cje- 
li postupak nižih oblasti ukine i odredi novi postu- 
pak ako uvidi da je prvomolbena, odnosno drugo- 
molbena odluka nenadležno donesena, odnosno ako 
žalitelj doprinese naknadno novih dokazala u svoju 
korist. Prema tomu, imade Ministarstvo pravo cijeli 
postupak nekih oblasti ukinuti i odrediti novi po- 
stupak, :ali nikako ne imade pravo mijenjati konačne 
banove odluke. 

Gospodo, posve je razumljivo da ovakvim po- 
stupkom, ovakovom praksom vlast bana pada ili da je 
pala — kako je dobro gospodin bivši Ministar Pret- 
sjednik dr. Srškić u svojem ekspozeu održanom pret- 
prošle godine na zajedničkom sastanku narodnih po- 
slanika i nas senatora spomenuo, da je pala na nivo 
sreskog načelnika. Time se, gospodo, kako i sami 
uviđate, omalovažava dostojanstvo bana, krnji se 
banska vlast i čast njegova gazi. 

Ban je u starije vreme kao glava povjerene mu 
banovine imao i ovlast da imenuje, premješta, da- 
pače i penzioniše podređene mu svoje državne činov- 
nike, danas on toga, kako prije spomenuh, činiti ne 
može, ma da samo on kao glava banovine može da 
pozna psihu svakoga sebi podređenog činovnika, on 
jedini može da znade da li ovaj ili onaj činovnik 
udovoljava svojim dužnostima, da li odgovara služ- 
bi na koju je postavljen, da li je on podesan ili nije 
za mentalitet 'onoga kraja u kom služi. 

Kada bi ban zaista imao tu ovlast imenovati i 
premještati državne činovnike, ne bi se događah) 
ono Sto se danas vrlo često događa, da iz gornjeg ili 
donjeg Primorja bude premešten u Šumadiju ili obrat- 
no, ili oni iz Crne Gore u Sloveniju ili ravnu Slavoniju, 
Vojvodinu  ili  obratno  itd.    Ovakovi  premeštaji  ne 

samo da su skupi po državu, jer se radi velikih uda- 
ljenosti moraju isplaćivati veliki selidbeni troškovi, 
koji u velike terete naš budžet, nego ovakovi pre- 
mještaji u velike slabe našu administraciju, jer do- 
tični činovnik ne poznaje jezika tamošnjeg građa- 
nina i seljaka, ne pozna njegove tegobe, ne pozna 
ni njihove potrebe, ne razumije ih pa tako i građa- 
nin i seljak ovakova činovnika susreće s nekim ne- 
povjerenjem. 

A sada, dozvolite mi, gospodo, da vam prika- 
zem kako ovo često premještanje činovnika, • naro- 
čito u srezovima trpi u velike uprava, administracija 
i kako ovakovim premještanjima u lim srezovima u- 
mjesto napredak nastupa najveći zastoj. 

Bude premješten u jedan srez jedan vrstan, do- 
bar, sposoban činovnik, koji u taj srcz dolazi sa pu- 
nom voljom i ljubavi da narodu pomogne. Nastupa 
službu. Marljivo ispituje potrebe i tegobe tamoš- 
njeg naroda. Dve godine upravlja povjerenim mu sre- 
zora i kad je u tančine upoznao svoj srez te počeo 
blagotvorno djelovati u narodu, kad ga je narod — 
upoznav u njemu svog prijatelja, zavoleo i stekao 
potpuno povjerenje u njega i nedovršiv svoga pro- 
grama blagotvornog rada — njega se najedared pre- 
mješta i povjerava mu se uprava drugog sreza, umje- 
sto da se ovakova činovnika ostavi na prvašnjem 
svom mjestu što dulje, barem dok izvrši svoj program 
i u svom srezu ne uvede dobru administraciju i ne 
podigne tamo narodno blagostanje. Gospodo, i sami 
uviđate da su ovakova premještanja zaista protivna 
interesima naroda, da se je mnogo u tom grešilo pa 
se treba takovim premještajima što više uklanjati. 

Gospodo senatori, takovi banovi sa takovom 
ovlasti upravo će se natjecati da šio prije u svojoj 
banovini uvedu dobru administraciju, a po tom nek 
unesu svako blagostanje, oni neće premještati svoga 
činovnika tako nalahko doli ako to zahtjevaju strogo 
banovinski i državni interesi. Oni će zaista postavljati 
svakoga na svoje mjesto, na koje će svojim znanjem, 
svojom stručnom spremom i sposobnosti zaista i od- 
govarati. Oni će nadalje budno paziti da se njima 
podređeni činovnici koji su zdravi i sposobni za dalji 
rad, te zadovoljavaju svojm dužnostima, ne tjeraju 
tako nalahko u penziju barem dok ne dovrše svoje 
potpune godine službovanja, što ih propisuje Činov- 
nički zakon, a na koje imade po Bogu, pravdi i 
pravici pravo, oni će se zdušno skrbiti, da ovakova 
nepotrebna penzionisanja ne terete jošte više naš dr- 
žavni budžet. 

Gospodo, kako nam je znano, naše banovine po- 
cljeljene su na srezove, a srezovi opet na općine. Ako 
su, gospodo, općine dobro uređene, ako se one vode 
dobro i uredno, ako je administracija njena ma svom 
mjestu, tada nastupa u općini odnosno u selima i 
mjestima koja sačinjavaju tu općinu, blagostanje, nje- 
ni članovi tada uživaju sve blagodeti tako uredno 
vodenog zajedničkog gospodarstva. Ovako dobro 
uređene i vodene upravne općine temelj su dobre ba- 
novinske uprave, dobre banovinske administracije. 
Odtuda slijedi, ako se želi polučiti blagostanje u ba- 
novini, da treba najprije urediti dobre općine. Da se 
to postigne, treba na čelu tili općina postavljati ljude, 
koji su prožeti ljubavi prama ovom selu i mjestu, koji 
tu općinu i sačinjavaju, treba postavljati ljude ospo- 
sobljene i odlično spremljene za vodenje onih uprav- 
nih općina. 

Gospodo, danas upravljaju općinom općinski bi- 
lježnici,   od  kojih  se   traži   posebno   osposobljenje. 
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Ma da se oni imadu podvrći posebnim propisanim 
ispitima, ipak držim, da ovi ispiti П€ podavaju dostat- 
noga osposobljenja i spreme, jer djelokrug ovakove 
upravne općine je velik, ogroman, poslovanje njeno 
je raznovrsno, ono zasijeca u cijeli život ljudski, p i 
prema tome po mom mišljenju njima ne dostaje ni 
dovoljnog znanja da uspješno. upravi jaju ovakvom 
općinom. 

Najpodesniji za to bili bi naši svršeni pravnici sa 
položenim propisnim ispitima koji puni juridičkog i 
političkog znanjia znali bi vrlo dobro i uspješno uprav: 
ljati općinom, a nakon par godina praktičnog službo- 
vanja u općinama znali bi kao budući naćeinici srezova 
voditi uspješno nadzor i kontrolu nadopćinskim poslo- 
vanjem. Oni bi se po mom mnjenju imali uvrstiti u 
status ostalih državnih činovnika kojih beriva bi sno- 
sila i dalje općina. Na ovaj način ne samo da bismo 
dobili izvrsne, sposobne, političke upravne činovnike, 
koji bi podigli administraciju na visoki nivo u zemlji, 
nego bi se uveliko pomoglo našim sinovima, našini 
mnogim stotinama svršenih pravnikaj jer bi nakon 
velikog uloženog truda i muke, velikih materijalnih 
žrtava, nakon svršenih nauka, došli brzo do hljeba, 
do zaslužbe, što do sada tako brzo ili nikako doći 
mogli nisu. Tako bi svaki svršeni pravnik sa propisno 
položenim ispitima, koji bi se htio posvetiti državnoj 
službi, imao karijeru svoju započeti ne kako do sada 
biva kod sreza, već kod upravne općine. Tu bi bila 
njegova početna služba. 

Spomenuh, gospodo, kako je potrebna stroga 
kontrola i nadzor viših oblasti nad općinama, ako se 
hoće uvesti u zemlji dobra i po narod korisna uprava. 
Ta kontrola imade se izvršivati što češće -- barem 
jedanput na mjesec, pa pošto to izaziva veće troško- 
ve, imalo bi se za što bolje i jače dotirati u prora- 
čunu bilo državnom, bilo banovinskom stavku o nad- 
zoru i kontroli nižih oblasti t.j. morao bi se povisiti 
tako zvani »putni paušal«. Gospodo, ne samo da se 
imade staviti pod strogi nadzor samu, općinsku upra- 
vu i nadzirati najstrože agende općinskog beležnika, 
a naročito agende općinskog blagajnika, istraživati 
blagajničke knjige i općinsku kasu - blagajnu pre- 
gledavati; nego viš;: vlasi imade kontrolirati, da li se 
provadaju u redu i pojedini zakoni i uredbe, koje 
zasjecaju u život naredni, lako kontrola dućana, na- 
ročito da li su vage i utezi propisni, da li nisu živežne 
namirnice po zdravlje ljudi škodljive it.d., zatim kon- 
trola mlinova, naročito malih seoskih vodenica u po- 
gledu uzimanja ušura za meljavu, dalje kontrola pe- 
kama, da li lileb, uopće pecivo odgovara propisnoj 
težini i da nije od pokvarenog brašna niješeno it.d. 
Zatim pregledavanje mesnica i gostionica, da li se u 
njima drži čistoća, da li se i gde obdržavaju van spa- 
dajući propis, nadalje kontrola cesta, da li se u redu 
drže ceste, bilo• općinske bilo banovinske, državne, 
da li cestari - hadziratelji cesta udovoljavaju svojim 
dužnostima it.d. it.d. 

Naročita i svestrana kontrola potrebna je nad 
ubiranjem poreza, što ga imadu vršiti u prenesenom 
djelokrugu općine i njihovi organi, te nad ubiranjem 
i utjerivanjem općinskog nameta, jer se često doga- 
đaju malverzacije kod uplate tih poreza i nameta, a 
od kojih stradava opet samo narod, naročito naš se- 
ljak. Mi, gospodo; donašamo sve moguće zakorte i 
uredbe, kako da se u ovoj gospodarstvenoj i novča- 
noj krizi što prije pomogne našem zemljoradniku, 
našem seljaku, tako da ga se zaštiti od izrabljiv.inj.i 
raznih gulikoža, a s druge strane škrtarimo i HL' dozvo- 

ljavamo da se taj putni paušal našim državnim činov- 
nicima povisi, da im se tako dade prilika, kako bi u- 
spješno sprečavali ovo što našeg seljaka upropraštu- 
je, uništava. 

Kako vidite, gospodo, za izvršavanje ovako sve- 
strane kontrole potrebni su nam samo dobri, vrsni, 
sposobni i savjesni činovnici, pak bi bila samo duž- 
nost takovih banova, da svaki u svojoj povjerenoj 
mu banovini odgoji dobre i vrsne upravne činovnike. 
Odgajati takove činovnike moći će samo onaj ban, 
koji je sam prošao sve faze upravnog poslovanja, pa 
je moje mnjenje, da banom može imenovan i postav- 
ljen biti samo onaj, koji je osposobljen za upravnog 
činovnika, koji je dokazao svojom dugogodišnjom 
službom i praksom, da se zaista osposobio da može 
Mupiti na čelo banovine, da može uspješno upravljati 
banovinom. Kada tako osposobljeni banovi budu sta- 
jali na čelu banovine, tada je sigurno, gospodo sena- 
tori, da će nastupiti u toj banovini blagostanje i na- 
rod će biti u toj banovini zadovoljan. Ovakov ban 
znati će taktično upravljati svojom banovinom, jer 
pozna dobro u dušu narod svoje banovine, pozna 
dobro njegove potrebe i njegove tegobe, ovakav ban 
biti će zaista svom narodu prijatelj, l>tac- 

Gospodo senatori! Ovim zakonom o banskim sa- 
moupravama -- kojega je i Njegovo Veličanstvo 18 
januara 1932 u Prestolnoj Besedi blagoizvohlo staviti 
it dužnost Narodnom pretstavništvu da ga donese, da 
ga u život privede - - imali smo u našoj državi de- 
centralizacijom uvesti dobru upravu, dobru admini- 
straciju, a moram naročito naglasiti svakako mnogo 
jeftiniju nego li je dosadanja administracija, koja bi 
zadovoljavala svakoga sina ove države, imale su se 
našim banovinama dati široke autonomije. 1 rema 
ekspozeu bivšeg Ministra Pretsjednika g. dr. Srškića 
imala bi banska vlast da riješava svu silu predmeta 
opće uprave, naročito iz područja prosvjete, trgovi- 
ne, poljoprivrede, šume i rudnika, građevine, tizickog 
odgoja naroda, a koje predmete danas njesavaju 
razna' Ministarstva. Ban da bi imao nadalje ov а.м 
imenovati, premještati, penzionisati i otpuštati služ- 
benike. Njemu da bi se imalo predati u upravu i lije- 
ka državna poduzeća, naročito šumska. 

Ne mogu a da ne istaknem u ovom visokom Do- 
mu ziK.menite riječi bivšeg Pretsjednika Vlade g. dr. 
Srškića koje je izrekao na kraju svog lepog govori 
0 banskim" samoupravama, a glase doslovce ovako. 
»Kruti centralistički birokratizam koji nitko ne zel i, 
zamjeniti će se sa vlašću koja je narodu bliža, koja 
će poslove brže otpravljati, koja će poslove svršavati, 
imajući molji pregled i na licu mjesta uvažavajući sve 
razloge koje treba'imati u vidu i koja vlast ce bui 
narodu pravednija i razumljivija. Na taj načm misao 
unitarističke države biti će samo učvršćena i očuvana 
od svih separatističkih nastojanja' ma s koje strane 
ona dolazila i ma s kojih pobuda ona bila«. 

Evo, gospodo senatori, kakovu veliku važnost je 
bivši Pretsjednik Vlade g. dr. Milan Srškić polagao u 
ovu decentralizaciju, u ovo veliko proširenje banske 
vlasti, u ove banovinske šire autonomije, pa ipak taj 
se obećani zakon o banskim samoupravama nije 
dao Narodnom pretstavništvu  na pretresivanje. 

Međutim, gospodo, dok je naš bvši Premier u 
tom svojem lepom ekspozeu naročito isticao kako 
će taj novi zakon o banskim samouravama pružiti na- 
šim banovinama velika ovlašćenja i široke autono- 
mije, dotle se je tada u Ministarstvu trgovine i indu- 
strije sastavio jedan  nacrt  zakona o općinskim šte- 
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dionicama, koji predviđa u čl. 51 jednostavno likvi- 
daciju svih postojećih banovinskih štedionica koje su 
jedina autonomna ustanova, jedne od najboljih i ko- 
risnih institucja naših banovina. Taj sudbonosni član 
j,rlasi doslovce ovako: »Banovinske štedionice osno- 
vane na osnovu Zakona o banskoj upravi imaju likvi- 
dirati u roku od godine dana od dana stupanja na 
snagu ovoga zakona. U istom roku imaju likvidirati 
i sreske štedionce, osnovane na osnovu Regulativa o 
štedionicama od 1844 godine, ako ih kroz to vreme 
ne preuzme općina mjesta, gdje se sjedište štedionice 
nalazi.« 

Taj je nacrt, gospodo, međutim na sjednici od 
27 februara 1933 po upravnom odboru Saveza samo- 
upravnih štedionica pretresan, kojoj je prisustvovao 
i jedan od gospode referenata Ministarstva trgovino 
i industrije, t.j. jedan od sastavljača toga nacrta za- 
kona, koji je spomenuto ukinuće banovinskih štedio- 
nica obrazložio na toj sjednici time, što da banovine 
nisu nikakove ekonomske jedinice, te da njihove šte- 
dionice nemaju usled toga- laison d'etre. 

Gospodo, ja držim da ovaj gospodin referent 
sam ne vjeruje u svoje obrazloženje, jer, gospodo, 
da su naše banovine i te kakove ekonomske jedi- 
nice u punom smislu riječi, znademo svi, jer one ne 
samo da imadu svoj vlastiti i samostalni budžet, koji 
je posve neodvisan od državnog budžeta, nego one 
su vlasnice i posjednice nekretnina, imanja te su kao 
takove upisane u zemljišnim knjigama, a nije državni 
erar. Pa i sama tadanja Kraljevska vlada' u svojoj 
deklaraciji prigodom podjele naše države na bano- 
vine izričito naglasuje, da su podjelom na banovine 
stvorene jake ekonomske jedinice, prema, saobraćaj- 
nim i ekonomskim potrebama pojedinih krajeva. 

Nadalje je gospodin referent Ministarstva trgo- 
vine i industrije na prije spomenutoj sjednici Uprav- 
nog odbora Saveza Štedionica Kraljevine Jugoslavije 
neopravdano izjavio da dosadanji rad banovmskih šte- 
dionica nije pokazao uspeha i .da takve, t.j. bez iska- 
zanog navodnog uspjeha, ne bi mogle izvršiti zadatak 
u pogledu propagiranja štednje i sabiranja uložaka. 

Gospodo, smjelo pred ovim uvaženim forumoni 
moram ustvrditi da jp gospodin ministarski izaslanik 
vrlo slabo ili nikako upućen u rad i poslovanje našni 
banovinskih štedonica. Da se je gospodin referent 
prije nego je tu tvrdnju izjavio, potrudio u Ljubljanu 
i Maribor, pa Zagreb, Novi Sad i Split, i zavirio malo 
u knjige tamošnjih banovinskih štedionica, ustanovio 
bi bio kako Hranilnica Dravske banovine spada medu 
najveće i najjače novčane zavode u toj banovini, a 
sto više u našoj državi ona je jedna od najjačih 
banovinskih štedionica Da se je gospodin referent 
vio bi nadalje kako je ona svoje poslovanje po cijeloj 
banovini razgranila, na milione i milione zajmova po- 
dijelila, te svojim upravo blagotvornim radom po- 
digla blagostanje naroda, koji živi u toj lijepoj i 
romantičnoj banovini. Nadalje, da je gospodin refe- 
rent zavirio u Zagreb, ustanovio bi bio kako je šte- 
dionica Savske banovine plasirala na svom području 
oko 70 miliona dinara zajmova i tim je novcem što 
podignuto što prošireno" 10 bolnica, 29 sa temelja 
podignuto školskih Zgrada, a velik broj nadogradnja 
na starim školama provedeno, sagrađeno nekoliko 
općinskih zgrada, električnih centrala, vodovoda, ku- 
pališta it.d., dok samo hrvatskim seljačkim te srp- 
skim zemljoradničkim zadrugama izdano je od ovih 
70 miliona zajmova oko 12 miliona dinara. 

U štedionici Dunavske banovine u Novom Sadu 
konstatirao bi bio g. izaslanik da je ona sa svojim 
prethodnicama - Oblasnom štedionicom Bačke obla- 
sti u Somboru i Oblasnom štedionicom Podunavske 
oblasti u Smederevu plasirala sve u korisne i narodne 
svrhe oko 90 miliona dinara zajmova. Od toga je 
plasirano samo kod zemljoradničkih zadruga oko 16 
miliona dinara, a oko 10 miliona kod općina i samo- 
upravnih tijela, te podignuto jedno moderno spremi- 
šte u Smederevu za smeštaj i manipulaciju žita tro- 
škom od 4 miliona dinara. Gospodo, svi ovi zajmovi 
dani su po ovim banovinskim štedionicama uz niski 
kamatnjak. Pitam ja sada g. ministarskog referenta- 
izaslanika i ostalu gospodu koja su pomagala sasta- 
viti taj nacrt zakona, kako su si oni zamislili u roku 
od jedne godine dana likvidirati te banovinske štedi- 
onice, naročito štedionice Dravske, Dunavske i Sav- 
ske banovine, koje su sa debelim milionima u svom 
poslovanju angažovane? 

Meni -se čini, gospodo, da se ovim sudbonosnim 
paragrafom, koji predlaže ukinuće, likvidaciju bano- 
vinskih štedionica htjelo pogodovati jednoj postoje- 
ćoj državnoj novčanoj ustanovi, koja valjda smatra, 
ako da, to posve neopravdano, ove banovinske šte- 
dionice i hranilnice svojim nekim »opasnim« rivalom, 
jer neki fondovi, neki položi, dakle ne svi što ih 
posjeduju općine, srezov i pa banovine — dakle nji- 
hova svojina, vlasnost, uloženi su koristonosno u o- 
vim banovinskim štedionicama, kamo zaista i spa- 
daju, jer komunalni fondovi spadaju samo komunal- 
nim štedionicama. Vječni je zahtjev te državne insti- 
tucije, da se i ovi mali fondovi, položi, ulažu kod nje 

7 što joj je donekle i uspjelo, dok s druge strane 
vječni su protesti banovinskih štedionica, da se to 
ne dozvoli i tako usled ovoga vječnog trvenja došlo 
se valjda na taj način na ideju da će biti najbolje da 
se ove banovinske štedionice jednostavno ukinu, da 
ih se likvidira, da se valjda na taj način taj vječni 
spor dokrajči. Ali, gospodo, za volju našega naroda, 
za volju narodnog kapitala, za volju one narodne slo- 
bodne volje, da narod ulaže svoje teško stečene pare, 
stečeni kapital kamo on želi i hoće, tako se postupati 
ne bi smjelo. Za volju naroda i njegove slobodne vo- 
lje moraju postojati i općinske i banovinske štedio- 
nice, te ostale privatne i državne novčane ustanove. 
Svaka od ovih imade pravo na svoj opstanak, svaka 
imade pravo da bude podjednako tetošena po državi. 
Država pako imade pravo, da svojom suverenom vla- 
sti donese odredbe o uređenju tih novčanih ustanova 
i da svaku ovakovu ustanovu bilo privatnu, bilo sa- 
moupravnu, bilo državnu stavi pod strogi svoj nadzor 
čime će narod samo steći povjerenje u te ustanove, 
a država nasuprot nema prava da protežira ma koju 
od navedenih novčanih ustanova na uštrb drugih, a 
naročito nema prava da protežira koju od svojih dr- 
žavnih novčanih ustanova na uštrb ostalih. Gospodo 
senatori, ovu jedinu autonomnu instituciju, koju do 
sada banovina imade, hoće se sada da ukine dok u 
suprot predvideni novi zakon o banskim samoupra- 
vama obećaje našim banovinama široke autonomije. 
Ovo ističem da već sada upozorim našeg uvaženog 
g. Ministra Jurja Demetrovića, kojemu je danas po- 
vjerena uprava Ministarstva trgovine i industrije, na 
ovaj sudbonosni § 51 nacrta Zakona o Općinskim šte- 
dionicama, a koji je nacrt sastavljen za njegovog 
gospodina pretčasnika, pa ga usrdno molim da ovaj 
paragraf, koji ustanovljuje likvidaciju banovinskih 
štedionica   briše   iz.   tog  nacrta,  jer   to   ne  samo   da 



48 XIV   Rl-:iM)VNl   SASTANAK  —  21   MARTA   1934. 

zahtjevaju interesi samih banovina,, nego to ukinuće 
banovinskih štedionica izražavalo bi u našem narodu 
tamo gde su uvedene — kako je i samom današnjem 
gospodinu Ministru trgovine i industrije dobro po- 
znato — najveće nezadovoljstvo, upravo ogoreenje, 
jer je taj narod ove štedioniee i hranilnice upravo 
prigrlio i zavolio, u njih stekao povjerenje, jer su baš 
one svojom propagandom naučile narod na štednju i 
time prikupile mnogo narodnog kapitala, koji se opet 
vraća narodu u formi jeftinih zajmova, one su upravo 
one koje takovim svojim poslovanjem pobijaju u 
narodu našem uvre/.enu nesretnu lihvu. Međutim, 
gospodo, čim su saznale banovinske štedionice za 
ovaj sudbonosni paragraf, poduzele SU sve potrebne 
korake, kako bi sebe i narod, kojemu su iste od ve- 
like koristi, zaštitile od takovog atentata. Uveliko 
sam zahvalan uvaženom gospodinu Ministru Pretsjed- 
niku Nikoli Uzunoviću na danas prijepodne otvore- 
noj i istinskoj izjavi u ovom visokom Domu, da će 
posao o banovinskim samoupravama još ova Vlada 
preuzeti i dovršiti. Narod taj zakon o banovinskim 
samoupravama želi, on ga najvećim interesom oče- 
kuje, a ne zaboravimo da 14 miliona građana ove 
države upire oči u taj zakon. Gospodo senatori, svi 
se dobro sjećamo kako smo u ovom visokom Domu 
jednoglasno i najvećim oduševljenjem još u mjesecu 
februaru 19;52, dakle pred pune dvije godine, izglasali 
i primili Zakon o Privrednom veću, a svi opol dobro 
znademo da još danas nije u život priveden. 

Prema paragrafu drugom ovoga Zakona Privred- 
no veće jeste samostalno stručno savetodavno tijelo, 
koje imade na zahtjev Kraljevske vlade davati stručna 
mišljenja o pojedinim zakonskim projektima, ko- 
jima se ureduju privredni i socijalni odnosi, razu- 
mjevajući ovamo i pitanje javnih finansija, javnih 
dažbina, kao poreza, trošarina, carina i sličnih, pi- 
tanje saobraćaja it.d. 

Njegovo Veličanstvo, naš uzvišeni Kralj u Pre- 
stonoj Besedi blagoizvolio reći o Privrednom veću 
ovo: »Kraljevska vlada i Narodno pretstavništvo pri 
donošenju privrednih  zakona  poslužiće se stručnim 
mišljenjima Privrednog veća, koje će udružiti glavne 
pretstavnike svih grana našeg privrednog života. L'- 
vođenje  u  život  Privrednog veća  biti  će jedna  od 
prvih zadaća našeg zakonodavnog rada.« Ako se k 
lomu uzme da je taj zakon, gospodo senatori, bio po 
tadanjoj  Kraljevskoj   vladi   ovom   Pretstavništvu  na 
rešavanjc predložen i kao hitan, pitati se moramo, 
koji su razlozi vodili onu Kraljevsku vladu, kakve .su 
joj zapreke na putu stajale, da taj po našu privredu 
vrlo   koristan   zakon   nije   niti   nakon   dve   godine 
dana u život privela? Ne samo mi, gospodo, nego i 
svi privredni krugovi u našoj državi pitaju se, što je 
sa imenovanjem članova Privrednog veća, koji su po 
§ 19 toga zakona najdalje za tri mjeseca od stupanja 
na snagu ovoga zakona imali biti po g. Pretsednika 
Ministarskog   savjeta   na  prvo   zasjedanje   sazvani, 
kada im je dobro poznato, da je Njegovo Veličan- 
stvo, naš uzvišeni Kralj, stavio svima nama na .dušu i 
srce, da nam je to jedna od prvih zadaća našeg za- 
konodavnog  rada,  da  Privredno  veće  uvedemo što 
prije u život, kada dalje znadu ti privredni krugovi 
vrlo dobro, da je Narodno pretstavništvo t.j. Narodna 
skupština i Senat Zakon o upitnom Veću kao hitan 
još u mjesecu februaru  1932 izglasalo i kada osni- 
vanje istog predviđa i sam naš Ustav? 

Ako ikada a to danas, gospodo, — kada je na- 
šoj  privredi zadan teški  udarac,  kada  treba  teške 

privredne probleme rešavati — bilo bi nam od velike 
pomoći i koristi to Privredno veće. Mnogo prije, 
mnogo lakše i za cjelo mnogo bolje — budimo iskre- 
ni, da smo saslušali stručno mišljenje Privrednog ve- 
ća — resili bismo bili ona teška pitanja o zaštiti 
zemljoradnika, o sanaciji novčanih zavoda, o suzbi- 
janju nezaposlenosti itd., uopće sva pitanja o sre- 
đivanju nesnosnih prilika u našoj državi, a koja smo 
bez sudjelovanja tog Veća riješavali. 

Kako iz svega ovoga razabiremo Privredno nam 
veće je neophodno potrebno, treba da se ga u živol 
privede, pa uljudno molim našu uvaženu Vladu, go- 
spodina Nikolu Uzunovića, da to Veće barem ona 
imenuje, kada ga već nije htjela bivša vlada g. dr. 
Srškića, da ga prema § 19 tog zakona na prvo zasje- 
danje pozove, a ne može li to učiniti niti ona, da nam 
se barem jednom navedu razlozi s kojih se to činiti 
ne može. 

Gospodo senatori, naša mlada i ponosna Jugosla- 
vija, kako nam je svima poznato, nije samo kopnena 
nego i pomorska država. U duljini od 1562 kilometra 
t.j. od ušća Rijcčine do ušća Bojane valovi plavog 
Jadrana zapljuskavaju joj obalu, za koju su nam kivni 
mnogi naši susjedi. To sveto naše sinje more, nad 
kojim vlada zvjezdano nebo osobite niodiine, taj naš 
zato nazvani plavi Jadran, kojim se mi toliko pono- 
simo, koji očarava svakoga, za koji ne znamo kada 
je veličanstveniji, da li onda kada je miran, tih ili 
onda kada je bučan, uzbiban bilo burom, bilo jugovi- 
nom, koga moramo što više priljubiti, njemu tom bes- 
krajnom morskom putu imademo da posvetimo više 
pažnje. 

Naš blagopokojni poznati političar i veliki pa- 
triota Fran Šupilo prigodom jednog svog govora o 
našem moru, da istakne važnost i vrednost mora, iz- 
rekao je bio ove znamenite riječi: mtakni prst u 
more i ti si vezan sa cijelim svjetom«. Sa ovo par 
riječi, gospodo, rečeno je sve. 1 zaista more spaja po- 
jedine države, ovo je najjeftiniji i najkraći put za 
međusobni trgovački i osobni prometni saobraćaj. 
Pravo se veli za more, da ono rastavlja zemlje, ali — 
spaja narode. — 

Svjetska historija dokazuje nam, kako su svi na- 
rodi uvjek težili na more, za tim najvećim izvorom 
bogatstva. Oni su znali vrlo dobro, da sjaj i veličina 
njihove države ovisi mnogo o mom. .Mnogo se je na- 
rodne krvi znalo proliti za komadić morske obale. 
Povjesl nam dokazuje u brojnim primjerima koliki) 
se bitaka bilo za to veličanstveno more. Bilo je i 
slučajeva u povjesti, da je vjeka te vjeka država bez 
proljevanja krvi došla do posjeda morske obale, da 
je došla jednostavno jednim potezom pera — do to- 
ga. Tako je medu inima mađarska država jednostav- 
no 18(58 godine preko noći prisvojila si grad i luku 
Rijeku sa bližnjom okolicom, koja je pripadala Kra- 
ljevini Hrvatskoj i tako ova (Mađarska) protiv svim 
zakonima, pravdi i pravici božijoj prodrla do mora, 
a kasnije prisvajala si posjed i vlasništvo mora te ga 
uvjek nazivala Magyar tengerom — mađarskim mo- 
rem. Luku Riječku spojila železnicom preko Sušaka, 
Gorskog Kotara, Karlovca i Zagreba sa srcem svojim 
Budimpeštom i željezničke tarife uredila tako da je 
prevoz robe željeznicom iz Budimpešte, iz nutrine Ma- 
đarske u luku Riječku, iz prevelike ljubavi prema Kra- 
ljevini Hrvatskoj, bio jeftiniji nego li iz Zagreba i 
Karlovca na Rijeku, a tako isto i prevoz osoba. 

Onim momentom — kada se Mađarska dokopala 
mora i izgradila i proširila luku, posagradila veliki 
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park brodova, koji su pod mađarskom zastavuiu plo- 
vili u sve strane svijeta — započeo je njen napredak, 
započeo njen sjaj, ali time zadan bio veliki udarac 
Kraljevini Hrvatskoj, nmšlili su time sve naše druge 
naravne luke diljem našeg današnjeg gornjeg Jadra- 
na, tako veliku i uvijek tada frekventnu, na glasu po- 
znatu luku Bakar, pa Kraljevicu luku, koju je još 
Karlo VI još godine 1720 sagradio, malenu doduše, 
ali jednu od najsigurnijih luka, u koju su se brodovi 
pred velikim nevremenom, orkanskom burom uvjek 
spašavali, sigurno zaklanjali, te Senj luku, u kojoj je 
evala trgovina na kopnu i moru, čije pučanstvo — Se- 
njani, bili su nadaleko poznati junaci. Ove su tri 
luke izgradnjom riječke luke umrtvile, potpunoma 
osiromašile, te još danas žali Bože stenju pod siro- 
maštvom. 

Međutim, ujedinjenjem našim — braće Srba, Hr- 
vata i Slovenaca u čvrstu i nerazdijeljivu zajedničku 
državu — Kraljevinu Jugoslaviju, zavijoriše po Bo- 
žijoj pravdi i pravici jugoslovenske zastave na našim 
brodovima, koji ploveći bučnim morem na sve strane 
svijeta pod sigurnim upravljanjem naših kršnih po- 
moraca zvanih »morskim vukovima« — ponosno no- 
se slavu i veličinu naše mlade, ali velike i jake Kralje- 
vine Jugoslavije. 

Ti brodovi koji raznašaju s ponosom slavu na- 
šu, vlasništvo su raznih jugoslovenskih parobrodar- 
skih društava, osnovanih u većini po našim pomor- 
cima, koji uložiše u nj sav svoj imetak i zadnju 
svoju paru, upravo natječući se tko će dati više, samo 
da kao patriote pripomognu napretku, slavi i veli- 
čini naše ponosne Jugoslavije. Ovi naši »principali« 
sagradiše upravo veliki park brodova što teretnih, 
što najmodernijih, luksuznih za prevoz osoba, koji 
SU upravo, možemo i smijemo reći, ponos i dika naše 
države. Ko ne pozna naše elegantne sa svim najmo- 
dernijim konforom providene parobrode »Kraljicu 
Mariju«, pa »Prestolonaslednika Petra« i druge, ko- 
ji se mogu u eleganciji, luksuzu, stabilnosti i čistoći 
takmičiti sa svim drugim parobrodima drugih pomor- 
skh država? To su, gospodo, brodovi koji su stajali 
teške pare, debele milione. 

Gospodo, ne imade na svijetu pomorske države, 
koja ovakovim parobrodarskim društvima ne pritiče 
u pomoć novčano, da im osjeguraju ekzistenciju i 
mobilnost. Ove su pomoći, gospodo, kod nekih dr- 
žava znatne tako, da samom tom pomoći osjegura- 
vaju tim društvima već jedan dio čistoga dobitka. Zna- 
dem tako bivše Ugarsko-hrvatsko parobrodarsko dru- 
štvo na Rijeci, ono je bilo po mađarskoj državi sub- 
vencionirano tako, da mu je tom pripomoći, tom sub- 
vencijom, zajamčeno bilo već 4% čistog dobitka. I mi- 
sa država, gospodo, podaje pripomoći našim paro- 
brodarskim preduzećima, ali te su, gospodo, pri- 
pomoći za ovaj naš brojni park brodova premalene, 
one nisu dostatne, da naročito u ovo doba svijetske 
krize ove brodove uščuvaju od istrošenja i unište- 
nja, kad je i naša morska plovidba isto tako uma- 
njena kao i u drugim državama i kad uslijed toga 
mnogi naši brodovi moraju da miruju u raznim na- 
šim lukama - kako naši pomorci kažu: »Da su im 
brodovi  u dezarmu«. 

Ne smije se zaboraviti, gospodo, da su ova paro- 
brodarska preduzeća, kako već spomenuh, uložila u 
gradnju svojih brodova debele milione, da je tu ulo- 
žen narodni kapital, da ovi brodovi našoj državi di- 
ljem cijelog sveta nose slavu i veličinu niišoj državi, 
na  kojima  se  ponosno  vije  jugoslovenska  zastava. 

taj živi znak ujedinjenja trojekrvne braće Srba, Hr- 
vata i Slovenaca. Za to upravo dužnost je naša, duž- 
nost je države naše, da bude susretljivija prema našim 
parobrodarskim preduzećima, da ih obilnije, nego !i 
je to dosada činila, novčano potpomogne, kako će 
moći u toj svetskoj krizi svoje brodove uščuvati i 
uzdržati ih da ne propadnu. 

Svi dobro znademo da smo u eri štednje, da i 
država niora da štedi, ali, gospodo, ovdje se štedeti 
ne smije, za ove povišene subvencije novac se mora 
naći, jer to zahtjeva i prestiž naše države. 

Umoljavam g. Ministra saobraćaja, g. Ministra 
finansija, cijelu našu Kraljevsku vladu, da izvole po- 
svetiti mnogo pažnje našem plavom Jadranu i voditi 
naročito o tom računa, kako o pravilnoj oceni važno- 
sti našeg položaja na moru ovisi politički ugled i pri- 
vredna snaga naše države. 

Gospodo senatori, i naše luke i naša pristaništa 
usko su vezane našom morskom plovidbom. Bez do- 
bro uređenih luka i pristaništa, providenih najmo- 
dernijim pomagalima i napravama za brzo ukrcava- 
nje i iskrcavanje brodova, ne može se zamisliti jedna 
pomorska država. 

Naša Kraljevina Jugoslavija u sretnom je položa- 
ju, da je gospodarica velike i dobro razvijene morske 
obale. Pitanje naših luka na Jadranu nije to pitanje 
koje interesira samo stanovnike tih obala, dakle na- 
ših Primoraca, nego je to, gospodo, veliko pitanje 
koje se tiče našeg cjelokupnog naroda. Neimij- 
mo zaboraviti, da mi stojimo na vratima Central- 
ne Evrope pa istoga i Sredozemnoga mora, da su 
to velike prednosti koje moramo iskoristiti za naš opći 
politički i privredni napredak. Pojedine države Central- 
ne Evrope spojene su željezničkim putevima sa našim 
Jadranom, naročito gornjim, sa našom lukom Sušak, 
kamo najviše gravitira promet tih pomenutih država. 

Naša luka Sušak uslijed velike opterećenosti — 
jer se ne smije zaboraviti, da je ona izvozna luka 
za drvo — potrebna je uvijek što većih, što manjih 
popravaka. Upravo ta velika opterećenost ove luke 
nalaže nam, da se ova luka mora barem najmanje dva 
puta na godinu po stručnjačkoj komisiji temeljito 
pregledati, a inače po tamošnjim službenim lučkim 
organima svako opaženo oštećenje luke ili pristaništa 
odmah popraviti. Mnjenja bih bio, gospodo, da se za 
volju bržeg uredovanja, da se izbjegne svako biro- 
kratsko odugovlačenje tih popravaka, ovlasti tamo- 
šnji Lučki ured, da neodgodive popravke, a te su U 
lukama i pristaništima česte, sam, bez prethodne do- 
zvole pretpostavljene oblasti, obavlja, a troškove (iz- 
datke) da pokrije iz ubranih lučkih pristojba, za koje 
mora, razumijeva se, dati naknadno prepostavljenoj 
si vlasti obračun. 

Sve to veći promet koji se razvija u ovoj luci, 
a koja biva danomice Irekventnijom, nalaže nam, da 
luku Sušak snabdjemo najmodernijim napravama, ka- 
ko bi se što brže i bez zapreka odvijao tamo promet. 
Nesmijemo zaboraviti, da vrlo često moraju paro- 
brodi usidreni pred lukom, na l.zv. »bovi« (plutači) 
po tri, četiri dana čekati jedan na drugoga, da jedan 
drugome dade mjesta, bilo za ukrcavanje bilo za is- 
krcavanje robe. 

Da se tome izbjegne i ne gledajuć na to, što vla- 
sniku broda naročito strane države nije to pravo, 
jer ne samo da gubi vreme, nego izvržen je nepotreb- 
nim velikim troškovima, te će drugi puta nastojati da 
mimoiđe ovakovu luku i da se danas već preuzanu i 
{neopterećenu luku odtereti, trebalo bi ovu kiku, t.j. 
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SuSačkUj proširiti. 
Pred građom Sušakom je Siriti ne možemo, ne 

go mi imademo nedaleko Sušaka; možda tri kilometra 
udaljeno od luke Sušak, mjestance jedno zvano Mar- 
tinšcica u ubavom zatonu, koja je od vajkada bila 
sastavni dio sušačke luke, jer su tamo svi brodovi 
koji su dolazili iz okuženih krajeva obdržavali pro- 
pisanu karantenu. 1 ta luka Martinšćica, koja danas 
služi doduše kao oporavilište .školske djece, je narav- 
na luka u vrlo lijepom i sigurnom zatonu. Ona bi 
služila samo kao izvorna luka za drvo, a za stovari- 
šte ili slagalište drva poslužio bi jedan veliki prostor 
i to jedna ravan u površini od 80.000 nr', koja je da- 
nas slobodna i koja se nalazi u pozadini te luke, a isto 
tako i mjestance 2urkovo, koje leži uz samu Martin- 
šćicu. Radi dovoza drva iz bogatog našeg šumskog 
zaleđa u ova stoviarišta, razumijeva se da bi trebalo 
ovu luku MartinSćicu spojiti sa željeznicom. Već še- 
stojanuarska Kraljevska vlada uočila je važnost ove 
Martinšćice za naš lučki saobraćaj, pa su i svi detalji 
sakupljeni kod Ministarstva saobraćaja, te se je već 
prije 2 ili 3 godine imalo započeti radom. 

Ovim proširenjem luke Sušak, gospodo, odstra- 
njen bi bio i onaj silni drvni materijal koji je nepo- 
sredno do same željezničke stanice Sušak, t.j. upravo 
oko nje naslagan, pa možemo govoriti, gospodo, o 
velikoj sreći, da se taj materijal nije do danas o<J 
vrcanja iskara iz željezničkih mašinskih dimnjaka u- 
palio. Neđaj Bog, da se pojavi vatra na stanici, izgo- 
rilo bi pola Sušaka. Odstranjenjem tog drvnog ma- 
terijala, gospođo, proširila bi se tako i željeznička 
stanica, te bi se tamo željeznički promet razvijao 
normalno, dok je danas, gospodo, — što će potvrditi 
i sam gospodin Ministar saobraćaja — ta stanica u 
veliko opterećena: ona ima da uzdrži na onom ma- 
lom prostoru veliki promet, pa se ima samo vještini 
šefa stanice pripisati da se onaj veliki promet razvija 
bez nesreća i da ne nastupi u prometu zastoj. 

Gospođo, kako će uslijed izgrađenih carinskih 
slobodniji skladišta na Sušaku imvrnuti na našu luku 
Sušak još veći promet i kako će se proširenjem luke 
Sušak — Martinšćica i sam izvoz drva zacjelo jošte 
više razviti, a imajući nedaleko Sušaka još i naravnu 
luku Bakar, koja je negda prije izgradnje luke Rijeka 
igrala ulogu najveće i najfrekventnije luke na našem 
Jadranu — možemo da skrenemo promet sa same lu 
ke Sušak i u Bakar, koji je i onako već spojen no- 
vom solidno građenom normalnom željezničkom pru 
gom. Tako bismo imali proširenu luku Sušak sa Маг- 
linšćicom i Bakrom, koja bi podpuiioma odgovarala 
onom ogromnom prometu koji se tamo danomice 
razvija. 

Slobodan sam stoga apelirati na gospođina Mi- 
nistra saobraćaja i na gospodina Ministra finansija, 
te našu Kraljevsku vladu, koje svesrdno molim i u 
ime svih naših privrednika — izvoznika i uvozni- 
ka, da izvole posvetiti naročitu pažnju i ovom nužno 
potrebnom i koristonosnom proširenju luke Sušak. 
ove danas, kako dokazali, najopterećenije luke na ci- 
jelom Jadranu, jer promet koji se kreće kroz. ovu 
luku nadmašuje znatno njezin kapacitet Ovdje se, 
gospodo, — ma da živimo u doba kada svako štedi 
— štediti ne smije 

Naša bratska Republika Poljska shvatajući du- 
boko važnost mora — SVOga Baltika, vidimo da je 
utrošila do danas za svoju najmodernije uređenu luku 
Cdinja jednu milijardu zlotija, a to je u našem nov- 
cu po prilici   10 milijarda dinara, te 'OŠ uvijek i da- 

nas dalje u nj ulaže narodnog kapitala, da svoju Odi- 
nju digne na nivo jedne najveće luke, jedne svetske 
luke, koju i dalje snabdjeva najmodernijim lučkim 
spravama, koja danas u istini konkuriše susjednoj 
luci Cđansko i samoj Hamburškoj luci. Tu svoju već u 
dalekom svijetu dobro poznatu luku Cdinja spojiš,; 
naša braća Poljaci izravnom željezničkom prugom. 
po kojoj jure teretni vozovi puni raznih tvorničkih 
proizvoda cijelom zapadnom Poljskom na Baltik, t.j. 
onim dijelom Poljske, na kojem je razvila teška i 
lahka industrija, na kojem nikoše tvornica do tvor- 
nice najvećec stila. Braća Poljaci ponose se lukom 
svojom Cdinja, koju još uvijek dalje izgrađuju i pro- 
širuju. Oni uvijek sa ponosom o njoj govore i pišu 
knjige. Ona je danas žila kucavica velike Poljske. 

1 mi se gospođo, ugledajmo u našu braću Polja- 
ke, kako su iz puste obale svoje, na kojoj su se bili 
nastanili ribari i koji još danas tamo žive, napravili 
čudo od čuda, izgradili najmoderniju luku ogromnog 
prostora, i na tom mjestu podigli grad Cdinj, gdje 
danomice niču najmodernije ulice i kuće.    _ 

Nemojmo se zato, gospodo, ni mi bojati u ovo 
teško doba privredne krize, u eri štednje, ulagati na- 
rodni kapital u izgradnju, proširenje i popravljanje 
naših luka, naročito pako onih koje su najfrekvent- 
nije na našem plavom Jadranu, a to su: starodrevni 
Split na dolnjem, a Sušak na gornjem Jadranu i ne- 
mojmo, gospodo, zaboraviti, da je naše smje more, 
naš plavi Jadran izvor bogatstva, jer Sto god ćemo 
u nj ulagati stostruko će nam se vraćati. 

Naš neumrli pjesnik Petar Preradović pjeva mo- 
ru našem: 

»Ti nam hraniš, milo, drago, 
( Mijevaš nam boso, nago. 
Sreće si nam vir...« 

Radosno i pun zahvalnosti ističem, da je uviđav- 
nosti g. Ministra saobraćaja i g. Ministra finansija 
amandmanima ovog budžeta stavljena na raspolaga- 
nje svota od •', miliona dinara, da se urede, poprave 
luke i pristaništa naša na našem plavom Jadranu, sa- 
mo se je bojati, da se ovom svotom neće moći te- 
meljito ovi objekti urediti i popraviti jer su nekoj, 
mjestimice vrlo trošni, te iziskuju veće izdatke. 

Iz predloženog nam budžeta za 1934/35 sa zado- 
voljstvom konstatujem, da je naš uvaženi g. Ministar 
finansija — kako je to i u svom prošlogodišnjem 
ekspozeu obećao — zaista konsekventno nastavio po- 
litiku rigorozne štednje, da je rashode opet reduci- 
rao, a da se ipak time ne poremeti normalno funkcio- 
niranje državnog aparata, i da je nastojao u ovo još 
uvjek teško doba sveopće krize ekonomske i novčane 
uščuvati i održati budžetsku ravnotežu. 

Dao dobri Bog, da ju g. Ministar finansija zaista 
uščuva i održi! . 

Ja ću, gospodo senatori, i u načelu i u pojedino- 
stima glasati za ovaj budžet. (Burni aplauz). 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Reč ima sena- 
tor g. dr. Vladimir Ravnihar. 

Dr. Vladimir Ravnihar: Gospodje senatorji! Go- 
spod Minister financ je postavil svoji finančni poli- 
tiki načelo: Zdrav, to je stabilen denar in uravnove 
Sen državni budžet v službi urejenih javnih financ in 
urejenega narodnega gospodarstva. Pa ko je postavil 
ta junktim med budžetom in državnim denarjem bi 
nikdo ne mogel prevzeti odgovornosti, da bi mu na 
tem načelu osnovano finančno zgradbo rušil ter. iz- 
prevrgel od njega dobro zamišljeni načrt. To moremo 
storiti tem manje, ker moramo priznati, da je dose- 
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danja politika pospoda Ministra iinanc, pa čeprav je 
morala prenesti mnogo kritike, vodila do uspehov, ki 
so neoporečni. In ne moremo mu odreči zaupanje in 
poverenja, čim smo se mogli meriti, da je, ne zapu- 
stivši začrtane linije, bil opravdal svoje prognoze ob 
predložitvi že dveh državnih budžotov. Kar mu je 
Šteti v tem višjo zaslugo, ko si moramo priznati, da 
morda ni še kmalu bilo tako neugodnih časov za se- 
stavljanje državnih budžetov kakor so današnji. 1 bu- 
džet predstavlja neko načrtno gospodarstvo; toda tež- 
ko je delati gospodarske načrte v času, ko se mo- 
raš bati, da ti perturbacije, ki leže izven tvojega ob- 
močja, ki celo prihajajo izven granic države, nenado- 
ma prekrižajo najbolje zamišljeni načrt. 

Reševanje gospodarskih problemov v časih edin- 
stvene gospodarske krize, ki je zajela ves civilizirani 
svet, je težavno, je problematično. \ko hi ne bilo 
težavno, bi konferenca v Londonu ne zaključila svoje 
bilance — to danas lahko ugotovimo - z velikim 
deficitom, bi nam Rimski kongres za mednarodno 
trgovino pokazal kaj več kakor pa samo nekaj tea- 
tralnega pompa, bi v Sovjetski Rusiji, ki je bila svoj- 
čas žitnica Evrope, ne bilo treba gladujočih in bi se 
Rooseveltu že davno posrečilo, da postavi na mizo 
Kolumbovo jajce. Najrazumnejše glave, nacionalni 
ekonomi, teoretiki in praktiki svetovnega slovesa se 
mučijo, kako bi našli izhod iz današnjega ekonom- 
skega kaosa. Malodane vsi do danes veljavni in pri- 
znani gospodarski zakoni so postavljeni na glavo. V 
bodočnost niso v stanju gledati ni oni, ki jim je po- 
klic da delajo to bodočnost. 

Zato ponavljam, da je Ministru financ šteti v 
■dobro, da ga prognoze za njegovo načrtno gospodar- 
stvo niso varale. Deficit iz budžetne periode za 
1931/32 v znesku 620 milijonov dinarjev in deficit, s 
katerim je zaključilo budžetno leta t932/33 v znesku 
733 milijonov dinarjev, to je marža, s katero smd mo- 
rali računati. Isto velja za deficit v tekočem budžet- 
nem letu. Lahko rečemo, da deficit v tej višini pred- 
stavlja same nekakšen Schonhensfeliler, ako upošte- 
vamo deficite, ki bremene v milijardnih zneskih tako 
bogate dežele kakor so Francija ali Združene države 
Amerike. Ra tudi primer Cehoslovaške, ki se ji no 
more odrekati previdnega iti smotrenega državnega 
gospodarstva, nas v tem pogledu močno prekaša. Pri 
tem pa je podrčrtati od gospoda Ministra financ na- 
glašeno dejstvo, da mn je uspelo poravnati vse obve- 
znosti iz prejšnjih let. 

Največ nas pbmiruje odločnost Kraljevske vla- 
de, da tudi v bodoče hrani stabilnost narodnega 
novca, ki predstavlja skupno dobro vseh državljanov 
in vseh gran našega narodnega gospodarstva. Ne mo- 
remo si predstavljati katastrofalnih posledic inflacije 
za državne finance in za celo naše narodno gospo- 
darstvo. Ona bi .bila sposobna, da razstroji državno 
organizacijo in uniči državni kredit doma' in v ino- 
zemstvu. Nastal bi kaos v našem gospodarstvu, ki bi 
brez dvoma izazval predvsem nov padec kupne moči 
našega kmečkega, zemljoradniškega prebivalstva, pa 
tudi one naših srednjih meščanskih slojev, našega u- 
radništva in drugih. Inflacija bi bila zlo, od katerega 
bi imela korist samo neka manjšina brezvestnih dol- 
žnikov. Odklanjati je tudi vsak poizkus neke zmerne 
»inflacije« ker, kakor nas uči monetarna zgodovina 
iz polpreteklega časa tako pri nas kakor pri naših so- 
sedih, nihče ni v stanju postaviti granice započeti 
inflaciji. Moleti stabilni novec pa se pravi hoteli tudi 
uravnovešen budžet z vsemi žrlvami, ki jih to nravno- 

vešenje neizbežno zahteva. 
Zategadelj razumemo napore naše finančne po- 

litike, ki hoče doseči uravnov ešenje za vsako ceno, 
razumemo kompresije izdatkov, ki jih Minister financ 
nalaga svojemu, pa tudi resorom ostalih Ministarstev, 
da bi tako dosegel, da se izdatki prilagodijo dohod- 
kom, kompresije, dosegajoče v treh budžetih, ki jih 
je doslej branil g. Minister financ, izredno visoki zne- 
sek nad tri milijarde. Pa sam, danes predloženi budžet, 
iskazuje znižanje od preko pol milijarde napram se- 
danjemu budžetu. Vse v znamenju največje varčnosti 
in v znamenju stremljenja, da živimo v 'svojem go- 
spodarskem življenju v mejah svoje pridobitne sile. 
Gospoda, ako smo iskreni, si moramo priznati, da 
smo živeli in živimo preko svojih razmer, tako v na- 
šem javnem kakor v svojem privatnem življenju. Do- 
ba dobrih konjukturnih let in prosperitete je minula, 
pa se je treba odreči luksuznemu življenju ter - ka- 
kor se pravi —»sich streeken nach der Decken«. Da je 
Ministru financ prilično uspjelo, da postavi državno 
gospodarstvo na pravo mero, je najbolje razvidno, 
kakor smo danes čuli iz ust Ministra financ iz primere 
našega državnega budžeta z zneskom 10.171.000.000 
dinarjev z budžeti drugih nam sosednih držav. Budžet 
Madžarske, ki ni tako razsežna kakor naša država in 
nima toliko prebivalstva, znaša 13.500,000.000, budžet 
Rumiinije 15.500,000.000 dinarjev, budžet Bolgarske 1 
milijarde, Avstrije 23 milijard v dinarjih. Moremo tu- 
di ugotoviti da je fiskalna obremenitev, računana po 
glavi, skoro v vseh evropskih državah, zlasti v vseh 
državah, ki jih je po svoji ekonomski in finančni moči 
primerjati z našo državo, večja nego v Jugoslaviji. 

Da je politika po na ta način izvršenem uravno- 
vešenju budžeta prava, temu najboljši dokaz je pove- 
renje, ki ga nam je dalo inozemstvo ob regulaciji na- 
ših državnih dolgov. Lahko se ponašamo, da nobena 
druga država ni dosegla takih olajšav kakor Jugo- 
slavija, ki se ji je na podlagi znanega sporazuma 
amortizacijska služba za vsa predvojna in povojna 
posojila odložila za dobo treh let, kar pomenja pri- 
hranek v devizah v znesku okoli treh milijard. To je 
nedvomen finančen uspeh naše države, ki predstavlja 
odlično priznanje solidnbsti našega državnega go- 
spodarstva. 

Naj se ne smatra teh besed za nekako brez kri- 
tike izrečene elože lil za nekako priznanje, da vsak 
ukrep Kraljevske vlade vzamemo za suho zlato. Na- 
sprotno, tako finančna kakor splošna gospodarska 
politika Kraljevska vlade dopušča svojo oceno. Ali ta 
ocena naj bo stvarna in naj bo pravična. Odklanjati 
je vsako kritiko, ki izvira iz drugih nego zgolj stvar- 
nih nagibov. Kritika, ki bazira izključno na poli- 
tičnih motivih, ni iskrena. Ljudem, ki kritikujejo 
vsak korak Kraljevske vlade, bodi dober, bodi manj 
dober, in ki porabljajo to kritiko zgolj kot sredstvo 
za borbo proti obstoječemu režimu, tem ljudem, re- 
čem, ni za drugo, nego da bi namesto tega režima 
postavili svoj režim. Kritiki, izrečeni iz takih motivov, 
odrekam  vsako  moralno  kvalifikacijo. 

So pa ljudje, in teh je mnogo tudi v naših vrstah, 
ki so skrajno pesimistično raspoloženi in ki narav- 
nost uživajo v tem, da svoj pesimizem in svojo skep- 
so napram vsakemu še tako dobro zamišljenemu 
ukrepu prenašajo na svojo okolico. Tudi iz takega 
razpoloženja iznesena ocena je nepravična in to toliko 
časa, dokler tej negativni oceni ne sledi pozitivna 
stran, to je, dokler nam taki kritiki ne obrazložijo, 
kako bi oni z boljšim sistemom vladanja in z boljšo 
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])olitik() to drugače opravili, in dokler nam tudi ne 
dajo garancije, da bo potem v resnici bolje. Gospo- 
da, saj priznamo, da so vladajoče razmere sposobne, 
da ustvarjajo ncrazpoloženje in neugodje. V ljudeh 
je neka bolestna razdraženost, v tem psihičnem raz- 
položenju iščejo krivdo in krivce, pa jih mislijo naj- 
ti prej v sočloveku kakor v samem sebi. Za vse pa 
je seveda odgovoren režim. Gospoda, današnja doba 
ni doba za nervozne ljudi! Nič lažjega tudi, kakor v 
današnjih težkih časih uganjati demagogijo, a če naj 
bi obveljal režim demagogije, ga ni režima na svetu, 
ki bi mogel ostati na svojem mestu. 

Kritika naj bo torej stvarna in pravična, lire/, 
pridržka priznali, kar je hvale in priznanja vredno, 
grajati ono, kar je manje dobro, a to šele potem, ko 
si bil stvar z vseh strani proučil ter se preveril, da 
je tvoja ocena pravilna. To naj velja zlasti tudi glede 
očitka korupcije. Gospoda, korupcija je bila, odkar 
je ljubi Bog ustvaril človeka, človeka z vsemi njego- 
vimi vrlinami in z vsemi njegovimi slabostmi. Prva 
korupcija se je pripetila v raju in je bila nje prva 
žrtev mati Eva. Kristov učenec Juda je zakrivil ko- 
rupcijo, ki je imela nedogledne posledice za ves raz- 
voj človečanstva v verskem, pa i v političnem pogle- 
du. In kdo ne čita z naslado epigramov, ki s sarkaz- 
mom bičajo korupcijo v starem Rimu in v klasični 
Grški. Slučaje korupcije lahko zasledujete v vsem 
nadaljnem hiMoričnem razvoju človeštva, a prav, ker 
jih historija posebaj podčrtava in stigmatizira kot 
zločin, se mora konstatirati, da tvorijo le izjemo od 
pravila. Zato pa moramo biti z očitkom korupcije 
zelo previdni m oprezni. Ne generalizirati in pavša- 
lirati! Ne lahkomiselno obrekovati in klevetati Calum- 
niare audacter, semper aliquid haeret. Klevetnik in 
nič manjši škodljivec človeške družbe kakor sam res- 
nični kprupdonist. Vprašan, je li dober državljan, 
ki predstavlja Jugoslavijo kot nekako gnezdo in 
leglo korupcionistov? Ali ne pomisli tak človek, ko- 
liko škode napravlja naposled samemu sebi? list mo- 
dus ... Tako postopanje je tem bolj vredno odsodbe, 
ko po drugi strani ne mara priznati, da je Kraljev- 
ska vlada po svojih organih že v mnogih primerih 
pustila najstrožje obsoditi slučaje korupcije, da je 
v razpravi specielni načrt zakona, načrt, ki je izšel iz 
same inicijative članov Narodnega predstavništva. 

Gospodje senatorji! Gospod Minister financ se 
ponaša s tem, da je komprimira! izdatke. Dobro, to- 
da tudi kompresije imajo svoje meje in ne smejo iti 
tako daleč, da omrtvičijo sam živec organizma. Imam 
v mislih socialno in kulturno stran našega budžeta; 
kajti utegne nastati nepopravljiva škoda. Kakor na- 
rodu ni življenja brez zdravstva in higijene, tako 
si ga ne morem mi.sliti brez gotovih kulturnih usta- 
nov, ki so mu za njegovo duhovno življenje neob- 
hodno potrebne. Prevelike kompresije v tem pogle- 
du bi imele neminovno posledice za samo materijal- 
no stran budžeta. Lahko bi se sicer za današnjo do- 
bo reklo: hiter arma silent musae! — toda mislim, 
da moj apel na Kraljevsko vlado in na samega Mini- 
stra financ ne bo ostal brez odziva, kadar se bo po- 
stavilo vprašanje eksistence našeg šolstva, vprašanje 
dostojnega življenja naših univerz — že danes se je 
n.pr. omenilo, da ljubljanska univerza nima lastne 
biblioteke — vprašanje naših gledališč in vobče naših 
lepili umetnosti. 

Gospodje senatorji! Tekom debate gigantske ob- 
sešnosti v Narodni skupščini pa tekom razprav v Fi- 

nančnem odboru je padlo toliko lepih in uvaževanja 
vrednih misli, toliko praktičnih nasvetov in pobud 
za izboljšanje vladajočih razmer, da bi bilo res ško- 
da, ako naj bi vse to bilo glas vpijočega v puščavi. 
Pogrešam forum, ki bi zbral vse te predloge in do- 
misleke, jih prerešetal in obdelal ter jih potem v pre- 
čiščeni obliki prezentiral zakonodavstvu. Ce kedaj, 
se je sedaj pokazala potreba po gospodarskem svetu 
(privrednem veću), po forumu, ki naj bi deloval ka- 
kor kak paralelogram sil za vse neštete pobude, su- 
gestije, predloge, ki prihajajo semkaj iz cele zemlje, 
ki pa so gledani z enostranskega stališča spričo kri- 
žajočih se interesov njihovih inicijatorjev prima vi- 
sta neostvarljivi. Ni nam treba kopirati po tujem vzor- 
cu kakega korporacijskega sistema, ki si ga spričo 
gospodarske strukture naše širne zemlje z njenim 
pretežno agrarnim značajem pri nas ne morem prav 
misliti, toda potreben nam je strokovno izvežban or- 
gan, da nam pripravi našim razmeram ustrezajoče 
predloge gospodarskega značaja. Njemu bi pripadla 
tudi naloga, da se loti načrtnega gospodarstva ter 
nam v eni ali drugi panogi našega gospodarstva 
pripravi načrt za daljšo dobo let. Na kako visoki 
stopnji bi danes bili, da smo bili imeli tak načrt v 
dobi prosperitete; pa smo trošili denar brez cilja in 
smotra. Koliko koristi bi že samo imeli, če bi po 
mirovnih pogodbah nam pripadle reparacije mili- 
jardne vrednosti bili uporabili po \estno sestavlje- 
nem gospodarskem načrtu. 

Gospoda, meni je tekom razprav o budžetu v 
Finančnem odboru padlo v oči, da sta n.pr. Minister 
financ in Minister za trgovino glede izvestnih gospo- 
darskih problemov popolnoma nasprotnega nazira- 
nja. Tako se je Minister financ ponašal s tem, da je 
naša trgovska bilanca za leto Ш'5 aktivna, da znaša 
aktivom za prvih deset mesecev 343,600.000 Din., 
dočim smo lansko leto za isto dobo izkazovali de- 
ficit od 11,585.000 Din in ter da je tudi volumen zuna- 
nje trgovine predstavljal letos večjo vrednost za 
338,600.000 Din., zavoljo tega da se je popravila tudi 
plačilna bilanca. V tem vidi gospod Minister financ 
velik aktivum v našem narodnem gospodarstvu. 

Drugačnega mnenja je Minister za trgovino, ki 
na aktivnost naše trgovske bilance ne gleda tako 
optimistično. V letu 19:32 je znašal naš izvoz 2,398.000 
ton, a dobili smo za to 3.550,000.000 Din. V letu 1933 
je znašal izvoz 2,929.000 ton, toda vrednost je bila 
3,770.000.000 Din. Izvozili smo torej več, pa za nižjo 
ceno, kakor prejšnje leto. Ako pa pregledamo še 
uvoz, tedaj vidimo, da je uvoz v letu 1932 znašal 
880.000 ton, za kar smo plačali 2,859.000.000 Din., 
v letu 1933 pa je uvoz znašal 793.000 ton, a smo 
zanj plačali več kakor prešnje leto, namreč 2 milijar- 
di 882,000.000 Din. -- To pomenja, da izvažamo več, 
a sorazmerno manje dobimo, a dovažamo manje, pa 
za to sorazmerno več plačamo. To pomenja, da naš 
narod sedaj prodaja svoje produkte v inozemstvo po 
nižjih cenah, da pa dražje kupujemo inozemsko ro- 
bo. To sliči razprodaji, ki mora vesti, ako se ta pro- 
ces nadaljuje, do osiromašenja naše zemlje. 

Do tako različnega naziranja predstavnikov dveh 
resorov ene in iste vlade glede izsledka neke gospo- 
darske činjenice ne bi moglo priti, da imamo pred 
seboj detaljno izdelan gospodarski načrt zlasti tudi 
glede kmetijstva (poljoprivrede), na katero se v prvi 
vrsti nanašajo gornji podatki glede našega izvoza. 
Kajti, če drže izvajanja gospoda Ministra za trgo- 
vino, potem mora gospod Minister za kmetijstvo ne- 
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izbežno napraviti načrt, da se stopnjema uvede in 
razvije planska produkcija in standardizacija Kme- 
tijstva, pri tem vsestransko in najracionalnejše izko- 
riščajoč prirodno bogastvo zemlje, po drm?i strani 
pa da se vzpostavi dobra organizacija v potrošnji, v 
prometu in razpečavanju dobljenih produktov. 

Slično bi bili potrebni načrti v drugih panogah 
našega gospodarstva, v industriji, v cbrti in v trgo- 
vini. Nekakšen poizkus načrtnega gospodarstva je 
vlada napravila z uredbo o javnih delih. Ta uredba 
nujno čaka izvršitve, ker nam bodo javna dela ne 
samo uklonila brezposlenost, ampak tudi poživela 
konzum, spravila v obrat mnogo, tudi tezavriranega 
novca ter spravila v pogon kreditno gospodarstvo. 
Sporedno s tem se bi vrnilo izgubljeno zaupanje, kar 
je tembolj potrebno, ker so bili vzroki splošne go- 
spodarske propasti pretežno moralnega značaja. 

Načrtno gospodarstvo pa nam ni potrebno sa- 
mo na čisto gospodarskem polju. Potrebna bi nam 
fa bila tudi naša prosvetna n kulturna oolitika, naša 
šolska nolitika in potrebna naša administrativna po- 
litika. Že naš činovniški zakon je predvideval tako 
načrtno gospodarstvo v administraciji, ko je pred- 
pisal sistemizacijo mest v poedinih resorih državne 
administracije. Koliko bi se bilo že nrištedilo, da se 
je sistemizacija izvršila. Odpadlo bi danas vsako 
ra/.mišljanie o rednkciii ali ukinitvi nmst- Druir to- 
likokrat slovesno obljubljeni načrt v naši administra- 
ciji je načrt o dekoncentraciji in decentralizaciji admi- 
nistracije, to je načrt  o banovinskih samoupravah. 

Verujemo Kraljevski vladi, da bo čim prej pri- 
stopila izvršitvi rešitve vseh teh za ureditev razmer 
tako perečih vprašani. Vemicmo tem bolj, ker ima- 
mo v našo vlado pod preizkušenim vodstvom Niko- 
le Uzunovića polno zaupan le in povcrenie. Da bi ne 
imeli tega poverenja. ne bi mogli Kraljevski vladi 
dati tako dalekosežnih pooblastil, kakor jih predvi- 
devata zlasti §§ 63 in 64 Finančnega zakona. Uverje- 
ni smo, da bo Kraljevska vlada znala ceniti naše no- 
verenje ter dano ji ovlaščenje izkoristila tako, kakor 
ie v korist celoti, narodu in domovini. Ni tako ovlaš- 
čenje prenos oblasti na Ministrski svet, nikaka naša 
specijaliteta, znak neke prikrito diktature. Skoro vsi 
parlamenti v inostranstvu stoje pred istim proble- 
mom. Finančna sanacija se ne more vršiti rednim 
zakonodavnim potom. Izredne ekonomske razmere 
zahtevalo tudi izredne mere, zlati v časih, ko se nam 
skoro dnevno stavlja na not rešitev novih proble- 
mov gosnodarskega značaja, kateri problemi zahte- 
vajo hacle in brze rešitve. Redni zakonodavni pot bi 
v največ slučajih oteškočil usnešno rešitev teh pro- 
blemov, ako bi je ne napravil iluzorne. Franciji se ne 
more očitati, da ni skoz in skoz demokratski vlada- 
na država, pa se ie treba spominjati onih dalekosež- 
nih pooblastil v letu 1927, ki iih ie zahteval in tudi 
prejel tedanji predsednik vlade Poincare. V našem 
nrimeru kažem razen poverenja, ki ga izkazujemo 
Kralicvski vladi brez rezerve, i na preservativ, ko je 
Kralievska vlada odločila da vse na temelju ovlašče- 
nja izdane uredbe predloži Narodnemu predstavni- 
štvu. Dodal bi samo željo, da bi se v Narodnem pred- 
stavništvo pospešila razprava o takih uredbah z zakon- 
sko močio ko nismo niti nrislonili rešitvi uredb, izda- 
nih temeliem 5 6 uredbe o nodališ:miu uredbe o zaščili 
zemljoradnikov. To tembolj, ker se dostikart šele v 
praksi izkaže nujna potreba po korekturi izdane 
uredbe. 

Kraljevski  vladi  dano pooblastilo predvideva  i 

eventualno redukcije števila uradništva ter načenja 
žensko vprašanje. V enem kakor drugem pogledu je 
treba skrajne opreznosti, da ne napravimo večje kri- 
vice in da ne uporabimo remedium peius malo. V 
večjem številu uradništva kakor pa je neobhodno 
potrebno za svojo osebo v današnjih časih vladajoče 
brezposelnosti ne vidim take nesreče, kakor se to 
razširja danes kot nekaka krilatica Saj novec, ki ga 
prejema činovnik, ni izgubljen za obče narodno go- 
spodarstvo. Po stotine in stotine kanalih se ta me- 
sečni državni izdatek v znesku od preko 400,000.000 
Din. končo zopet vrača v državno blagajno. Ako pa 
z redukcijo povečamo število brezposlenih. bomo 
morali izdajati novec, ne da bi za to prejeli kako 
protivrednost. 

Žensko vprašanje je na dnevnem redu v vseh 
civiliziranih in kulturnih državah, pa se pravični re- 
šitvi tega vprašanja tudi naša država ne more ogniti, 
ako naj velja za napredno in ne za reakcionarno. To 
tem manje, ker je to vprašanje v načelu v naši ustavi 
že rešeno. V svobodni konkurenci z možem, v kom- 
pentenci za nameščenja v državni službi, naj bo pred- 
vsem tnerodajna strokovna kvalifikacija, zlasti za 
mesta ki so ženski naravi prilagodnejša. 

Gospodje senatorji, z votiranjem budžeta ne sa- 
mo gospodu Ministru financ, ampak vsej Kraljevski 
vladi na manifestanten način izražamo svoje zaupa- 
nje. Na čelu te Vlade stoji mož, ki po vsej svoji po- 
litični preteklosti nudi vse garancije, da se bo pra- 
vično in smotreno izvedla naša gospodarska politi- 
ka, pa i politika, čije temeljni kamen nam je posta- 
vi! šestojanuarski manifest. V svrho izvedbe te poli- 
tike Kraljevski vladi rade volje priznamo vso avto- 
riteto, kakor je ista neobhodno potrebna za vršitev 
nalog, ki so za življenje naše skupne domovine Ju- 
goslavije vitalnega pomena. Toda. gospoda moja, še 
več, z votiranjem budžeta vladi, ki ji brez pridržka 
moramo priznati dobro voljo za uspešno rešitev vseh 
problemov, povezanih s konsolidacijo v državi, znova 
in znova afirmiramo svojo neomajno in neomejeno 
vero v to državo samo, odklanjamo vsak dvom glede 
njene eksistence ter razpršimo svojim neprijateljem 
vsako nado. da bi kdaj moglo postati drugače. Naše 
urejeno državno gospodarstvo, naše konsolidirane 
politične razmere, kakor jih odobrava velika večina 
našega naroda, dokazujejo dovolj jasno, da Jugosla- 
vija ni nikaka umetna tvorba, kot kakršno so jo do 
nedavna skušali predstavljati nekateri naši neprijate- 
lji. Do nedavna oravim, ker je treba priznati, da je_v 
tem pogledu došlo Ho ueodnega preobrata pri samih 
teh naših neprijateljih. Jui/oslavija jesvobodna združi- 
tev treh svobodnih narodov, ki imajo trdno voljo, 
da store vse. kar je potrebno,, da se čim bolj učvrste 
poroji za sožitje, da naravnim, evolucijskim potem 
teritorijalnemu ujedinjenju sledi potrebno duhovno 
ujedinjenje. Brez šile in potresa, brez oktroaja. Iz 
svobodne volje, priznavajoč potrebo državnega in 
narodnega jedinstva, ako hočemo zdravo državo v 
zadvolistvo vseh njenih državljanov, pa u respekl 
tujini in inostranstvu. Smatram za svojo srčno po- 
trebo, da kol sin naroda, tam pod sivim Triglavom, 
zvestega čuvarja vse severne trranice naše države, 
Izpovedujem svojo vero v to državo, v to svojo dr- 
žavo, v svobodno, suvereno državo onega mojega 
naroda, ki ie po tisočletnem robstvu našel v njej 
svoje zatočišče, svoje varno sklonišče, s tem pa tudi 
svojo eksistenco. 

Iz vseh  teh  razlogov  izjavljam,  da  hočem   gla- 
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soviiii ža budžet. (Odobravanje i aplauz, uzvici: Ži- 
veći) 

Pretsediilk dr. LJubbmir TomaSić: Rcč ima sena- 
tor g. Petar Tcslić. 

Петар Теслн|ј: Господо, ja hy најпре говорити 
o једном несрећном случају, који je збиља велика 
несрећа, a онда hy će вратити m говор господитга 
Шуперине, (Гла^ови: Чујмо!). 

Из новинских вести познатр Вам je, како je 
страшна itccpoiia задесила град Сисак. Прошлога 
петка пукар je обруч насипа на северб-источном 
делу града, те je 307 кућа саовим п6топл>ено1 a 2.015 
особа остало без кровл, OB?I призори ис могу се 
довол>но речима описатиј што су се збили код јадне 
и бедне сиротиње. Дечица су бежали бсз матерс cn 
јастуко.м у једјгој- a ca кошарицом хране у дугој 
руци. Други су спасавали један дно својепа покућ- 
ства, трећи су спасаВали своју стоку пред надира- 
мдм разбјешњеле Саве — свакп je иастојао да сиа- 
си бар ro.m жмиот када neli имовину своју mije Mo- 
rao ciiacm и. Верујте. господо, да се десио случај, да 
jennopo.ui.i.a којојјенепосредно после порода био 
потребан потпуни мир морала се превозити у 
бсмшицу, Било je рлучајева да je мајка ситне деце 
у onoj журби, да na таван иешто сиротиње спреми, 
a затим да са децом побегие — пала са л>еставч и 
ja, у onaj час, ne знам да ли je жива. Овакове је- 
зовите ппизоре могао бих набрајати дуго, све једаи 
страшнији од другога. Страшко je господо, наро- 
чито и то, што je ова поплава дошла нзиеиада — 
када je грађанство биЛо потпуно мирно и без стра- 
ха од поплапе. 

Код нодостаја од 7.50 мет. почиње тек. стра- 
жарска служба, али опасибст од попла»е не бива 
иикчд, док водостај Савс ire досегне 9 метара. To- 
ra лана' када je иастлт поплаиа- био je водостај 
тек 7.28 мет., a оспм тога техтшкм органи иодне за- 
Друге унсргшалн су и непосредно прел поплаву, да 
посгоји апоолутна сигурност, да ће пасипн издржа* 
ти и да Сисак onaj пут iiclie страдати од поплаве. 
Па када je ипак дошло до псплаве тако страшне 
и no своие обиму катастрофалне, разумл>иво je да 
грађажггво пита ко je томе крив и ла истражујућп 
самог крпвца, долази ;io разних закл>учака, којп 
ne МОрају бити оспоиаип. To je разу.\1л>пво, јер љу- 
ди који виде упропашћену своју имовппу a душев- 
no cii.'io riorpecenn, могуда стварају MOrvhe и немо- 
гуће закл>учке. Грађанство свакако хоће да знзде 
где лежи узрок његовог садањег страдања. јер кад 
то сазна, опла he му бар у том погледу бити лак- 
inc. Стога je потребло да се одмах поведе строга 
и објективца истЈх-ма, да се установп кривац и ла 
се протии кривца примене све зиконске иере, A m 
nuje довољно стати код пптап,а кривње. Поплавом 
je проузрочена таква беда, да je пптрсбпа најпз- 
дашнија помоћ, a o^i град ту помоћ из својих сред- 
става пије у стању да пружл. 

Господо. кмо mro сам рекзо без крова je осга- 
ло преко 2.000 особа, a то ie једна петииа UCTOKVII- 
иог становништва гралл Сиска, који je остао без 
најпужпијих средстава за живот. Нити приватна 
инпцијатпна, пити хумаиитарна друштва нити Црве- 
ик крст кису v стаи.у да ову беду бар донекле 
ублаже. Него je ту потребиа излапгиа noMoii од 
črpane државе, na ja зато ca овог места апелујем 
ira Крал.евску вла.ту, да пострадалима пружи што 
издашпију noMoh, јер у овом моменту ко брзо даје 
дупло даје. To je тек помоћ која има да се пружи 

одмах и за први мах v цил>у) да се деца, жене, 
старци и сви omi који су остали без егзистенције 
момептаио прехране. 

Господо, све куће koje су данас у вода и које 
i.e недељама v вода стајато, претрпеће толике ште- 
те, да he бити од потребе знатних поправака и 
ja овде отворепо кажем, да/ од 300 поплављсних 
кућевласнима неће иоћи н их ни 10- moje куће са 
властитим средстиима поправити, него ће морати да 
nx напусти и остави да потпуно пропадну. ако не 
добијуна врсме потпоруза поправак кућа. Још док 
сам у'Сиску био прекјуче три куће су потпуно сру- 
mene. Мемам још извештаја, да ЛИ се тај број по- 
висио Зато апелирам на Крал-евску владу, да од- 
мах када иода ona/mu. иа лице Места пошал.е струч- 
иу комнсију, која he установити почињену штету 
na да ое оштећенима даде накнада или пак ла сс 
најнужнији поправци обаве у државној режији. 

Господо. толико o самој штети n o најХитниЈОј 
помоћи, a/m v исто време иора се мислити и na то. 
да се град Сисак v будућс оснгура од овакве no- 
иовпе катастрофалне поплаве, те je зато потребно 
na место пробијепога пасипа подигнути нови со- 
ni.tim nacim. који he моћи да одоли поитиску воде 
и код највишег водостаја реке Саве. Ta., je nocao 
велики и преиашује дакако фннансијску снагу са- 
мога града, пак се тај посао једино може обавии- 
само V3 струтпп надзор техничких oprana и о0и- 
лату материјалпу nOMOh ca страие Краљевске владе 
и то je. господо, мој апел у име целокупнога гра- 
1,аистиа града Сиска na Краљевску владу. fliai уочп 
оа-дање гешко страдање града и опаспост у KOJOJ би 
се у будЈ^е без солидног кашпа налазио, пак да за- 
то ббилном noMohii o.MorvIm изградњу такога na- 
сипа, који he Снсак na деценпје оснгурати од оиа- 
кове neepehe. 

Господл. пре.мда сам и са.м na поплавл.спом 
поаоучју са својим подузе1тма пострадао. тешко 
ми ie говорити као индустријалиу o велико.1 штети 
коју je снсачка пплустрија претрпела — "'"х осам 
— ну то нзпосим зато јср су сва та нпдустријска 
гјодузећа и давала запослења неколпко стотппп рад- 
пичкпх породпца. a сада за дуљ? времена cv оне- 
способл.епа за рад, пак радничка сиротиња Koja je 
иретргтила тежак ударац од поплаве сала ie ca обу- 
ставом рада у инлустрпјски.м no;iy3ehinia посве \'пи- 
штена, баш v моменту кала би им била сарадња 
најнужнија. И o томе.треба да се води рачунз ла 
послпје neepehe од поплаие ne иастапе још јача бе- 
да 01 беатос-тпс. 

Господо, ову псвола' својега града пзт;:им 
и управллм апел за noMoh, јер je град Сисак n V 
протлости и v садашњости увек био мећу првим 
градовима у папиопи.гиом погледу, који je нацио- 
палпу мисао кроз све буре и перол," и V пајтежим 
воеменима часно подносио. Сисак ie град који je 
увек имао срца и зз певолл' свога ближп.ега и ка- 
да je било MOJeMv kpatv, ма у којему лелу пашс 
отаџбиџе, тешко, Сисак je преко својих хумапитап- 
иих друштава VBćK обилато помогао one којн суби- 
т у невољи, Сисак no ceoioi пореској сиаои no- 
припашао ie у државпу блага1п\- колико год MV ie 
riiiло прописано увек без пригсмора, знајући да се 
држави мора дати owo што треба. Једном речи- Си- 
сак je ciaiao увек у пационалпоме, у хуманитарно- 
ме и у (јжпапспјском погледу na достојној висини, 
a сала када je у невољи. моли да му се помогне. 

Увереп сам да he моје речи naiihu ira потпунп 
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одзив Краљевске владе n тако спаеени Сисак iic се 
у сваком погледу достојно одужити, — и изјављу 
јем .ui имам поверења у Краљевску владу м да hy 
за буџет глаоовати. 

Господо, морам да се осврнем и на говор ro- 
сподина Шулерине. Сви напредни народи иду за 
великом илсјо.м, за великим вођом, за стварношћу. 
Hama највећа идеја je народно и државио једип- 
ство . Ta идеја назл je толико мила и драпа и она 
je уједно спаооносна за нас, ire hc ona, господо, са- 
хранити сваки ексгреисизам, сепаратизам, све пунк- 
тације, декларације, све фронтове и оне друге oraB- 
ne књиге и брошуре које xohe њене гемеље да пот- 
копају. (Гласови: Тако je!) 

Господо, нити једна нација mini држава нема 
тако пожртвовног Краља (Усклици: Живео Крал>1) и 
јунака као ии. Природно je да nam Господај) управ- 
ља оа великим државним бродом, те je ,'u> сада, 
хнала 1">()г\- и Његовој мудрости, све n највеће и 
најопасније валове савладао. За своје морнаре узео 
je иинистре да му помажу, и када je лаћа дошла у 
луку, г. Шуперина je заборавио да се na п>у поврати 
.i сада minmi. Крпво je српство и хрватстио. Го- 
сподо, ja најбоље познајем г. Шуперину. Сишча- 
нин (.u, Сишчанин ja. Господин Шуперина je пеко- 
лико пута хвалевредно послужио интересима na- 
me нације n државе и просто ме иде ии у главу 
onaj његов говор, /Ка.Гпм што on mije овдс. Нема 
посла гдје се не греши, али тима гресима nnje cpn- 
ство u хрватстоо криво, колико неразумност и не- 
стручпост namiiN фумкцирнера. Привредник сам ове 
лсм.ђс- могао бих мпого неправда нзбројати, које 
се дешавају oam иама, доиаћима СИНОВИИа. Ми има- 
мр -1,000 индустриских подузећа, a од ових je тек 
каших доиаћих око 300, дакле нити SS. Страни су 
капитали немилосрдни, a nama влачм каткад ne- 
стручпа, n ии домаћи грозпо пролазпмо. Зар не, 
господине iMmmcTpe Ђорћевићу, г. Сркуљу, г, Кра- 
меру. To Пам je познато. Уваточ тога, ннко не кри- 
i'ii за то ctmcTBo n хрватспво. Зло ради свлкп Хрват, 
Cponn n Словенац који mije душом, срцем n дели- 
ма за искреио братство n истинску равноправнрсг. 
Хтјели ne хтјели, нас ne иоже ннтко више јшзје- 
ДИНИТИ, пак чему овакови говори, II\IIII гп.ева и n.u'- 
менске мржње, којп говорп тек самп добро доНу 
екстремпстпма. Сисак je подигао г. Шуперппу чак 
и na иинисгарски положај, a г. IHviiepnna, место да 
са мпом спасава'унесрећени Сисак — pura племен- 
ску мржн>у. To je несмотрен(Хт1 то |е грех, a пс 
стварнрст за којом треба сви да идемо, као школо- 
i'ami л>уди. (Аплауз и живо одјобраеаше.) 

Potpretsednik dr. Miroslav Ploi: Ima reč senator 
,i,r. Jeremija 2ivanović. 

Јеремија Живановић: Господо сенатори, при- 
лике v којима живиио нису лаке. One cv од поду- 
жег BpcMeira ненормалне; ненормалне ne само од 
момента када су цене прчеле гтааати, псго од мо- 
мепта када су се one прчеле прекомерно подизати, 
У дапапт>ој резултанти привредног стања једпа je 
од важппх кпмпопеиат,! n тежња ла се сиђе na НИВО, 
na пормалпо ciaihe, na правплпу основу, и мпого 
појаве дапатп.пце nnev питта друго Beli оезул- 
тати враћања у равкотежу. Td враћање je pa- 
зуме се. тешко, утолико теже у колико се било 
на већој висини, али |е неуиитно и неминовно. 
Не треба сметати с ума, с обз>ј1ром na данашње 
ниске цене извесних производа, да та појава nnje 
сасвим noita, да иноги од nac памте вреиена са 

невероватно нискнм ценаиа аграрних производа, 
са дугим перподпма онемогућавања нашег из- 
воза, na су ПОСле ТИХ гешкпх дала ИПВК nacrvna- 
ла бол.а времена, са подизање^ цена, да се опет 
спуштају n да се опет дижу, са све мањим осцила- 
цијаиа што су прилике и код нас n око nac биле 
сређеније. Ако су данашње осцилације uelie, mije 
то са.мо код nac, mini то бива само од неумешности 
namer финансирања, већ су узроци мпого дублл! 
n Miioi и од п.пх невидљиви чак и за. најбистрије 
финансијско n државничко око. 

A ипак се мора признатн да се и у овако те- 
шким ii несређеним приликаиа, великим делом от« 
клањале финажијске тешкоће, ге су иноги редови 
v namoj држави подносили свстску кризу иного 
лакше nero тн истп редови. ne само у суседппм зем- 
л.ама, већ n у великим европским државама. 

Једап од најгрлатијих н најнепомирл>ивијих 
противника данашњега режима, почетком године 
1929, трубио je na ene črpane да cv државне касе 
празне, да je финансијски крах name државе неми- 
нован и да je то питап.е само од неколико месеца. 
Крај свег тог црног пророчанства ии, хвала Богу, 
иако са тешкоћама, neli годинама успешно одоле" 
ваио, ne само рпштим неволзвиа, већ се великм део 
n народне енергије и народног зпоја троши на от- 
клањање сметња које пријател>и тога некадашњег 
заточника југослрвекске мисли и у зеиљи и ван зем- 
л.е гомплају, ne презајући mi ОД рружаних папада, 
v ту1)Ппн спремллмтх n од rvhnna потпомогнутих. 
Боримо се n одолееамо \- руном уверењу да he те- 
шкоћама ипак бити крај. У раквим приликама мора 
се правилно оценити напрран рад на правилном 
финансијском функциоксању, и иора му се одати 
признање, и ако несумњиво може бити и грешака, 
које cv у свакоме раду неминовне, na и у пословима 
са пајбол.пм намерама n ca пажл>ивијим нзво- 
i)eii,eM. 

Па кпак, господо, дужност je сваког истинског 
npnjarei.a државе n народа, v првом реду нас ";i- 
родппх претставника, да приликом претреса годи- 
mmer државног прорамуна, својим папомепама- о- 
пажањима, похвалом или покудом и указивањем 
повпх пачппа помогпемо да се тетка дапатп.тг! 
олакта n да се успешно припреиз :ве брља будућг 
HOCT. 

У томе су смпслу n моја даља пзл iraiha, пзпе- 
cena mro je могућно непристрасније и заснована на 
нелосредном познавању ствари. 

У недаћама које трпи nam народ има један 
део који je ваи л.удске власти. Неродица. елемен- 
тарне непогоде, болеста л>удоке, сточне и бпл.пе, у 
ширем обпму. 33 сада се ne могу уклач.атп ппка- 
квим административким иерама, већ се мргу само 
ублажавати и могу се поступно спремати погодбе 
да лакше прођу кад наиђу. Али да се и ту може 
доста учикити са државне стране, ван сваке je CVM- 
u.е, јер гоад, суша и поплава. нако извесне крајеве 
улропашћују, у »апредким земл>ама уводи се и pa- 
зумно обезбеђење од тпх ne iali i, те се њиховс no- 
следице знатно ублажују, Болести и сада косе и 
пустоше у појелтшм местима, али сс са про*све- 
Кивањеи-народа. са унапреНењем лекаоства, са no- 
бол.тап.ем хт пјепскпх погодаба v кући И OKO n.e, 
ca здравсгвепом пропагандом, иного учииило да 
rapase постану pehe. краћег трајан>а и са много 
мање жртава nero некада. 

Mn, разуме се, нисмо у гоме достигли веће na- 
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родс али cc и код ипс na понрављам.у иародиог 
здравлл иптензивно ради и са внлл.иипм резулта- 
том. Може се C8U0 пожслстн да у том раду будс 
miiiic сисгема. да cc сиаге не растурају, да се овај 
важап посао не изводи произвол.ио, већ no утвр1)С- 
ном плапу, са јсдшгством у раду, јер се шако не са- 
мо губс. чак и паралпшу сиагс, ucii се помскад ие- 
кописио расипају и новчана срелстна, која Ги, 
CKOHncnTpifcana м правнлно употрсбл>е1[а', могла и- 
мати Mimro већег ефекта, Докле кисмо нмалш Мм- 
иистарсгво пародиога злравл>а', иегкладан рад бно 
je немииовап, али даиас сва акција v овоме правцу 
мора чиимти једиу складну целниу, јер ће пуи успех 
биги само тако, ако сви, и држава и прпватис у- 
стаиовс, буду и na овоме послу радили у истом 
npanuv и једон другог допун>авали. 

Али има недаћа које ne долазе »с штсине«, већ 
су последицл непотпуне или рђаве оргаппзације 
појединих устаиова; псрациоалне, замршсие или 
парлаке админисфације; неспрешсе или несавесне 
власти; трвдиције и навике; аоступака који ие иду 
на корист цслинс, већ само појсдииаца, icao и no- 
ступака који се ие могу моралпо оправдати, MI 
колико cc то пркушавало. 

Ha овомс пол>у. које, истииа^ нема непосредне 
везе са буистом и његовим извршсп.см, али којс, 
савесно обрађено, олакшава n грађење и извође- 
ње повољног бЈгџета, морају бити запошл.ене све 
државпе снаге, од најјамих до најслабиЈих. јер je 
то v самој ствзрв рад на подизању napona, рад na 
ојачаваи.у н папредовач.у отаџбиие, a то je прва 
дужпсст свих нас. 

Увереп сам да iie мпоге моје иапомепе, ако се 
прлвплпо схватс, помоћн да се бупет што правплии- 
је нзведе, a да hc cc o њима парочито водитп pa- 
чуна v припремаи.у дал.их буџета. 

Како je питање ЛНЧНИХ нздатака јсдпо од naj- 
важнијих, то liv поглавито горорити o стварима ко- 
је су с тимс у бдижој всзи. 

Господо једпо од основпих иачсла које се у 
државпој алмпппстрашпм мора спровссти, тч> je 
nirran>c одговорности. Има, господо сепатори. две 
upere одговорности: материјална и иоралпа. Прва 
je рсгулнсапа закопимл, који трсба да буду оба- 
везпи за све. Али свп зпамо колики број криваца. 
И ПОред строгих закопа, иа жалост, ne до^у НИ до 
какве одговорпостп. IIITO се тпче one друге, мо- 
ралпе, регулисане етичким нориаиа и законима, 
ona je, канда, чак и пепозпата некииа и na ниским 
n на високим положајима. 

Али у погледу na одговорпост песу.мп.мво je 
n то да мпоге чињенице умањују, чак отклањају 
одговорност државних чиновника. Чссто се код 
n>iix i'OMii рачуна само o чисто стручппм. (1)ормал- 
iniM квалификацијама, a ne n иоралнии, пако се и 
овим другим квалификацттјаиа мора датп пуна 
важност. Нажалост, na мопалпе квалификаиије ne 
обраћа се свагда пажп.а nn прплпком пријсма у 
службу, nn upu вршеп.у службе, и нису реткп слу- 
чајеви да се у n.oj остаје n после моралппх ката- 
CTpoifia, n да се, једпом изгубљеном, лако враћа, 
чак и лицииа са великпм моралпим дефицито^. 

Једап од узрока моралне пеодговорпостп лежп 
и у томе mro je noBedn број државппх чиповппка 
пстовремепо na два, три, na и minie положаја, и га 
места neliiinoM ппсу незнатна, neli n виша, старе- 
шинска. Али ћ^ад се коме повере две или три дуж- 
nocni, ОД којпх свака   тражп   пелога   човска, од 

куда се може од тога лнца тражпти пун успсх и 
пупа одговорпост за свакп поверспп посао? Не 
може једпо лице успепшо n нстовремено вршити, 
рецимо, и iiie(|)CTBO једног завода и начелништво 
једног Министарства, кли томе слично. A има слу- 
чајева и jom веће распарчаности. Huje то само 
ствап повећања принадлежности, или у томе што 
je због тога остало незапослено ДРУГО Koie спрсм- 
но лице, iseli je главно да од таквог чиновника nn- 
ко нема права тражити пуну одговорпост за n.c- 
гов рад. 

Код nac" cc одавно поставл,а npiinnnn целога 
човска т. ј. na једпом послу nco јсдап човек, |ia- 
зуме се, добро награђен. Јер кад се na једпом no- 
слу тропш само једна трећина, једна четвртина илп 
joiii мап.с n времена и физичке и психичке спаге, 
mi геније пуп успех ne може показатп im na јед- 
ној од повсреппх дужности. 

AKO CC пекада морао доносити закоп да n ne- 
квалификована лица врше државну службу, сада 
се, хвала Богу, може за свако, na n пајстручппје 
место, iiahn посебпо лице. Joni n више. Чак се мо- 
же правпти и избор, да би се узео пајподесппјп и 
најспособнији кандидат. 

Тврђење o т. зв. „пезамспл.нвости" без oeno- 
ва je, јер то би знаЧило да би после смрти кога од 
„незаменљнвих" пропало пело надлештво или ne- 
ла једпа устапова. 

Примена начела целога човека песумњиво he, 
господо, Kopneno деловати и na умањење беспо- 
слице код интелектуалних радеппка. A да he и са- 
ми послови rcliii брже и успешније — ван сваке je 
сумп.е. 

Углед државне службе подићи iie cc брижљи- 
Bini одабирањем за n,y. Непосредпо после рата 
морала cc примати у државну службу и лица са 
педовол.ппм квалификацијама — na je, као што 
je мпогима позпато, у рату допесеп чак и закон 0 
постављању и неквалификованих лица. Данас би 
се, мислнм, могло почетп постављање v свима 
струкама конкурсом И једино конкурсом. Тако би 
се, с једпе страпе, добнвалп пајбол.и чпповппцп, 
a с друге, дало би се и практично признање јачпм 
квалификацијама школским или радним. И онда 
се ne би дешавало да уграбе место n опи КОЈИ су се 
кроз школу једва провукли, a одлични кандидати 
чекају мсссппма, na n годинама. 

Разуме се, парочито данас, при стсчају се ne 
сме водптп рачуна са.мо o школским. чисто инте- 
лектуалпим квалификацијама, ncli n o раднии, a 
нарочито o моралпим. He сме cc nn стечајем до- 
делпти служба лицу само са јаким школским ква- 
лификацијама, ако ono неиа и моралних вредно- 
сти, и неиа довољно л.убави за ову земл.у. n ако 
би ono своје високо стручпо и OIIIIITC зпап.е упо- 
гребило за pyiueifae мучпо стечених тековнпа, a ne 
за конструктиван и no заједницу користан рад. 
.lep nuje довол.по само радити, већ корпспо pa- 
дити. Углед државпе службе одавпо се подрива 
јслпом традиционалном али кобном грешком; ла- 
ким повр.атком у службу. Разним путевима успева 
се да се брзо поврате у службу и onu који су ту 
службу грубо повредили и no закопу кажњспи. A 
кад сетако стекпе уверење да губитак службе nnje 
страшпа казпа, опда je јаспо.да се служба nehe 
сматратн као светиња, тим npe што су поједипцн, 
после губитка службе, чак n губитка часпих tina- 
ва, понекад врзћени na jom боља иеста. Господа 
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пародин претстгшиици морају признати да у зашти- 
ти таких људи многи од њих нису бмли безгрешии. 
Ja сам, на пример, нмао и сукобе са појединцима 
који су такве л.уде препоручивали и помагали, na 
ми сечак замерало mro таквим захтевима нисам 
излазио у сусрет. Ппнмао сам замерке сасвим спо- 
којпо, јер би ми већа неппијатиост била јавно iia- 
градити оне чије су квалификације допоЛ)Пс за 
казнени завод, али ие и за државпу службу- 

Морам овде иавести једам карактеоистичан 
случај како се брзо заборавл.але и теже чиновнич- 
ке кринице. Пре подоста годипа један чиновник 
осуђеп je na велику казиу и ту казну издпжао. On 
je данас пензионер у III групи I категорије, иакп 
нема никаквих парочитих заслуга за ову земљу, 
иако од школе има само пепотпупу ннжу гимна- 
зију. Нн оскудие школске квалифпкацнје, im вели- 
ка казиа. иишта нису сметале да ои сада буде у 
рангу липектора пуних гимназија и бригадних гс- 
нерала!... Код таквих случајева, није ни чудо што 
се губитак службе ne сматра за казпу од које ša- 
puću иела будућиост. 

Мора се, дакле, углед државие службе и с те 
стране заштитити и онемогућити повратак у n.v 
свнма опима који je нису умели доволто пошто- 
вати. Мора се дати свима na знање да je углед др- 
жавне службе врло висок, и да ona није играчка, 
која се лако губи али и лако палази, већ пешто 
врло високо, imo се мора мпого више поштоватп 
nero досада. 

Господо, помиње се врло често реч ,,хипер- 
продукција нптелектуалаца". Rani npc два дапа 
једап студептскп часопис допео je једну апкету o 
овоме питању. По резултату те апкете излази. да 
ми пемамо у истипи •хиперпродукцију иптелектуа- 
лаца nero папротив да нмамо нестручпих лица на 
мпогим местима. И ja сам пстог тог мишл>ења 
Кад се зпа, да чак и у паставпичкој струци, која 
ie првспствепо струка са квалификацијама, има 
још no које место, на коме су људи са недовол.по 
стручпим квалифнкацпјама, опда шта се може 
мпслити o другим струкама, где ne постоји napo- 
чита школа за њих и где сс нарочито у parv и по- 
сле рата морало прнмати и OtiO mro mije било за 
тај посао доволто квалификовапо? C тнме се мо- 
ра, господо, једаппут стати, мораће се водити pa- 
чуна, збиља, да сс na сва места поставл.ају само 
лица каква закон за тај положај тражи. 

Данас има хил>аде људи са свима свртепим 
испитима, са високим школама или са стручним 
школама, који су без места. Мора се, дакле, мало 
помислити, како ће се тим људима nahn места. 

Ja hy указатн na неколике могућноСти, које he 
олакшати тај nocan. 

Имате их npno у самом закопу. Има 11едовол>- 
no искоришћених законских одредаба. У многим 
струкама закоп je jacnn одредио, да лица која за 
одрејјепо време ne пспупе извеспе захтеве, ne мо- 
гу остати у државпој служби. 

И ако je ова одредба сасвнм jacna, има случа- 
јева да се ona стриктпо ne Hcnyibyje, и зато се по- 
доста лица палази у служби, ма да тражене оба- 
незе пису na врсме испупнли. За пеке случајеве 
iial)eii je „модус" даљег опстапка, што се може 
бранити једппо с формалне a ne и ca стварне črpa- 
ne, али he бптп и случајева где je очнгледпо ура- 
i)eiio противу jacne закопске одредбе. 

He може ипко иматп mimia против тбга ШТО 

се сиромашап земљорадник, ппсмеп, вредап и о- 
кретап, прими у подеспу службу, трајно или при- 
времено. Али дапас у поједипим службама има и 
земљорадпика са леппм имањем, које je спало на 
женске руке, докле домаЈпТп у капцеларпји или 
пред канцеларијом заузима мссто ком сиромаш- 
noM земљораднику или пропалом запатлијн, који 
je остао без хлеба и без крова. Једпа савеспа ре- 
визија открила би и овде иптересантпе случајеве 
Ta пракса царовала je парочнто за време парти!- 
скнх режима Бпло je тада и случајева да су noje- 
динци поставл.епп, примилн упапред месечпу пла- 
ту, na се одмах враћали у парод да агитују за сво- 
га заштитника, a na почетку другог мессца от- 
пуштепи, na постављени други, са истим задат- 
КОМ и ca истнм роком слун(бе. 

Ja ne могу тврдити да се та пракса и дапас 
одржава. али да има данас приличаш број ЛјУди са 
села запослепих у разним канцеларијама, иако 
нису оскудпи, ван сваке je сумње. Ja верујем, да 
Meby њима има и врло добрих радника и послуш- 
них службепнка, али с обзиром na то што опи ни- 
су оскудпи, и што им служба није за исхрану nero 
за зараду, право je и поштепо заменити их онима 
којима je та служба потребпа за одржање nopo- 
дице. 

Морам проговорити и o женскињу у државној 
или самоуправпој служби. Пптап.с o запослењ^ 
жепских лица све вшпе постаје пачелпо питаље. 
Без икаквих других обзира и без утицаја ма с Ko- 
je страпе ono се мора ретитп опако како у првом 
реду траже државпи интереСп и правичност. 

Kao и у животу, исто тако н у државно.ј служ- 
би, жепе не могу радити све оне послове које раде 

-н мушкарци. Њихов телеспи састав, њихбве фи- 
зиолошке особипе. њихов битпи животпи задатак 
— све то, и jom много шта друго, ^скључује их са 
извесппх rpana државпе службе n упућује na 
парочите послове. Па ипак, приличан боој жен- 
ских лица упослеп je и na службама које не од- 
говарају 1биховим физичкнм и психичким особи- 
пама. Нека je част изузецима, али, просечпо узев- 
пги, na тим мсстима рад жепског особл.а, крај свег 
тоуда n nanopa, ne показује очекивапе резултате. 
One су, песумњиво,,по пегде пезамептве (паставпи- 
ne основних и средњих женских школа, иижих раз- 
реда мушких средп.их ткола, служба у болпицама 
и добротворним установама, извеспи послови у ад- 
мииистрацији нтд.)- Али у тежим пословима: na те- 
репу, у грубљим средипама, у тешкнм хигијепскпм 
приликама, само сс исцрпл>ује п>ихова снага, без 
успеха какав се очскује и какав one желе и мисле 
да показују. 

Hv, и поред места где cv незаменљиве, one 
морају остати и у пеким службама лруге врсте из 
чисто социјалних разлога, ако се тиме спасава и 
одржава њихова породица. To тражи социјална 
правда. Али та иста правда ne допутта да код хи- 
л.аде младих л^дп са свршеним впсокпм и струч- 
иим школама; каји већ дуже време свнрепо осе- 
liaiy беспослпцу, код те радпе спаге одличпе как- 
Bohe, остају у служби жепе н кћери људи са вели- 
ким приходима и да из поједипнх државпих пад- 
лештава. no свошетку канцелаоијског рада, излази 
леп број иамо1јепих дама, чије тоалете претстав- 
л.ају веКу суму од годншп.ег буџета једпе скром- 
не чиновничке породице. 

Ja  сам за прпзпап.е   мпогпх   права   жеппсим 
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.muiiMii. Зашто^ im up. да не добију и изборно tipa- 
во све one, школоване или нешколоване, које eno- 
јим радом одржавају себе и своју породццу, воде 
Прмгу o целој Kviui, често бол>е исго многи муш- 
карци? Али, iicro гако, морам иапомепути: иако 
оис м-целе да се иа свима пол.нма живота и рада 
успешно могу такмичити еа мушкарцима — да je 
то заблуда, и да je то vnopiio такмичеи.е не само 
на штету њихову, мсго и на штсту породице, као 
основе друштва и државе. 

Господо, иепрекндно се помпп.е ла xolie,Mo 
ттели.у. 

Дли ja hy овде поменути, да mije довољно еа- 
мо изводити штедњу у лржавиом буџету него и у 
гтриватним установама, a нарочито има то да njie- 
ди за буџете повлашћених установа. 

Кад се мора завести штедња у државним уста- 
новама, ње мора бити и у осталима. Међутии, мно- 
re повлашћене устаионе награ1)ују своје особл>е 
боље него држава, и ако je то особл>е истих ква- 
лификација као и државно, и ако државна службл 
иије нимало лакша од службе у тим установама. У 
јавности je поиињан случај и та вест mije деиан- 
тована, и иени je то непријатно, mro je и овде из- 
iiocHM, да једно лице у једној повлашКеној гста- 
нови има мссечиу пензију од 1.Ч.00П динара, 

Kao mro je познато, у државној хијерархији 
највише je место Претседника Ммнистарскога са- 
вета. Његова je плата 10.000 динара месечно, дакле 
за 8 хил.ада дмпара мања, a месечиа плата војвол«.', 
јединог у целој земл.и, износи 9.000 динара, тачно 
половину од иоменуте иензије. Како се онда мо- 
рају осећати ислужеии највиши државни чинов* 
mmn: мнпистри, касационе судије, редовмн про- 
фесори универзитета, претседници виших судова. 
i енерали и војводе, са наградрм која се ни из да- 
лека не може упоредити са пензијои установе Ko- 
ja стоји ne само под надзором neii и гтод заштитом 
државе! Да je и у погледу na то иотребиа једиа 
непристрасна ревизија, несумњиво je јаспо. 

Једио питаи.е, које je овде иа реду, поменућу 
кад буде.м говорио o буџету Мнпистарства про- 
светс, a.m морам и овде рећи, како иного установа 
ми данас рдржаваио, ne као што je један од гос- 
поде предговррника поворио, из тежи.е српске за 
иеком хегемрнијом, него одржавамо извесне уста- 
пове баш за то, што хоћеио да се покажемо mii- 
рОКОфудни, na чак ЧИНИМО иогрешке, ОДржавајући 
две институције, где би нам једна била довол>на. 
Оставл>ам то за доцпији говор, али овде ne могу 
рбићи да ne помепем један факат који најбоље 
показује, како смо веома пажл.пви према западпој 
грани namera парода. Кад са.м био Бап Моравске 
бановине, имао сам 'i пачелпика Хрвата, je/uiora 
начелника из Војводине, једнога из Црне Горе, 
једног Србина пз Хрватске, a само два начелника 
Србијанца, Ile бих рекао, да je слично у нашим 
западним крајевима. Никадах господо, ja мислии, 
r, Мипистар Претседник iie ми то потврднти и г. 
сгнатор Цветковић иа IFnma, никада се пије ja- 
впло um у рсећају, a jom иање у речи нли у делу, 
да смо те људе гледали друкчије него паше, него 
смо им још више ишли na сусрет, бојећи се да 
нам се ма што ne замерн. Ja то наводим, господо, 
као један конкретан случај, да се покаже. колико 
се далеко од nac палази мисао пеке хегемоппје, 
пеке експапзије, иеке аспмплације, јер ми схвата- 
мо да смо једпо н једпо имамо да остапемо. 

Мора се, господо, и овде навести да je за бо- 
љи n успешнији рад у држави потребно и више 
савесности и морала од извесног броја чиновника, 

i m и јача контрола, бол.и надзор од падлежппх. 
Кад би, и v држави и v општини. сваки динар 

стигао онамо куда се упути, и кад би се лични 
расходи правплпнје n правичније расподелили, 
имало би у овој благословеној земл»и свега до- 
вољно за сваког n.enor грађанина, и државни 
службеници, према општем нашем финансијском и 
привредном стању, иогли би бити и бол>е narpa- 
ђени. Ha жалост, и у финансијској хидрографској 
мрежи има понорница, те подоста динара н iie 
стигне до цил»а, a често и велике суме нису оез- 
бедне n кад су na IUM.V. 

Када се срачунају проневере v државним н 
самоуправним благајницаиа, цифра се пеи.е na 
милионе. Хоћемо да штедимо, и треба да штеди- 
мо. Алн док се na једној хил>ади непостављених 
учител>а уштеди годптп.е 10—15 милиона, само 
једна проневера збрише ту уштеду, a било нх je и 
десет пута већих. 

Све то сведочп p слабом иоралу поједппаца, 
али и o недовољној контррли, o слабом надзору 
оних који cv позвани да надгледају своје оСобл»е. 
Да je било јачег надзора, уверен сам да бп многе 
гтроневере биле осујећене a државна каса много 
пунија 

Има, господо, и многих других страна нашега 
државног живота где су потребне измене дубљс 
нли нбзнатније. Ha све стране се тврдн да nac гло- 
иазна, спора и заиршена администрација ne саио 
скупо стаје, већ nac и canim-e v послу. Нека мп 
опросте господа која се баве теориском страном 
администрације, али ja се ne могу сложити.с тим, 
да се канцеларијска, папирна администрација раз- 
иија као каква наука, и да се, место упрошћења, 
све више Шири и замртује. Овако како се v мпо- 
iiiM надлештвима ради, ии ћемо се све више за- 
плитати, докле ne дође пеки rennje. na и овај I op- 
дијев чвор пресече и сав писмени рад упрости и 
скрати. Архиве тада, дрдуше, nehe бити препунс, 
али he се знатно скратити пут од подношења мол- 
бе до добивања одлуке и нестаће случајева у да- 
нашњој администрацији који у неозбиљнрсти и 
невероватности нду до апсурда. 

Допустите ми, господо, да само нагласим jom 
две мпслп, чију КОРИСНОСТ mije потребпо парочи- 
до доказпиатп. 

Нема довол.по сталпости у пословашу, n не- 
ма довол.по истрајности. Ако пегде и постоје то 
je у недовол.пој мери. A несумн.иво би и тога он- 
ло више утврђивањем система у раду и пзрадом 
сталних програма v разиим ресорима. 

O нашој пољопривреди говориће лица позва^ 
mi ja од мепе, али ипак сматрам за потребпо, да n 
са"овога места укажем на једап крупан педостатак 
у нашем привредном закоподавствг. У нас je, у 
прошлости, било корисно започетих послова који 
су nanvmremi из педовољпо оправдаппх разлога. 
Тако je, пре тридесетак годнпа, цела једпа полм- 
тичка. странка имала у своме програму обезбеђе- 
н>е зеил>орадника од елеиентарних непогода. и 
na томе je бпло лепих почетака. Рад на обезое1)е- 
њу земл.орадппка од града, суше, поплаве и по- 
мора стоке, увек мора бпти једна од првих брига 
свих који namoM земл>ом управл.ају. Данас се, 
појединачно, додуше ради и na томе, a и ту без 
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система, те ce и на томе мора јавити јача актив- 
иост и уједињеше свих посебних акција. Нека 
нам за подстрек увек служи узвшц^ни пример Ње- 
говог Величанства Краља у љубави и бризи з-i 
најшире слојеве нашега народа. 

Госгшдо, нмало би .ce na овом месту доста 
говорити п o namiiM школама, чији развдј ne ид? 
упоредо са нсивотом, те cv за и.им многр заоста- 
ле. Имало би ce да говори и o другим просветним 
недостацимај na пр. o оскудици сталног и утврђе- 
ног систематског рада, o сувиш^ом експерименти- 
сан»у и теоретисању ит.д. Оставл,аЈ\'11И ла <> шко- 
.'ia.M-i гонорим другом приликом, ja hv ce овде за- 
држати na једној погрешци у васпитању грађана. 
II у васпитању грађана путем државне админи- 
страције, na и законодавства, иде ce у грешке 'in- 
je ce пепоиол.пе последице neli јаил.ају, a v будућ- 
IIOCTH могу бити само nehe. 

Подоста je, госпбдо, времена како ce нз боле- 
liiti'ocTii, ha жел>е за популарношћу нли из погре- 
mno схваћене рачунице, Г( тово систематски ка- 
жњавају уредни грађани na корист неуредних; 
страдају onu који иарљиво и предано испушавају 
своје законске обавезе, na и најстрожије, док ce 
све чини за олакшање положаја оних који те оба- 
везе ne само ne могу, него n неће да врше. Свимч 
je нама познато колико ce пзлази na сусрет у о- 
гграштању кривица: и пореских, и царинских, и 
шумских n других;колико je било v овоме m i i - 
ду „брисап.;'."; колико олакшања гражено и >1ала- 
жено за ne KOJU с\ ne са.мо „обплазплп" закон, 
r.eli га n газили. 11 просто je чудно како дош има 
л>удп KOJU na иреме luialiajv порез, којп na rpanii- 
nn пријавл>ују робу, који шуму секу no одобрењу, 
n који без опомепа извршу.|у своје обавезе. Ta ce 
пракса понавл>а и у новом Финансијском закону 
(чл. .'5.'5) опраштањем до сада неплаћецих самоу- 
правних такса. 

Господо, у болећивости према неуредним гра- 
hamiMa ДОШЛО je дотле да вршење закопа n nape- 
ђења добрим делом иде na штету уредних грађа- 
na. II онда ce код многих јавља мисао: na што ja 
да нспуњујем законске одредбе,, кад he ми казна 
за кривицу или застарети или lie бити опроштена, 
и овда би бнла чнста штета ако извршим својј 
дужност? .la ce још добро сећам једног случаја у 
Општини града Београда. Кад су пре десетак го- 
.uma нагло почеле расти цене имањима, заведен 
je прирез na вишак вредности и од грађана je тра- 
жено да га плате. Omi уредни похитали с\ n n.ia- 
in.iii, мпогп no стотине хил>ада динара. Неуредни 
ce нису одазвали позиву суда. Одлука o томе при- 
резу доцније je поништена, али положене суме 
ником нису враћене, н тако су ce користили само 
они које ce наређењима ппсу одазвали, A томе 
слично толико ce пута дешавало и са наређењима 
државних власти. 

I осподо, nemio томе слично десило ce и са 
улагачима код банака. Олакшањем или обустав- 
л.ап.ем плаћаша дугова несумњиво |е помржено и 
у многим оправданим случајевимЈа, али je та бепе- 
фиција учињена н дужницииа који cv ce задужи- 
ли пз же.пе за спекулацијама, пз лакоумности n.ni 
us необузданих прохтева. M док ce ишло на руку 
и таквим људима, кажњени су иногобројни curim 
улагачи, којп cv, вредноћом, штедњом и одваја- 
ПјСм од уста, стекли мало новаца, дали nx нов- 
чаним завоДииај да их сада ne могу добити чак 

mi у случају тешке болести. И када ce у јавности 
води реч o новчаним заводима, уз рђаве страдају 
н добрп n увек ce Mučni само na чланове управа, 
na велике акционаре, a заборавља ce ona i ситни 
улагач, onaj скромни удеоничар, који je напорно 
скрпарио неку ситну тековипу, да дапас код те те- 
ковине гладује. 

Господо, ja мислим да je овакво готово cn- 
стематско кажњавање уредних и марл>ивих гра- 
hana no државу ne СЗМО штетпо, neli И onacno, n 
дај Боже, да нам će свима ne освети. 

Kao и у приватноме животу, господо, тако и 
у државноме, морају ce понајпре утврдити no- 
требе првога реда, оно mro je неопходно, na то 
понајпре и задовољити. Додуше, у тако сложеном 
организму као што je држава, и код опште л>уд- 
ске црте да сваки сматра за најважније ono mio 
je њему пајпрече, mije лако издводити првороч- 
ne потребе од оних које могу почекати до бољих 
прилика. Сматрам да je дужност народних прет- 
ставника да и у томе помогну, водећи mro je мо- 
гуће Binne оачуна прво o интересима целине, a 
тек онда o интересима појединих крајева. Пола- 
3eliii ca тога гледишта, ja xoliv овде да \кажем 
na једну од врло хитних потреба, која ce n v го- 
динама строге iiiTe;ui>e мора подмирити. To je no- 
пуна празних народних школа, наоочито у за- 
баченим иестима. у иестима недовољне просвеће- 
постп (Гласови: To je напрешније!), као и у кра- 
јевима na додиру са суседима непридатељски pa- 
спрложеним. Свима je вама, господо, познатр с 
коликим прштовањем и са коликом љубављу nam 
npoct народ прима прву основну школу, и какву 
пажњу указује првом учител>у v иово-отворепој 
школи. Многа наша убога села учинила cv велике 
новчане жртве и подигла пристојне школске згра- 
де, a.in HM one, нажалост, и поред великрг број i 
лецс дорасле за школовање, n порел толиких хи- 
л»ада \чпте.1.скпх кандидата, већ годинама зјапе 
празне n na рчиглед свима већ почињу да ce ро- 
ие, да пропадају. Кад ce то кма na уму, кад ce уз 
то зиа колико je v широкнм народним слојевима 
невоље само од незнања и од кепросвећеностн; 
кад ce има на ywv какр. у многим крадевима, злу- 
ради суседи искоришћују наш немар v погледу 
на оио. сжда [t, Miic.niM. jacno да нам je прва, 
неодложна, најхитнија дужност, занемаруд^ и 
привремено просветне захтеве другог или трећег 
реда n одустајући од бснивања какве институциде 
х- коме iPvroM ресору, настати да ce што upe, што 
брже празне школе оживе ученицима. ne толико 
v интересу оних ко\н no свршеном школован.у 
чека!у хлеб, колико v интересу оних забачених. 
простих, непросвећених и сиромашних. али вред- 
них и честитих наших сељака, којп и за сеое. a 
нарочито за cBOJv чецу чекају — духрвни хлеб. 

Уверен да моје жеље и моди предлози неће 
пасти на каиенито и неплолно земљиште, гласаћу 

буџет.    (Гласови: /Кивео!     - Л- за    поедложени 
плауз). ,,. ~        i 

Pretsednlk dr. LJubomir Tomasic: Go^nodo se n.i- 
(ori, zakliuCujem dana§niu sednicu, a sledeču, sa va- 
5im pristankom, iirirem za sutra, u (' sati. sa nastav- 
kom danažnjep dnevnog redu: pretres izveštaja n- 
nansifskog odbora o predlogu budžeta državnih 
rashoda i prihoda sa predlogom Flmmsljskog zakona 
za godinu 1934/35. 

Sednica  je zaključena U 21,15 časova. 




